
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8769
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Α. Χατζή - Οσµάν, σελ.

8704
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 2ο Γυµνάσιο Λέρου και το 2ο Γυµνάσιο Κοζάνης,
σελ. 8706, 8776, 8779

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8703, 8769, 8770, 8771,
8772, 8773, 8774, 8791, 8799, 8800, 8801

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 8799, 8800
6. Τήρηση ενός λεπτού σιγής στη µνήµη του Εθνάρχη Ελευ-

θέριου Βενιζέλου, λόγω της συµπλήρωσης εβδοµήντα οκτώ
χρόνων από το θάνατό του, σελ. 8706

7. Αναφορά στην τραγωδία µε µετανάστες ανοιχτά της Λέ-
σβου, σελ. 8782, 8785, 8786, 8787, 8794, 8797, 8799, 8800

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 3091 έως3140, σελ.

8689 - 8692
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

8692 - 8700
3. Συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Πρόνοιας: 
i) σχετικά µε τους εργαζόµενους στο Πρότυπο Εθνικό Νη-

πιοτροφείο Καλλιθέας, σελ. 8701
ii) σχετικά µε τη ΜΚΟ "ΣΤΗΡΙΞΗ ΕΜΚΕ", σελ. 8703
β) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Αιγαίου, σχετικά µε την

κατάσταση των ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών της Λήµνου, σελ.
8704

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση πρότασης νόµου:
Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σταύρος Καλογιάν-

νης κατέθεσε πρόταση νόµου: "Για την προστασία και αειφόρο
χρήση του εδάφους", σελ. 8706

2. Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης:
«Διοικητικές Απλουστεύσεις-Καταργήσεις, Συγχωνεύσεις Νο-
µικών Προσώπων και Υπηρεσιών του Δηµοσίου Τοµέα - Τρο-
ποποίηση διατάξεων π.δ. 318/1992 (Α’  161) και λοιπές
ρυθµίσεις», σελ. 8707, 8709

3. Συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών: "Κώδικας Μετανάστευσης και Κοινωνικής
Ένταξης", σελ. 8769

ΠΡΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8775 - 8787
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 8787 - 8801
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 8689 - 8775

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΛΑΒΑΝΗ  Ό. , σελ. 8703
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 8769, 8770
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 8770, 8784
ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 8774

ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 8788, 8791, 8799, 8800, 8801
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 8770, 8771, 8772, 8773
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 8771, 8772, 8773, 8774, 8800
ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ Β. , σελ. 8799, 8800, 8801
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 8703
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 8774
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Α. , σελ. 8772, 8798, 8799
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 8769, 8770, 8772
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 8784
ΣΟΛΔΑΤΟΣ Θ. , σελ. 8791
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ Κ. , σελ. 8800

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 8800
ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ Β. , σελ. 8799
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ Κ. , σελ. 8800

Γ. Επί της αναφοράς στην τραγωδία µε µετανάστες ανοι-
χτά της Λέσβου:

ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 8787
ΓΑΪΤΑΝΗ Ι. , σελ. 8797
ΓΙΑΤΑΓΑΝΑ Χ. , σελ. 8786
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8794
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 8785
ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ Β. , σελ. 8799
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ Κ. , σελ. 8800
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 8782

Δ. Επί των αναφορών και ερωτήσεων:
ΒΑΛΑΒΑΝΗ  Ό. , σελ. 8701, 8702, 8703
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 8705
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 8704
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 8701, 8702, 8703, 8704
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ.8704, 8705
ΣΑΜΟΪΛΗΣ Σ. , σελ. 8703, 8704

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 8787, 8788
ΒΑΜΒΑΚΑ Ε. , σελ. 8798
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 8770
ΓΑΪΤΑΝΗ Ι. , σελ. 8797, 8798, 8801
ΓΙΑΤΑΓΑΝΑ Χ. , σελ. 8786, 8787
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 8775, 8784, 8785, 8791, 

8794, 8797, 8798
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 8771, 8773
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8794
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 8785
ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ Β. , σελ. 8773, 8774, 8775, 8776, 

8799, 8800
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 8779
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Α. , σελ. 8772, 8773, 8800
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 8785
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 8783, 8784
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 8707
ΝΤΑΒΛΟΥΡΟΣ Α. , σελ. 8796
ΠΑΝΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 8780
ΣΟΛΔΑΤΟΣ Θ. , σελ. 8790, 8791
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 8788, 8790
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ Κ. , σελ. 8776, 8800
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 8782, 8800
ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ Μ. , σελ. 8777

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΘ’
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Αθήνα, σήµερα στις 18 Μαρτίου 2014 ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΚΑΛΑΝΤΖΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Απόστολο Αλεξό-
πουλο, Βουλευτή Β’ Αθηνών, τα ακόλουθα: 

ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Εσωτερικών
3091) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων Πειραµα-
τικού Λυκείου Κρήτης αιτείται τη δωρεάν µεταφορά των µαθητών
από την Περιφέρεια Κρήτης στο Πειραµατικό Λύκειο Ηρακλείου.

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 

3092) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αποκαλύπτει τη συνέ-
χιση της πληρωµής του εργολάβου για την κατασκευή του
χώρου υγειονοµικής ταφής απορριµµάτων στην Κερατέα για
πέµπτη συνεχόµενη χρονιά από την ολοκλήρωση του έργου.

Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας
3093) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Συντακτών Μη Ηµερή-
σιου Ελληνικού Τύπου αιτείται τη µη χορήγηση των πολεµικών
συντάξεων και των επιδοµάτων αναπηρίας στους δικαιούχους.

Οικονοµικών, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
3094) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Μετα-
ποιηµένων Οπωροκηπευτικών Νοµού Ηλείας επισηµαίνει την
ανάγκη καταβολής της επιστροφής του  ΦΠΑ για τους παραγω-
γούς και αιτείται τη συντόµευση των ελεγκτικών διαδικασιών.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,  Οικονοµικών 

3095) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αποκαλύπτει την κα-
ταγγελία πολιτών και φορέων της Φωκίδας σχετικά µε την πιθανή
οικολογική καταστροφή που οι εργασίες της εταιρείας S&B

έχουν επιφέρει.

Εσωτερικών, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
3096) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε

δηµοσίευµα εφηµερίδας σύµφωνα µε το οποίο οι έντονες βρο-
χοπτώσεις που έπληξαν τα τελευταία εικοσιτετράωρα το Νοµό
Ηλείας προκάλεσαν ανυπολόγιστες καταστροφές.

Υγείας,  Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, Ανά-
πτυξης και Ανταγωνιστικότητας

3097) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα πρό-
στιµα που έχουν επιβληθεί τα τελευταία χρόνια στα καταστήµατα
«JUMBO», λόγω της πώλησης σειράς ελαττωµατικών και µη κα-
τάλληλων προϊόντων καθώς και προϊόντων δίχως τη λήψη σχετι-
κής άδειας.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
3098) Οι Βουλευτές, κ.κ. Β’ Αθηνών ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ και

Α’ Θεσσαλονίκης ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία  η Ένωση Καπνοπωλών, Ψιλικών & Περιπτέρων Μακε-
δονίας παραθέτει τις προτάσεις της για την ήπια ρύθµιση των
χρεών τους προς τον ΟΑΕΕ και αιτείται την πλήρη ιατροφαρµα-
κευτική τους κάλυψη.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 

3099) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο δια-
τροφικό σκάνδαλο των προηγούµενων µηνών από την ανίχνευση
κρέατος αλόγου σε αλλαντικά.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3100) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Παραγωγών Ενέρ-
γειας µε φωτοβολταϊκά προειδοποιεί για τα προβλήµατα που θα
αντιµετωπίσει ο κλάδος τους από την επικείµενη µείωση της
τιµής πώλησης ενέργειας των παραγωγών.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
3101) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΡΙΣΤΟΓΙΑΝΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ενηµερώνει για την πορεία του
έργου βελτίωσης αρδευτικών υποδοµών στο Δήµο Ελαφίνας και
αιτείται την επίλυση προβλήµατος που ανέκυψε στην πορεία υλο-
ποίησής του.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΘ’
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Εσωτερικών, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
3102) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε

δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο κατεστραµ-
µένο οδικό δίκτυο του χωριού Γούµερο του Νοµού Ηλείας, το
οποίο καταστράφηκε από τις συνεχείς κατολισθήσεις στην πε-
ριοχή.

Εσωτερικών, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 

3103) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα προβλήµατα
που αντιµετωπίζει το χωριό Ανάληψη του δηµοτικού διαµερίσµα-
τος του Δήµου Ήλιδας του Νοµού Ηλείας από τα κατολισθητικά
φαινόµενα.

Οικονοµικών 
3104) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πολυτέκνων Γο-
νέων Νοµού Τρικάλων επισηµαίνει τις δυσκολίες που αντιµετω-
πίζουν οι πολύτεκνες οικογένειες εξάρει τη συνεισφορά τους
στην καταπολέµηση της υπογεννητικότητας και αιτείται την ικα-
νοποίηση σειράς αιτηµάτων για τη στήριξη αυτών.

Υγείας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Διοικητικής Μεταρρύθ-
µισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης

3105) Οι Βουλευτές, κ.κ. Β’ Αθηνών ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ και
Α’ Θεσσαλονίκης ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Θεσσαλονίκης αιτείται σειρά µέ-
τρων για τη διατήρηση των ιατρών-εκπαιδευτικών µόνιµων δηµο-
σίων υπαλλήλων µετά την κατάργηση του τοµέα υγείας-πρόνοιας
στα Επαγγελµατικά Λύκεια (ΕΠΑΛ) και τις Σχολές (ΕΠΑΣ).

Οικονοµικών 
3106) Η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙ-

ΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Χροστοδου-
λιάς Θεοδώρου αναφέρεται στη διαδικασία που ακολούθησε το
ταµείο παρακαταθηκών και δανείων για την υπόθεση του ακινή-
του της.

Οικονοµικών 
3107) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εταιρειών Δηµο-
σκόπησης και Έρευνας Αγοράς «ΣΕΔΕΑ» αιτείται την παροχή
αναγκαίων διευκρινήσεων στο πεδίο εφαρµογής του άρθρου 38
του νέου φορολογικού νοµοσχεδίου, προκειµένου να αποφευχ-
θούν οι επικείµενες αρνητικές επιπτώσεις στη βιωσιµότητα των
εταιρειών του κλάδου.

Εσωτερικών
3108) Η Βουλευτής Κοζάνης κ. ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ κατέθεσε ανα-

φορά µε την οποία  ο κ. Ιωάννης Γαλανός αιτείται την παροχή
λύσης στην καθυστερηµένη εξέταση της αίτησής του για την
αδειοδότηση περιπτέρου.

Πολιτισµού και Αθλητισµού,  Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης

3109) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-
ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Ελλήνων Αρ-
χαιολόγων επισηµαίνει την αντισυνταγµατικότητα των διατάξεων
του νόµου περί κατάργησης και συγχώνευσης των νοµικών προ-
σώπων και υπηρεσιών του δηµοσίου τοµέα και αιτείται την κατα-
ψήφισή του.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
3110) Οι Βουλευτές Ηρακλείου κ.κ. ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ και ΜΙ-

ΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Δήµαρ-
χος του Δήµου Μινώα Πεδιάδας του Νοµού Ηρακλείου εκφράζει
τη διαµαρτυρία του για την αναστολή λειτουργίας του παραρτή-
µατος ΙΚΑ-ΕΤΑΜ στο Αρκαλοχώρι.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 

3111) Οι Βουλευτές, κ.κ. Επικρατείας ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ
Νοµού Αττικής ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ και Β’ Πειραιώς ΔΙΑΜΑΝΤΩ
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Παιδαγωγική
Οµάδα του Κέντρου Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Καρπενησίου
εκφράζει την αντίθεσή της στη σχεδιαζόµενη εγκατάσταση βιο-
µηχανικών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στην Ευρυτανία.

Παιδείας και Θρησκευµάτων,  Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Πρόνοιας, Οικονοµικών, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης

3112) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-
ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Σύλλογοι Πολυτέκνων
Δυτικής Μακεδονίας επισηµαίνουν τα προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζουν οι πολύτεκνες οικογένειες και παραθέτει συγκεκριµέ-
νες προτάσεις για την επίλυσή τους.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3113) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  το Περιφερειακό Τµήµα Πελοπον-
νήσου του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας διατυπώνει την
αναγκαιότητα άµεσης χρήσης ήπιων και ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας και προτείνει αντίστοιχες  νοµοθετικές ρυθµίσεις για
την υλοποίηση της κατασκευής του αγωγού φυσικού αερίου από
Αθήνα προς Μεγαλόπολη.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
3114) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων ΙΚΑ-ΕΤΑΜ
Κορινθίας καταθέτει τον προβληµατισµό του για τη νέα διοικη-
τική διάρθρωση του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ στο Νοµό Κορινθίας και παραθέ-
τει λύσεις για την αποτελεσµατικότερη λειτουργία του.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3115) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Παραγωγής Ηλε-
κτρικής Ενέργειας «Σπάρτακος» αιτείται την απόσυρση του νο-
µοσχεδίου για την αποκρατικοποίηση και την αναδιάρθρωση της
ΔΕΗ, διατυπώνοντας συγκεκριµένες αιτιάσεις.

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, Εσωτερικών, Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 

3116) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στον κίν-
δυνο κατάρρευσης λόγω διάβρωσης της γέφυρας που βρίσκεται
στη θέση «Πλατανάκια».

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3117) Οι Βουλευτές, κ.κ. Επικρατείας ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ,

Β’ Πειραιώς ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και Νοµού Αττικής ΙΩΑΝ-
ΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία
Ευρυτανικών Συλλόγων διατυπώνει την αντίθεσή της στην εγκα-
τάσταση αιολικών πάρκων στην περιοχή της Ευρυτανίας, προει-
δοποιώντας για την αλλοίωση και υποβάθµιση του φυσικού
περιβάλλοντος.

Οικονοµικών 
3118) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αποκαλύπτει το ιστο-
ρικό της κατάσχεσης της ακίνητης περιουσίας του κ. Δηµητρίου
Χατζή για χρέος ύψους 391 ευρώ.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3119) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ)

ΜΑΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Ηρα-
κλείου  διατυπώνει τις θέσεις του σχετικά µε τη διαβούλευση για
το νοµοσχέδιο «Ρυθµίσεις για την εξυγίανση του ειδικού λογα-
ριασµού του άρθρου 40 ν. 2773/1999 και λοιπές διατάξεις».

Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 
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3120) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αποκαλύπτει τη νέα
µορφή φοροδιαφυγής στην οποία επιδίδονται οι επιχειρήσεις.

Οικονοµικών, Εσωτερικών, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης

3121) Ο Βουλευτής Δωδεκανήσου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι Δήµαρχοι
Τήνου, Κυθήρων και Καρπάθου αιτούνται τη νοµοθετική επίλυση
του προβλήµατος που αφορά τις αποσπάσεις των υπαλλήλων
από τις καταργηθείσες ΔΟΥ των νησιών. 

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
3122) Η Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  το Περιφερειακό Τµήµα Αιτωλοα-
καρνανίας του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος αιτείται την
επίλυση του ζητήµατος στις καθυστερήσεις των πληρωµών του
προγράµµατος «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον».

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
3123) Ο Βουλευτής Δωδεκανήσου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ

ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Δηµοτική Ενό-
τητα Πεταλούδων Δήµου Ρόδου εκφέρει την αντίθεση της για
την εκποίηση-παραχώρηση του Κρατικού Αερολιµένα Ρόδου
«Διαγόρας».

Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, Υγείας, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

3124) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Σύλλογοι Πολυτέκνων Δυτι-
κής Μακεδονίας επισηµαίνουν τα προβλήµατα που αντιµετωπί-
ζουν οι πολύτεκνες οικογένειες και παραθέτει συγκεκριµένες
προτάσεις για την επίλυσή τους.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
3125) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Δηµοτικό Συµβούλιο Έδεσ-
σας αιτείται την άµεση καταβολή των οφειλόµενων µισθών στις
καθαρίστριες των σχολικών κτηρίων που έχουν συνάψει σύµ-
βαση µίσθωσης έργου µε τις σχολικές επιτροπές.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
3126) Οι Βουλευτές, κ.κ. Α’ Θεσσαλονίκης ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑ-

ΛΑΜΠΙΔΟΥ και Β’ Αθηνών ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία η Ένωση Εργατοτεχνιτών και Υπαλλήλων
Εργοστασίου «ΕΛΛΕΝΙΤ-TRASTIC» αιτείται τη συνέχιση της επι-
δότησης των µελών του από τον ΟΑΕΔ, καθώς και την υπαγωγή
των οικογενειών τους στην παρεχόµενη ιατροφαρµακευτική πε-
ρίθαλψη.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
3127) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία  το Επιµελητήριο Λέσβου αιτείται τη δρα-
στηριοποίηση του Υπουργείου Ναυτιλίας για τη σύναψη συµβά-
σεων µε ακτοπλοϊκές εταιρείες, ώστε να αντιµετωπιστεί το
ακτοπλοϊκό πρόβληµα της Λήµνου.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
3128) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ανδροµάχη Τσέρκη εκφράζει τη
δυσαρέσκειά της προς το Υπουργείο Μεταφορών για την απόρ-
ριψη του αιτήµατός της σχετικά µε την ταξινόµηση ελαφρού ρυ-
µουλκούµενου οχήµατος.

Οικονοµικών 
3129) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Λέσβου διαµαρτύρεται
για τα προβλήµατα τα οποία έχει δηµιουργήσει η κατάργηση της
ΔΟΥ του νησιού και η αντικατάσταση της µε Γραφείο  Εξυπηρέ-

τησης Φορολογουµένων.

Οικονοµικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εσωτερικών
3130) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία το Δηµοτικό Συµβούλιο του Δήµου
Έδεσσας αιτείται την άµεση καταβολή των οφειλόµενων µισθών
στις καθαρίστριες των σχολικών κτηρίων που έχουν συνάψει
σύµβαση µίσθωσης έργου µε τις σχολικές επιτροπές.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3131) Ο Βουλευτής Δωδεκανήσου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ

ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Περιφέρεια Νο-
τίου Αιγαίου επισηµαίνει την υποστελέχωση του δασονοµείου Κα-
λύµνου, τις καθυστερήσεις και την ταλαιπωρία των πολιτών του.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
3132) Ο Βουλευτής Δράµας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Αντιπεριφερειάρχης Δράµας αι-
τείται τη µη ένταξη του έργου «Μελέτη-Κατασκευή-Εξοπλισµός
του Γενικού Νοσοκοµείου Κοµοτηνής» στον κατάλογο των Με-
γάλων Έργων προς χρηµατοδότηση από πόρους του ΠΕΠ Ανα-
τολικής Μακεδονίας Θράκης.

Πολιτισµού και Αθλητισµού
3133) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέ-

θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη µαταί-
ωση των Βενιζελείων αγώνων κολύµβησης στα Χανιά.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3134) Οι Βουλευτές, κ.κ. Επικρατείας ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ

και Β’ Πειραιώς ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία ο Κυνηγετικός Σύλλογος Καρπενησίου εκφράζει τη
διαµαρτυρία του και τάσσεται κατά της εγκατάστασης  ανεµο-
γεννητριών στην Ευρυτανία.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3135) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Εργαζοµένων Εται-
ρείας «ΛΑΡΚΟ Α.Ε.» διαµαρτύρεται για τις ενέργειες του προ-
έδρου της εταιρείας και διατυπώνει την κάθετη αντίθεσή της σε
κάθε περίπτωση αποκρατικοποίησης της, έστω και µε τη διασφά-
λιση των θέσεων εργασίας. 

Οικονοµικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας,
Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας

3136) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Εµπορικών Συλ-
λόγων Ευβοίας αιτείται την αναστολή της αποστολής κατασχε-
τηρίων  και ειδοποιητηρίων απειλής ποινικών διώξεων,
τουλάχιστον για ένα τρίµηνο µέχρι την απαραίτητη βελτίωση
τόσο της διατύπωσης όσο και  εφαρµογής όλων των εγκυκλίων.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
3137) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Επαγγελµατιών Εµ-
πόρων Θεσσαλονίκης διαµαρτύρεται για τη δοθείσα εντολή προς
κλείσιµο όλων των εκκρεµοτήτων σε κατασχέσεις µέχρι το τέλος
Μαρτίου του 2014, καθώς και για τη µη απόδοση ποσού
100.000.000 ευρώ εκ µέρους του ΟΑΕΕ στον ΟΑΕΔ (Ειδικός Λο-
γαριασµός Ανεργίας).

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
3138) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κολλητήρης Γιάννης αιτεί-
ται την ανάρτηση της ροής χρήµατος για την επίτευξη µιας απο-
τελεσµατικής διαβούλευσης σχετικά µε το νοµοσχέδιο για την
τιµολόγηση των ΑΠΕ (φωτοβολταϊκών).

Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών 
3139) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων Ηλε-
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κτροµηχανικής Κύµης διεκδικεί την ενηµέρωσή του για την κα-
ταβολή των οφειλοµένων µισθών του και αιτείται τη συνέχιση της
παραγωγικής διαδικασίας του εργοστασίου.

Οικονοµικών, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
3140) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γκέκας Παναγιώτης επισηµαί-
νει την ανάγκη συνεκµετάλλευσης αγροτικής γης ή κτηνοτρο-
φικών, πτηνοτροφικών κ.λπ.  µικροµονάδων από αγρότες.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 5084/23-12-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθερίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2519β/31-01-2014
έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 5212/07-01-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κοντογιάννη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 4478/2014/31-01-

2014 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:

8694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«
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»



3. Στην µε αριθµό 5264/09-01-2014 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ

1020179/ΕΞ 2014/1945/1962/1968/1969/31-01-2014 έγγραφο
από τον Υπουργό Οικονοµικών  η ακόλουθη απάντηση:

8696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«

»



4. Στην µε αριθµό 5289/09-01-2014 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Μακρή Ραχήλ δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7017/4/17284/31-01-

2014 έγγραφο από τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστα-
σίας του Πολίτη η ακόλουθη απάντηση:
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«



8698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»



5. Στην µε αριθµό 5303/10-01-2014 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ

1020179/ΕΞ 2014/1945/1962/1968/1969/31-01-2014 έγγραφο
από τον Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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«

»



6. Στην µε αριθµό 5686/24-01-2014 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Παππά Χρήστου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ 1020185/ΕΞ

2014/2162/31-01-2014 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών
η ακόλουθη απάντηση:

8700 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«

»)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρία και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτη είναι η µε αριθµό 2642/14-10-2013 ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Όλγας - Νάντιας Βαλαβάνη προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τους
εργαζόµενους στο Πρότυπο Εθνικό Νηπιοτροφείο Καλλιθέας.

Η κυρία συνάδελφος έχει τον λόγο για να αναπτύξει την ερώ-
τηση.

ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Κύριε Υπουργέ, το ΠΕΝ, το Πρό-
τυπο Εθνικό Νηπιοτροφείο Καλλιθέας, είναι νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου που επιχορηγείται από το Υπουργείο σας µέσω
της Περιφέρειας Αττικής και του Δήµου Καλλιθέας.

Στις σηµερινές συνθήκες άγριας κοινωνικής ερήµωσης παίζει
έναν καταλυτικό κοινωνικό ρόλο, καθώς έχει υπό την προστασία
του είκοσι εννέα νήπια, ηλικίας δυόµισι έως πεντέµισι ετών. Ένα
µέρος από τα νήπια αυτά έχουν τοποθετηθεί εκεί µε εντολή ει-
σαγγελέα, γιατί είναι παιδιά από οικογένειες που αντιµετώπιζαν
προβλήµατα εγκατάλειψης, παραµέλησης, ενδοοικογενειακής
βίας. Ένα άλλο µέρος είναι παιδιά θύµατα της κρίσης, που οι οι-
κογένειές τους δεν έχουν τη δυνατότητα να εξασφαλίσουν στοι-
χειωδώς τη ζωή τους, ξεκινώντας από το να µπορούν να τα
ταΐζουν, να φροντίζουν να έχουν τα ρούχα τους κι ό,τι άλλο χρει-
άζονται καθηµερινά.

Στο χώρο του ΠΕΝ λειτουργεί, επίσης, παιδικός σταθµός για
την οµαλή κοινωνικοποίηση των νηπίων, στον οποίο συµµετέχουν
και παιδιά από την Καλλιθέα και τους όµορους δήµους εργαζο-
µένων γυναικών. Να πούµε, επίσης, ότι ένα µέρος των παιδιών,
αυτά που έχει τοποθετήσει ο εισαγγελέας, µένουν στο ΠΕΝ. Τα
άλλα παιδάκια, άλλα απ’ αυτά τα παίρνουν το βράδυ στο σπίτι οι
γονείς τους και κάποια απ’ αυτά που δεν έχουν τη δυνατότητα
να τα παίρνουν ούτε το βράδυ, τα παίρνουν το Σαββατοκύριακο.

Το ΠΕΝ στεγάζεται σε ένα εξαιρετικό οικόπεδο δέκα στρεµ-
µάτων µε υποδοµές, µε προδιαγραφές για φιλοξενία και διδα-
σκαλία πολύ περισσότερων παιδιών, πράγµα που ωστόσο δεν
µπορεί να γίνει σήµερα, για τρεις λόγους, παρ’ όλο που οι ανάγ-
κες είναι πολλαπλάσιες πραγµατικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πρώτον, γιατί τα κτήριά του καταρρέουν, δεύτερον γιατί οι ερ-
γαζόµενοι µένουν επανειληµµένα απλήρωτοι και τρίτον, γιατί δεν
καλύπτονται ούτε τα έξοδα λειτουργίας του από τη σηµερινή επι-
χορήγηση, η οποία φτάνει το 1/3 της επιχορήγησης που ήταν
πριν από µερικά χρόνια. Με αποτέλεσµα οι στέγες των κτηρίων
να παραµένουν ασυντήρητες, να στάζουν νερά στους χώρους
που φιλοξενούνται τα νήπια, ακόµα και στα δωµάτια που κοιµούν-
ται, να έχουν απογυµνωθεί από οτιδήποτε χρήσιµο οι χώροι της
διαρκούς παραµονής για τις απογευµατινές δραστηριότητες που
µαζεύονται τα παιδιά, να µην έχουν ρούχα, παιχνίδια και το φα-
γητό να καλύπτεται επανειληµµένα από τους κατοίκους Καλλι-
θέας, που µετά από εκκλήσεις γεµίζουν τα ψυγεία του Ιδρύµα-
τος. Το έχουν κάνει δυο φορές από πέρυσι µέχρι φέτος.

Αυτό το Σαββατοκύριακο είχα πάει κι εγώ. Το δίκτυο αλληλεγ-
γύης Καλλιθέας διοργάνωσε ολόκληρη δουλειά, για να µαζέψει
µερικά λεφτά για τις πρόχειρες επισκευές.

Οι εργαζόµενοι είναι οι αφανείς ήρωες. Πέρυσι δέκα µήνες
δούλευαν απλήρωτοι, στη συνέχεια πληρώθηκαν µε χίλια ζόρια.
Σήµερα είναι πέντε µήνες απλήρωτοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µε συγχωρήσετε, είναι η πρώτη φορά που κάνω ερώτηση.
Όλες οι ερωτήσεις που είχα µέχρι τώρα, ήταν για θέµατα ιδιωτι-
κοποίησης και ο κ. Στουρνάρας δεν ερχόταν. Δεν έχω εµπειρία,
εποµένως, από ερωτήσεις και θα ήθελα µία µικρή ανοχή σήµερα
που βλέπω εδώ Υπουργό για να απαντήσει σε ερώτηση!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Βλέπετε ότι έχουµε.
Καταλαβαίνετε, όµως, ότι έχετε πια και την εµπειρία να αξιοποι-
ήσετε το χρόνο σας.

ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Τα υπόλοιπα θα τα αναφέρω στη
δευτερολογία µου. Θα σας ρωτήσω µόνο τι µέτρα σκοπεύετε να
πάρετε άµεσα, ώστε να δοθεί η πρώτη δόση του 2014, να πλη-
ρωθούν οι εργαζόµενοι που είναι πέντε µήνες απλήρωτοι και να
µην δηµιουργηθούν προβλήµατα όπως πέρυσι, που έπεσαν πρό-
στιµα από το ΙΚΑ, που δεν µπορούσε να δοθεί φορολογική και
ασφαλιστική ενηµερότητα, που το ΙΚΑ παρακρατούσε τα χρή-
µατα της επιχορήγησης και δηµιουργήθηκε πάλι ένας ολόκληρος
φαύλος κύκλος.

Τα υπόλοιπα θα τα αναφέρω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, είναι ένα θέµα που έχουµε ξανασυζητήσει

στη Βουλή και µε απασχόλησε από τις πρώτες µέρες που βρέ-
θηκα στο Υπουργείο, τον Ιούλιο. Πρέπει να σας πω ότι η νοµική
µορφή που έχει είναι ακριβώς όπως το είπατε, νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου, είναι σωµατειακό ίδρυµα. Δεν είναι, δηλαδή,
ούτε δηµοτικό ούτε κρατικό, αλλά ούτε και καθαρά ιδιωτικό κερ-
δοσκοπικό. Αυτό µε τα θετικά του και τα αρνητικά του. Μέσα στα
αρνητικά συγκαταλέγεται η χαλαρότητα, µε την οποία αντιµετω-
πίζεται η κατάσταση από τους έχοντες την ευθύνη διοίκησης και
ειδικά από το σωµατείο. Αυτό βέβαια δεν είναι  χαρακτηριστικό
του συγκεκριµένου, είναι γενικά όλων. Παλαιότερα υπήρξε άλλο
µεράκι και άλλο ενδιαφέρον. Σήµερα είναι λίγο διαφορετικά τα
πράγµατα. 

Φθάνουµε, λοιπόν, από τον Ιούλιο µέχρι το Σεπτέµβρη να επι-
ζητούµε, να ζητούµε, να αναζητούµε το διοικητικό συµβούλιο,
προκειµένου να προχωρήσει η διαδικασία της χρηµατοδότησης.
Έχετε απόλυτο δίκιο στο ότι πέρυσι η χρηµατοδότηση, που ήταν
525 χιλιάδες ευρώ, δόθηκε από τον ένατο µήνα και µετά, µέχρι
τέλος του χρόνου. Αυτό συνέβη για τον λόγο ότι αρχές Σεπτεµ-
βρίου ήρθε η νόµιµη σύνθεση του συµβουλίου, που είναι ένα
απαραίτητο δικαιολογητικό για να γίνει η εκταµίευση. Ένα θέµα,
δηλαδή, που θα µπορούσε να έχει τελειώσει από τον έβδοµο
µήνα που είχε οριστεί το συµβούλιο από το δήµο ή και πιο µπρο-
στά, περίµεναν να λήξει η τριετής θητεία, να αποφασίσει ο δήµος
και µετά από περίπου δυόµισι-τρεις µήνες, να κάνουν συγκρό-
τηση και να φέρουν το συµβούλιο. Γι’ αυτό είπα χαλαρότητα. 

Το Υπουργείο Εργασίας και η Πρόνοια µπορεί να επιχορηγεί
αυτής της µορφής τα νοµικά πρόσωπα µέχρι το 1/3 του προϋπο-
λογισµού τους κι ούτε ένα ευρώ παραπάνω. Οι 525 χιλιάδες
ευρώ, λοιπόν, που ήταν η περυσινή επιχορήγηση δόθηκε όλη και
µάλιστα είχα εκφράσει και τη βούληση να δώσουµε συµπληρω-
µατικά -από τα λίγα που διαθέτει το Υπουργείο- 50 χιλιάδες, προ-
κειµένου να προχωρήσει, αλλά για διάφορους λόγους δεν
πρόλαβαν να τα εκταµιεύσουν. 

Φέτος, ήδη έχω στείλει στις περιφέρειες την κατανοµή για το
2014. Γνωρίζει, δηλαδή, η κάθε περιφέρεια τα ποσά που έχει στη
διάθεσή της ως πρώτη δόση. Αναµένω τις επόµενες µέρες να
έλθει από τις περιφέρειες το αίτηµα για την κατανοµή ανά
ίδρυµα, για να εκδώσουµε την απόφαση κι έτσι από τον Απρίλιο
να µπορούµε να πούµε ότι έχουν τη δυνατότητα για εκταµίευση.
Άρα αυτό που έγινε πέρυσι τον ένατο µήνα, θα γίνει φέτος τον
τέταρτο. Θα ήµουν ευτυχής αν θα γινόταν και µέσα στον Μάρτη.
Έχει πάει η κατανοµή στις περιφέρειες, πιστεύω ότι τις επόµενες
µέρες θα έλθει πλέον η κατανοµή ανά ίδρυµα και θα προχωρή-
σουµε.

Αυτή η ευθύνη για τη χρηµατοδότηση θα εκπληρωθεί. Μάλιστα
µπορούµε να δώσουµε το 50% της συνολικής χρηµατοδότησης
γιατί ζήτησα από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους να µας εγ-
κρίνει όχι ανά τρίµηνο αλλά ανά εξάµηνο πια, για να εκταµιευ-
θούν χρήµατα, ούτως ώστε να έχουµε τη δυνατότητα να
δώσουµε το 50% για να πληρωθούν οι υποχρεώσεις που υπάρ-
χουν όχι µόνο στο Πρότυπο Εθνικό Νηπιοτροφείο της Καλλιθέας
αλλά και σε άλλα ιδρύµατα, λόγω της καθυστέρησης η οποία
υπάρχει στην αρχή της χρονιάς. Το 50%, λοιπόν, µπορεί να έρθει
ως αίτηµα από την περιφέρεια τις επόµενες µέρες και εµείς να
ακολουθήσουµε τη διαδικασία που χρειάζεται για να εκταµιευ-
θεί.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρία συνάδελφε,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Θα ήθελα να σας εξειδικεύσω
λίγο αυτά που µόλις µου είπατε και µόλις σας είπα και εγώ. Δεν
ξέρω αν έχετε υπ’ όψιν σας –νοµίζω ότι έχει κοινοποιηθεί στο
Υπουργείο από πέρυσι- ότι υπάρχει η υπ’ αριθµόν 432/2013 από-
φαση του Περιφερειακού Συµβουλίου Αττικής, που ζητά να µπει
µια τροπολογία στο σχετικό νόµο µε τις πρόσθετες αρµοδιότη-
τες δήµων η οποία να προβλέπει ότι εξαιρείται το Πρότυπο
Εθνικό Νηπιοτροφείο στην Καλλιθέα από τις ανωτέρω αρµοδιό-
τητες και ότι ειδικά για το ΠΕΝ, τις ασκεί η Περιφέρεια Αττικής.
Έγινε ειδική συζήτηση για το ΠΕΝ που είναι ένα ίδρυµα που έχει
πάρα πολλές δυνατότητες, φτάνει να µπορέσουν να πέσουν κά-
ποια χρήµατα τα οποία είναι απολύτως αναγκαία επειδή καταρ-
ρέει µέσα. Πρέπει να µπορεί να ανταποκριθεί στα αιτήµατα και
από τη µεριά των κοινωνικών λειτουργών, που δεν µπορούν σή-
µερα να ανταποκριθούν, αλλά και από την άποψη των γονέων οι
οποίοι έχουν απόλυτη ανάγκη να βοηθηθούν, να µπορέσουν να
αναθρέψουν τα παιδιά τους στις συνθήκες της κρίσης, και µάλι-
στα όσο γίνεται µέσα στην οικογένεια µε την έννοια ότι τα παίρ-
νουν το βράδυ ή τα Σαββατοκύριακα. 

Αυτό θα έλυνε σε µεγάλο βαθµό αυτό το φαύλο κύκλο που
υπάρχει. Το ΙΚΑ να ρίχνει πρόστιµα, επειδή υπάρχουν καθυστε-
ρήσεις. Θα έλυνε και το πρόβληµα µε το διοικητικό συµβούλιο.
Πέρυσι είχε παραιτηθεί το διοικητικό συµβούλιο, γιατί ενώ δού-
λευαν αµισθί, τους έσερναν στα δικαστήρια λόγω της µη κατα-
βολής των εισφορών στους εργαζόµενους. Δηµιουργείται ένας
φαύλος κύκλος. Ξανά θα έχουµε τα ίδια φέτος, αν δεν λυθεί
αυτό. Αυτό είναι το ένα ζήτηµα.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι το εξής. Έχω -και θα καταθέσω στα
Πρακτικά- από µεριάς της Περιφέρειας Αττικής, της Διεύθυνσης
Τεχνικών Έργων τεχνική περιγραφή προτεινόµενων επισκευών
στο Πρότυπο Εθνικό Νηπιοτροφείο Καλλιθέας. Είναι µια έκθεση
που λέει ότι ουσιαστικά πρέπει να ανακατασκευαστεί πλήρως.
Βέβαια αν ανακατασκευαστεί πλήρως θα είναι σε θέση να φιλο-
ξενήσει πολύ περισσότερα παιδιά. Το ποσό, το οποίο βγάζει,
είναι πολύ µεγάλο. Είναι 3.200.000 ευρώ, που οι τεχνικές υπηρε-
σίες της περιφέρειας θεωρούν ότι είναι αναγκαίο. Αυτό δείχνει
βέβαια και την κατάσταση, στην οποία βρίσκεται. Δεν είναι δη-
λαδή, υπερβολές αυτά που λένε οι εργαζόµενοι, ότι έχει γίνει
σουρωτήρι η στέγη και στάζουν νερά µέσα στους θαλάµους. Και
όχι µόνο. Καταρρέουν οι φράχτες, καταρρέουν τα πάντα. 

Πρέπει να βρούµε µε τι τρόπο θα το λύσουµε. Η περιφέρεια
µπορεί να το λύσει αν περάσει σ’ αυτήν. Και η περιφέρεια έχει
και χρήµατα, που µπορεί να τα διαθέσει γι’ αυτό. Άρα, επείγει και
η νοµοθετική ρύθµιση αυτού του ζητήµατος, αν δεν υπάρχει κά-
ποια ειδικά αντίρρηση. Δεν βλέπω γιατί να  υπάρχει κάποια ειδική
αντίρρηση. 

Θα ξεκινήσω, βέβαια, απ’ αυτό που µου είπατε ότι µέχρι τον
Απρίλιο θα έχει δοθεί το πρώτο εξάµηνο, θα µπορέσουν να πλη-
ρωθούν οι εργαζόµενοι. Οι εργαζόµενοι είναι οι µεγάλοι ήρωες
αυτής της ιστορίας. 

Θα σας πω µόνο ότι αυτήν τη στιγµή υπάρχει άρρωστο παιδί
στο Νοσοκοµείο Παίδων και οι εργαζόµενοι κάνουν απλήρωτες
βάρδιες εκτός ωραρίου εργασίας στο προσκέφαλό του, γιατί
διαφορετικά δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί. 

Καλό είναι, λοιπόν, να µπορούν να αντιµετωπίσουν κι αυτοί τα
προβλήµατα που έχουν στις οικογένειές τους. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Όλγα-Νάντια Βαλαβάνη κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς να πούµε ότι η χρηµατοδότηση σε σχέση µε τα παι-
διά είναι δυσανάλογη. Πιστεύω να το κατανοείτε. Είπατε κάποια
νούµερα για τα παιδιά. Είναι πενήντα τέσσερα στο σύνολο.

Η συµµετοχή του Υπουργείου Εργασίας είναι από µόνη της
525.000. Αν κάνετε µία απλή διαίρεση, θα δείτε ότι είναι δυσανά-

λογο. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι αν συνεχίσει έτσι, δεν µπορεί να απα-
σχολεί αυτό το προσωπικό µε αυτό το κόστος για πενήντα παι-
διά. Άρα ή θα πρέπει να αποκτήσει τη δυναµικότητα που χρειά-
ζεται και που µπορούν να διαθέσουν οι εργαζόµενοι µε ό,τι συ-
νεπάγεται αυτό από εργασίες, από χρηµατοδοτήσεις κ.λπ.…

ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Πρέπει να γίνουν επισκευές.
Αυτό είναι το βασικό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ναι, πρέπει να γίνουν επι-
σκευές. 

Ή θα πρέπει να βρεθεί τρόπος να χρηµατοδοτείται το προσω-
πικό χωρίς να έχει το ανάλογο αντικείµενο. Αυτό είναι ηλίου φα-
εινότερον. Δεν γίνεται διαφορετικά. 

Εγώ τώρα µε ποια άποψη είµαι; Είµαι µε την άποψη ότι για µε-
γάλο διάστηµα –κι επιµένω σε αυτό- αυτοί οι οποίοι είχαν την ευ-
θύνη, ήταν χαλαροί για τους δικούς τους λόγους. Θα πρέπει,
λοιπόν, να ξεκαθαρίσουν: Ή ασχολούνται ή αυτό πρέπει να το
αναλάβει εξ ολοκλήρου ο δήµος ή η περιφέρεια ή, αν δεν το ανα-
λάβει κανένας από τους δύο, θα πρέπει να το αναλάβει το κρά-
τος. 

Αλλιώς, θα πρέπει να ενεργοποιηθούν ως ενεργοί πολίτες όχι
ως παρατηρητές, διότι κάτι τέτοιο είχα την εντύπωση ότι συνέ-
βαινε. 

ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Υπάρχει απόφαση της περιφέ-
ρειας, πάντως, που θέλει να το αναλάβει. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Η πρόταση αυτή, λοιπόν, είναι
δικιά µου, η οποία έφτασε στην περιφέρεια για να έρθει ως πρό-
ταση του Περιφερειακού Συµβουλίου και λέει ότι λόγω του υπερ-
τοπικού χαρακτήρα –δεν είναι και τόσο υπερτοπικός τώρα αλλά
µπορεί να είναι υπερτοπικός, γιατί όταν ολοκληρωθούν οι εργα-
σίες µπορεί να φιλοξενήσει πάρα πολλά παιδιά- να πάει η επο-
πτεία στην περιφέρεια, ούτως ώστε να έχει η περιφέρεια τη
δυνατότητα, πέρα από τα χρήµατα που διαθέτουµε εµείς µέσω
της κατανοµής της περιφέρειας, να βάλει και δικά της και για τη
λειτουργία, αλλά κυρίως –γι’ αυτό που αναφέρατε- για την επι-
σκευή και τη συντήρηση, ώστε να αποκτήσει όλη τη δυναµικό-
τητα, την οποία µπορεί να έχει για τα παιδιά. Άρα, λοιπόν, αυτό
πρέπει να προχωρήσει. 

Το νοµοσχέδιο το οποίο θα συζητηθεί σήµερα και αύριο είναι
ο Κώδικας Μετανάστευσης του Υπουργείου Εσωτερικών. Εµείς
έχουµε δώσει τη διάταξη στο Υπουργείο Εσωτερικών. Δεν είµα-
στε, όµως, εµείς επισπεύδοντες αλλά είναι το Υπουργείο Εσω-
τερικών. Αφορά αρµοδιότητες του «Καλλικράτη» και θα γίνει,
ουσιαστικά, µία εξαίρεση γι’ αυτό –λόγω του υπερτοπικού χαρα-
κτήρα, γιατί είναι πέρα από το δήµο- ούτως ώστε να έχει η περι-
φέρεια την αρµοδιότητα. 

Επιπλέον είναι αντικείµενο των εργασιών σήµερα και αύριο να
έρθει, έστω και µε µία εκπρόθεσµη τροπολογία –γιατί ρώτησα
και δεν είναι µέσα στις τροπολογίες που έχουν φέρει- και να ρυθ-
µιστεί άπαξ αυτό το θέµα. Δηλαδή, δεν µπορεί τα δέκα στρέµ-
µατα να είναι ιδιωτικά και η ευθύνη να είναι κρατική. Όπως
καταλαβαίνετε, θα πρέπει να περάσει στο σύνολο. 

Επιπρόσθετα, κινδυνεύουµε µε τέτοιου είδους νοµικές µορφές
–όχι στη συγκεκριµένη περίπτωση, πιθανόν σε άλλες ή πιθανόν
στο µέλλον και για αυτήν την περίπτωση- να υπάρξει µέσω των
σωµατείων µία ιδιόµορφη ιδιωτικοποίηση των ακινήτων. 

Γιατί έχουµε Ίδρυµα Σωµατειακό µε χίλια εκατόν δεκαοκτώ
ακίνητα. Η µισή Αθήνα είναι δικιά του. Για διάφορους λόγους, τα
χίλια εκατόν δεκαοκτώ ακίνητα έχουν σταµατήσει να αξιοποιούν-
ται τα τελευταία χρόνια. Για διάφορους λόγους, το κόστος του
Ιδρύµατος έχει ανέβει πάρα πολύ. Εκατό, περίπου, εργαζόµενοι
κοστίζουν 5.700.000 το χρόνο. Κάντε τη διαίρεση να δείτε πόσο
βγαίνει. 

Την ίδια ώρα το κόστος ανά µονάδα, ανά άνθρωπο περιθαλ-
πόµενο, είναι 35.000, στον καθαρά ιδιωτικό τοµέα είναι 16.000
και στα δηµόσια ιδρύµατα που έχει η Πρόνοια είναι περίπου
13.000 ευρώ. Δηλαδή, η νοµική αυτή µορφή ιδιωτικού µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα θα πρέπει να δούµε πώς λειτουργεί και τι
κόστη έχει. Δεν µπορεί τα κόστη να τα αναλαµβάνει το κράτος
και την περιουσία να την έχουν στην ιδιωτική εκµετάλλευση.
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Δεν αφορά το Νηπιοτροφείο αυτό. Δεν αφορά το Νηπιοτρο-
φείο. Γίνοµαι όµως κατανοητός, ότι δεν µπορεί το κράτος να επι-
χορηγεί εκατό περίπου εργαζόµενους µε 5.700.000 ευρώ το
χρόνο και την ίδια ώρα το κόστος να είναι υπερδιπλάσιο απ’ αυτό
που υπάρχει στον ιδιωτικό τοµέα και στο δηµόσιο. Θα πρέπει
αυτά να γίνουν είτε δηµόσια είτε της αυτοδιοίκησης είτε να απευ-
θυνθούµε στον ιδιωτικό τοµέα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Παρακαλώ, έχετε

ολοκληρώσει. Πείτε τα µετά. 
ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Αυτήν την τροπολογία, ποιος θα

την φέρει;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Θα συνεννοηθείτε µε το Εσω-
τερικών. Θα έρθει τώρα ο Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Η δεύτερη µε αριθµό
5919/3-2-2014 ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Μαγνη-
σίας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Μαρίνας Χρυσοβελώνη προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την υλοποίηση του προγράµµα-
τος αντιφυµατικού εµβολιασµού δεν θα συζητηθεί και διαγράφε-
ται.

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 5276/9-1-2014 ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Κερκύρας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Στέφανου Σαµοΐλη προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τη
ΜΚΟ «ΣΤΗΡΙΞΗ ΑΜΚΕ».

Τον λόγο έχει ο κύριος συνάδελφος για να αναπτύξει την ερώ-
τηση.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΑΜΟΪΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε τη συγκεκριµένη σύµβαση εργασίας ορι-

σµένου χρόνου για την υλοποίηση της πράξης «Δηµιουργία θέ-
σεων απασχόλησης σε τοπικό επίπεδο µέσω προγραµµάτων
Κοινωφελούς Χαρακτήρα», που εκτελείται στο πλαίσιο του επι-
χειρησιακού προγράµµατος «Ανάπτυξη Ανθρωπίνου Δυναµικού»,
προσλήφθηκαν από τη µη κυβερνητική οργάνωση «ΣΤΗΡΙΞΗ
ΑΜΚΕ» µε πεντάµηνη σύµβαση, από 1-8-2013 έως 31-12-2013 ερ-
γαζόµενοι στον τοµέα του πολιτισµού.

Οι εργαζόµενοι αυτοί στελέχωσαν την 21η Εφορία Βυζαντινών
Αρχαιοτήτων Κέρκυρας. Η σύµβασή τους έχει λήξει την 31-12-
2013, παρ’ όλα αυτά δεν έχουν πληρωθεί τα δεδουλευµένα τους.
Όντας απλήρωτοι πέντε ολόκληρους µήνες, αντιµετωπίζουν σο-
βαρότατα προβλήµατα διαβίωσης, µη µπορώντας να καλύψουν
πάγια έξοδα, οικογενειακές και κάθε είδους υποχρεώσεις.

Τέτοιου είδους εργαζόµενοι, όπως γνωρίζετε, στερούνται εκ
των πραγµάτων πολλά από τα εργασιακά τους δικαιώµατα. Πα-
ραδείγµατος χάριν, κατά τη διάρκεια της πεντάµηνης σύµβασής
τους δεν δικαιούνται αργίες και επίδοµα αδείας.

Επειδή σε αυτά τα προγράµµατα οι µισθοί είναι πενιχροί και
στη συγκεκριµένη περίπτωση δεν ξεπερνούν τα 625 ευρώ µηνι-
αίως, ενώ όπως γνωρίζετε υπάρχουν και προγράµµατα µε χαµη-
λότερες αποδοχές, επειδή είναι προκλητική η ασυνέπεια και η
εκµεταλλευτική στάση που επέδειξε η ΜΚΟ «ΣΤΗΡΙΞΗ ΑΜΚΕ»
και επειδή υπό το καθεστώς της κατάργησης των συλλογικών
συµβάσεων και της µείωσης των µέτρων προστασίας των ανέρ-
γων, οι εν λόγω εργαζόµενοι ήδη βιώνουν τις οδυνηρές συνέ-
πειες της ανεργίας, το ερώτηµα είναι το εξής: Τι προτίθεσθε να
πράξετε για την άµεση καταβολή όλων των δεδουλευµένων των
εργαζοµένων πεντάµηνης σύµβασης στην ΜΚΟ «ΣΤΗΡΙΞΗ
ΑΜΚΕ»; Και για ποιο λόγο δεν έχει προβεί στις προβλεπόµενες
από το νόµο κυρώσεις προς τη «ΣΤΗΡΙΞΗ ΑΜΚΕ»;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να θυµίσω –µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε- ότι τα συγκεκριµένα
προγράµµατα είναι προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας. Αφο-
ρούσαν πενήντα επτά χιλιάδες ανέργους και ήταν ύψους
150.000.000 για την πλήρωση κενών οργανικών θέσεων εργασίας
σε δήµους, στη Γενική Γραµµατεία Πολιτισµού, στην Αρχαιολο-
γική Υπηρεσία, σε εποπτευόµενα από τη Γενική Γραµµατεία νο-
µικά πρόσωπα, σε νοσοκοµεία, όπως το «Γεννηµατάς», το
«Σωτηρία», το «Παίδων “Αγία Σοφία”», το «Αλεξάνδρα», το «Ευαγ-

γελισµός», το «Ασκληπιείο Βούλας», το «Αντικαρκινικό Μεταξά»,
και σε ειδικότητες όπως παραϊατρικών, υδραυλικών, οικοδόµων,
καθαριστριών, εργατοτεχνιτών, κοινωνικών λειτουργών.

Τα δηµοσιεύµατα, κύριε Υπουργέ, και οι πληροφορίες λένε ότι
όχι µόνο στην Κέρκυρα αλλά και στην Κεφαλλονιά –έχω εδώ δη-
µοσιεύµατα- ζητάνε τα χρήµατά τους αυτοί οι εργαζόµενοι, οι
οποίοι είναι πάρα πολλοί σε όλη την Ελλάδα. Απ’ ό,τι φαίνεται η
συγκεκριµένη ΜΚΟ «ΣΤΗΡΙΞΗ ΑΜΚΕ» έχει προβλήµατα σε όλη
τη χώρα.

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, τα επαναλαµβάνω: Πρώτον, τι κάνει το
Υπουργείο Εργασίας για να αποδοθούν τα δεδουλευµένα στους
εργαζόµενους; Δεύτερον, γιατί δεν έχετε προχωρήσει στις νόµι-
µες κυρώσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε
το λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε,
να πούµε ότι το πρόγραµµα κοινωφελούς εργασίας για το
Υπουργείο Πολιτισµού είναι ένα χωριστό πρόγραµµα, το οποίο
το εκτελεί το Υπουργείο Πολιτισµού. Δεν έχει καµµία σχέση µε
τα νοσοκοµεία και όλα τα άλλα που αναφέρατε. Παρότι µπορεί
να πει κανείς ότι είναι στο γενικότερο πνεύµα των προγραµµάτων
κοινωφελούς εργασίας, να ξεκαθαρίσουµε ότι διαχειριστικά δεν
έχει καµµία σχέση.

Για τον Απρίλιο, τον Μάιο και τον Ιούνιο πληρώθηκαν στις 26-
9-2013. Στις 23-10-2013 πληρώθηκαν για τον Ιούλιο. Πληρώθη-
καν τέσσερις µήνες. Και είπατε ότι τους χρωστάνε άλλους πέντε;

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΑΜΟΪΛΗΣ: Πέντε µήνες είναι όλο το πρόγραµµα,
κύριε Υπουργέ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Όχι, τους κόψατε δύο µήνες
εσείς. Όπως πάτε, θα τους µειώσετε τις αποδοχές. 

Έχουν πληρωθεί τέσσερις µήνες. Στις 26-9 τους τρεις και στις
23-10 τον άλλο. Το πρόγραµµα δεν είναι πεντάµηνο, είναι επτά-
µηνο, γι’ αυτό υπάρχουν οφειλόµενα. Τώρα εγώ λέω το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού –αφού τα παίρνει από εµάς- να τα δώσει όλα,
να µην δώσει µόνο πέντε µήνες που είπατε. 

Επικοινώνησα µε το Υπουργείο Πολιτισµού –γιατί πράγµατι
υπάρχει µεγάλη καθυστέρηση- και έχει ολοκληρωθεί η διαδικα-
σία. Με διαβεβαίωσαν ότι σήµερα που θα πάει το βράδυ στο γρα-
φείο ο κύριος Υπουργός ή αύριο το πρωί, επειδή έχει πάει ο
φάκελος εκεί, θα µπει και η υπογραφή του κυρίου Υπουργού, η
οποία χρειάζεται για την εκταµίευση του υπόλοιπου ποσού.

Θα ήθελα να πω ότι το 40% που προβλεπόταν αρχικά –και είναι
αυτό το οποίο σας είπα- αντιστοιχούσε σε ποσό 67.000, περίπου
και δόθηκε µε την προηγούµενη υπουργική απόφαση. Τώρα θα
δοθεί το υπόλοιπο που είναι η δεύτερη δόση στον δικαιούχο.

Εποµένως, µένουµε στη δέσµευση του Υπουργού Πολιτισµού
ότι θα εκδώσει την απόφαση µέχρι αύριο το πολύ, για να ολο-
κληρωθεί η πληρωµή του ενδιάµεσου φορέα για το σύστηµα. 

Το καινούργιο πρόγραµµα κοινωφελούς εργασίας δεν έχει εν-
διάµεσους φορείς. Στο προηγούµενο υπήρχαν ενδιάµεσοι φο-
ρείς, γι’ αυτό υπάρχει ακόµα αυτή η «ΣΤΗΡΙΞΗ ΑΜΚΕ». Τώρα στο
καινούργιο πρόγραµµα ο ΟΑΕΔ κάνει αυτή τη διαδικασία και την
πρόσληψη την κάνουν οι ίδιοι οι φορείς. Έγινε µια τροποποίηση
του ν. 2190, ώστε –όταν πρόκειται για τέτοια προγράµµατα του
ΟΑΕΔ- να µπορούν να κάνουν την πρόσληψη κατ’ εξαίρεση από
το ν. 2190 και µε την έγκριση των κριτηρίων και την εποπτεία του
ΑΣΕΠ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΑΜΟΪΛΗΣ: Αυτά που µας είπατε, κύριε Υπουργέ,

θεωρώ ότι είναι σε θετική κατεύθυνση. 
Ας θυµηθούµε τι έκαναν αυτές οι συγκεκριµένες ΜΚΟ, οι

οποίες ήταν κατ’ επάγγελµα δανειστές εργαζοµένων και µάλιστα
µε όφελος 5% επί της δαπάνης του προγράµµατος. Υπήρχε, λοι-
πόν, ο άµεσος εργοδότης, η ΜΚΟ, που δάνειζε τον απασχολού-
µενο στον έµµεσο εργοδότη. Στην προκειµένη περίπτωση ήταν
οι Εφορίες Αρχαιοτήτων σε όλη τη χώρα. 

Βέβαια, εδώ πρόκειται για θεσµική εισφοροδιαφυγή, κατα-
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στρατήγηση του δικαίου των συλλογικών συµβάσεων, παρα-
βίαση των διατάξεων για την παροχή άδειας και αναρρωτικής
άδειας. Πρόκειται για ένα υβρίδιο της µοντέρνας σύµβασης ερ-
γασίας προσωρινής απασχόλησης. Όπως γνωρίζετε, τα συγκε-
κριµένα προγράµµατα είχαν διάρκεια επτά µηνών για κάθε άνερ-
γο, χωρίς δικαίωµα επαναίτησης για τουλάχιστον επτά µήνες
µετά τη λήξη της προηγούµενης σύµβασης. 

Μιλάµε ουσιαστικά ότι διευκόλυναν κατ’ αυτόν τον τρόπο και
εξυπηρετούσαν τους δήµους και τα νοσοκοµεία για να προχω-
ρήσουν και σε απολύσεις συµβασιούχων εργαζοµένων αορίστου
χρόνου και µονίµων, όπως προέβλεπε και το µεσοπρόθεσµο πρό-
γραµµα, αφού οι εργαζόµενοι σε αυτά κάλυπταν κατά ένα µε-
γάλο µέρος, µέσω της εργασίας τους, πάγιες και διαρκείς
ανάγκες της λειτουργίας των έµµεσων εργοδοτών τους. 

Ήταν επιχορηγούµενα από την Ευρωπαϊκή Ένωση µέσω του
ΕΣΠΑ, µε τις ασφαλιστικές εισφορές να πληρώνονται από τον
ΟΑΕΔ, µε χρήµατα δηλαδή που έχουν κρατηθεί από τις ασφαλι-
στικές εισφορές των εργαζοµένων χωρίς επίδοµα αδείας, γάµου,
παιδιών, σπουδών, τριετίας, αποδοχές αδείας και δώρα εορτών,
µε αµοιβή 25 ευρώ την ηµέρα και όχι µεγαλύτερη από 625 ευρώ,
µε αποδοχές κατά παρέκκλιση των νόµιµων αµοιβών που προ-
βλέπονταν από την ΕΓΣΣΕ, µε πλήρη ελευθερία µετακίνησης του
δανειζόµενου ανά πάσα στιγµή, σε οποιοδήποτε τόπο ήθελε κρι-
θεί αναγκαίο, στο πλαίσιο του µνηµονίου συνεργασίας του άµε-
σου και έµµεσου εργοδότη, µε προβλεπόµενη απαλλαγή εργο-
δότη από την επιβάρυνση των εργοδοτικών εισφορών, οι οποίες
µετακυλίονταν στις πλάτες των εργαζοµένων µε τον ΟΑΕΔ, µε
απαλλαγή των δύο εργοδοτών από την καταβολή του άµεσου ερ-
γασιακού κόστους, το οποίο καλυπτόταν από το ΕΣΠΑ, µε προ-
σωρινή ή οριστική απαλλαγή του εργοδότη από την υποχρέωση
καταβολής του µισθού-επιδόµατος, ενώ συνιστούσε σχεδόν τον
κανόνα οι εργαζόµενοι µετά από µήνες δουλειάς να παραµένουν
και απλήρωτοι, όπως το είδατε και το διαπιστώσατε και ο ίδιος. 

Να σας πω και κάτι, γιατί όλα αυτά πραγµατικά αγγίζουν, αν
θέλετε, την κοινωνία σε πολύ ευαίσθητα σηµεία. Πολλοί απ’ αυ-
τούς τους εργαζόµενους δανείζονταν όλο αυτό το διάστηµα για
να βάλουν βενζίνη στη µηχανή τους, το δίκυκλό τους ή το αυτο-
κίνητο για να πάνε στη δουλειά τους. Μετά από τρεις-τέσσερις
µήνες, κύριε Υπουργέ, που έβαζαν βενζίνη µε δανεικά στο όχηµα
τους για να πάνε στη δουλειά τους, παραιτήθηκαν, διότι δεν έβρι-
σκαν άλλα δανεικά. Είναι σκληρή η πραγµατικότητα. 

Έχω εδώ γράµµατα τα οποία µου έχουν στείλει αυτοί οι εργα-
ζόµενοι. Πραγµατικά θα πρέπει να δείξετε ιδιαίτερη ευαισθησία
σε αυτά τα προγράµµατα και να µην αφήνουµε να κερδοσκοπούν
εταιρείες σε βάρος και των εργαζοµένων και του ελληνικού δη-
µοσίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ο Υφυπουργός Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας κ. Βασίλειος Κεγκέ-
ρογλου έχει τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Τώρα, αν είχαν παραιτηθεί,
κύριε συνάδελφε, µε δεδοµένους τους χρόνους που βλέπω εδώ,
αυτό θα είχε συµβεί το καλοκαίρι. Εάν είχατε πράγµατι, λοιπόν,
τις καταγγελίες, κακώς δεν φέρατε το θέµα πιο µπροστά και το
φέρατε –απ’ ό,τι βλέπω- στις 9 Ιανουαρίου.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΑΜΟΪΛΗΣ: Τώρα µου ήρθαν και τώρα τα έφερα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κακώς το φέρατε τώρα, διότι
θα έπρεπε πραγµατικά να επιληφθούµε νωρίτερα. 

Αναφέρατε πολλά και αναλυτικά για τα κοινωφελή προγράµ-
µατα και δεν ήταν φρόνιµο από την πλευρά σας. Για ποιο λόγο;
Διότι τις προηγούµενες ηµέρες το Ινστιτούτο LEVY, ο καθηγητής
κ. Παπαδηµητρίου µαζί µε τον καθηγητή και Βουλευτή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Σταθάκη, µαζί µε τον κ. Σάββα Ροµπόλη και άλλους εκλε-
κτούς συµπολίτες και επιστήµονες, παρουσίασαν την πρόταση,
την οποία υιοθέτησε και το κόµµα σας και η οποία έχει να κάνει
µε την κοινωφελή εργασία. 

Παρουσίασαν, λοιπόν, µία πρόταση ότι η λύση στο πρόβληµα
της ανεργίας είναι η αύξηση του αριθµού των ανέργων, ώστε να
µπορούν µέσω της κοινωφελούς εργασίας να απασχοληθούν στο

δηµόσιο. Μάλιστα η πρόταση αναφέρει ότι αυτό µπορεί να γίνει
για διακόσιες πενήντα έως πεντακόσιες χιλιάδες ανέργους στο
δηµόσιο. Βεβαίως, η πρόταση είναι από 586 ευρώ µέχρι ενός
ποσού –625 ευρώ είπατε ότι ήταν το προηγούµενο πρόγραµµα
κι έτσι ήταν πράγµατι- για την αµοιβή τους. 

Άρα, µην προτρέχετε, διότι άλλοι συνάδελφοί σας αλλά και το
κόµµα σας µε άλλη ιδιότητα, µε άλλους ανθρώπους, έχουν ήδη
υιοθετήσει αυτής της µορφής τα προγράµµατα. Εποµένως, το
µόνο το οποίο κάνετε είναι να έρχεστε σε αντίθεση µε τον ίδιο
σας τον εαυτό κι αν δεν έρχεστε σήµερα, θα έρθετε µεθαύριο. 

Τώρα, δεν ξέρω πότε θα είναι το µεθαύριο. Σε ένα, δύο, τρία
τέρµινα; Έτσι είναι αγαπητέ κύριε Γραµµατέα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Δεν είµαστε το ινστιτούτο LEVY, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ είµαστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ναι, ο κ. Σταθάκης είναι ΣΥ-
ΡΙΖΑ, δεν είµαι εγώ.

Κατανοώ τις διαφορετικές απόψεις που µπορεί να υπάρχουν,
αλλά όταν υιοθετείτε ένα πρόγραµµα δεν µπορεί την ίδια ώρα να
εκφράζεται εκείνη η άποψη η οποία το καταγγέλλει.

Γι’ αυτό τι συνιστώ; Συνιστώ και προτείνω, στο πλαίσιο του δια-
λόγου ο οποίος γίνεται ακόµα και στο πλαίσιο του κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου, να έχουµε µια συνεννόηση για το πώς βελτιώ-
νονται αυτά τα προγράµµατα, ούτως ώστε να απαλείφονται αρ-
νητικές πτυχές που έχουν. Όχι µηδενισµός. Διότι έστω και µε
αυτές τις συνθήκες, που δεν ισχύουν βέβαια όλα όσα είπατε,
αλλά έστω και αν ίσχυαν, κάποιοι άνθρωποι –πενήντα χιλιάδες
τον αριθµό, στο προηγούµενο πρόγραµµα και πενήντα χιλιάδες
τώρα- έχουν απασχόληση, έχουν δουλειά, έχουν µια ευκαιρία.
Να συνεννοηθούµε, λοιπόν, για να αµβλύνουµε τα αρνητικά,
αλλά σας λέω ότι δεν µπορείτε να λεονταρίζετε την ίδια ώρα που
τα υιοθετείτε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συνάδελφος Βουλευτής Ρο-

δόπης κ. Αχµέτ Χατζή Οσµάν ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 6115/10-2-2014 ερώ-

τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας  κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον
Υπουργό Ναυτιλίας και Αιγαίου, σχετικά µε την κατάσταση των
ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών της Λήµνου.

Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου για να αναπτύξει την ερώτηση.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, αναγκαζόµαστε

να το φέρουµε µε τη µορφή ερώτησης γιατί εδώ και καιρό την
έχουµε καταθέσει, αλλά απάντηση δεν έχουµε πάρει και το πρό-
βληµα οξύνεται, δηλαδή δεν µένει ούτε ακριβώς στο ίδιο επί-
πεδο. Και βεβαίως είναι βασικό και ουσιαστικό θέµα για ένα νησί
όπως η Λήµνος. 

Η τακτική συγκοινωνία έχει καταντήσει µαρτύριο διότι τα πλοία
που χρησιµοποιούνται είναι πολύ µεγάλης ηλικίας, είναι πολύ
κακή η επικοινωνία, συνεχείς οι βλάβες, υπάρχει ταλαιπωρία
στους επιβάτες και βεβαίως δεν µπορούν ούτε καν να προγραµ-
µατίσουν οτιδήποτε σε τέτοιες συνθήκες. Αν θέλουν ένα ραντε-
βού να κλείσουν µε γιατρό ή να πάνε σε κάποιο νοσοκοµείο στην
Αττική ή να προγραµµατίσουν να µεταφέρουν τα προϊόντα τους,
δεν µπορούν να το κάνουν. Και βέβαια οι µαταιώσεις των δρο-
µολογίων που γίνονται είναι τακτικές, όπως και οι διαµαρτυρίες
των κατοίκων γι’ αυτό το ζήτηµα είναι τακτικές. 

Η σύνδεση του νησιού µε τη Θεσσαλονίκη είναι ελλιπής. Με
το Λαύριο τις περισσότερες φορές γίνεται µέσω των Ψαρών, κάτι
που είναι µία επιπλέον καθυστέρηση και ταλαιπωρία. Και δεν
φθάνουν όλα αυτά αλλά και τα ναύλα είναι ακριβά τη στιγµή που
είναι επιδοτούµενα γιατί είναι παραµεθόριος. Δηλαδή ο εφοπλι-
στής παίρνει και αφορολόγητο πετρέλαιο και δροµολόγια βάζει
όποτε θέλει και το εισιτήριο το εκτοξεύει στα ύψη.

Οι κάτοικοι νιώθουν να είναι µέσα στην εγκατάλειψη και ζητάνε
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τα εξής και αν θέλετε, αυτό φέρνουµε και εµείς σήµερα µέσα
από την ερώτηση. Ζητάµε να πάρετε µέτρα που να εξασφαλίζουν
συγκοινωνίες που να εξυπηρετούν τις ανάγκες των κατοίκων και
όχι τα κέρδη των εφοπλιστών. Να υπάρχουν καθηµερινά δροµο-
λόγια της Λήµνου από και προς βόρεια και ηπειρωτική Ελλάδα
και µε τα άλλα νησιά, χειµώνα και καλοκαίρι. Να υπάρξει επίσης
µείωση των εισιτηρίων κατά 50% και δωρεάν εισιτήρια για άνερ-
γους και άλλες ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες. 

Βεβαίως, η απελευθέρωση της ακτοπλοΐας και η κατάργηση
του καµποτάζ έφερε τραγικά αποτελέσµατα και στην επικοινωνία
των νησιωτών. Η κατάργησή τους θα απελευθερώσει και τους
κατοίκους απ’ τα βάσανά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-
γαίου): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, όπως ευχαριστώ και την
κυρία συνάδελφο που µου δίνει την ευκαιρία να µιλήσουµε για
το ακτοπλοϊκό ζήτηµα.

Ξέρετε, έχουν γραφτεί τόµοι στα Πρακτικά της Βουλής για
τρία βασικά ζητήµατα: Το καπνικόν, το ελαϊκόν και το ακτοπλοϊ-
κόν. Εάν ανατρέξετε στη Βιβλιοθήκη της Βουλής, θα δείτε τό-
µους. 

Τα δύο πρώτα λύθηκαν. Το τρίτο, το ακτοπλοϊκό, δεν έχει
λυθεί. Και δεν έχει λυθεί για πάρα πολλούς λόγους. Πάντως, σί-
γουρο είναι ότι δεν φταίει ο ευρωπαϊκός κανονισµός για το ότι
δεν έχει λυθεί το ζήτηµα. Ο ευρωπαϊκός κανονισµός µας γλίτωσε
από τα δεινά της συνδιαλλαγής του εκάστοτε Υπουργού µε τις
ακτοπλοϊκές εταιρείες, που ξέρουµε ότι οδήγησαν σε κάποια µο-
νοπώλια στο παρελθόν, τα οποία δεν είναι η στιγµή για να τα συ-
ζητήσουµε.

Θα σας πω τρία βασικά πράγµατα. Τα γνωρίζετε, γιατί είστε
έµπειρη συνάδελφος. Γνωρίζετε, κατ’ αρχάς, ότι εδώ δεν συζη-
τάµε περί κερδοφόρων εταιρειών, αλλά συζητούµε περί εται-
ρειών οι οποίες τα τελευταία τέσσερα-πέντε χρόνια έχουν ση-
µειώσει εκατοντάδες εκατοµµύρια ζηµιές. Η χρονιά που πέρασε
ήταν η πρώτη χρονιά κατά την οποία µία από τις εισηγµένες
ακτοπλοϊκές εταιρείες σηµείωσε ελάχιστα κέρδη, οι άλλες δε
µόνο λειτουργικά κέρδη προ αποσβέσεων. 

Άρα, συζητούµε για έναν κλάδο ο οποίος βρίσκεται σε µια κα-
τάσταση πολύ δεινή, διότι από το 2008 µέχρι σήµερα έχουν αλ-
λάξει τρία βασικά µεγέθη. Πρώτα απ’ όλα, το ποσό των επιδο-
τήσεων έχει µειωθεί στο ήµισυ. Από περίπου 130 εκατοµµύρια
που είχαµε στη διάθεσή µας έχουµε πέσει και µετά βίας είµαστε
πάνω από τα 70 εκατοµµύρια. 

Το δεύτερο το οποίο έχει αλλάξει είναι η τιµή των καυσίµων,
τα οποία έχουν αυξηθεί δραµατικά, µε αποτέλεσµα να αποτελούν
το 55% του συνολικού κόστους, ανεξαρτήτως του αν είναι αφο-
ρολόγητα ή όχι.

Το τρίτο είναι η επιβατική κίνηση, η οποία έχει συρρικνωθεί σε
δραµατικά νούµερα. Υπάρχει µια πτώση άνω του 25% στην επι-
βατική κίνηση. 

Όλα αυτά συνθέτουν ένα πολύ δύσκολο σκηνικό. 
Σε ό,τι αφορά τη Λήµνο, για να µη µπω σε πολλές λεπτοµέ-

ρειες, θα σας εγχειρίσω το σχέδιο της γραπτής απάντησης την
οποία είχα. Θα ήθελα να σας πω ότι έχουµε επιβάλει όλες τις
προβλεπόµενες κυρώσεις στην εταιρεία για τη µη εκτέλεση δρο-
µολογίων µε υπαιτιότητά της. Για δροµολόγια τα οποία δεν εκτέ-
λεσε λόγω κακού καιρού, βεβαίως δεν µπορούµε να επιβάλουµε
κυρώσεις. Και αυτό είναι µια από τις δυσκολίες του νησιωτικού
χώρου, ότι µπορείς να αποκλειστείς όταν υπάρχουν άσχηµες και-
ρικές συνθήκες.

Σε ό,τι αφορά την προσέγγιση των Ψαρών, αυτή τελειώνει την
επόµενη εβδοµάδα, στο τέλος Μαρτίου. Είχε στόχο την αντικα-
τάσταση ενός πλοίου που βγήκε για την ετήσια επιθεώρηση και
θα επανέλθουµε στα κανονικά δροµολόγια.

Πρέπει να ξέρετε –και αυτό είναι κάτι το οποίο λέµε µε σαφή-
νεια προς όλους- ότι δεν θα παίξουµε σε καµµία περίπτωση ένα
παιχνίδι ανοχής απέναντι σε εταιρείες οι οποίες δεν εκτελούν τις
υποχρεώσεις τις οποίες έχουν αναλάβει σε σχέση µε τα δροµο-
λόγια τα οποία έχουν αναγγείλει ότι θα εκτελέσουν. Θα είµαστε
µέσα στο πλαίσιο του νόµου και θα ασκούµε όλα τα δικαιώµατα

για την προάσπιση του κυρίαρχου δικαιώµατος των νησιωτών
µας που έχει να κάνει µε την ακτοπλοϊκή τους σύνδεση και τη
συγκοινωνία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Η συνάδελφος κ. Μα-

νωλάκου, έχει τον λόγο. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, µέσα από την

απάντησή σας δεν εξασφαλίζεται η ακτοπλοϊκή συγκοινωνία για
τη Λήµνο. Και µιλώ για το όγδοο µεγαλύτερο νησί σε έκταση της
Ελλάδας. 

Λέτε ότι επιβάλατε κυρώσεις, για να διορθώσετε την κατά-
σταση. Εγώ θα ήθελα να µου τις πείτε αναλυτικά. Κυρώσεις σε
τι; Όταν ο καπετάνιος λέει ότι εκτιµά ότι θα έχει άσχηµες καιρι-
κές συνθήκες, όταν λέει ότι είχε βλάβη και δείχνει καθυστερή-
σεις; Δηλαδή, οι κυρώσεις σας τι πιάνουν;            

Σε τελευταία ανάλυση, ενδιαφέρεστε -ειλικρινά το λέω- και
φαίνεται: Ζηµιές οι εταιρείες και ανησυχείτε ιδιαίτερα, δεινή η
κατάστασή τους. Γιατί η τιµή του καυσίµου βεβαίως ανέβηκε
50%, αλλά είναι αφορολόγητο γι’ αυτούς. Για τους υπόλοιπους
εργαζόµενους ούτε για θέρµανση δεν φτάνει. Ή έπεσε η επιβα-
τική κίνηση. Βεβαίως έπεσε, όταν τα εισιτήρια ανεβαίνουν στα
ύψη. Και αυτά είναι αποτελέσµατα της δικής σας πολιτικής. Γιατί
για τους ακτοπλόους νοιάζεστε και όχι για τους νησιώτες, για το
αν θα µπορούν να κινηθούν ή όχι, ή αν θα βρίσκονται στην απο-
µόνωση. 

Εγώ βλέπω ότι κατά µέσον όρο τα χρήµατα που παίρνουν είναι
84 εκατοµµύρια και µε τις απευθείας αναθέσεις έχουν φτάσει τα
120 εκατοµµύρια ευρώ. Χθες υπήρξε έκθεση που έδωσε αυτά τα
στοιχεία. Δεν τα βγάζω εγώ ούτε µπορώ να τα µετρήσω, διαβάζω
κι εγώ τις εκθέσεις. Αυτό που βγαίνει όµως ως συµπέρασµα είναι
το εξής: Πρώτον, δεν παίρνετε ουσιαστικά µέτρα για να λύσετε
το πρόβληµα. Αντίθετα, αυτό οξύνεται. Αυτήν τη στιγµή έχουν
βγει κι άλλα πλοία εκτός γραµµής, πράγµα που σηµαίνει ότι η
διασύνδεση της Λήµνου έχει πληγεί. 

Τελικά θα πρέπει κανείς να καταλάβει ότι µε αυτή την πολιτική
ούτε συγκοινωνίες µπορεί να έχει. Μόνο αν δηµιουργηθεί ενι-
αίος, αποκλειστικά δηµόσιος φορέας συγκοινωνιών, και αεροπο-
ρικών και ακτοπλοϊκών, που δεν θα υπηρετεί το εφοπλιστικό
κεφάλαιο και το κέρδος του αλλά θα ικανοποιεί τις σύγχρονες
λαϊκές ανάγκες, µόνον τότε θα µπορεί να υπάρχει όχι µόνο συγ-
κοινωνία αλλά και κρατικά λιµάνια και αεροδρόµια που θα υπη-
ρετούν πραγµατικά το συµφέρον των εργαζοµένων. 

Εµείς σας λέµε καθαρά ότι έχετε καιρό, ανοίγει και η τουρι-
στική περίοδος. Δεν µπορείτε να τιµωρείτε έτσι ένα από τα µε-
γαλύτερα, το όγδοο νησί, µε αποµόνωση και ως προς την
εµπορική επικοινωνία αλλά και ως προς την τουριστική επικοινω-
νία. Αυτό δεν είναι ανάπτυξη, είναι υποβάθµιση και περιθώριο.
Δεν µπορείτε, σε τελευταία ανάλυση, να δηµιουργείτε το αί-
σθηµα στους Ληµνιώτες ότι βρίσκονται εξορία στο ίδιο το νησί
τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κατά-
λαβα καλά, η πρόταση του ΚΚΕ είναι να αυξήσουµε ακόµα
περισσότερο τα εισιτήρια. Διότι αν πάµε στα φορολογηµένα καύ-
σιµα, που προτείνει η κυρία συνάδελφος, αντί να είναι το 50%
του κόστους του ακτοπλοϊκού εισιτηρίου, θα ανέβει στο 70%, µε
αποτέλεσµα να το πληρώσουν πάλι περισσότερο οι νησιώτες. Ας
προσέχουµε, λοιπόν, τι λέµε και ας προσέχουµε τις προτάσεις
µας. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Εµείς ζητήσαµε µείωση 50%...
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή και άκουσα ότι µία
µορφή επιδότησης είναι το αφορολόγητο καύσιµο και άκουσα
ότι αυτό, για τη λογική του ΚΚΕ, είναι λάθος να συµβαίνει. Σας
λέω, λοιπόν, ότι αν συµβεί το αντίθετο, να είναι φορολογηµένο
το καύσιµο στη ναυτιλία, αυτό που θα συµβεί είναι να αυξηθεί το
κόστος του ακτοπλοϊκού εισιτηρίου. Για να µη λέµε εύκολες κου-
βέντες, γιατί οι εύκολες κουβέντες µπορεί να περνούν έξω αλλά
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εδώ πρέπει να µιλάµε µε στοιχεία και µε νούµερα.
Δεύτερον, δεν ξέρω τι έκθεση διαβάσατε, γιατί κι εγώ τη διά-

βασα και δεν ξέρω τι νούµερα διαβάσατε. Μέσα σε αυτήν την έκ-
θεση θα διαπιστώσετε και µία σειρά από επιδοτούµενα
δροµολόγια τα οποία, σύµφωνα µε την έκθεση αυτή, δεν θα
έπρεπε να ισχύουν σήµερα και δεν θα έπρεπε να επιδοτούνται,
γιατί δεν εξυπηρετούν πραγµατικές ακτοπλοϊκές ανάγκες. 

Σας λέω όµως υπεύθυνα ότι ο προϋπολογισµός µας δεν ξε-
περνάει τα 73 µε 74 εκατοµµύρια ευρώ για την επιδότηση των
ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών. 

Και δεν τα ξεπερνά, διότι σήµερα η επιδότηση έρχεται κατά το
ήµισυ από τον κρατικό προϋπολογισµό και κατά ένα πολύ µεγάλο
ποσοστό από τον επίναυλο, το 3%, από τα υπόλοιπα ακτοπλοϊκά
εισιτήρια.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, τα στενά δηµοσιονοµικά, πάντοτε
µιλάω για µία αδικία της νησιωτικής χώρας, διότι επιδοτούµε µε
πολύ µεγαλύτερα ποσά τις συγκοινωνίες στην ξηρά απ’ ό,τι επι-
δοτούµε τις συγκοινωνίες στη θάλασσα, στις οποίες δεν µπο-
ρούµε να υποκαταστήσουµε το δίκτυο µε σταθερές υποδοµές.
Δεν µπορούµε να φτιάξουµε ένα δρόµο. Πρέπει κάθε µέρα να
επιδοτούµε το εισιτήριο, το ναύλο, το καράβι να πηγαίνει, τα πλη-
ρώµατα, τα πετρέλαια, για να µπορεί να φτάνει στον προορισµό
του. 

Θεωρώ ότι γίνεται ένα τιτάνιο έργο για την εξυπηρέτηση
αυτών των γραµµών. Σαφέστατα υπάρχουν προβλήµατα και είµαι
ο τελευταίος που τα βάζει «κάτω από το χαλί». Είµαι ο πρώτος
που τα αναδεικνύει, γιατί πιστεύω ότι από την ανάδειξή τους µπο-
ρούµε να βρούµε λύσεις και γι’ αυτό µάλιστα µέσα στις επόµενες
ηµέρες θα συγκαλέσω και µία σύσκεψη µε όλους τους Βουλευ-
τές και τους φορείς του βορείου Αιγαίου, να ξανασυζητήσουµε
εν όψει της καλοκαιρινής περιόδου ακριβώς αυτό το πρόβληµα.
Όµως να το συζητήσουµε σε µία πραγµατική και ρεαλιστική
βάση. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Η τρίτη µε αριθµό 5703/27-1-2014 ερώτηση πρώτου κύκλου

του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νικολάου
Τσούκαλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αξιο-
ποίηση των ανενεργών καταθέσεων υπέρ του δηµοσίου, δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφε-
ται. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Σταύρος Καλογιάννης κατέθεσε πρόταση
νόµου: «Για την προστασία και αειφόρο χρήση του εδάφους».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-

νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθη-
τές και έξι εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Λέρου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαν σήµερα, στις 18 Μαρτίου
του 1936, εβδοµήντα οκτώ χρόνια πριν, χάθηκε ο µεγάλος Έλ-
ληνας, ο Εθνάρχης Ελευθέριος Βενιζέλος. Το ελάχιστο που προ-
τείνω να κάνουµε ως χρέος τιµής, είναι να τηρήσουµε ενός
λεπτού σιγή.

(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές όρθιοι τηρούν ενός λεπτού
σιγή)

Αιωνία του η µνήµη!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

αναφορών και ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Διοι-
κητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης: «Δι-
οικητικές Απλουστεύσεις-Καταργήσεις, Συγχωνεύσεις Νοµικών
Προσώπων και Υπηρεσιών του Δηµοσίου Τοµέα - Τροποποίηση
διατάξεων π.δ. 318/1992 (Α’ 161) και λοιπές ρυθµίσεις». 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα απλά να καταθέσω δύο ήσσονος σηµασίας νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις που εκ παραδροµής δεν ενσωµατώθηκαν στο
κύριο σώµα του νοµοσχεδίου. 

Τις καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και

Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Να διανεµηθούν, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Θα διανεµηθούν

στους κυρίους συναδέλφους. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο και µε τη νοµοτεχνική βελτίωση του κυρίου Υπουργού; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης «Διοικητικές Απλου-
στεύσεις-Καταργήσεις, Συγχωνεύσεις Νοµικών Προσώπων και
Υπηρεσιών του Δηµοσίου Τοµέα-Τροποποίηση Διατάξεων του
π.δ. 318/1992 (Α’ 161) και λοιπές ρυθµίσεις» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Διοικητικές Απλουστεύσεις-Καταργήσεις, Συγχωνεύσεις Νο-
µικών Προσώπων και Υπηρεσιών του Δηµοσίου Τοµέα-Τροπο-
ποίηση Διατάξεων του π.δ. 318/1992 (Α’ 161) και λοιπές
ρυθµίσεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
MΕΙΩΣΗ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΩΝ ΒΑΡΩΝ
ΑΠΛΟΥΣΤΕΥΣΕΙΣ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΩΝ

Άρθρο 1
Κατάργηση της υποχρέωσης 

επικυρώσεων αντιγράφων εγγράφων

1. Το άρθρο 1 του ν. 2690/1999 (Α’ 45) τροποποιείται ως εξής: 
«Οι διατάξεις του Κώδικα αυτού εφαρµόζονται στο Δηµόσιο,

στους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και στα άλλα νοµικά
πρόσωπα δηµόσιου δικαίου, εκτός αν άλλως ορίζεται σε επιµέ-
ρους διατάξεις.»

2. Οι παράγραφοι 3 και 4 του άρθρου 11 του ν. 2690/1999 (Α’
45) καταργούνται και η παράγραφος 2 του ιδίου άρθρου αντικα-
θίσταται ως εξής:

«2.α. Οι ρυθµίσεις της παρούσας παραγράφου εφαρµόζονται
στο Δηµόσιο, τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης
(Ο.Τ.Α.), τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τα Δικαστήρια
όλων των βαθµών, τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που
ανήκουν στο κράτος ή επιχορηγούνται τακτικώς, σύµφωνα µε τις
κείµενες διατάξεις από κρατικούς πόρους κατά 50% τουλάχιστον
του ετήσιου προϋπολογισµού τους, τις δηµόσιες επιχειρήσεις
και τους οργανισµούς που προβλέπονται στις διατάξεις του άρ-
θρου 1 του ν. 3429/2005, καθώς και στα νοµικά πρόσωπα και τις
επιχειρήσεις των Ο.Τ.Α..

β. Δεν υφίσταται πλέον η υποχρέωση υποβολής πρωτοτύπων
εγγράφων, µε την επιφύλαξη της περίπτωσης δ’ και των εγγρά-
φων που προσκοµίζονται για δικαστική χρήση, που έχουν εκδοθεί
από τις υπηρεσίες και τους φορείς της περίπτωσης α’ ή επικυ-
ρωµένων αντιγράφων των εγγράφων αυτών από τους ενδιαφε-
ρόµενους για το σύνολο των συναλλαγών τους µε τις υπηρεσίες
και τους φορείς της περίπτωσης α’. 

Αντί πρωτοτύπων ή επικυρωµένων αντιγράφων, υποβάλλονται
και γίνονται υποχρεωτικά αποδεκτά από τις υπηρεσίες και τους
φορείς της περίπτωσης α’, ευκρινή φωτοαντίγραφα των πρωτο-
τύπων εγγράφων που εκδόθηκαν από τις υπηρεσίες και τους φο-
ρείς αυτούς ή των ακριβών αντιγράφων τους. 

Οµοίως, υποβάλλονται και γίνονται υποχρεωτικά αποδεκτά ευ-
κρινή φωτοαντίγραφα από αντίγραφα ιδιωτικών εγγράφων τα
οποία έχουν επικυρωθεί από δικηγόρο, καθώς και ευκρινή φω-
τοαντίγραφα από τα πρωτότυπα όσων ιδιωτικών εγγράφων φέ-
ρουν θεώρηση από υπηρεσίες και φορείς της περίπτωσης α’.

Οµοίως, υποβάλλονται και γίνονται υποχρεωτικά αποδεκτά ευ-
κρινή φωτοαντίγραφα από αντίγραφα εγγράφων που έχουν εκ-
δοθεί από αλλοδαπές αρχές και έχουν επικυρωθεί από δικηγόρο. 

Οι υπηρεσίες και οι φορείς στους οποίους κατατίθενται φωτο-

αντίγραφα, κατά τα ανωτέρω, υποχρεούνται να διενεργούν δειγ-
µατοληπτικό έλεγχο προκειµένου να εξακριβώσουν την ακρίβεια
των στοιχείων που αναγράφονται σε αυτά, σε τουλάχιστον πέντε
τοις εκατό (5%) των φωτοαντιγράφων που υποβλήθηκαν κατά το
αµέσως προηγούµενο τρίµηνο, ιδίως ζητώντας τη συνδροµή των
υπηρεσιών ή των φορέων που εξέδωσαν τα πρωτότυπα. Τα απο-
τελέσµατα αυτού του ελέγχου εν συνεχεία κοινοποιούνται στην
καθ’ ύλην αρµόδια οργανική µονάδα του Υπουργείου Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης.

Εάν διαπιστωθεί κατά τον υποχρεωτικό ή άλλο έλεγχο ότι υπο-
βλήθηκαν αλλοιωµένα φωτοαντίγραφα, εκτός από τις κυρώσεις
που προβλέπονται στην παρ. 6 του άρθρου 22 του ν. 1599/1986
και που επιβάλλονται στον ενδιαφερόµενο, εφόσον η πράξη αυτή
δεν τιµωρείται αυστηρότερα από άλλη ποινική διάταξη, η διοικη-
τική ή άλλη πράξη, για την έκδοση της οποίας υποβλήθηκαν τα
φωτοαντίγραφα αυτά, ανακαλείται αµέσως. 

γ. Οι διοικητικές αρχές και τα ΚΕΠ εξακολουθούν να επικυρώ-
νουν αντίγραφα από το πρωτότυπο ή από το ακριβές αντίγραφο
της διοικητικής αρχής (όπως ορίζεται στο άρθρο 1 του ν.
2690/1999 (Α’ 45), που το εξέδωσε, µόνο στην περίπτωση που
αυτά υποβάλλονται από τον ενδιαφερόµενο σε φορείς που δεν
εµπίπτουν στις διατάξεις του παρόντος. Αντίγραφα των ανωτέρω
επικυρώνονται και από δικηγόρους ή συµβολαιογράφους, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις που διέπουν την άσκηση των λειτουργη-
µάτων τους. 

Οµοίως, οι διοικητικές αρχές και τα ΚΕΠ εξακολουθούν να επι-
κυρώνουν αντίγραφα από αντίγραφα ιδιωτικών εγγράφων ή εγ-
γράφων που έχουν εκδοθεί από αλλοδαπές αρχές, τα οποία
έχουν επικυρωθεί από δικηγόρο, µόνο στην περίπτωση που αυτά
υποβάλλονται σε φορείς που δεν εµπίπτουν στις διατάξεις του
παρόντος. 

δ. Η απαίτηση υποβολής πρωτοτύπων εγγράφων, που έχουν
εκδοθεί από τις υπηρεσίες και τους φορείς της περίπτωσης α’,
όταν προβλέπεται ρητά από την κείµενη νοµοθεσία, καταργείται
µε την παρέλευση τριών µηνών από τη δηµοσίευση του παρόν-
τος νόµου. Εντός του προαναφερόµενου χρονικού διαστήµατος,
µε απόφαση του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης και του κάθε φορά αρµόδιου Υπουρ-
γού µπορεί να ορίζεται, κατά περίπτωση, η διατήρηση της
απαίτησης υποβολής πρωτοτύπων εγγράφων σε διαδικασίες,
εφόσον το επιβάλλουν εξαιρετικοί λόγοι, που αναφέρονται
ρητώς σε αυτήν.

ε. Με την επιφύλαξη της περίπτωσης δ’, από τη δηµοσίευση
του παρόντος νόµου καταργείται κάθε ειδική ή γενική διάταξη
που αντίκειται στις διατάξεις αυτού.»

Άρθρο 2
Κατάργηση της υποχρέωσης δηµοσίευσης 
στο Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως 

ΤΑΕ-ΕΠΕ και Γ.Ε.ΜΗ.

1. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία για τις ανώνυµες εταιρίες, τις
εταιρίες περιορισµένης ευθύνης, τις ευρωπαϊκές εταιρίες, τις ευ-
ρωπαϊκές συνεταιριστικές εταιρίες και τα αναφερόµενα στις πε-
ριπτώσεις στ’, ζ’ και η’ της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 3419/2005
υποκαταστήµατα αλλοδαπών εταιριών στην ηµεδαπή, υπάρχει
υποχρέωση δηµοσίευσης στο ΦΕΚ/ΤΑΕ-ΕΠΕ και Γ.Ε.ΜΗ. είτε
πράξης ή στοιχείου είτε ανακοίνωσης περί της καταχώρισης
πράξης ή στοιχείου στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο, η υποχρέωση
υποβολής σχετικής αίτησης καταργείται από την 1.1.2015, ανε-
ξάρτητα αν η δηµοσίευση πραγµατοποιείται από την Υπηρεσία
Γ.Ε.ΜΗ. ή µε επιµέλεια του υπόχρεου. Η σχετική υποχρέωση αν-
τικαθίσταται µε υποχρέωση δηµοσίευσης στο διαδικτυακό τόπο
του Γ.Ε.ΜΗ.. Ειδικά, για τις περιπτώσεις όπου η δηµοσίευση
πραγµατοποιείται µε επιµέλεια του υπόχρεου, αυτή θα πραγµα-
τοποιείται αποκλειστικά µε ηλεκτρονικά µέσα.

2. Προθεσµίες που ρητά εκ του νόµου συνδέονται µε τη δηµο-
σίευση στο ΦΕΚ/ΤΑΕ - ΕΠΕ και Γ.Ε.ΜΗ. λογίζεται ότι εκκινούν ή
λήγουν κατά περίπτωση από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης στο
διαδικτυακό τόπο Γ.Ε.ΜΗ..

3. Από την 1.1.2015 καταργούνται:
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α. το άρθρο 13 του ν. 3419/2005 και 
β. η περίπτωση γγ’ της παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 3419/2005.
4. Από την 1.1.2015 το προβλεπόµενο στο άρθρο 7 παρ. 7 του

ν. 3469/ 2006 Τεύχος ΑΕ, ΕΠΕ και Γ.Ε.ΜΗ. της Εφηµερίδας της
Κυβερνήσεως µετονοµάζεται σε «Τεύχος Καταχώρισης πράξεων
και στοιχείων λοιπών φορέων δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα».

5. Από τις 20.7.2014 έως και τις 31.12.2014, η δηµοσίευση στο
ΦΕΚ/ΤΑΕ-ΕΠΕ και ΓΕΜΗ πράξεων, στοιχείων ή ανακοινώσεων
της παραγράφου α’ πραγµατοποιείται ατελώς.

Άρθρο 3
Απλούστευση διαδικασιών προµηθειών Δηµοσίου

Η περίπτωση 1β του άρθρου 6 του π.δ. 118/2007 (Α’ 150) «Κα-
νονισµός Προµηθειών Δηµοσίου (ΚΠΔ)», αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Υπεύθυνη δήλωση της παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 1599/
1986 (Α’ �75), όπως εκάστοτε ισχύει, στην οποία: 

1. Να αναγράφονται τα στοιχεία του διαγωνισµού ή διαδικα-
σίας ανάθεσης στον οποίο συµµετέχουν.

2. Να δηλώνεται ότι, µέχρι και την ηµέρα υποβολής της προ-
σφοράς τους, δεν έχουν καταδικασθεί µε αµετάκλητη απόφαση
για κάποιο αδίκηµα από τα αναφερόµενα στην περίπτωση (1) του
εδαφίου α’ της παρ. 2 του παρόντος άρθρου, δεν τελούν σε κά-
ποια από τις αναφερόµενες στην περίπτωση (2) του εδαφίου α’
της παρ. 2 του παρόντος άρθρου καταστάσεις, είναι φορολογικά
και ασφαλιστικά ενήµεροι ως προς τις υποχρεώσεις τους της πε-
ρίπτωσης (3) του εδαφίου α’ της παρ. 2 του παρόντος άρθρου,
είναι εγγεγραµµένοι στο οικείο Επιµελητήριο ή ασκούν γεωργικό
ή κτηνοτροφικό επάγγελµα, κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στην περίπτωση (4) του εδαφίου α’ της παρ. 2 και στην
περίπτωση (3) του εδαφίου β’ της παρ. 2 του παρόντος, δεν τε-
λούν σε κάποια, από τις αναφερόµενες στην περίπτωση (2) του
εδαφίου γ’ της παρ. 2 του παρόντος άρθρου, κατάσταση.

3. Να αναλαµβάνεται η υποχρέωση για την έγκαιρη και προ-
σήκουσα προσκόµιση των δικαιολογητικών της παρ. 2 του πα-
ρόντος άρθρου και σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋπο-
θέσεις του άρθρου 20 του παρόντος.

Η ανωτέρω υπεύθυνη δήλωση φέρει ηµεροµηνία εντός των τε-
λευταίων τριάντα ηµερολογιακών ηµερών προ της καταληκτικής
ηµεροµηνίας υποβολής των προσφορών και δεν απαιτείται βε-
βαίωση του γνησίου της υπογραφής από αρµόδια διοικητική
αρχή ή τα ΚΕΠ, ακόµα και αν άλλως ορίζεται στην εκάστοτε προ-
κήρυξη.»

Άρθρο 4
Απλούστευση αδειοδότησης παραγωγών

Μετά το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης γ’, της παρ. 1 «Δι-
καιούχοι παραγωγικών Αδειών» του άρθρου 3 «Παραγωγικές,
άδειες πωλητών λαϊκών αγορών» του π.δ. 51/2006 (Α’ 53) «Όροι
και προϋποθέσεις λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών», όπως
ισχύει, προστίθεται το εξής:

«Ειδικά, για τις περιπτώσεις των παραγωγών αλιέων και των
ιχθυοκαλλιεργητών, η παραγωγική άδεια ισχύει για δώδεκα (12)
µήνες και ανανεώνεται για ίσο χρονικό διάστηµα, περισσότερες
φορές.»

Άρθρο 5
Απλούστευση της διαδικασίας χορήγησης επάρκειας για τη

διδασκαλία ξένης γλώσσας σε φροντιστήρια

1. Η φράση «µετά γνώµην του Εποπτικού Συµβουλίου Ιδιωτι-
κής Εκπαιδεύσεως» της παρ. 4 του άρθρου 70 του α.ν. 2545/1940
«Περί ιδιωτικών σχολείων-φροντιστηρίων και οικοτροφείων» κα-
ταργείται.

2. Το παράβολο των πενήντα (50) ευρώ για τη χορήγηση επάρ-
κειας προσόντων για διδασκαλία ξένων γλωσσών καταργείται.

Από τη δηµοσίευση του νόµου αυτού στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως αρχίζει η ισχύς της παρούσας παραγράφου και
παύουν να ισχύουν όλες οι διοικητικές πράξεις που αφορούν στη
σύσταση, συγκρότηση και λειτουργία του ανωτέρω Συµβουλίου,
καθώς και εκείνες που εκδόθηκαν κατ’ εξουσιοδότηση των πα-

ραπάνω διατάξεων.
3. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων,

που εκδίδεται εντός ενός (1) µηνός από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος νόµου, καθορίζονται τα κριτήρια για τη χορήγηση επάρ-
κειας προσόντων διδασκαλίας ξένης γλώσσας, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΚΑΤΑΡΓΗΣΕΙΣ – ΣΥΓΧΩΝΕΥΣΕΙΣ ΝΟΜΙΚΩΝ 
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Άρθρο 6
Κατάργηση της Ανώνυµης Εταιρίας Εκµετάλλευσης

και Διαχείρισης Ελληνικών Αυτοκινητοδρόµων Τ.Ε.Ο. Α.Ε.
και µεταφορά των αρµοδιοτήτων της

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος η ανώνυµη εταιρία µε
την επωνυµία «Ανώνυµη Εταιρία Εκµετάλλευσης και Διαχείρισης
Ελληνικών Αυτοκινητοδρόµων» και το διακριτικό τίτλο Τ.Ε.Ο. Α.Ε.
(εφεξής η Εταιρία), η οποία ιδρύθηκε µε το ν. 2938/2001 καταρ-
γείται. 

2. Από την κατάργηση της Εταιρίας οι αρµοδιότητές της µε-
ταβιβάζονται ως ακολούθως:

α. Είσπραξη διοδίων 
i. Η αρµοδιότητα είσπραξης διοδίων τελών στο σταθµό των

Μαλγάρων µεταβιβάζεται στην εταιρία Εγνατία Οδός Α.Ε., η
οποία τα εισπράττει για λογαριασµό του Ελληνικού Δηµοσίου και
ως εντολοδόχος του ΤΑΙΠΕΔ.

ii. Η αρµοδιότητα είσπραξης διοδίων τελών στο σταθµό του
Ακτίου και οι σχετικοί πόροι µεταβιβάζονται στην Εγνατία Οδός
Α.Ε., η οποία και υποκαθιστά την ΤΕΟ ΑΕ και στην κοινοπραξία
µε την επωνυµία «ΚΟΙΝΟΠΡΑΞΙΑ ΤΕΟ Α.Ε.-BEE TECH Α.Ε.-ΛΕΙ-
ΤΟΥΡΓΙΑ ΔΙΟΔΙΩΝ ΑΚΤΙΟΥ» και το διακριτικό τίτλο «ΤΕΟ-BEE-
TECH-ΔΙΟΔΙΑ ΑΚΤΙΟΥ», η οποία έχει συσταθεί δυνάµει του, από
30.12.2008, Συµφωνητικού Σύστασης και Καταστατικού Κοινο-
πραξίας.

β. Βεβαίωση παραβάσεων 
Η αρµοδιότητα βεβαίωσης παραβάσεων που αφορούν στη µη

καταβολή διοδίων και επιβολή προστίµων µεταβιβάζεται στην
Εγνατία Οδός Α.Ε..

γ. Λειτουργία και συντήρηση ΠΑΘΕ και κλάδων αυτού
Η αρµοδιότητα λειτουργίας, συντήρησης και εκµετάλλευσης

του τµήµατος ΠΑΘΕ από Κλειδί έως Ευζώνους µεταβιβάζεται
στην Εγνατία Οδός Α.Ε.. Όλα τα υπόλοιπα οδικά τµήµατα, για τα
οποία έχει αρµοδιότητα η Εταιρία µεταφέρονται στην ΕΥΔΕ Σ.Α.
της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Έργων. 

δ. Είσπραξη τελών µηχανηµάτων
Η αρµοδιότητα είσπραξης τελών µηχανηµάτων έργου µεταβι-

βάζεται στη Διεύθυνση Ηλεκτροµηχανολογικών Εφαρµογών και
Μηχανικού Εξοπλισµού (Δ13) της Γενικής Γραµµατείας Δηµο-
σίων Έργων.

ε. Διαχείριση κυκλοφοριακών συνδέσεων
Η αρµοδιότητα διαχείρισης των κυκλοφοριακών συνδέσεων

περιλαµβανοµένων της είσπραξης των µισθωµάτων από νόµιµες
και των αποζηµιώσεων για αυθαίρετες κυκλοφοριακές συνδέσεις
και οι σχετικοί πόροι µεταβιβάζονται στις κατά τόπους Περιφέ-
ρειες.

στ. Κέντρο παρακολούθησης διοδίων
Ο εξοπλισµός και το λογισµικό του Κέντρου Ελέγχου Παρακο-

λούθησης Διοδίων (SCADA) µεταβιβάζεται στο Ελληνικό Δηµό-
σιο και η λειτουργία του ανατίθεται στην ΕΥΔΕ Λειτουργίας και
Συντήρησης Έργων Παραχώρησης της Γενικής Γραµµατείας Δη-
µοσίων Έργων του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων. 

ζ. Μισθώσεις
Η Εταιρία υποκαθίσταται στο σύνολο των συµβάσεων µίσθω-

σης, στις οποίες συµβάλλεται ως εκµισθώτρια από την Ε.Τ.Α.Δ.
Α.Ε., η οποία υπεισέρχεται στο σύνολο των υποχρεώσεων και δι-
καιωµάτων της Εταιρίας από την έναρξη ισχύος του παρόντος.
Από την παρούσα ρύθµιση εξαιρούνται οι συµβάσεις που ανα-
φέρονται στην παράγραφο 5 του παρόντος άρθρου.
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η. Λειτουργία και συντήρηση υποθαλάσσιας αρτηρίας Ακτίου-
Πρέβεζας

Η αρµοδιότητα λειτουργίας και συντήρησης της υποθαλάσ-
σιας σήραγγας Ακτίου-Πρέβεζας µεταφέρεται στην Εγνατία
Οδός Α.Ε. η οποία και υποκαθιστά την ΤΕΟ Α.Ε. και στην κοινο-
πραξία µε την επωνυµία «ΚΟΙΝΟΠΡΑΞΙΑ ΤΕΟ Α.Ε.-ΚΟΙΝΟΠΡΑΞΙΑ
ΤΡΙΚΑΤ ΑΕΚΤΕ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΣΤΑΦΕΡΗΣ και ΥΙΟΙ Ε.Ε.-ΛΕΙ-
ΤΟΥΡΓΙΑ ΚΑΙ ΣΥΝΤΗΡΗΣΗ ΥΠΟΘΑΛΑΣΣΙΑΣ ΖΕΥΞΗΣ ΑΚΤΙΟΥ-
ΠΡΕΒΕΖΑΣ» και το διακριτικό τίτλο «ΤΕΟ-ΚΟΙΝΟΠΡΑΞΙΑ ΤΡΙΚΑΤ
ΑΕΚΤΕ-ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΣΤΑΦΕΡΗΣ και ΥΙΟΙ Ε.Ε.-ΑΚΤΙΟ/ ΠΡΕ-
ΒΕΖΑ», η οποία έχει συσταθεί δυνάµει του από 8.8.2013 Συµφω-
νητικού Σύστασης Κοινοπραξίας.

θ. Εισφορά υπέρ ΤΕΟ Α.Ε. από ασφάλιστρα
Η επιβληθείσα υπέρ του ΤΕΟ µε την υπ’ αριθµ. Κ4-1123/

27.8.1977 υπουργική απόφαση εισφορά 1% επί των καθαρών
ασφαλίστρων του κλάδου αυτοκινήτων καταργείται. Αντ’ αυτής
επιβάλλεται εισφορά 0,6% υπέρ του Επικουρικού Κεφαλαίου για
την εκπλήρωση των σκοπών του.

ι. Συµµετοχές σε Κοινοπραξίες-Συµβάσεις 
Το σύνολο των κοινοπραξιών, στις οποίες µετέχει η Εταιρία

πλην των αναφερόµενων στην παρ. 2 περίπτωση α’ υποπερί-
πτωση ii. και περίπτωση η’ του παρόντος άρθρου λύονται δια του
παρόντος αζηµίως για το Ελληνικό Δηµόσιο. 

Το σύνολο των συµβάσεων παροχής υπηρεσιών µε την Εταιρία
καταγγέλλονται δια του παρόντος και αζηµίως για το Ελληνικό
Δηµόσιο.

ια. Εκκρεµείς δίκες
Εκκρεµείς δίκες, στις οποίες διάδικο µέρος είναι η Εταιρία, συ-

νεχίζονται αυτοδικαίως και χωρίς άλλη διατύπωση µε το Ελλη-
νικό Δηµόσιο. 

ιβ. Διαχείριση εκτελούµενων συµβάσεων Εθνικού Οδικού Δι-
κτύου.

Η αρµοδιότητα της διαχείρισης και χρηµατοδότησης των εκτε-
λούµενων συµβάσεων συντήρησης και έργων του Εθνικού Οδι-
κού Δικτύου µεταφέρεται στη Διεύθυνση Δ3 της Γενικής
Γραµµατείας Δηµοσίων Έργων του Υπουργείου Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων. 

ιγ. Εκπροσώπηση της χώρας σε ευρωπαϊκούς φορείς εκµετάλ-
λευσης αυτοκινητοδρόµων

Μέχρι τη σύσταση ένωσης των φορέων εκµετάλλευσης αυτο-
κινητοδρόµων την εκπροσώπηση της χώρας στις αντίστοιχες διε-
θνείς ενώσεις, η οποία µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος
ανήκε στις δραστηριότητες της Εταιρίας, ανατίθεται στην εταιρία
µε την επωνυµία Εγνατία Οδός Α.Ε., η οποία και αναλαµβάνει την
υποχρέωση να ενηµερώσει σχετικά τις διεθνείς ενώσεις και να
µεριµνήσει για την οµαλή συνέχεια ως προς την εκπροσώπηση
της χώρας σε αυτές. 

3. Από την κατάργηση της Εταιρίας:
α. Το σύνολο του προσωπικού, ανεξαρτήτως εργασιακής σχέ-

σης, που υπηρετεί στους σταθµούς διοδίων των Μαλγάρων και
του Ακτίου µεταφέρεται µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αο-
ρίστου χρόνου και εντάσσεται αυτοδίκαια στην εταιρία µε την
επωνυµία Εγνατία Οδός Α.Ε., σε θέσεις αντίστοιχης κατηγορίας,
κλάδου και ειδικότητας. Το εν λόγω προσωπικό κατατάσσεται σε
µισθολογικά κλιµάκια της οικείας κατηγορίας, ανάλογα µε τα τυ-
πικά του προσόντα και το συνολικό χρόνο υπηρεσίας και λαµβά-
νει τις αποδοχές της υπηρεσίας υποδοχής. Τυχόν πρόσθετες
αποδοχές ή απολαβές, ειδικά επιδόµατα οποιασδήποτε ονοµα-
σίας και προσωπικές διαφορές δεν διατηρούνται. Για τη µετα-
φορά του ως άνω προσωπικού εκδίδεται διαπιστωτική πράξη του
Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων. 

β. Με την επιφύλαξη της προηγούµενης περίπτωσης της πα-
ρούσας παραγράφου, ως προς το προσωπικό µε σχέση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου που υπηρετεί στην
εταιρία, εφαρµόζονται οι προβλεπόµενες, κατωτέρω στο άρθρο
20 παρ. 1 περίπτωση α’, διατάξεις.

γ. Με την επιφύλαξη της περίπτωσης α’ της παρούσας παρα-
γράφου, το προσωπικό του άρθρου 12 παρ. 1 του ν. 2938/2001
που υπηρετεί στην εταιρεία τίθεται σε διαθεσιµότητα, κατ’ εφαρ-
µογή των διατάξεων της υποπαραγράφου Ζ2 της παρ. Ζ του άρ-
θρου πρώτου του ν. 4093/2012, όπως ισχύει, πλην όσων υπαλ-

λήλων εµπίπτουν στις εξαιρέσεις της παρ. 2 περίπτωση Δ’ του
άρθρου 90 του ν. 4172/2013, όπως ισχύει, οι οποίοι µεταφέρον-
ται αυτοδικαίως µε το ίδιο εργασιακό καθεστώς στο Υπουργείο
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σε κενές ή συνιστώµενες
µε την απόφαση µετάταξης, προσωποπαγείς θέσεις, κατηγορίας
και κλάδου/ειδικότητας αντίστοιχου µε τα τυπικά τους προσόντα.
Σε περίπτωση µεταφοράς σε κενή θέση εκδίδεται σχετική διαπι-
στωτική πράξη του Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων.

δ. Οι τακτικοί υπάλληλοι του ΤΕΟ ΑΕ, έστω και αν δεν υπηρε-
τούν σήµερα σε αυτό, οι οποίοι είχαν υπαχθεί στο καθεστώς του
ν. 103/1975 για τη λήψη εφ’ άπαξ βοηθήµατος, δικαιούνται το
αναλογούν σε έκαστο ποσό του εν λόγω βοηθήµατος από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, το οποίο καταβάλλεται σε
βάρος των πιστώσεων του ειδικού λογαριασµού που τηρείται
από το ΤΕΟ ΑΕ, σύµφωνα µε τις προβλέψεις της παρ. 9 του άρ-
θρου 4 του ν.3075/2002 (Α’ 297). Για την πιστοποίηση της κατα-
βολής του εφ’άπαξ βοηθήµατος εκδίδεται σχετική διαπιστωτική
πράξη του Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, στην οποία
αναφέρονται οι δικαιούχοι, ο ασφαλιστικός χρόνος εκάστου, το
ποσό του καταβληθέντος σε έκαστο βοήθηµα, καθώς και το συ-
νολικώς καταβληθέν ποσό.

Ο χρόνος υπηρεσίας των ανωτέρω υπαλλήλων, που υπολογί-
ζεται για τη χορήγηση εφάπαξ βοηθήµατος του       ν. 103/1975,
προσµετρείται για τη θεµελίωση και µόνο του δικαιώµατος
λήψης του εφάπαξ βοηθήµατος από τον οικείο τοµέα πρόνοιας
του Ταµείου Πρόνοιας των Δηµοσίων Υπαλλήλων. Μετά τη δη-
µοσίευση του παρόντος, προϋπολογίζεται το ποσό του εφάπαξ
βοηθήµατος για όλους του δικαιούχους και πιστώνεται το ποσό
της τυχόν υπολειπόµενης διαφοράς στον ειδικό λογαριασµό του
ν.103/1975, που τηρείται στην ΤΕΟ ΑΕ από τα διαθέσιµα αυτής,
για κάλυψη του συνόλου των υποχρεώσεων που απορρέουν από
την παραπάνω αιτία.

4. Εκκαθάριση 
α. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου η Εταιρία τίθε-

ται στη διαδικασία εκκαθάρισης του άρθρου 40 του Καταστατι-
κού της, όπως αυτό κυρώθηκε µε το άρθρο 17 του ν. 2938/2001. 

β. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων διορίζονται τρεις (3) εκκαθαριστές
οι οποίοι κατά τη διάρκεια της εκκαθάρισης ασκούν όλες τις αρ-
µοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου, που είναι συναφείς µε
τη διαδικασία και το σκοπό της εκκαθάρισης, σύµφωνα µε τα ορι-
ζόµενα στις διατάξεις του παρόντος.

γ. Ο διορισµός των εκκαθαριστών υποβάλλεται στη δηµοσιό-
τητα των άρθρων 7α και 7β του κ.ν. 2190/1920 και συνεπάγεται
αυτοδίκαια την παύση της εξουσίας των µελών του Διοικητικού
Συµβουλίου, οι αρµοδιότητες του οποίου που είναι συναφείς µε
τη διαδικασία και το σκοπό της εκκαθάρισης, ασκούνται αποκλει-
στικά από τους εκκαθαριστές. 

δ. Οι εκκαθαριστές οφείλουν µε την ανάληψη των καθηκόντων
τους να δηµοσιεύσουν δια του Τύπου και του Τεύχους των Ανω-
νύµων Εταιριών και Εταιριών Περιορισµένης Ευθύνης της Εφη-
µερίδας της Κυβερνήσεως ισολογισµό, αντίτυπο του οποίου
υποβάλλεται στην αρµόδια εποπτεύουσα αρχή. Μετά την
1.1.2015, η υποχρέωση δηµοσίευσης ισολογισµού στο ΦΕΚ/ΤΑΕ-
ΕΠΕ και Γ.Ε.ΜΗ. αντικαθίσταται µε υποχρέωση δηµοσίευσης στο
διαδικτυακό τόπο του Γ.Ε.ΜΗ..

ε. Την ίδια υποχρέωση έχουν οι εκκαθαριστές κατ` έτος και
κατά τη λήξη της εκκαθάρισης.

στ. Οι εκκαθαριστές πρέπει να περατώσουν, χωρίς καθυστέ-
ρηση, τις εκκρεµείς υποθέσεις της Εταιρίας, να εξοφλήσουν τα
χρέη της και να εισπράξουν τις απαιτήσεις αυτής. Επίσης, οφεί-
λουν να προβούν άµεσα µετά την ανάληψη των καθηκόντων τους
σε διενέργεια απογραφής των κινητών και ακινήτων, τα οποία
κατά τις διατάξεις της επόµενης παραγράφου περιέρχονται στην
κυριότητα του Ελληνικού Δηµοσίου. Η έκθεση απογραφής εγκρί-
νεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων. 

ζ. Οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις, καθώς και οι οικονοµι-
κές καταστάσεις πέρατος της εκκαθάρισης εγκρίνονται από τη
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Γενική Συνέλευση. Κατ’ έτος τα αποτελέσµατα της εκκαθάρισης
υποβάλλονται στη Γενική Συνέλευση των Μετόχων µε έκθεση
των αιτίων τα οποία παρεµπόδισαν το τέλος της εκκαθάρισης.
Μετά το πέρας της εκκαθάρισης, οι εκκαθαριστές καταρτίζουν
τις τελικές οικονοµικές καταστάσεις, τις οποίες δηµοσιεύουν στο
Τεύχος Ανωνύµων Εταιριών και Εταιριών Περιορισµένης Ευθύ-
νης της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως, αποδίδουν τις εισφορές
και το υπόλοιπο προϊόν της εκκαθάρισης της εταιρικής περιου-
σίας στον µέτοχο. 

η. Το στάδιο της εκκαθάρισης δεν µπορεί να υπερβεί τη διετία
από την ηµεροµηνία έναρξης της εκκαθάρισης, οπότε και η εται-
ρία διαγράφεται από το µητρώο ανωνύµων εταιριών. Για τη συ-
νέχιση της εκκαθάρισης πέραν της διετίας απαιτείται ειδική
άδεια της αρµόδιας Αρχής. 

5.α. Από την κατάργηση της Εταιρίας, το σύνολο της περιου-
σίας αυτής περιέρχεται στο Ελληνικό Δηµόσιο άνευ ανταλλάγ-
µατος µε την επιφύλαξη του άρθρου 54Α του ν.4174/2013 περί
των υποχρεώσεων τρίτων για τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακι-
νήτων (ΕΝΦΙΑ). Οι µεταβιβάσεις και µεταβολές του παρόντος άρ-
θρου απαλλάσσονται από κάθε φόρο, τέλος, εισφορά, καθώς και
δικαιώµατα υπέρ του Δηµοσίου ή και οποιουδήποτε τρίτου. 

β. Μετά την ολοκλήρωση της µεταβίβασης των περιουσιακών
στοιχείων της Εταιρίας προς το Ελληνικό Δηµόσιο, η διαχείριση
της ακίνητης περιουσίας δύναται να ανατεθεί στην Ε.Τ.Α.Δ. Α.Ε.
µε κοινή απόφαση των αρµόδιων Υπουργών. 

γ. Η αποκλειστική χρήση και διαχείριση κάθε στοιχείου της κι-
νητής περιουσίας της Εταιρίας που περιέρχεται στο Ελληνικό
Δηµόσιο ανήκει στο φορέα στον οποίο µεταβιβάζονται µε τον πα-
ρόντα νόµο οι σχετικές αρµοδιότητες, άλλως στο εποπτεύον την
ΤΕΟ Α.Ε. Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, που
έχει στο εξής την ευθύνη για τη διαφύλαξη αυτών, καθώς και τη
διαχείριση του υπάρχοντος αρχείου.

δ. Ταµειακά υπόλοιπα και υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασµών
της ΤΕΟ Α.Ε. µεταφέρονται σε λογαριασµό του Δηµοσίου και
αποτελούν έσοδα του Κρατικού Προϋπολογισµού.

6. Όπου σε νόµο, διάταγµα ή υπουργική απόφαση αναφέρεται
η ΤΕΟ Α.Ε. νοείται ότι αναφέρεται κατά περίπτωση ο φορέας,
στον οποίο έχει περιέλθει η σχετική αρµοδιότητα.

7. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων και του Υπουργού Οικονοµικών, η οποία εκδίδεται εντός
µηνός από τη δηµοσίευση του παρόντος, ρυθµίζεται κάθε ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 7
Κατάργηση της ανώνυµης εταιρίας 

«Ενοποίηση Αρχαιολογικών Χώρων και Αναπλάσεις» (ΕΑΧΑ
Α.Ε.) και µεταφορά των αρµοδιοτήτων της

1.α. Η Ανώνυµη Εταιρία, Ενοποίηση Αρχαιολογικών Χώρων και
Αναπλάσεις Α.Ε. (ΕΑΧΑ Α.Ε.), η οποία ιδρύθηκε, κατ’ εφαρµογή
των διατάξεων της παρ. 6 του άρθρου 5 του ν. 2229/1994 (Α’
138), µε την υπ’ αριθµ. 69163/ 21.6.1995 κοινή υπουργική από-
φαση (Β’ 551), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, καταργείται.

β. αα) Οι σκοποί και οι αρµοδιότητες της εν λόγω εταιρίας,
όπως προκύπτουν από τον ιδρυτικό της νόµο, τις λοιπές κείµενες
διατάξεις και το οικείο καταστατικό της, επιδιώκονται εφεξής και
ασκούνται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής και ειδικότερα από τη Διεύθυνση Ειδικών
Έργων Αναβάθµισης Περιοχών της Γενικής Διεύθυνσης Προ-
γραµµατισµού και Έργων της Γενικής Γραµµατείας Χωροταξίας
και Αστικού Περιβάλλοντος. Με απόφαση του Υπουργού Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, οι µεταφερόµε-
νες αρµοδιότητες κατανέµονται µεταξύ των υφιστάµενων
τµηµάτων της Διεύθυνσης υποδοχής. 

ββ) Έργα, δράσεις και προγράµµατα, συγχρηµατοδοτούµενα
ή χρηµατοδοτούµενα από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή άλλους Διε-
θνείς Οργανισµούς ή εθνικούς πόρους, τα οποία έχουν αναλη-
φθεί και υλοποιούνται από το καταργούµενο νοµικό πρόσωπο,
καθώς και εκκρεµείς διαδικασίες διαγωνισµών ανάθεσης και
εκτέλεσης συµβάσεων έργων, προµηθειών και παροχής υπηρε-
σιών που σχετίζονται µε τις µεταφερόµενες αρµοδιότητες, από

την έναρξη ισχύος του παρόντος συνεχίζονται και ολοκληρώνον-
ται από τη Διεύθυνση Ειδικών Έργων Αναβάθµισης Περιοχών της
Γενικής Διεύθυνσης Προγραµµατισµού και Έργων της Γενικής
Γραµµατείας Χωροταξίας και Αστικού Περιβάλλοντος του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. 

γγ) Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται η ΕΑΧΑ Α.Ε. νο-
είται εφεξής το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής, όπου αναφέρεται το Διοικητικό Συµβούλιο ή ο
Πρόεδρος αυτού νοείται ο Υπουργός και όπου αναφέρεται ο Δι-
ευθυντής νοείται ο Γενικός Γραµµατέας Χωροταξίας και Αστικού
Περιβάλλοντος.

Όπου στην κείµενη νοµοθεσία προβλέπεται γνώµη ή εισήγηση
του Δ.Σ. της ΕΑΧΑ Α.Ε. για την έκδοση υπουργικών αποφάσεων
και προεδρικών διαταγµάτων, η γνώµη ή η εισήγηση αυτή δεν
απαιτείται.

γ. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, η ΕΑΧΑ Α.Ε. τίθεται
στη διαδικασία εκκαθάρισης, σύµφωνα µε το άρθρο 20 του κα-
ταστατικού της, όπως αυτό εγκρίθηκε µε την κ.υ.α. 45810/1997
(Β’ 909). Η διαδικασία εκκαθάρισης δεν µπορεί να υπερβεί το
έτος από την ηµεροµηνία έναρξής της.

αα) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής διορίζονται τρεις
(3) εκκαθαριστές, οι οποίοι κατά τη διάρκεια εκκαθάρισης
ασκούν όλες τις αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου, που
είναι συναφείς µε τη διαδικασία και το σκοπό εκκαθάρισης, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στις διατάξεις του παρόντος.

ββ) Ο διορισµός των εκκαθαριστών υποβάλλεται στη δηµοσιό-
τητα των άρθρων 7α και 7β του κ.ν. 2190/1920 και συνεπάγεται
αυτοδίκαια την παύση της εξουσίας των µελών του Διοικητικού
Συµβουλίου, οι αρµοδιότητες του οποίου ασκούνται από τους εκ-
καθαριστές.

γγ) Οι εκκαθαριστές οφείλουν, µε την ανάληψη των καθηκόν-
των τους, να δηµοσιεύσουν δια του Τύπου και του Τεύχους των
Ανωνύµων Εταιριών και Εταιριών Περιορισµένης Ευθύνης της
Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως ισολογισµό, αντίτυπο του οποίου
υποβάλλεται στην αρµόδια εποπτεύουσα αρχή. Την ίδια υποχρέ-
ωση έχουν οι εκκαθαριστές και κατά τη λήξη της εκκαθάρισης.

δδ) Οι εκκαθαριστές οφείλουν, µε την ανάληψη των καθηκόν-
των τους, να προβούν άµεσα σε διενέργεια απογραφής των κι-
νητών και ακινήτων, τα οποία κατά τις διατάξεις του παρόντος
περιέρχονται στην κυριότητα του Ελληνικού Δηµοσίου. Η έκθεση
της απογραφής εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής.

εε) Οι εκκαθαριστές πρέπει να περατώσουν, χωρίς καθυστέ-
ρηση, τις εκκρεµείς υποθέσεις της εταιρίας, να εξοφλήσουν τα
χρέη της και να εισπράξουν τις απαιτήσεις αυτής.

2. Το σύνολο των στοιχείων του παθητικού της ΕΑΧΑ Α.Ε., της
ακίνητης περιουσίας αυτής, καθώς και οι χρηµατικές απαιτήσεις
της κατά τρίτων µεταβιβάζονται αυτοδικαίως από την έναρξη
ισχύος του παρόντος και χωρίς καµία άλλη διατύπωση στο Ελ-
ληνικό Δηµόσιο, εκπροσωπούµενο από τον Υπουργό Οικονοµι-
κών. 

Το σύνολο της κινητής περιουσίας της ΕΑΧΑ Α.Ε., στην οποία
συµπεριλαµβάνονται σήµατα, πνευµατικά και κάθε άλλου είδους
δικαιώµατα, µεταβιβάζεται αυτοδικαίως από την έναρξη ισχύος
του παρόντος, χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου, πράξης,
άδειας ή έγκρισης και χωρίς αντάλλαγµα στο Ελληνικό Δηµόσιο,
εκπροσωπούµενο από τον Υπουργό Οικονοµικών, µε την απο-
κλειστική χρήση και διαχείρισή τους να ανήκει στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, µε την επι-
φύλαξη των διατάξεων για δωρεές, κληρονοµίες και κληροδο-
σίες, το οποίο έχει στο εξής την ευθύνη για τη διαφύλαξη και τη
διαχείριση του υπάρχοντος αρχείου.

Η µεταβίβαση των περιουσιακών στοιχείων της ΕΑΧΑ Α.Ε. στο
Ελληνικό Δηµόσιο και κάθε άλλη πράξη που συνδέεται µε αυτήν
απαλλάσσεται από φόρους, εισφορές ή τέλη, καθώς και δικαιώ-
µατα ή οποιαδήποτε άλλη επιβάρυνση υπέρ του Δηµοσίου ή και
οποιουδήποτε τρίτου, συµπεριλαµβανοµένων των αµοιβών, των
παγίων και αναλογικών δικαιωµάτων, επιδοµάτων ή άλλων τελών
υπέρ αµίσθων και εµµίσθων υποθηκοφυλάκων ή κτηµατολογικών
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γραφείων, µε την επιφύλαξη του άρθρου 54Α του ν. 4174/2013
περί των υποχρεώσεων τρίτων για τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας
Ακινήτων (ΕΝΦΙΑ).

Ταµειακά υπόλοιπα και υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασµών
του καταργούµενου φορέα, καθώς και το τυχόν αδιάθετο ποσο-
στό της κρατικής επιχορήγησης µεταφέρονται, µέσα σε δύο
µήνες από τη δηµοσίευση του παρόντος, µε εντολή του Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σε λο-
γαριασµό του Δηµοσίου και αποτελούν έσοδα του Κρατικού
Προϋπολογισµού.

3. Εκκρεµείς δίκες µε διάδικο την ΕΑΧΑ Α.Ε. συνεχίζονται στο
όνοµα του Ελληνικού Δηµοσίου, ως διαδόχου της ΕΑΧΑ Α.Ε.,
χωρίς άλλη διατύπωση. 

4. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής και του Υπουργού Οικονοµικών ρυθµίζεται
κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια και διαδικασία σχετικά µε την κατάρ-
γηση της ΕΑΧΑ Α.Ε. και την άσκηση των αρµοδιοτήτων της από
τη Διεύθυνση Ειδικών Έργων Αναβάθµισης Περιοχών της Γενι-
κής Διεύθυνσης Προγραµµατισµού και Έργων της Γενικής Γραµ-
µατείας Χωροταξίας και Αστικού Περιβάλλοντος του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

Άρθρο 8
Κατάργηση του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου

«Εθνικό Κέντρο Βιβλίου» (Ε.ΚΕ.ΒΙ.) και µεταφορά 
των αρµοδιοτήτων του

1.α. Το «Εθνικό Κέντρο Βιβλίου» (Ε.ΚΕ.ΒΙ.), Ν.Π.Ι.Δ. µε έδρα
την Αθήνα, το οποίο συνεστήθη µε το άρθρο 9 του ν. 2273/1994
(Α’ 233), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, και εποπτεύεται από
τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, καταργείται.

β. Οι αρµοδιότητες του Ε.ΚΕ.ΒΙ., όπως προβλέπονται στην
παρ. 2 του άρθρου 9 του ν. 2273/1994, ασκούνται εφεξής από το
Ελληνικό Ίδρυµα Πολιτισµού, N.Π.I.Δ. µε έδρα την Αθήνα, το
οποίο συστάθηκε µε το άρθρο 19 του ν. 2026/1992 ως Ίδρυµα
Ελληνικού Πολιτισµού, µετονοµάστηκε µε το άρθρο 1 παρ. 1 του
ν. 2524/1997 (Α’183) και εποπτεύεται από το Υπουργείο Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού (π.δ. 31/2002, Α’33).

Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ελληνικού Ιδρύ-
µατος Πολιτισµού, η οποία εκδίδεται εντός µηνός από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, οι µεταφερόµενες αρµοδιό-
τητες κατανέµονται µεταξύ των υφιστάµενων οργανικών µονά-
δων του φορέα υποδοχής. 

Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται το Ε.ΚΕ.ΒΙ. νοείται
εφεξής το Ελληνικό Ίδρυµα Πολιτισµού, όπου αναφέρεται το Δι-
οικητικό Συµβούλιο ή ο Πρόεδρος του Ε.ΚΕ.ΒΙ. νοείται το Διοι-
κητικό Συµβούλιο ή ο Πρόεδρος του Ελληνικού Ιδρύµατος
Πολιτισµού και όπου αναφέρεται ο Διευθυντής του Ε.ΚΕ.ΒΙ. νο-
είται ο Γενικός Διευθυντής του Ελληνικού Ιδρύµατος Πολιτισµού.

Όπου στην κείµενη νοµοθεσία προβλέπεται γνώµη ή εισήγηση
του Δ.Σ. του Ε.ΚΕ.ΒΙ. για την έκδοση υπουργικών αποφάσεων και
προεδρικών διαταγµάτων, απαιτείται πλέον γνώµη ή εισήγηση
του Δ.Σ. του Ελληνικού Ιδρύµατος Πολιτισµού.

2. αα) Από της δηµοσιεύσεως του παρόντος νόµου, τα πάσης
φύσεως περιουσιακά στοιχεία, η κυριότητα και κάθε άλλο εµ-
πράγµατο δικαίωµα επί του συνόλου της κινητής και ακίνητης πε-
ριουσίας του καταργούµενου νοµικού προσώπου περιέρχονται
αυτοδικαίως, χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου πράξης ή
συµβολαίου και χωρίς αντάλλαγµα, στο Ελληνικό Ίδρυµα Πολι-
τισµού, στο οποίο ανήκει και η αποκλειστική χρήση και διαχείρισή
τους, µε την επιφύλαξη της κείµενης νοµοθεσίας για δωρεές,
κληρονοµιές και κληροδοσίες, απαλλασσόµενου παντός φόρου,
τέλους χαρτοσήµου ή άλλου τέλους εισφοράς δικαιώµατος υπέρ
του Δηµοσίου ή οποιουδήποτε τρίτου, συµπεριλαµβανοµένων
των αµοιβών των παγίων και αναλογικών δικαιωµάτων, επιδοµά-
των ή άλλων τελών υπέρ Υποθηκοφυλακείων/Κτηµατολογικών
Γραφείων και µε την επιφύλαξη του άρθρου 54Α του                 ν.
4174/2013 περί των υποχρεώσεων τρίτων για τον Ενιαίο Φόρο
Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝΦΙΑ). Παραχωρητήρια του Ελληνικού
Δηµοσίου υπέρ του Ε.ΚΕ.ΒΙ. εξακολουθούν να ισχύουν υπέρ του
Ελληνικού Ιδρύµατος Πολιτισµού. 

ββ) Η ακίνητη περιουσία του Ε.ΚΕ.ΒΙ. µεταβιβάζεται στο Ελλη-
νικό Ίδρυµα Πολιτισµού από την ηµεροµηνία µεταγραφής των
πράξεων µεταβίβασής της στα βιβλία µεταγραφών του οικείου
Υποθηκοφυλακείου/Κτηµατολογικού Γραφείου. Η σχετική εγ-
γραφή ανατρέχει στην ηµεροµηνία δηµοσίευσης του παρόντος
νόµου. Η κινητή περιουσία παραδίδεται στο Ελληνικό Ίδρυµα Πο-
λιτισµού και συντάσσεται πρωτόκολλο παράδοσης. 

γγ) Οι συµβατικές υποχρεώσεις και οι εγκεκριµένες χρηµατο-
δοτήσεις του Ε.ΚΕ.ΒΙ. µεταφέρονται στο Ελληνικό Ίδρυµα Πολι-
τισµού, το οποίο λειτουργεί ως καθολικός διάδοχος αυτού, για
όλα εκτός από τις απαιτήσεις εργαζοµένων από οποιαδήποτε έν-
νοµη σχέση για τις οποίες ευθύνεται και νοµιµοποιείται παθητικά
αποκλειστικά το Δηµόσιο. Το Ελληνικό Ίδρυµα Πολιτισµού καθί-
σταται δικαιούχος των προγραµµάτων και των δράσεων που
έχουν εκπονηθεί, καθώς και των πόρων και των υποχρεώσεων
που απορρέουν από αυτά.

Εκκρεµείς διαδικασίες του Ε.ΚΕ.ΒΙ. που αφορούν τη σύναψη
συµβάσεων εργασίας, µισθώσεων, προµηθειών και παροχής
υπηρεσιών και κάθε είδους διαγωνισµοί που έχουν προκηρυχθεί
για πάσης φύσεως έργα, εργασίες, µελέτες και είναι σε εξέλιξη
κατά την κατάργηση του Ε.ΚΕ.ΒΙ. εξακολουθούν να διέπονται
από το νοµικό καθεστώς που ίσχυε κατά το χρόνο της σχετικής
προκήρυξης και ολοκληρώνονται από το Ελληνικό Ίδρυµα Πολι-
τισµού. Το Διοικητικό Συµβούλιο του Ελληνικού Ιδρύµατος Πο-
λιτισµού µπορεί µε απόφασή του να ανακαλέσει προκηρύξεις,
εφόσον κρίνει ότι αυτές δεν εξυπηρετούν ανάγκες του Ιδρύµα-
τος. 

δδ) Οι πάσης φύσεως νοµικές και οικονοµικές δεσµεύσεις που
απορρέουν από Τεχνικά Δελτία συγχρηµατοδοτούµενων έργων,
στα οποία το καταργούµενο Ν.Π.Ι.Δ. υπεισέρχεται ως τελικός δι-
καιούχος ή ενδιάµεσος φορέας διαχείρισης, καθώς και από τα
έργα που θα προκύψουν από την επιτελική αρµοδιότητα του
Ε.ΚΕ.ΒΙ., µεταφέρονται και αναλαµβάνονται από το Ελληνικό
Ίδρυµα Πολιτισµού προκειµένου να διασφαλισθεί η διοικητική
και οικονοµική υποστήριξη των έργων. 

Έως την απόκτηση διαχειριστικής επάρκειας για τη διαχείριση
συγχρηµατοδοτούµενων έργων, εξακολουθεί να ισχύει για το Ελ-
ληνικό Ίδρυµα Πολιτισµού η χορηγηθείσα στο Ε.ΚΕ.ΒΙ. διαχειρι-
στική επάρκεια. Το Ελληνικό Ίδρυµα Πολιτισµού υποχρεούται να
εφαρµόζει σχετικώς το εγκεκριµένο εγχειρίδιο διαδικασιών του
Ε.ΚΕ.ΒΙ..

Τα, κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, µέλη του Διοι-
κητικού Συµβουλίου του Ε.ΚΕ.ΒΙ. είναι υπεύθυνα για την παρά-
δοση των περιουσιακών στοιχείων στο Ελληνικό Ίδρυµα
Πολιτισµού. Για το έργο αυτό µπορεί να επικουρούνται από προ-
σωπικό που διαθέτει προς το σκοπό το Υπουργείο Πολιτισµού
και Αθλητισµού ή και το Ελληνικό Ίδρυµα Πολιτισµού.

3. αα) Πόροι και άλλα έσοδα, απαιτήσεις, υποχρεώσεις, µε-
ταξύ των οποίων και η υποχρέωση καταβολής του ΕΕΤΗΔΕ και
του φόρου ακίνητης περιουσίας, και πάσης φύσεως εκκρεµείς
υποθέσεις που υφίστανται κατά την κατάργηση του Ε.ΚΕ.ΒΙ. µε-
ταφέρονται στο Ελληνικό Ίδρυµα Πολιτισµού. Οι εκκρεµείς δίκες
του καταργούµενου Ν.Π.Ι.Δ. συνεχίζονται από το Ελληνικό
Ίδρυµα Πολιτισµού, χωρίς καµία άλλη διατύπωση και χωρίς να
επέρχεται βίαιη διακοπή τους. Υποθέσεις που έχουν προσδιορι-
στεί και η δικάσιµός τους έχει ορισθεί εντός του διµήνου που
έπεται της δηµοσιεύσεως του παρόντος νόµου, εφόσον υποβλη-
θεί σχετικό αίτηµα από το Ελληνικό 'Ιδρυµα Πολιτισµού, αναβάλ-
λονται υποχρεωτικά από το αρµόδιο δικαστήριο. 

ββ) Μέσα σε ένα µήνα από τη δηµοσίευση του παρόντος το
Διοικητικό Συµβούλιο του Ελληνικού Ιδρύµατος Πολιτισµού συγ-
κροτεί µε απόφασή του τριµελή επιτροπή από υπαλλήλους του
µε αντικείµενο τη διενέργεια απογραφής όλων των κινητών και
ακινήτων που κατά τις διατάξεις του παρόντος άρθρου περιέρ-
χονται στην κυριότητα και στην αποκλειστική χρήση και διαχεί-
ριση του Ιδρύµατος. Η έκθεση απογραφής εγκρίνεται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού. 

γγ) Ταµειακά υπόλοιπα και υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασµών
του Ε.ΚΕ.ΒΙ., εκτός εκείνων που αφορούν προγράµµατα του
ΕΣΠΑ και τα οποία περιέρχονται αυτοδικαίως στο Ελληνικό
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'Ιδρυµα Πολιτισµού, καθώς και το τυχόν αδιάθετο ποσοστό της
κρατικής επιχορήγησης µεταφέρονται µέσα σε δύο µήνες από
την έναρξη ισχύος του παρόντος, µε εντολή του Υπουργού Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, σε λογαριασµό του Δηµοσίου και απο-
τελούν έσοδα του Κρατικού Προϋπολογισµού.

4. Στην παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 2524/1997 προστίθεται η
πρόταση: «και ε) ο σχεδιασµός και η εφαρµογή εθνικής πολιτικής
για την προώθηση του βιβλίου ως µορφωτικού, πολιτιστικού και
ψυχαγωγικού µέσου.»

Στην παρ. 3 του άρθρου 1 του ν. 2524/1997 προστίθεται περί-
πτωση δ’ ως εξής:

«δ) α. Διεξαγωγή ερευνών και στατιστικών µελετών αναφορικά
µε τις συνθήκες παραγωγής του βιβλίου και διάθεσής του στο
κοινό, καθώς και την αναγνωστική συµπεριφορά του κοινού.

β. Έκδοση εντύπων και µη στατιστικών δεδοµένων βιβλιολο-
γικού ενδιαφέροντος.

γ. Μελέτη της ελληνικής εκδοτικής ιστορίας και η ίδρυση µου-
σείου τυπογραφίας.

δ. Δηµιουργία και οργάνωση βιβλιοθήκης βιβλιολογικού χαρα-
κτήρα και η δηµιουργία ηλεκτρονικού δικτύου σύνδεσης µε την
Εθνική Βιβλιοθήκη, τις δηµόσιες και δηµοτικές βιβλιοθήκες, πλη-
ροφοριακά δίκτυα µε αντίστοιχο υλικό, εκδοτικούς οίκους και βι-
βλιοπωλεία.

ε. Δηµιουργία οπτικοακουστικού αρχείου λογοτεχνών, για τη
συγκέντρωση και ταξινόµηση του έντυπου και ηλεκτρονικού οπτι-
κοακουστικού υλικού που υπάρχει ήδη και είναι διάσπαρτο,
καθώς και νέου υλικού, µε σκοπό τη δηµιουργία τράπεζας οπτι-
κοακουστικού υλικού Ελλήνων λογοτεχνών.

στ. Δηµιουργία εργαστηρίου και η υλοποίηση προγραµµάτων
επαγγελµατικής κατάρτισης στα επαγγέλµατα του βιβλίου, η
διοργάνωση ειδικών σεµιναρίων µετάφρασης, καθώς και η δηµι-
ουργία κέντρου µετάφρασης για την υποστήριξη του έργου Ελ-
λήνων και ξένων µεταφραστών σε συνεργασία µε µεταφραστικά
κέντρα στην Ελλάδα και το εξωτερικό και τη δηµιουργία τράπε-
ζας δεδοµένων.

ζ. Ανάπτυξη σχέσεων µε χώρες µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, καθώς και µε τρίτες χώρες για τη συνεργασία σε θέµατα βι-
βλίου και την ενεργό συµµετοχή της χώρας σε προγράµµατα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλων διεθνών οργανισµών.

η. Προώθηση διαρθρωτικών µέτρων υποστήριξης της πρωτο-
γενούς ελληνικής παραγωγής βιβλίων, καθώς και η υποστήριξη
των συντελεστών της.

θ. Προβολή του ελληνικού βιβλίου στην Ελλάδα και το εξωτε-
ρικό και ο συντονισµός της ελληνικής παρουσίας σε διεθνείς εκ-
θέσεις και εκδηλώσεις προβολής του βιβλίου και

ι. Παροχή πληροφόρησης, συµβουλών και τεχνικής υποστή-
ριξης προς το κοινό, καθώς και η ενίσχυση κάθε πολιτιστικής
δραστηριότητας που συµβάλλει στη διάδοση του βιβλίου.»

5. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού κα-
θορίζεται κάθε άλλο σχετικό θέµα, αναγκαία διαδικασία ή λεπτο-
µέρεια εφαρµογής του άρθρου αυτού.

Άρθρο 9
Κατάργηση του Ινστιτούτου Συνταγµατικών Ερευνών και µε-

τατροπή του σε εργαστήριο του Τοµέα Δηµοσίου Δικαίου
του Τµήµατος Νοµικής του Ε.Κ.Π.Α.

1. Το Ινστιτούτο Συνταγµατικών Ερευνών, Ν.Π.Ι.Δ. του Εθνικού
και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών, το οποίο ιδρύθηκε
διά του υπ’ αριθµ. 272 προεδρικού διατάγµατος (Α’ 129/
22.5.1989) υπό τον τίτλο Ακαδηµαϊκό Ερευνητικό Ινστιτούτο Ελ-
ληνικής Συνταγµατικής Ιστορίας και Συνταγµατικής Επιστήµης,
µετονοµάσθηκε δε σε Ινστιτούτο Συνταγµατικών Ερευνών δια
του υπ’ αριθµ. 322 προεδρικού διατάγµατος (Α’ 218/24.9.1998,)
καταργείται, χωρίς να ακολουθήσει εκκαθάριση, και µετατρέπε-
ται σε Εργαστήριο, υπό τον τίτλο Εργαστήριο Συνταγµατικών
Ερευνών, εντασσόµενο στον Τοµέα Δηµοσίου Δικαίου της Νοµι-
κής του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών.

2. Το σύνολο των περιουσιακών στοιχείων (βιβλία, έπιπλα, ηλε-
κτρονικοί υπολογιστές και λοιπός εξοπλισµός) του Ινστιτούτου
Συνταγµατικών Ερευνών περιέρχονται στο Εθνικό και Καποδι-

στριακό Πανεπιστήµιο Αθηνών και ανήκουν στην αποκλειστική
χρήση, ως περιουσιακό σύνολο, του «Εργαστηρίου Συνταγµατι-
κών Ερευνών» για όλο το χρονικό διάστηµα κατά το οποίο αυτό
θα υφίσταται. Μεταβολή της χρήσης του ως άνω περιουσιακού
συνόλου ή µέρους του µπορεί να λάβει χώρα µόνο µε απόφαση
της Συγκλήτου του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου
Αθηνών, µετά από πρόταση της τριµελούς Επιτροπής της παρα-
γράφου 3 του «Εργαστηρίου Συνταγµατικών Ερευνών» και σύµ-
φωνη γνώµη της Γενικής Συνέλευσης της Νοµικής Σχολής. 

3. Το Εργαστήριο Συνταγµατικών Ερευνών διευθύνεται αµισθί
από Διευθυντή και τριµελή επιτροπή που ορίζει η Νοµική Σχολή
Αθηνών για τριετή θητεία.

4. Τη λειτουργία του Εργαστηρίου Συνταγµατικών Ερευνών
ορίζει Κανονισµός, ο οποίος εγκρίνεται από τη Σύγκλητο του
Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών.

5. Από το χρονικό σηµείο της µετατροπής του Ινστιτούτου Συν-
ταγµατικών Ερευνών σε Εργαστήριο Συνταγµατικών Ερευνών, ο
Διευθυντής, ο Αναπληρωτής Διευθυντής και τα λοιπά µέλη του
Διοικητικού Συµβουλίου του Ινστιτούτου Συνταγµατικών Ερευνών
αποτελούν µέλη της επιτροπής της παραγράφου 3 µέχρι τη λήξη
της θητείας τους. 

6.α. Το χρηµατικό υπόλοιπο στο λογαριασµό του Ινστιτούτου
Συνταγµατικών Ερευνών κατά το χρονικό σηµείο της κατάργη-
σής του και της µετατροπής του σε Εργαστήριο Συνταγµατικών
Ερευνών µεταφέρεται σε λογαριασµό του ΕΚΠΑ.

β. Οφειλές εκ της λειτουργίας του Ινστιτούτου Συνταγµατικών
Ερευνών βαρύνουν το ΕΚΠΑ.

7. Τα έξοδα στέγασης, εάν δεν προσφέρεται χώρος σε ακίνητο
που ανήκει στο Εθνικό και Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο Αθηνών
και λειτουργίας του Εργαστηρίου Συνταγµατικών Ερευνών βα-
ρύνουν τον προϋπολογισµό του Εθνικού και Καποδιστριακού Πα-
νεπιστηµίου Αθηνών.

Άρθρο 10
Κατάργηση του Ερευνητικού Ινστιτούτου Δικονοµικών Μελε-

τών και µετατροπή του σε εργαστήριο 
της Νοµικής Σχολής του Ε.Κ.Π.Α.

1. Το Ν.Π.Ι.Δ. Ερευνητικό Πανεπιστηµιακό µε τον τίτλο «Ερευ-
νητικό Ινστιτούτο Δικονοµικών Μελετών» (Ι.Δ.Μ.Ε. -Ν.Π.Ι.Δ. µη
Κερδοσκοπικού Χαρακτήρα - του Εθνικού και Καποδιστριακού
Πανεπιστηµίου Αθηνών) το οποίο ιδρύθηκε µε το υπ’ αρίθµ. 588
προεδρικό διάταγµα (Α’ 210/27.12.1984 υπό την εποπτεία του
Υπουργείου Τεχνολογίας και ‘Ερευνας) υπό τον τίτλο «Ερευνη-
τικό Ινστιτούτο Δικονοµικών Μελετών», µετατράπηκε δε σε Ακα-
δηµαϊκό Ερευνητικό Ινστιτούτο υπό την εποπτεία του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων και συνδέθηκε µε το Τµήµα
Νοµικής του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών
µε το ν. 1892/1990 (Α’ 101) καταργείται, χωρίς να ακολουθήσει
εκκαθάριση, και µετατρέπεται σε Εργαστήριο, υπό τον τίτλο
«Ερευνητικό Ινστιτούτο Δικονοµικών Μελετών» εντασσόµενο στη
Νοµική Σχολή του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου
Αθηνών και υποκείµενο στη νοµοθεσία των πανεπιστηµιακών ερ-
γαστηρίων.

2. Το σύνολο των κινητών και ακινήτων περιουσιακών στοι-
χείων (βιβλία, έπιπλα, ηλεκτρονικοί υπολογιστές και λοιπός εξο-
πλισµός) του «Ερευνητικού Ινστιτούτου Δικονοµικών Μελετών»
περιέρχονται σε αποκλειστική χρήση του Εργαστηρίου µε τον
τίτλο «Ερευνητικό Ινστιτούτο Δικονοµικών Μελετών» για όλο το
χρονικό διάστηµα κατά το οποίο αυτό θα υφίσταται, αποτελούν
δε περιουσιακό σύνολο της Νοµικής Σχολής του Εθνικού και Κα-
ποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών. Μεταβολή της χρήσης του
ως άνω περιουσιακού συνόλου ή µέρους του µπορεί να λάβει
χώρα µόνο µε απόφαση της Συγκλήτου του Εθνικού και Καποδι-
στριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών, µετά από πρόταση της Γενικής
Συνέλευσης της Νοµικής Σχολής Αθηνών του Εθνικού και Καπο-
διστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών.

3. Το Εργαστήριο «Ερευνητικό Ινστιτούτο Δικονοµικών Μελε-
τών» διευθύνεται αµισθί από Διευθυντή και τριµελή επιτροπή που
ορίζει η Νοµική Σχολή Αθηνών για τριετή θητεία.

4. Τη λειτουργία του Εργαστηρίου «Ερευνητικό Ινστιτούτο Δι-
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κονοµικών Μελετών» ορίζει Κανονισµός, ο οποίος εγκρίνεται από
τη Σύγκλητο του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου
Αθηνών, µετά από πρόταση της Γενικής Συνέλευσης της Νοµικής
Σχολής του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών. 

5. Από το χρονικό σηµείο της µετατροπής του Ερευνητικού Ιν-
στιτούτου Δικονοµικών Μελετών από Ν.Π.Ι.Δ. σε Εργαστήριο µε
τον τίτλο «Ερευνητικό Ινστιτούτο Δικονοµικών Μελετών», ο Διευ-
θυντής, ο Αναπληρωτής Διευθυντής και τα λοιπά µέλη του Διοι-
κητικού Συµβουλίου του ως άνω Ν.Π.Ι.Δ. (Ερευνητικό Ινστιτούτο
Δικονοµικών Μελετών) αποτελούν µέλη της επιτροπής της πα-
ραγράφου 3 µέχρι τη λήξη της θητείας τους. 

6. Το χρηµατικό υπόλοιπο στο λογαριασµό του Ερευνητικού
Ινστιτούτου Δικονοµικών Μελετών κατά το χρονικό σηµείο της
κατάργησής του και της µετατροπής του σε Εργαστήριο µε τον
τίτλο «Ερευνητικό Ινστιτούτο Δικονοµικών Μελετών» µεταφέρε-
ται σε λογαριασµό του ΕΚΠΑ.

7. Οφειλές από τη λειτουργία του «Ερευνητικού Ινστιτούτου
Δικονοµικών Μελετών» βαρύνουν αποκλειστικά το ΕΚΠΑ. 

8. Τα έξοδα στέγασης, εάν δεν προσφέρεται χώρος σε ακίνητο
που ανήκει στο Εθνικό και Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο Αθηνών,
καθώς και όλα τα έξοδα λειτουργίας βαρύνουν αποκλειστικά το
ΕΚΠΑ. 

Άρθρο 11
Κατάργηση του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου Οργα-

νισµού Παιδικών και Εφηβικών Βιβλιοθηκών (Ο.Π.Ε.Β.)

1. Το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία «Ορ-
γανισµός Παιδικών και Εφηβικών Βιβλιοθηκών» (Ο.Π.Ε.Β.), που
συστάθηκε µε συµφωνία που κυρώθηκε µε το ν. 2174/1993 και
εποπτεύεται από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, κα-
ταργείται. 

2.Τα βιβλία και τα πάσης φύσεως περιουσιακά στοιχεία, η κυ-
ριότητα και κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα επί του συνόλου
της κινητής και ακίνητης περιουσίας που περιλαµβάνεται στις
κατά τόπους βιβλιοθήκες υπό τον Οργανισµό, αποχωρίζονται
από την περιουσία αυτού, δεν δύναται να κατασχεθούν από
τυχόν δανειστές του ΟΠΕΒ, και περιέρχονται αυτοδικαίως στον
Δήµο, στη γεωγραφική περιοχή του οποίου κείνται, χωρίς την τή-
ρηση οποιουδήποτε τύπου πράξης ή συµβολαίου και χωρίς αν-
τάλλαγµα, και η αποκλειστική χρήση και διαχείρισή τους ανήκει
στον οικείο Δήµο, µε την επιφύλαξη της κείµενης νοµοθεσίας για
δωρεές, κληρονοµιές και κληροδοσίες, απαλλασσόµενου παντός
φόρου, τέλους χαρτοσήµου ή άλλου τέλους εισφοράς δικαιώµα-
τος υπέρ του Δηµοσίου ή οποιουδήποτε τρίτου, συµπεριλαµβα-
νοµένων των αµοιβών των παγίων και αναλογικών δικαιωµάτων,
επιδοµάτων ή άλλων τελών υπέρ υποθηκοφυλακείων και µε την
επιφύλαξη του άρθρου 54Α του ν. 4174/2013 περί των υποχρεώ-
σεων τρίτων για τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝΦΙΑ).

3. Περιουσιακού χαρακτήρα απαιτήσεις και υποχρεώσεις του
ΟΠΕΒ, που υφίστανται κατά την κατάργησή του, µεταφέρονται
στο Ελληνικό Δηµόσιο, το οποίο συνεχίζει και τις εκκρεµείς δίκες
χωρίς καµία άλλη διατύπωση και χωρίς να επέρχεται βίαιη δια-
κοπή τους. Ως προς τα µέλη της διοίκησης του ΟΠΕΒ ισχύουν
οι διατάξεις της παρ. 4 περίπτωση γ’ του άρθρου 31 του
ν. 4141/2013.

4. Μέσα σε ένα µήνα από τη δηµοσίευση του παρόντος οι
Υπουργοί Παιδείας και Θρησκευµάτων και Εσωτερικών συγκρο-
τούν µε απόφασή τους επιτροπή, αποτελούµενη από δύο υπαλ-
λήλους του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων και από
έναν υπάλληλο ανά Δήµο στη γεωγραφική περιοχή του οποίου
βρίσκεται βιβλιοθήκη του Οργανισµού, µε αντικείµενο τη διενέρ-
γεια απογραφής όλων των κινητών και ακινήτων που κατά τις δια-
τάξεις του παρόντος άρθρου περιέρχονται στην κυριότητα και
στην αποκλειστική χρήση και διαχείριση των οικείων Δήµων. Η
έκθεση απογραφής εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών, Εσωτερικών και Παιδείας και Θρησκευµάτων. 

Ταµειακά υπόλοιπα και υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασµών
του ΟΠΕΒ, καθώς και το τυχόν αδιάθετο ποσοστό της κρατικής
επιχορήγησης µεταφέρονται, µέσα σε δύο µήνες από τη δηµο-
σίευση του παρόντος, µε εντολή του Υπουργού Παιδείας και

Θρησκευµάτων, σε λογαριασµό του Δηµοσίου και αποτελούν
έσοδα του Κρατικού Προϋπολογισµού.

5. Με απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Θρησκευµάτων
και Οικονοµικών, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως, καθορίζονται ο συγκεκριµένος φορέας ή φορείς, τον
προϋπολογισµό του οποίου/ων θα βαρύνουν οι µεταφερόµενες
στο Ελληνικό Δηµόσιο, κατά τη παράγραφο 3, απαιτήσεις, το
είδος και το ύψος των απαιτήσεων αυτών, η κατηγορία των δι-
καιούχων, η διαδικασία εξόφλησης των εν λόγω απαιτήσεων, ως
και κάθε άλλο σχετικό θέµα και λεπτοµέρεια εφαρµογής του άρ-
θρου αυτού.

Άρθρο 12
Κατάργηση των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου

ΟΡΣΑ, ΟΡΘΕ και ΟΡΣΙ και µεταφορά 
των αρµοδιοτήτων τους

1. Ο Οργανισµός Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προστασίας Περι-
βάλλοντος της ευρύτερης περιοχής της Αθήνας (Ν.Π.Δ.Δ.) µε
την επωνυµία «Οργανισµός Αθήνας»  (ΟΡΣΑ), που συνεστήθη µε
την παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 1515/1985 (Α’ 18), καταργείται
την 30ή Ιουνίου 2014. 

2. Ο Οργανισµός Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προστασίας Περι-
βάλλοντος της ευρύτερης περιοχής Θεσσαλονίκης (Ν.Π.Δ.Δ.) µε
την επωνυµία «Οργανισµός Θεσσαλονίκης» (ΟΡΘΕ), που συνε-
στήθη µε την παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 1561/1985 (Α’ 148), κα-
ταργείται την 30ή Ιουνίου 2014.

3. Ο Οργανισµός Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προστασίας Περι-
βάλλοντος Ιωαννίνων (Ν.Π.Δ.Δ.) µε την επωνυµία «Οργανισµός
Ιωαννίνων» (ΟΡΣΙ), που συνεστήθη µε το άρθρο 1 του από
2.9.2009 προεδρικού διατάγµατος (Δ’ 377), το οποίο εκδόθηκε
κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου 3 του ν. 2508/1997 (Α’ 124), κα-
ταργείται από τη δηµοσίευση του παρόντος.

Η κατάργηση του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προ-
στασίας Περιβάλλοντος Ιωαννίνων (ΟΡΣΙ) πραγµατοποιείται,
ολοκληρώνεται και τα αποτελέσµατά της επέρχονται αυτοδι-
καίως από την έναρξη ισχύος του παρόντος. Κατ’ εξαίρεση, ο
Οργανισµός Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προστασίας Περιβάλλον-
τος της ευρύτερης περιοχής της Αθήνας (ΟΡΣΑ) και ο Οργανι-
σµός Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προστασίας Περιβάλλοντος της
ευρύτερης περιοχής Θεσσαλονίκης (ΟΡΘΕ) συνεχίζουν να δια-
τηρούν τη νοµική προσωπικότητά τους και να εκπληρώνουν τους
σκοπούς τους µέχρι τις 30.6.2014, από την εποµένη της οποίας
επέρχονται για αυτούς, αυτοδίκαια, τα αποτελέσµατα της κατάρ-
γησης. 

4.α. Οι αρµοδιότητες του ΟΡΣΑ και του ΟΡΘΕ µεταφέρονται
στο Τµήµα Μητροπολιτικού Σχεδιασµού Αθήνας – Αττικής και
στο Τµήµα Μητροπολιτικού Σχεδιασµού Θεσσαλονίκης αντί-
στοιχα, που συστήνονται µε το παρόν άρθρο και υπάγονται στη
Διεύθυνση Χωροταξίας της Γενικής Γραµµατείας Χωροταξίας και
Αστικού Περιβάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

Τα Τµήµατα αυτά έχουν τις ακόλουθες αρµοδιότητες: 
i. σύνταξη, έγκριση και παρακολούθηση της υλοποίησης του

Ρυθµιστικού Σχεδίου της ευρύτερης περιοχής της Αθήνας και
της Θεσσαλονίκης αντίστοιχα, 

ii. µέριµνα για την εκπόνηση και την έγκριση των Γενικών Πο-
λεοδοµικών Σχεδίων της ευρύτερης περιοχής της Αθήνας και της
Θεσσαλονίκης αντίστοιχα,

iii. σύνταξη των απαιτούµενων µελετών για τις εξειδικεύσεις
του Ρυθµιστικού Σχεδίου και τα προγράµµατα εφαρµογής του. 

β. Οι αρµοδιότητες του ΟΡΣΙ µεταφέρονται στο Τµήµα Αστικού
Σχεδιασµού, που συστήνεται µε το παρόν άρθρο και υπάγεται
στη Διεύθυνση Χωροταξίας της Γενικής Γραµµατείας Χωροτα-
ξίας και Αστικού Περιβάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

Το Τµήµα αυτό έχει την αρµοδιότητα για την κατάρτιση, έγ-
κριση, παρακολούθηση και αξιολόγηση της εφαρµογής των Ρυθ-
µιστικών Σχεδίων πλην της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης.

5. Από τη δηµοσίευση του παρόντος για τον ΟΡΣΙ και από την
1η Ιουλίου 2014 για τον ΟΡΣΑ και τον ΟΡΘΕ:
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α. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής υπεισέρχεται ως καθολικός διάδοχος στα δικαιώµατα, τις
απαιτήσεις, υποχρεώσεις και πάσης φύσεως έννοµες σχέσεις και
εκκρεµείς δικαστικές υποθέσεις των καταργούµενων µε την πα-
ράγραφο 1 φορέων και συνεχίζει τις εκκρεµείς δίκες, χωρίς να
επέρχεται βίαιη διακοπή τους και χωρίς να απαιτείται οποιαδή-
ποτε άλλη ενέργεια για τη συνέχισή τους.

β. Η κυριότητα και κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα επί της κι-
νητής και ακίνητης περιουσίας των καταργούµενων φορέων πε-
ριέρχονται αυτοδικαίως, χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου,
πράξης ή συµβολαίου και χωρίς αντάλλαγµα στο Ελληνικό Δη-
µόσιο, µε την επιφύλαξη των διατάξεων περί δωρεών, κληρονο-
µιών και κληροδοσιών υπέρ κοινωφελούς σκοπού και µε την
επιφύλαξη του άρθρου 54Α του ν. 4174/2013 περί των υποχρεώ-
σεων τρίτων για τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝΦΙΑ).
Για την παραπάνω µεταβίβαση δεν οφείλεται φόρος, εισφορά ή
τέλος υπέρ του δηµοσίου ή οποιουδήποτε τρίτου. Η αποκλει-
στική χρήση και διαχείρισή τους ανήκει στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, που έχει στο εξής και
την ευθύνη για τη διαφύλαξη και τη διαχείριση του υπάρχοντος
αρχείου.

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής συγκροτείται µέσα σε ένα µήνα από τη δη-
µοσίευση του παρόντος για τον ΟΡΣΙ και µέχρι την 1η Αυγούστου
2014 για τον ΟΡΣΑ και ΟΡΘΕ, τριµελής επιτροπή από υπαλλή-
λους του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, για τη διενέργεια απογραφής των κινητών και ακινή-
των, τα οποία κατά τις διατάξεις του παρόντος άρθρου περιέρ-
χονται στην κυριότητα του Ελληνικού Δηµοσίου, από καθέναν
από τους ανωτέρω φορείς. Η έκθεση απογραφής εγκρίνεται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

γ. Ταµειακά υπόλοιπα και υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασµών
των καταργούµενων φορέων, καθώς και το τυχόν αδιάθετο πο-
σοστό της κρατικής επιχορήγησης µεταφέρονται, για τον ΟΡΣΙ
µέσα σε δύο µήνες από τη δηµοσίευση του παρόντος και για τον
ΟΡΣΑ και τον ΟΡΘΕ έως την 1η Σεπτεµβρίου 2014, µε εντολή
του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής, σε λογαριασµό του Δηµοσίου και αποτελούν έσοδα του
Κρατικού Προϋπολογισµού.

Πόροι των καταργούµενων φορέων αποτελούν από την έναρξη
ισχύος του παρόντος έσοδα του Ελληνικού Δηµοσίου. 

δ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής ρυθµίζονται ειδικό-
τερα θέµατα της κατάργησης των ανωτέρω φορέων ιδίως δε όσα
αναφέρονται στα αρχεία, στα έσοδα, καθώς και κάθε άλλο θέµα
σχετικό µε την εξυπηρέτηση των σκοπών τους.

ε. Συστήνεται επταµελές Συµβούλιο Μητροπολιτικού Σχεδια-
σµού υπό τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, τα µέλη του οποίου είναι άµισθα και το οποίο παρακο-
λουθεί την εφαρµογή των ρυθµιστικών σχεδίων, γνωµοδοτεί επί
των έργων και παρεµβάσεων εντός των χωρικών ορίων αρµοδιό-
τητας του εκάστοτε ρυθµιστικού σχεδίου και εισηγείται στον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής επί
των θεµάτων εφαρµογής των ρυθµιστικών σχεδίων. 

Ένα από τα µέλη του Συµβουλίου της προηγούµενης παρα-
γράφου ορίζεται από την Ένωση Περιφερειών Ελλάδας, ένα
µέλος ορίζεται από την Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος και ένα
µέλος ορίζεται από την Περιφέρεια Αττικής ή την Περιφέρεια
Θεσσαλονίκης ανάλογα µε τη χωρική αρµοδιότητα. 

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής ορίζονται ο Πρόεδρος, ο Αντιπρόεδρος και
δύο µέλη του Συµβουλίου, η θητεία τους, οι ειδικότερες αρµο-
διότητες του Συµβουλίου, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε
τη λειτουργία του.

Άρθρο 13
Κατάργηση του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου «Ορ-

γανισµός Κωπαΐδας» και µεταφορά 
των αρµοδιοτήτων του

1.α. Ο «Οργανισµός Κωπαΐδας», Ν.Π.Δ.Δ. µε έδρα την Αλίαρτο
Βοιωτίας, το οποίο συνεστήθη µε τις διατάξεις του ν.δ.
2488/1953 (Α’ 195), όπως τροποποιήθηκε και ισχύει και επο-
πτεύεται από την Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας, καταργείται την
30ή Σεπτεµβρίου 2014, συνεχίζει δε να διατηρεί τη νοµική προ-
σωπικότητά του και να εκπληρώνει τους σκοπούς του µέχρι την
ανωτέρω ηµεροµηνία, από την εποµένη της οποίας επέρχονται
για τον Οργανισµό αυτό, αυτοδίκαια, τα αποτελέσµατα της κα-
τάργησης. 

β. Οι σκοποί του Οργανισµού Κωπαΐδας, όπως προβλέπονται
στο άρθρο 1 του ν.δ. 2488/1953 και τις λοιπές κείµενες διατάξεις,
καθώς και κάθε αρµοδιότητα αυτού, όπως προβλέπονται στα
άρθρα 2 και 3, µεταφέρονται και ασκούνται εφεξής από την Πε-
ριφέρεια Στερεάς Ελλάδας. 

Με απόφαση του Περιφερειακού Συµβουλίου, που εκδίδεται
το αργότερο µέχρι 31.8.2014, αποφασίζεται, στο πλαίσιο των δια-
τάξεων του ν. 3852/2010, ο τρόπος άσκησης των µεταφερόµενων
αρµοδιοτήτων και κάθε πρόσφορο µέσο για την αποτελεσµατική
ενάσκηση του µεταφερόµενου επιχειρησιακού αντικειµένου. Με
απόφαση του Περιφερειάρχη Στερεάς Ελλάδας µπορεί να συ-
σταθεί άµισθη γνωµοδοτική επιτροπή για την επιβοήθηση της
διαχείρισης του επιχειρησιακού αντικειµένου.

2.α. Απαιτήσεις, υποχρεώσεις και πάσης φύσεως εκκρεµότη-
τες που υφίστανται κατά την κατάργηση του πιο πάνω φορέα µε-
ταφέρονται στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας, η οποία
συνεχίζει και τις εκκρεµείς δίκες, χωρίς να επέρχεται βίαιη δια-
κοπή τους και χωρίς να απαιτείται οποιαδήποτε άλλη διατύπωση
για τη συνέχισή τους. 

Έργα, δράσεις και προγράµµατα, συγχρηµατοδοτούµενα ή
χρηµατοδοτούµενα από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή άλλους Διε-
θνείς Οργανισµούς ή εθνικούς πόρους, τα οποία έχουν αναλη-
φθεί και υλοποιούνται από το καταργούµενο νοµικό πρόσωπο,
καθώς και εκκρεµείς διαδικασίες ανάθεσης και εκτέλεσης συµ-
βάσεων έργων, προµηθειών και παροχής υπηρεσιών που σχετί-
ζονται µε τις µεταφερόµενες αρµοδιότητες, από την κατάργηση
του Οργανισµού συνεχίζονται και ολοκληρώνονται από την Πε-
ριφέρεια Στερεάς Ελλάδας. 

β. Η κυριότητα και κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα επί της
ακίνητης περιουσίας του Οργανισµού Κωπαΐδας περιέρχονται,
αυτοδικαίως, χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου, πράξης ή
συµβολαίου και χωρίς αντάλλαγµα στο Ελληνικό Δηµόσιο, µε την
επιφύλαξη των συνταγµατικών διατάξεων περί δωρεών, κληρο-
νοµιών και κληροδοσιών. Η αποκλειστική χρήση, αξιοποίηση, εκ-
µετάλλευση και διαχείρισή τους ανήκει στην Περιφέρεια Στερεάς
Ελλάδας που έχει στο εξής και την ευθύνη για τη διαφύλαξη και
τη διαχείριση του υπάρχοντος αρχείου.

Η κινητή περιουσία του Οργανισµού Κωπαΐδας περιέρχεται αυ-
τοδικαίως, χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου, πράξης ή
συµβολαίου και χωρίς αντάλλαγµα στην Περιφέρεια Στερεάς Ελ-
λάδας.

Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών συγκροτείται, µέσα
σε ένα µήνα από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, τριµε-
λής επιτροπή, στην οποία συµµετέχει εκπρόσωπος του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, εκπρόσωπος της Περιφέρειας Στερεάς
Ελλάδας και εκπρόσωπος του Οργανισµού Κωπαΐδας, για τη διε-
νέργεια καταγραφής: α) των πάσης φύσεως απαιτήσεων και υπο-
χρεώσεων του Οργανισµού Κωπαΐδας, β) της κατάστασης πάσης
φύσεως έργων και εγκαταστάσεων, καθώς και γ) απογραφής των
κινητών και ακινήτων, τα οποία κατά τις διατάξεις του παρόντος
άρθρου περιέρχονται στην κυριότητα είτε του Ελληνικού Δηµο-
σίου είτε της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας. Η έκθεση καταγρα-
φής-απογραφής υποβάλλεται στον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων το αργότερο µέχρι το τέλος Ιουλίου
2014 και εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών και Εσωτερικών µέχρι την ηµεροµηνία κατάργησης του Ορ-
γανισµού Κωπαΐδας.

γ. Ταµειακά υπόλοιπα και υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασµών
του καταργούµενου Οργανισµού Κωπαΐδας, καθώς και το τυχόν
αδιάθετο ποσοστό της κρατικής επιχορήγησης, µεταφέρονται,
µέσα σε δύο (2) µήνες από την κατάργηση του Οργανισµού, µε
εντολή του Υπουργού Εσωτερικών, σε λογαριασµό του Δηµοσίου
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και αποτελούν έσοδα του Κρατικού Προϋπολογισµού. 
3. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, που εκδίδεται

εντός δύο µηνών από την κατάργηση του Οργανισµού, ρυθµίζον-
ται όλα τα ειδικότερα θέµατα της κατάργησης του Οργανισµού
Κωπαΐδας και ιδίως όσα αναφέρονται στον εξοπλισµό, στα αρ-
χεία, στα έσοδα, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εξυ-
πηρέτηση των σκοπών και των αρµοδιοτήτων του Οργανισµού
Κωπαΐδας από την Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας.

Άρθρο 14
Συγχώνευση µε απορρόφηση του νοµικού προσώπου δηµο-
σίου δικαίου «Κεντρική Αγορά Πατρών» από το νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου «Οργανισµός Κεντρικών Αγορών και

Αλιείας Α.Ε.»

1. α. Η «Κεντρική Αγορά Πατρών», Ν.Π.Δ.Δ. µε έδρα την
Πάτρα, το οποίο συνεστήθη µε το εκδοθέν κατ’ εξουσιοδότηση
του ν. 3475/1955 (Α’ 353), π.δ. 264/1968 (Α’ 76) και του οποίου η
νοµική µορφή διοίκησης, η διαχείριση και η οργάνωση της λει-
τουργίας καθορίσθηκαν µε το π.δ. 746/1969 (Α’ 234), όπως τρο-
ποποιήθηκαν µε το π.δ. 228/1989 (Α’ 109) και το π.δ. 201/1992
(Α’ 95), και εποπτεύεται από την Αποκεντρωµένη Διοίκηση Πελο-
ποννήσου-Δυτικής Ελλάδας και Ιονίου, συγχωνεύεται µε απορ-
ρόφηση από το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου «Οργανισµός
Κεντρικών Αγορών και Αλιείας Α.Ε.», µε έδρα στον Άγιο Ιωάννη
Ρέντη Αττικής.

β. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου ο «Οργανισµός
Κεντρικών Αγορών και Αλιείας Α.Ε.», µε αποφάσεις του Διοικητι-
κού του Συµβουλίου, σύµφωνα µε το Καταστατικό του, όπως το
τελευταίο προέκυψε και κωδικοποιήθηκε από τη Γενική Συνέ-
λευση της 3ης Μαΐου 2012 (Τεύχος ΑΕ- ΕΠΕ και ΓΕΜΗ 3378 και
3380), προβαίνει σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες για την ολο-
κλήρωση της συγχώνευσης δια απορροφήσεως και την περαί-
ωση κάθε συναφούς εκκρεµούσης νοµικής διαδικασίας.

2. α. Απαιτήσεις, υποχρεώσεις, ταµειακά υπόλοιπα και υπό-
λοιπα τραπεζικών λογαριασµών ως και πάσης φύσεως εκκρεµείς
υποθέσεις που υφίστανται κατά την απορρόφηση της Κεντρικής
Αγοράς Πατρών µεταφέρονται στον «Οργανισµό Κεντρικών Αγο-
ρών και Αλιείας Α.Ε.». Η Ο.Κ.Α.Α. Α.Ε. υποκαθίσταται στις έννο-
µες σχέσεις του απορροφώµενου φορέα και συνεχίζει τις
εκκρεµείς δίκες χωρίς να επέρχεται βίαιη διακοπή τους και χωρίς
να απαιτείται οποιαδήποτε άλλη διατύπωση για τη συνέχισή
τους.

β. Τυχόν αδιάθετο ποσοστό της κρατικής επιχορήγησης υπέρ
του απορροφώµενου φορέα µεταφέρεται µέσα σε ένα (1) µήνα
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, µε εντολή του Υπουργού
Εσωτερικών, σε λογαριασµό του Δηµοσίου και αποτελεί έσοδο
του Κρατικού Προϋπολογισµού.

γ. Όλες οι υφιστάµενες συµβάσεις εργασίας του απορροφώ-
µενου νοµικού προσώπου λύονται αυτοδικαίως δια του παρόντος
άρθρου και καταβάλλονται οι νόµιµες αποζηµιώσεις βάσει της
εργατικής νοµοθεσίας. 

δ. Τυχόν υφιστάµενες µισθώσεις ακινήτων του απορροφώµε-
νου νοµικού προσώπου λύονται µέσα σε τρεις (3) µήνες από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.

3. α. Η κυριότητα και κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα επί της
κινητής και ακίνητης περιουσίας του απορροφώµενου φορέα πε-
ριέρχονται αυτοδικαίως χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου,
πράξης ή συµβολαίου και χωρίς αντάλλαγµα στην Ο.Κ.Α.Α. Α.Ε..
Οι µεταβιβάσεις και µεταβολές του παρόντος άρθρου απαλλάσ-
σονται από κάθε φόρο, τέλος, εισφορά, καθώς και δικαιώµατα
υπέρ του Δηµοσίου ή τρίτου. Η Ο.Κ.Α.Α. Α.Ε. αναλαµβάνει τυχόν
υφιστάµενη υποχρέωση του απορροφώµενου φορέα για ει-
σφορά γης που αντιστοιχεί σε ορισµένο οικόπεδο στη Βιοµηχα-
νική Περιοχή Πατρών (ΒΙ.ΠΕ. Πατρών).

β. Μέσα σε τρεις (3) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος νόµου, το όργανο διοίκησης της Ο.Κ.Α.Α. Α.Ε. διενεργεί απο-
γραφή και αποτίµηση όλων των κινητών και ακινήτων του
απορροφώµενου νοµικού προσώπου που περιέρχονται στην κυ-
ριότητά της. Η έκθεση απογραφής και αποτίµησης εγκρίνεται µε
απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας και

απόσπασµα της εγκεκριµένης έκθεσης που περιγράφει τα ακί-
νητα, καθώς και τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα επί των ακινή-
των, µε την περίληψη που προβλέπεται από τις διατάξεις του
άρθρου 9 του β.δ. 533/1963, καταχωρίζεται ατελώς στο οικείο
βιβλίο µεταγραφών του αρµόδιου υποθηκοφυλακείου. Οµοίως
ατελώς πραγµατοποιούνται οι απαιτούµενες κτηµατολογικές εγ-
γραφές. Το αποτιµηθέν σύνολο εισφέρεται στην επικείµενη αύ-
ξηση µετοχικού κεφαλαίου του «Οργανισµού Κεντρικών Αγορών
και Αλιείας Α.Ε.», εκδοθησοµένων µετοχών αντίστοιχης αξίας και
αριθµού υπέρ του Ελληνικού Δηµοσίου.

Άρθρο 15
Κατάργηση του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου «Ινστι-

τούτο Διεθνούς Δηµοσίου Δικαίου 
και Διεθνών Σχέσεων»

1.α. To «Ινστιτούτο Διεθνούς Δηµοσίου Δικαίου και Διεθνών
Σχέσεων», Ν.Π.Ι.Δ. µε έδρα τη Θεσσαλονίκη, το οποίο ιδρύθηκε,
ως Ν.Π.Δ.Δ., µε το ν.δ. 4561/1966 (Α’ 204) και µετετράπη, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 21 παρ. 1 του ν. 3910/2011
(Α’11), σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα και το οποίο τελεί υπό την εποπτεία των Υπουργών
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Εξω-
τερικών, καταργείται.

β. Οι αρµοδιότητες του Ινστιτούτου Διεθνούς Δηµοσίου Δι-
καίου και Διεθνών Σχέσεων όπως προβλέπονται στο άρθρο 23
του ν. 3910/2011, µεταφέρονται στο Ελληνικό Ινστιτούτο Διε-
θνούς και Αλλοδαπού Δικαίου, το οποίο ιδρύθηκε µε τον α.ν.
1712/1939 (Α’163).

2.α. Απαιτήσεις, υποχρεώσεις και πάσης φύσεως εκκρεµείς
υποθέσεις που υφίστανται κατά την κατάργηση του ινστιτούτου
µεταφέρονται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, το οποίο συνεχίζει και τις εκκρεµείς
δίκες, χωρίς να επέρχεται βίαιη διακοπή τους και χωρίς να απαι-
τείται οποιαδήποτε άλλη διατύπωση για τη συνέχισή τους. 

β. Η κυριότητα και κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα επί της κι-
νητής περιουσίας του Ινστιτούτου, περιέρχονται, χωρίς την τή-
ρηση οποιουδήποτε τύπου, πράξης ή συµβολαίου και χωρίς
αντάλλαγµα, στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, µε την επιφύλαξη των διατάξεων περί
δωρεών, κληρονοµιών και κληροδοσιών και µε την επιφύλαξη του
άρθρου 54Α του ν.4174/2013 περί των υποχρεώσεων τρίτων για
τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων (ΕΝΦΙΑ).

Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, συγκροτείται, µέσα σε έναν µήνα από
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, τριµελής επιτροπή, απο-
τελούµενη από έναν υπάλληλο του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και δύο υπαλλήλους
του Ελληνικού Ινστιτούτου Διεθνούς και Αλλοδαπού Δικαίου, για
τη διενέργεια απογραφής της κινητής περιουσίας που κατά τις
διατάξεις του παρόντος άρθρου περιέρχεται στην κυριότητα του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των.

Η έκθεση απογραφής εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων.

γ. Η µίσθωση του ακινήτου που εξυπηρετεί την εκτέλεση του
έργου του Ινστιτούτου Διεθνούς Δηµοσίου Δικαίου και Διεθνών
Σχέσεων και καλύπτει τις λειτουργικές του ανάγκες, λήγει µετά
την παρέλευση δύο µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

δ.Ταµειακά υπόλοιπα και υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασµών
του Ινστιτούτου Διεθνούς Δηµοσίου Δικαίου και Διεθνών Σχέ-
σεων, καθώς και το τυχόν αδιάθετο ποσοστό της κρατικής επι-
χορήγησης µεταφέρονται µέσα σε ένα µήνα από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, µε εντολή του Υπουργού Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων σε λογαριασµό του Δη-
µοσίου, συνιστούν έσοδα του Κρατικού Προϋπολογισµού.

3. Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα της κα-
τάργησης του Ινστιτούτου Διεθνούς Δηµοσίου Δικαίου και Διε-
θνών Σχέσεων και ιδίως, όσα αναφέρονται στην τύχη
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πιστοποιητικών, λογοτύπων που χρησιµοποιεί το εν λόγω Ινστι-
τούτο, στον εξοπλισµό, στα αρχεία, στις βιβλιοθήκες, καθώς και
κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη διάθεση της κινητής περιουσίας
του. 

Άρθρο 16
Κατάργηση νοµικών προσώπων 

χωρίς µεταφορά των αρµοδιοτήτων τους

1. Το «Εθνικό Ίδρυµα Μελετών Θεόδωρος Κολοκοτρώνης «Ο
Γέρος του Μοριά»», Ν.Π.Ι.Δ. µε έδρα την Τρίπολη, το οποίο συ-
νεστήθη µε το άρθρο 1 του ν. 3177/2003 (Α’209) και εποπτεύεται
από τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, καταργείται.

2. Η «Διεθνής Ακαδηµία Ελευθερίας», Ν.Π.Ι.Δ., µε έδρα το Με-
σολόγγι, η οποία συνεστήθη µε το άρθρο 1 του ν. 3113/2003
(Α’42) και εποπτεύεται από τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, καταργείται.

3. Το «Μουσείο Επιστήµης και Τεχνολογίας», Ν.Π.Ι.Δ. µε έδρα
την Αθήνα, το οποίο συνεστήθη µε το άρθρο 9 του ν. 2919/2001
(Α’128) και εποπτεύεται από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων καταργείται.

4. Η Ανώνυµη Εταιρεία µε την επωνυµία «Κεφάλαιο Επιχειρη-
µατικών Συµµετοχών Υψηλής Τεχνολογία Α.Ε.», µε έδρα την
Αθήνα, η οποία συνεστήθη µε το άρθρο 10 του ν. 2919/2001
(Α’128) και εποπτεύεται από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων καταργείται.

Άρθρο 17
Σύσταση Ενιαίου Φορέα Αµυντικής Έρευνας 

και Τεχνολογίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας

1. Το άρθρο 12 του ν. 2919/2001 (Α’128) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 12
Ενιαίος Φορέας Αµυντικής Έρευνας 

και Τεχνολογίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας

1. Συνιστάται Ενιαίος Φορέας Αµυντικής Έρευνας και Τεχνο-
λογίας (ΕΦΑΕΤ), ο οποίος αποτελεί Υπηρεσία του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας, υπάγεται στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας και λει-
τουργεί υπό τη διοικητική και οικονοµική µέριµνα και ευθύνη της
Γενικής Διεύθυνσης Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Σκοπός του ΕΦΑΕΤ είναι η διεξα-
γωγή, ανάπτυξη και αξιοποίηση της επιστηµονικής και τεχνολο-
γικής έρευνας για την ενίσχυση της Εθνικής Άµυνας. Ο ΕΦΑΕΤ
χρηµατοδοτείται από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας και τους πόρους που προβλέπονται στην παρά-
γραφο 5 του άρθρου 7, οι οποίοι πιστώνονται στον προϋπο-
λογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας σε Κωδικό Αριθµό Εξό-
δων Αµυντικής Έρευνας και Τεχνολογίας.

2. Η παρ. 9 του άρθρου 25 του ν. 2292/1995 (Α’35) καταργεί-
ται.»

2. Το άρθρο 14 του ν. 2919/2001 (Α’128) αντικαθίσταται ως
εξής:

«14. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας το Κέντρο
Έρευνας και Τεχνολογίας Στρατού, το Γραφείο Έρευνας και Τε-
χνολογικών Εξελίξεων Ναυτικού και το Κέντρο Εφαρµοσµένης
Τεχνολογίας και Ανάπτυξης Αεροπορίας παύουν να λειτουργούν
ως αυτοτελή ερευνητικά κέντρα των Ενόπλων Δυνάµεων και συγ-
χωνεύονται στoν ΕΦΑΕΤ. Μέχρι την έκδοση και εφαρµογή της
απόφασης αυτής, τα ανωτέρω ερευνητικά κέντρα εξακολουθούν
να υφίστανται και να λειτουργούν σύµφωνα µε τις διατάξεις που
τα διέπουν. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και
Εθνικής Άµυνας καθορίζεται η έναρξη λειτουργίας του ΕΦΑΕΤ
και καταρτίζεται Κανονισµός Οργάνωσης και Λειτουργίας του,
µε τον οποίο ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν την οργάνωση,
διάρθρωση, λειτουργία και χρηµατοδότησή του, τις οργανικές
του θέσεις και τη στελέχωσή τους, την εξειδίκευση των δραστη-
ριοτήτων και των αρµοδιοτήτων του και κάθε άλλη αναγκαία λε-
πτοµέρεια για την εφαρµογή του άρθρου 12.»

3. Το άρθρο 13 του ν. 2919/2001 (Α’128) τροποποιείται ως ακο-

λούθως:
α. Η περίπτωση α’ της παραγράφου 1 αντικαθίσταται ως εξής:
«α. Έναν εκπρόσωπο της Γενικής Διεύθυνσης Αµυντικών Εξο-

πλισµών και Επενδύσεων».
β. Η υποπαράγραφος γ’ της παραγράφου 1 αντικαθίσταται ως

εξής:
«Τρεις (3) εκπροσώπους του ΕΦΑΕΤ». 
γ. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 αντικαθίσταται ως

εξής:
«Το ΕΣΑΕΤ εισηγείται στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, δια της

Γενικής Διεύθυνσης Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων,
ιδίως:».

Άρθρο 18
Ίδρυση Ενιαίου Ταµείου

Εθνικής Άµυνας (Ε.Τ.Ε.Α.)

1. Το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου Ταµείο Εθνικής Άµυ-
νας (Τ.ΕΘ.Α.), η αυτοτελής δηµόσια υπηρεσία Ταµείο Εθνικού
Στόλου (Τ.Ε.Σ.) και το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου Ταµείο
Αεροπορικής Άµυνας (Τ.Α.Α.), που συνεστήθησαν µε τους νό-
µους 4407/1929 (Α’ 316), το νόµο ΒΨΟΔ’ όπως τροποποιήθηκε
µε το ν. 4944/1931 (Α’ 107) και το ν.δ. 3960/1959 (Α’ 153) αντί-
στοιχα και εποπτεύονται από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, κα-
ταργούνται ως αυτοτελή νοµικά πρόσωπα και αυτοτελής
δηµόσια υπηρεσία και συγχωνεύονται σε ένα νέο νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου, το οποίο συνιστάται µε τον παρόντα
νόµο, µε την επωνυµία Ενιαίο Ταµείο Εθνικής Άµυνας (Ε.Τ.Ε.Α.),
εφεξής αναφερόµενο ως «Ταµείο». 

2. Το Ταµείο έχει έδρα την Αθήνα, λειτουργεί χάριν του δηµο-
σίου συµφέροντος, µε πλήρη διοικητική και οικονοµική αυτοτέ-
λεια και τελεί υπό την εποπτεία του Υπουργού Εθνικής Άµυνας
(µέσω του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας). 

3. Ο νέος φορέας εκπληρώνει εφεξής τους σκοπούς των συγ-
χωνευόµενων φορέων, αποβλέποντας στη διαχείριση και αξιο-
ποίηση της περιουσίας του για την ενίσχυση και υποστήριξη του
έργου των Ενόπλων Δυνάµεων στο πλαίσιο της αµυντικής οργά-
νωσης και ενίσχυσης της χώρας. 

4. Σκοπός του Ταµείου είναι ιδίως: 
α. Η προµήθεια υλικών επιστρατεύσεως. 
β. Η κατασκευή και ανακαίνιση στρατιωτικών κτιρίων. 
γ. Η κατασκευή οχυρών. 
δ. Η συµπλήρωση των ναυτικών δυνάµεων του κράτους. 
ε. Η αντιµετώπιση των αναγκών της Πολεµικής Αεροπορίας

στο πλαίσιο της αεροπορικής άµυνας της χώρας. 
5. Περιουσία του Ταµείου αποτελούν: 
α. Τα υφιστάµενα κατά το χρόνο έκδοσης του παρόντος νόµου

περιουσιακά στοιχεία των Τ.ΕΘ.Α.-Τ.Ε.Σ.-Τ.Α.Α., καθώς και τα πε-
ριουσιακά στοιχεία που θα αποκτηθούν από αυτό.

β. Η κυριότητα και κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα επί της κι-
νητής και ακίνητης περιουσίας των καταργούµενων Ταµείων, πε-
ριέρχονται αυτοδικαίως, χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου,
πράξης ή συµβολαίου και χωρίς αντάλλαγµα, στο Ε.Τ.Ε.Α., µε
την επιφύλαξη των διατάξεων περί δωρεών, κληρονοµιών και
κληροδοσιών. Η ως άνω µεταβίβαση των περιουσιακών στοιχείων
στο Ε.Τ.Ε.Α. και κάθε άλλη πράξη που συνδέεται µε αυτήν απαλ-
λάσσεται από κάθε φόρο, εισφορά ή τέλος, καθώς και δικαιώ-
µατα ή οποιαδήποτε άλλη επιβάρυνση υπέρ του Δηµοσίου ή και
οποιουδήποτε τρίτου, συµπεριλαµβανοµένων των αµοιβών, των
παγίων και αναλογικών δικαιωµάτων, επιδοµάτων ή άλλων τελών
υπέρ αµίσθων και εµµίσθων υποθηκοφυλάκων ή κτηµατολογικών
γραφείων, µε την επιφύλαξη του άρθρου 54Α του ν.4174/2013
περί των υποχρεώσεων τρίτων για τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας
Ακινήτων (ΕΝΦΙΑ). Το Ε.Τ.Ε.Α. έχει στο εξής την αποκλειστική
χρήση και διαχείριση των περιουσιακών στοιχείων των καταργού-
µενων φορέων, αλλά και την ευθύνη για τη διαφύλαξη και τη δια-
χείριση του αρχείου τους.

γ. Το Ταµείο αναλαµβάνει την πιστή και ακριβή εκτέλεση της
βούλησης των διαθετών και δωρητών µε την οποία διατέθηκαν
περιουσιακά στοιχεία δια κληρονοµίας, κληροδοσίας ή δωρεάς,
υπέρ Τ.ΕΘ.Α., Τ.Ε.Σ., Τ.Α.Α.. 
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δ. Οι πόροι του Ταµείου προέρχονται από τη διαχείριση της
περιουσίας του, καθώς και από το σύνολο των πόρων των καταρ-
γούµενων φορέων, όπως αυτοί περιγράφονται στους ιδρυτικούς
τους νόµους. 

6. Το προσωπικό που υπηρετεί στους φορείς, που καταργούν-
ται και συγχωνεύονται, καθίσταται αυτοδίκαια προσωπικό του
νέου φορέα, στον οποίο εφεξής θα υπάγεται και παρέχει τις υπη-
ρεσίες του µε την ίδια σχέση εργασίας. Για την αυτοδίκαιη αυτή
µεταφορά εκδίδεται διαπιστωτική πράξη του αρµόδιου οργάνου
διοίκησης. 

7. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται το αργότερο εντός
ενός έτους από τη δηµοσίευση του παρόντος, µετά από πρόταση
των Υπουργών Οικονοµικών και Εθνικής Άµυνας κατόπιν εισήγη-
σης του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας, εγκρί-
νεται ο Οργανισµός Λειτουργίας του Ενιαίου Ταµείου Εθνικής
Άµυνας, µε τον οποίο καθορίζεται η έκταση της εποπτείας από
τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, η σύνθεση και ο τρόπος συγκρό-
τησης του διοικητικού συµβουλίου και των λοιπών οργάνων διοί-
κησης, η οργάνωση και διάρθρωση των υπηρεσιών του, οι
αρµοδιότητες, τα καθήκοντα, η υπηρεσιακή κατάσταση του προ-
σωπικού και τα θέµατα οικονοµικής διαχείρισης, προϋπολογι-
σµού και περιουσίας, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτο-
µέρεια. 

8. Μέχρι την έκδοση του προβλεπόµενου στην προηγούµενη
παράγραφο του παρόντος νόµου Οργανισµού Λειτουργίας του
Ταµείου, τα υφιστάµενα Ταµεία (Τ.ΕΘ.Α., Τ.Ε.Σ., Τ.Α.Α.) εξακο-
λουθούν να λειτουργούν, σύµφωνα µε τις διατάξεις που τα διέ-
πουν και το προσωπικό τους εξακολουθεί να παρέχει τις
υπηρεσίες του σε αυτά. 

9. Μετά τη λήξη της προβλεπόµενης από το π.δ. 96/ 2000 (Α’
79) διάρκειας λειτουργίας της Υπηρεσίας Αξιοποίησης και Με-
τεγκατάστασης Στρατοπέδων, το Ταµείο θα ασκεί τις προβλεπό-
µενες από το άρθρο 2 του ν. 2745/1999 (Α’ 224) αρµοδιότητες. 

10. Από τη θέση σε ισχύ του Κανονισµού Λειτουργίας του Ενι-
αίου Ταµείου Εθνικής Άµυνας καταργούνται: 

α. Ο ν. 4407/1929 «Περί συστάσεως του Ταµείου Εθνικής Άµυ-
νας» (Α’ 316).

β. Ο ν. 4944/1931 «Περί Ταµείου Εθνικού Στόλου» (Α’337).
γ. Το ν.δ. 3960/1959 «Περί Ταµείου Αεροπορικής Άµυνας»

(Α’153).

Άρθρο 19
Γενικές Διατάξεις περί καταργήσεων-
συγχωνεύσεων νοµικών προσώπων 
και υπηρεσιών του παρόντος νόµου

1. Με την επιφύλαξη ειδικότερων ρυθµίσεων του παρόντος,
από την έναρξη της ισχύος του νόµου αυτού:

α. Στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που µε τις διατάξεις
του παρόντος νόµου καταργούνται οι συµβάσεις εργασίας των
υπαλλήλων µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου λύονται αυτοδικαίως συγχρόνως µε την κατάργηση του νο-
µικού προσώπου, χωρίς προς τούτο να απαιτείται δήλωση,
καταγγελία, ανακοίνωση ή άλλη διατύπωση. Οι υπάλληλοι αυτοί
δικαιούνται τη νόµιµη κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις, αποζηµίωση η οποία προβλέπεται για την περίπτωση
καταγγελίας της σύµβασης. Εξαιρούνται της παραπάνω διάτα-
ξης της περίπτωσης α’ οι υπάλληλοι µε οποιαδήποτε σχέση ερ-
γασίας, οι οποίοι βρίσκονται σε κατάσταση εγκυµοσύνης ή
λοχείας, ήτοι δεκαοκτώ µήνες µετά τον τοκετό. Οι υπάλληλοι
αυτοί µετατάσσονται ή µεταφέρονται αυτοδικαίως στον φορέα
όπου µεταφέρονται οι αρµοδιότητες των καταργούµενων φο-
ρέων.

β. Κατ’ ανάλογη εφαρµογή των διατάξεων της υποπαραγρά-
φου Ζ2 της παρ. Ζ’ του άρθρου πρώτου του               ν. 4093/2012,
όπως ισχύει, το µόνιµο προσωπικό, καθώς και το προσωπικό µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου που µε τις διατάξεις του παρόντος
νόµου καταργούνται, τίθεται σε διαθεσιµότητα, µε εξαίρεση
όσους εµπίπτουν στις εξαιρέσεις της παρ. 2 περίπτωση Δ’ του
άρθρου 90 του ν. 4172/2013, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, οι

οποίοι µετατάσσονται ή µεταφέρονται αυτοδικαίως στο φορέα
όπου µεταφέρονται οι αρµοδιότητες των καταργούµενων φο-
ρέων, σε κενές ή συνιστώµενες µε την απόφαση µετάταξης ή µε-
ταφοράς του αρµόδιου κατά περίπτωση οργάνου διοίκησης
προσωποπαγείς θέσεις, κατηγορίας και κλάδου/ειδικότητας αν-
τίστοιχου µε τα τυπικά τους προσόντα. Σε περίπτωση µετάταξης
ή µεταφοράς σε κενή θέση εκδίδεται σχετική διαπιστωτική πράξη
του αρµόδιου οργάνου διοίκησης.

γ. Λήγει αυτοδικαίως και αζηµίως για το Ελληνικό Δηµόσιο, η
θητεία του Προέδρου, των µελών των οργάνων διοίκησης και του
προσωπικού µε θητεία των φορέων που καταργούνται. 

δ. Παύουν, αυτοδικαίως:
i. Οι αποσπάσεις του πάσης φύσεως προσωπικού άλλων υπη-

ρεσιών και φορέων, το οποίο έχει αποσπαστεί και υπηρετεί
στους καταργούµενους φορείς. Το ανωτέρω προσωπικό επανέρ-
χεται στην υπηρεσία ή στο φορέα της οργανικής του θέσης. Για
το σκοπό αυτόν, εκδίδεται σχετική διαπιστωτική πράξη του αρ-
µοδίου για την απόσπαση οργάνου.

ii. Οι αποσπάσεις του πάσης φύσεως προσωπικού των φορέων
που καταργούνται, το οποίο έχει αποσπαστεί και υπηρετεί σε
άλλες υπηρεσίες και φορείς. Το ανωτέρω προσωπικό υπάγεται
στις αντίστοιχες, κατά περίπτωση, ρυθµίσεις για το προσωπικό
των φορέων που καταργούνται, που προβλέπουν οι διατάξεις
του παρόντος νόµου.

ε. Σύµβαση εξαρτηµένης εργασίας ορισµένου χρόνου, ανε-
ξάρτητων υπηρεσιών και έργου µεταξύ υπαλλήλου και φορέα
που καταργείται µε τον παρόντα νόµο λύεται αυτοδικαίως συγ-
χρόνως µε την κατάργηση του νοµικού προσώπου, που αποτελεί
σπουδαίο λόγο λύσης της σύµβασης, χωρίς προς τούτο να απαι-
τείται δήλωση, καταγγελία, ανακοίνωση ή άλλη διατύπωση και
χωρίς να οφείλεται αποζηµίωση.

στ. Ειδικά και µόνο προς απόληψη της επιδότησης και λοιπών
βοηθηµάτων ανεργίας, κάθε συνδεθείς µε νοµικό πρόσωπο που
καταργείται µε τον παρόντα νόµο µε σύµβαση εξαρτηµένης ερ-
γασίας, η οποία λύθηκε κατά τα προαναφερθέντα, οφείλει, εντός
δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από τη δηµοσίευση του παρόντος
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, να προσκοµίσει στον
Ο.Α.Ε.Δ. αντίγραφο της δηµοσίευσης του παρόντος, το οποίο και
θα υπέχει θέση καταγγελίας.

ζ. Η σύµβαση ή/και σχέση έµµισθης εντολής των δικηγόρων
που έχουν προσληφθεί και υπηρετούν στα νοµικά πρόσωπα που
καταργούνται λύεται αυτοδικαίως.

Οι δικηγόροι αυτοί υποχρεούνται µέσα σε δύο µήνες από τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου να υποβάλλουν στον Υπουργό
που εποπτεύει τις υπηρεσίες και τους φορείς υποδοχής:

i. Αναλυτική κατάσταση των εκκρεµών και των περατωµένων
δικαστικών υποθέσεων που χειρίστηκαν. Στην πιο πάνω κατά-
σταση για τις εκκρεµείς υποθέσεις γίνεται λεπτοµερής µνεία του
διαδικαστικού σταδίου στο οποίο βρίσκεται η υπόθεση και η ηµε-
ροµηνία της επόµενης διαδικαστικής πράξης.

ii. Πλήρεις φακέλους των ανωτέρω εκκρεµών και περατωµέ-
νων υποθέσεων µε ακριβή αντίγραφα των δικογράφων, εισηγη-
τικών εκθέσεων, δικαστικών αποφάσεων και των σχετικών
εγγράφων.

Η κατά την περίπτωση (i) υποχρέωση ισχύει και για τους δικη-
γόρους στους οποίους έχει ανατεθεί ο χειρισµός συγκεκριµένων
υποθέσεων.

Αν τα πιο πάνω στοιχεία δεν παρασχεθούν εντός της προβλε-
πόµενης προθεσµίας ή δεν είναι πλήρη, ο δικηγόρος ευθύνεται
για οποιαδήποτε ζηµία τυχόν προκύψει για το Δηµόσιο από την
καθυστέρηση.

Η µη παράδοση ή µη έγκαιρη παράδοση από τους πληρεξου-
σίους των καταργούµενων φορέων των σχετικών δικαστικών φα-
κέλων στις αρµόδιες υπηρεσίες, κατά το χρόνο συζήτησης της
υπόθεσης ενώπιον οποιουδήποτε πολιτικού ή τακτικού διοικητι-
κού δικαστηρίου, του Αρείου Πάγου και του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας αποτελεί λόγο υποχρεωτικής αναβολής της συζήτησης
αυτής για µία φορά.

2. Όπου στις διατάξεις του παρόντος προβλέπεται η σύνταξη
έκθεσης απογραφής της κινητής και ακίνητης περιουσίας των
φορέων που καταργούνται, η σχετική διαδικασία θα πρέπει να
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έχει ολοκληρωθεί εντός τριών µηνών από τη σύσταση της προ-
βλεπόµενης στις επιµέρους διατάξεις του Κεφαλαίου Β’ του πα-
ρόντος νόµου επιτροπής. Εντός της ίδιας προθεσµίας από-
σπασµα της εγκεκριµένης από τους, κατά περίπτωση, αρµόδιους
Υπουργούς έκθεσης απογραφής, το οποίο περιγράφει τα απο-
κτώµενα κατά κυριότητα ακίνητα, καθώς και τα λοιπά εµπράγ-
µατα δικαιώµατα επί ακινήτων, µε την περίληψη που προβλέπεται
από τις διατάξεις του άρθρου 9 του β.δ. 533/1963 (Α’ 147) κατα-
χωρίζεται ατελώς στα οικεία βιβλία µεταγραφών του αρµόδιου
υποθηκοφυλακείου ή στο οικείο κτηµατολογικό φύλλο.

3. Με την επιφύλαξη ειδικότερων ρυθµίσεων του παρόντος,
υφιστάµενες µισθώσεις ακινήτων των φορέων που καταργούνται,
λύονται το αργότερο τέσσερις µήνες από την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου κατόπιν σχετικής καταγγελίας της µίσθωσης
από τον οικείο Υπουργό. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οι-
κονοµικών και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού µπορεί
να παρατείνεται η µίσθωση έως έναν ακόµη µήνα και για µία µόνο
φορά, µε την προϋπόθεση ότι συντρέχει σοβαρός λόγος που
µνηµονεύεται στην απόφαση αυτή. Με όµοια απόφαση ρυθµίζε-
ται και κάθε άλλη λεπτοµέρεια σχετικά µε τη λύση των µισθώ-
σεων.

4. Όπου σε νόµο, διάταγµα ή υπουργική απόφαση γίνεται ανα-
φορά στους φορείς που καταργούνται, νοείται, από την έναρξη
της ισχύος του παρόντος, η υπηρεσία ή ο φορέας στον οποίο
περιέρχονται οι αρµοδιότητές τους.

5. Τα λογότυπα και τα σήµατα, καθώς και τα δικαιώµατα επί
της επωνυµίας τοποθεσιών ιστοχώρου, ονοµάτων χώρων (do-
main names) και ονοµατοδοσίας διαδικτύου, όπως και βάσεων
δεδοµένων, που κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος έχουν κα-
τοχυρώσει νοµικά πρόσωπα, στα οποία αναφέρονται οι διατάξεις
του, χρησιµοποιούνται από τις υπηρεσίες και τους φορείς υπο-
δοχής στους οποίους και περιέρχονται τα σχετικά δικαιώµατα.

6. Στις περιπτώσεις κατάργησης ή συγχώνευσης φορέων, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος, κατά τις οποίες η κυριότητα
ή άλλα εµπράγµατα δικαιώµατα περιέρχονται αυτοδίκαια σε διά-
δοχο φορέα, µε επιµέλεια, µέσα σε εύλογο χρόνο, του φορέα
αυτού καταχωρίζονται οι σχετικές µεταβολές στο οικείο υποθη-
κοφυλακείο ή κτηµατολογικό γραφείο. Τυχόν παράλειψη της
υποχρέωσης αυτής δεν επηρεάζει την αυτοδίκαιη µεταβίβαση
του εµπράγµατου δικαιώµατος. 

7. Οι υπηρεσίες φορέων της Γενικής Κυβέρνησης που αναλαµ-
βάνουν αρµοδιότητες καταργούµενων νοµικών προσώπων, πρέ-
πει να υποβάλουν το ταχύτερο δυνατόν, στο εποπτεύον
Υπουργείο τυχόν συµπληρωµατικό, πλήρως αιτιολογηµένο, προ-
ϋπολογισµό του φορέα τους για τη νέα αναληφθείσα δραστηριό-
τητα και βάσει αυτού να αποφασιστούν µε τις ισχύουσες
διαδικασίες τυχόν αυξήσεις προϋπολογισµών και µεταφορές πι-
στώσεων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ ΤΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΤΩΝ ΔΗΜΟΣΙΩΝ 

ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ 
ΤΟΥ Π.Δ. 318/1992 (Α’161)

Άρθρο 20
Ανώτατα ποσοστά ανά κλίµακα βαθµολόγησης

Το άρθρο 7 του π.δ. 318/1992 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 7
Ανώτατα ποσοστά ανά κλίµακα βαθµολόγησης

1. Τα ανώτατα ποσοστά υπαλλήλων που είναι δυνατόν να βαθ-
µολογούνται µε την κλίµακα βαθµών του άρθρου 8 καθορίζονται
ως εξής:

α. Με τους βαθµούς 9 έως 10 βαθµολογείται ποσοστό έως και
25 % των υπαλλήλων.

β. Με τους βαθµούς 7 έως 8 βαθµολογείται ποσοστό έως και
60% των υπαλλήλων.

γ. Με τους βαθµούς 1 έως 6 βαθµολογείται ποσοστό 15% των
υπαλλήλων. 

2. Στις περιπτώσεις που από την εφαρµογή των ανωτέρω πο-
σοστών προκύπτει κλάσµα µισής µονάδας και άνω λογίζεται ως
ακέραιη µονάδα.

3. Όπου κατά τη βαθµολόγηση δεν εξαντληθεί το ανώτατο επι-
τρεπόµενο κατά κλίµακα ποσοστό, το υπολειπόµενο µέρος που
δεν χρησιµοποιήθηκε, προσαυξάνει το ποσοστό της αµέσως κα-
τώτερης κλίµακας βαθµολόγησης.

4. Τα ποσοστά της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου υπο-
λογίζονται επί του συνόλου των υπαλλήλων που υπηρετούν στην
ίδια Γενική Διεύθυνση. 

5. Ο επιµερισµός των ποσοστών ανά κλίµακα βαθµολόγησης
σε κάθε Γενική Διεύθυνση γίνεται µε απόφαση του οικείου Προ-
ϊσταµένου Γενικής Διεύθυνσης στο σύνολο των υποκείµενων ορ-
γανικών µονάδων µέχρι και επιπέδου Τµήµατος ή αντιστοίχου
επιπέδου οργανικής µονάδας. Για τον επιµερισµό αυτόν λαµβά-
νονται υπόψη κριτήρια, ιδίως:

α. η αποτελεσµατικότητα και η αποδοτικότητα των µονάδων,
β. οι αρµοδιότητες των οργανικών µονάδων σε σχέση µε τις

προτεραιότητες της ασκούµενης πολιτικής,
γ. η κατανοµή των υπαλλήλων ανά οργανική µονάδα. 
6. Η απόφαση της παραγράφου 5 εκδίδεται αποκλειστικά

εντός του Ιανουαρίου κάθε έτους και αποστέλλεται στους Προ-
ϊσταµένους Διεύθυνσης πριν από τη σύνταξη των εκθέσεων αξιο-
λόγησης. Η µη τήρηση των ποσοστών αυτών από τους αξιο-
λογητές συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα της παράβασης υπαλ-
ληλικού καθήκοντος κατά τα οριζόµενα στην παρ. 1 περίπτωση
β’ του άρθρου 107 του Υπαλληλικού Κώδικα και ελέγχεται µε ευ-
θύνη του αρµόδιου οργάνου έκδοσης της σχετικής απόφασης. 

7. Για την αξιολόγηση των Προϊσταµένων Τµηµάτων και Διευ-
θύνσεων ή αντίστοιχου επιπέδου οργανικών µονάδων, το ανώ-
τατο ποσοστό βαθµολόγησης µε τους βαθµούς 9 ή 10 ανέρχεται
σε ποσοστό έως και 70%, το οποίο υπολογίζεται επί του συνόλου
των προϊσταµένων του ίδιου επιπέδου της ίδιας Γενικής Διεύθυν-
σης.

8. Τα ποσοστά της παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου
ισχύουν και για την αξιολόγηση των υπηρετούντων σε γραφεία
Υπουργών, Υφυπουργών, στους Γενικούς ή Ειδικούς Γραµµατείς,
στα µονοµελή όργανα Διοίκησης, καθώς και για τους υπαλλή-
λους που υπηρετούν σε οργανικές µονάδες που υπάγονται απευ-
θείας στον Υπουργό, τον Υφυπουργό, τον Γενικό ή Ειδικό
Γραµµατέα και το µονοµελές όργανο Διοίκησης. Στην περίπτωση
αυτή αρµόδιο όργανο για την έκδοση της απόφασης της παρα-
γράφου 5 του άρθρου αυτού είναι αντίστοιχα ο Διευθυντής του
οικείου Γραφείου, όπου προβλέπεται, και όταν δεν υπάρχει, ο
Υπουργός ή ο Υφυπουργός, ο Γενικός / Ειδικός Γραµµατέας ή
το µονοµελές όργανο Διοίκησης.

9. Στις περιπτώσεις όπου δεν προβλέπεται στον φορέα οργα-
νική µονάδα επιπέδου Γενικής Διεύθυνσης, αρµόδιο όργανο για
την έκδοση της απόφασης της παραγράφου 5 του άρθρου αυτού
είναι ο Γενικός ή Ειδικός Γραµµατέας, το µονοµελές όργανο Δι-
οίκησης και, αν δεν υπάρχει, ο πρόεδρος του συλλογικού οργά-
νου διοίκησης του φορέα.»

Άρθρο 21
Κλίµακα βαθµολόγησης κριτηρίων - Αιτιολογία

Η παρ. 8 του άρθρου 8 του π.δ. 318/1992 αντικαθίσταται ως
εξής:

«8. Εφόσον ο αξιολογητής βαθµολογεί ένα ή περισσότερα κρι-
τήρια αξιολόγησης µε βαθµό 9 έως 10 ή µε βαθµό 1 έως 6, απαι-
τείται η παράθεση από αυτόν ειδικής αιτιολογίας της
βαθµολογίας αυτής για τα αντίστοιχα κριτήρια αξιολόγησης. Η
ειδική αιτιολογία γίνεται µε παράθεση πραγµατικών στοιχείων και
όχι αξιολογικών χαρακτηρισµών.»

Άρθρο 22
Μέτρα βελτίωσης 

της απόδοσης του αξιολογούµενου

Στο άρθρο 10 του π.δ. 318/1992 προστίθεται παράγραφος 5
ως εξής:
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«5. Σε περίπτωση αξιολόγησης του υπάλληλου µε µέσο όρο
βαθµολογίας της έκθεσης 6 και κάτω, συµπληρώνονται υποχρε-
ωτικά από τον αξιολογητή στο έντυπο αξιολόγησης τα µέτρα
βελτίωσης της απόδοσης του αξιολογούµενου. Τόσο στην περί-
πτωση αυτή αλλά και σε κάθε περίπτωση συµπλήρωσης µέτρων
βελτίωσης, ο αξιολογητής, µετά το πέρας της διαδικασίας αξιο-
λόγησης, καλεί τον αξιολογούµενο για την αναλυτική παρου-
σίαση σε αυτόν των προτεινόµενων µέτρων βελτίωσης της
απόδοσής του και καλύτερης αξιοποίησης και ανάπτυξης των
ικανοτήτων του. Μετά το πέρας της διαδικασίας του προηγού-
µενου εδαφίου τίθενται στον οικείο χώρο του εντύπου της έκθε-
σης η ηµεροµηνία πραγµατοποίησης της συνέντευξης και οι
υπογραφές του αξιολογούµενου και του αξιολογητή.»

Άθρο 23
Έλεγχος τυπικών στοιχείων και ειδικής 
αιτιολογίας στις εκθέσεις αξιολόγησης

Στην παρ. 2 του άρθρου 13 του π.δ. 318/1992 προστίθενται πε-
ριπτώσεις γ’ και δ’ ως εξής:

«γ) ως προς την έγκαιρη παράδοση ενυπογράφως στην αρχή
κάθε έτους των εντύπων αξιολόγησης στους αξιολογούµενους
και ακολούθως τη διαβίβαση ενυπογράφως της συµπληρωµένης
Έκθεσης από τον αξιολογούµενο στον Εισηγητή, την παραλαβή
των εισηγήσεων και την παράδοσή τους ενυπογράφως στους
αξιολογητές, εξετάζοντας κάθε φορά την τήρηση των προθε-
σµιών,

δ) ως προς την υλοποίηση των προτεινόµενων από τον αξιο-
λογητή µέτρων βελτίωσης της απόδοσης του αξιολογούµενου,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 5 του άρθρου 10».

Άρθρο 24
Αξιολογητές

Το άρθρο 14 του π.δ. 318/1992 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 14
Αξιολογητές 

1. Την αξιολόγηση ενεργεί αυτοτελώς ο προϊστάµενος της
αµέσως υπερκείµενης οργανικής µονάδας εκείνης που υπηρετεί
ο αξιολογούµενος, όταν υπάρχει, κατόπιν γραπτής και τεκµηριω-
µένης εισήγησης του άµεσου προϊσταµένου του, η οποία αποτε-
λεί αναπόσπαστο µέρος της έκθεσης αξιολόγησης του
υπαλλήλου. Στις περιπτώσεις που δεν υφίσταται υπερκείµενη ορ-
γανική µονάδα, ο υπάλληλος αξιολογείται από τον άµεσο προ-
ϊστάµενό του χωρίς να απαιτείται εισήγηση. 

2. Ως προϊστάµενοι νοούνται οι πολιτικοί υπάλληλοι µε σχέση
εργασίας δηµοσίου δικαίου ή ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
ή στρατιωτικοί, που κατέχουν θέση, η οποία αποτελεί την κορυφή
της οικείας οργανικής µονάδας, καθώς και οι µετακλητοί ή µε
θητεία υπάλληλοι, οι οποίοι κατέχουν τέτοια θέση βάσει ειδικών
διατάξεων, συµπεριλαµβανοµένων και των νοµίµων αναπληρω-
τών τους. 

3. Αξιολογητής των προϊσταµένων οργανικών µονάδων επιπέ-
δου Τµήµατος είναι ο προϊστάµενος της οικείας υπερκείµενης
οργανικής µονάδας επιπέδου Γενικής Διεύθυνσης, µετά από
γραπτή και τεκµηριωµένη εισήγηση από τον άµεσο προϊστάµενό
του. 

4. Αξιολογητής των προϊσταµένων οργανικών µονάδων επιπέ-
δου Διεύθυνσης είναι ο προϊστάµενος της οικείας υπερκείµενης
οργανικής µονάδας επιπέδου Γενικής Διεύθυνσης. 

5. Ο Γενικός ή Ειδικός Γραµµατέας ή ο Γενικός Γραµµατέας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης προκειµένου για αυτοτελείς υπηρε-
σιακές µονάδες αποκεντρωµένων ή αυτοτελών δηµοσίων υπη-
ρεσιών ή N.Π.Δ.Δ., το µονοµελές όργανο διοίκησης και, αν δεν
υπάρχει, ο πρόεδρος του συλλογικού οργάνου διοίκησης, συν-
τάσσουν εκθέσεις αξιολόγησης για τους προϊσταµένους οργα-
νικών µονάδων που υπάγονται απευθείας σε αυτούς και για τους
υπαλλήλους που υπηρετούν στο γραφείο τους ή υπάγονται σε
αυτούς. 

6. Οι εκθέσεις αξιολόγησης των υπαλλήλων που υπηρετούν σε
γραφείο Υπουργού, Αναπληρωτή Υπουργού ή Υφυπουργού συν-
τάσσονται από τον Διευθυντή του οικείου Γραφείου. Εάν δεν
υπάρχει Διευθυντής, τότε οι εκθέσεις αξιολόγησης συντάσσονται
από τον Υπουργό, Αναπληρωτή Υπουργό ή τον Υφυπουργό. 

7. Οι εκθέσεις αξιολόγησης προϊσταµένων οργανικών µονά-
δων επιπέδου Διεύθυνσης ή Τµήµατος, οι οποίες υπάγονται
απευθείας σε Υπουργό, Αναπληρωτή Υπουργό ή Υφυπουργό,
καθώς και η έκθεση αξιολόγησης του Διευθυντή του Γραφείου
του Υπουργού, Αναπληρωτή Υπουργού ή Υφυπουργού συντάσ-
σονται από τον οικείο Υπουργό ή Υφυπουργό.

8. Για τους αποσπασµένους υπαλλήλους συντάσσονται εκθέ-
σεις αξιολόγησης από τους προϊσταµένους των υπηρεσιών, στις
οποίες είναι αποσπασµένοι. 

9. Ειδικά, για το πολιτικό διδακτικό και βοηθητικό επιστηµονικό
προσωπικό των σχολών των Υπουργείων Εθνικής Άµυνας και
Ναυτιλίας και Αιγαίου που υπάγεται στον Υπαλληλικό Κώδικα (ν.
3528/2007), ως προϊστάµενος αξιολογητής νοείται ο προϊστάµε-
νος της οικείας σχολής.»

Άρθρο 25
Χρόνος σύνταξης των εκθέσεων αξιολόγησης

Το άρθρο 18 του π.δ. 318/1992 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 18
Χρόνος σύνταξης των εκθέσεων αξιολόγησης

1. Οι εκθέσεις αξιολόγησης συντάσσονται από τους αρµόδι-
ους αξιολογητές αποκλειστικά εντός του πρώτου τριµήνου κάθε
έτους και το αργότερο έως την 31η Μαρτίου για τους υπαλλή-
λους όλων των κατηγοριών, κατόπιν έκδοσης της απόφασης τον
Ιανουάριο κάθε έτους από το αρµόδιο όργανο κατά τα οριζόµενα
στο άρθρο 7. Η συµπλήρωση του εντύπου είναι υποχρεωτική για
τον αξιολογούµενο και πρέπει να γίνεται το αργότερο µέχρι το
πρώτο δεκαπενθήµερο του Φεβρουαρίου. Κάθε εισηγητής υπο-
χρεούται να καταθέτει την εισήγησή του στον αρµόδιο αξιολο-
γητή εντός αποκλειστικής προθεσµίας δεκαπέντε ηµερών από
τη συµπλήρωσή της από τον αξιολογούµενο και το αργότερο
έως τέλος Φεβρουαρίου. Κάθε αξιολογητής υποχρεούται να συν-
τάσσει εκθέσεις αξιολόγησης για όλους τους υπαλλήλους αρµο-
διότητάς του, εφόσον προΐστατο αυτών κατά το προηγούµενο
έτος για πέντε τουλάχιστον µήνες, ανεξάρτητα αν είχε τοποθε-
τηθεί µε έκδοση σχετικής απόφασης ή όχι, έστω και αν κατά το
χρόνο σύνταξης των εκθέσεων υπηρετεί σε άλλη υπηρεσία. 

2. Οι προθεσµίες και υποχρεώσεις της παραγράφου 1 ισχύουν
και για τους αξιολογητές που απέβαλαν την ιδιότητά τους αυτή
πριν από την 31η Μαρτίου λόγω τοποθέτησης, µετάθεσης, µετα-
κίνησης, απόσπασης, µετάταξης ή διορισµού σε άλλη υπηρεσία.
Με µέριµνα της Διεύθυνσης Διοικητικού/Προσωπικού ενηµερώ-
νονται για την υποχρέωσή τους αυτή.

3. Στην περίπτωση που ο προϊστάµενος άσκησε καθήκοντα για
πέντε τουλάχιστον µήνες αλλά η υπαλληλική σχέση λύθηκε λόγω
παραίτησης, ορίου ηλικίας ή τριακονταπενταετίας, οι εκθέσεις
αξιολόγησης συντάσσονται και υποβάλλονται µε µέριµνα της αρ-
µόδιας µονάδας προσωπικού, πριν από την παράδοση των κα-
θηκόντων. Κατ’ εξαίρεση, όταν αξιολογητές είναι ο Υπουργός,
Αναπληρωτής Υπουργός, Υφυπουργός, Γενικός ή Ειδικός Γραµ-
µατέας, το µονοµελές όργανο διοίκησης ή ο πρόεδρος συλλογι-
κού οργάνου διοίκησης ή ο Διευθυντής του Γραφείου του
Υπουργού, Αναπληρωτή Υπουργού ή Υφυπουργού µπορούν να
συντάσσουν έκθεση αξιολόγησης και για χρονικό διάστηµα του-
λάχιστον τριών µηνών και σε περίπτωση που αποχωρήσουν από
τη θέση τους, µπορούν να συντάσσουν εκθέσεις αξιολόγησης
µέσα σε δύο τουλάχιστον µήνες από την αποχώρησή τους. Για
τις ανωτέρω περιπτώσεις όσον αφορά στον επιµερισµό των πο-
σοστών εκδίδεται απόφαση επιµερισµού ποσοστών από το αρ-
µόδιο όργανο προ της λύσης της υπαλληλικής σχέσης των
αξιολογητών. 

4. Σε περίπτωση κένωσης θέσης προϊσταµένου που ενεργεί
ως αξιολογητής, εκτός της περίπτωσης παραίτησης, συµπλήρω-
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σης ορίου ηλικίας ή τριακονταπενταετίας, τις εκθέσεις αξιολό-
γησης συντάσσει ο νόµιµος αναπληρωτής του. Σε περίπτωση
που δεν υπάρχει νόµιµος αναπληρωτής οι εκθέσεις αξιολόγησης
συντάσσονται κατ’ εξαίρεση από τον άµεσο προϊστάµενο του
αξιολογούµενου είτε από τον Γενικό ή Ειδικό Γραµµατέα ή το µο-
νοµελές όργανο διοίκησης και, αν δεν υπάρχει, από τον πρόεδρο
του συλλογικού οργάνου διοίκησης, προκειµένου για τους προ-
ϊσταµένους Διεύθυνσης. Και στις δύο περιπτώσεις δεν απαιτείται
εισήγηση. 

5. Με την επιφύλαξη των διατάξεων του προτελευταίου εδα-
φίου της παραγράφου 3 του άρθρου αυτού, σε καµιά περίπτωση
δεν συντάσσεται έκθεση αξιολόγησης για χρονικό διάστηµα µι-
κρότερο των πέντε µηνών.»

Άρθρο 26
Δικαίωµα ένστασης

Το άρθρο 19 του π.δ. 318/1992 «Δικαίωµα ένστασης» αντικα-
θίσταται ως εξής:

«Άρθρο 19
Δικαίωµα Ένστασης

1. Με εξαίρεση τους προϊσταµένους οργανικών µονάδων επι-
πέδου Γενικής Διεύθυνσης Υπουργείων και φορέων που υπάγον-
ται στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος, καθώς και το προ-
σωπικό που υπηρετεί στα πολιτικά γραφεία Υπουργών, Αναπλη-
ρωτών Υπουργών, Υφυπουργών και Γενικών ή Ειδικών Γραµµα-
τέων, ο αξιολογούµενος υπάλληλος δύναται να ασκήσει ενώπιον
της Ειδικής Επιτροπής Αξιολόγησης ένσταση µεροληψίας ή απο-
δεδειγµένης πλάνης περί τα πράγµατα του Αξιολογητή, σε περί-
πτωση που ο µέσος όρος βαθµολογίας της Έκθεσης Αξιο-
λόγησης είναι 6 και κάτω. 

2. Η ένσταση πρέπει να περιλαµβάνει αναλυτικά τα συγκεκρι-
µένα στοιχεία και τα πραγµατικά περιστατικά στα οποία ο αξιο-
λογούµενος θεµελιώνει τους ισχυρισµούς του, καθώς και τα
στοιχεία τα οποία αποδεικνύουν την ανακρίβεια των επικαλούµε-
νων από τον Αξιολογητή γεγονότων. 

3. Οι ενστάσεις ασκούνται µέσα σε αποκλειστική προθεσµία
δέκα εργάσιµων ηµερών από την κατά το άρθρο 21 γνωστοποί-
ηση της έκθεσης στον υπάλληλο.»

Άρθρο 27
Γνωστοποίηση των εκθέσεων

Η παρ. 1 του άρθρου 21 του π.δ. 318/1992 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«1. Κάθε έκθεση αξιολόγησης γνωστοποιείται υποχρεωτικά
στον υπάλληλο που αφορά, αφού συµπληρωθεί αρµοδίως η τε-
λευταία σελίδα του εντύπου αξιολόγησης από την υπηρεσία,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 4, όπως ισχύει. Η γνωστο-
ποίηση γίνεται µε τη φροντίδα της αρµόδιας υπηρεσίας προσω-
πικού και περιλαµβάνει την τελευταία σελίδα έκθεσης.»

Άρθρο 28
Διαδικασία ένστασης

Η παρ. 1 του άρθρου 22 του π.δ. 318/1992 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Η ένσταση κατατίθεται στην υπηρεσία προσωπικού, στην
αρµοδιότητα της οποίας υπάγεται ο υπάλληλος. Αντίγραφο της
ένστασης παραδίδεται ή αποστέλλεται µε τη φροντίδα της υπη-
ρεσίας προσωπικού στον αξιολογητή, του οποίου η βαθµολό-
γηση αµφισβητείται από τον υπάλληλο και ο οποίος υποχρεούται
σε δέκα εργάσιµες ηµέρες από τη λήψη του αντιγράφου της έν-
στασης να παραδώσει ή αποστείλει στην υπηρεσία ειδικό σηµεί-
ωµα, στο οποίο διατυπώνονται οι απαντήσεις στους ισχυρισµούς
του υπαλλήλου. Το ειδικό αυτό σηµείωµα µαζί µε την ένσταση
διαβιβάζονται στην υπηρεσία προσωπικού για την εισαγωγή τους
στην Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης. Δεν απαιτείται ειδικό σηµεί-
ωµα αν στο µεταξύ έχει λυθεί η υπαλληλική σχέση του προϊστα-

µένου.»

Άρθρο 29
Εξέταση των ενστάσεων

Το άρθρο 23 του π.δ. 318/1992 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 23 
Εξέταση ενστάσεων

1. Η Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης εξετάζει το παραδεκτό και
το βάσιµο της ένστασης και δύναται είτε να οριστικοποιήσει είτε
να διορθώσει την έκθεση αξιολόγησης. Η Ειδική Επιτροπή Αξιο-
λόγησης δικαιούται να ζητήσει οποιεσδήποτε πρόσθετες διευ-
κρινίσεις κρίνει απαραίτητες από τον αξιολογητή ή τον
αξιολογούµενο και γενικώς να ενεργήσει για τη διακρίβωση των
προβαλλόµενων ισχυρισµών. Η Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης θα
πρέπει να έχει αποφανθεί για τις ενστάσεις εντός αποκλειστικής
προθεσµίας δύο µηνών από την εισαγωγή τους σε αυτή.

2. Αν η Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης κάνει δεκτή την ένσταση,
σηµειώνεται από την υπηρεσία η νέα βαθµολογία στον ειδικό
χώρο του εντύπου µε µνεία του σχετικού πρακτικού της Ειδικής
Επιτροπής Αξιολόγησης και αναγράφεται η βαθµολογία της Ει-
δικής Επιτροπής Αξιολόγησης στην οικεία στήλη.»

Άρθρο 30
Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης

Το Άρθρο 24 του π.δ. 318/1992 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 24 
Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης

1. Σε κάθε Υπουργείο, αποκεντρωµένη διοίκηση, περιφέρεια ή
αυτοτελή δηµόσια υπηρεσία και σε κάθε νοµικό πρόσωπο δηµό-
σιου δικαίου, το οποίο έχει δικό του υπηρεσιακό συµβούλιο, συ-
νιστάται Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης, η οποία συγκροτείται
κατά περίπτωση µε απόφαση του οικείου Υπουργού ή του οι-
κείου Γενικού Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης ή του
Περιφερειάρχη και αποτελείται από τρεις Προϊσταµένους Γενι-
κών Διευθύνσεων του οικείου φορέα, εκ των οποίων Πρόεδρος
ορίζεται ο αρµόδιος για θέµατα προσωπικού, µε ισάριθµους ανα-
πληρωτές Προϊσταµένους Γενικών Διευθύνσεων και εάν δεν
υπάρχουν ή δεν επαρκούν ορίζονται µέλη, τακτικά και αναπλη-
ρωµατικά, Προϊστάµενοι Διευθύνσεων. Τα Ν.Π.Δ.Δ., που δεν
έχουν δικό τους υπηρεσιακό συµβούλιο, υπάγονται στην Ειδική
Επιτροπή Αξιολόγησης του φορέα από τον οποίο εποπτεύονται.
Γραµµατέας της Ειδικής Επιτροπής Αξιολόγησης ορίζεται υπάλ-
ληλος µε βαθµό τουλάχιστον Δ’ της Διεύθυνσης
Διοικητικού/Προσωπικού του οικείου φορέα. 

2. Έργο της Επιτροπής είναι η αξιολόγηση των ενστάσεων του
άρθρου 19, καθώς και των εξαιρετικών επιδόσεων κατά τα ορι-
ζόµενα στο άρθρο 9.» 

Άρθρο 31
Τροποποιήσεις – Καταργήσεις

1. Το άρθρο 2 του π.δ. 318/1992 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 2
Εκθέσεις Αξιολόγησης

Ο τύπος και το περιεχόµενο των εισηγήσεων και των εκθέσεων
αξιολόγησης καθορίζεται στα υποδείγµατα Α’, Β’ και Γ’, τα οποία
προσαρτώνται στο παρόν Διάταγµα και αποτελούν αναπόσπαστο
µέρος του. Οι εισηγήσεις και οι εκθέσεις αξιολόγησης συντάσ-
σονται σύµφωνα µε τα υποδείγµατα αυτά και όσα ειδικότερα ορί-
ζονται στα επόµενα άρθρα.»

2. Η παρ. 4 του άρθρου 3 του π.δ. 318/1992 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«4. Όπου στα έντυπα αξιολόγησης αναφέρεται Α’ αξιολογη-
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τής, νοείται εφεξής ο αξιολογητής κατά τα οριζόµενα στο άρθρο
14». 

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 4 του π.δ. 318/1992
καταργείται η λέξη «πρώτο».

3. Η περίπτωση β’ της παρ. 8 του άρθρου 4 του π.δ. 318/1992
καταργείται. Η περίπτωση δ’ της παρ. 8 του άρθρου 4 του π.δ.
318/1992 αντικαθίσταται ως εξής:

«δ) Συµπληρώνονται από την υπηρεσία οι στήλες 2, 3 που πε-
ριλαµβάνουν την οριστική βαθµολογία. Η οριστική βαθµολογία
προκύπτει αφού ληφθούν υπόψη και τα αποτελέσµατα της κρί-
σης της Ειδικής Επιτροπής Αξιολόγησης για τυχόν ενστάσεις.
Επίσης, συµπληρώνεται από την υπηρεσία η στήλη 4 «Συµπλη-
ρωµατική βαθµολογία για εξαιρετικές επιδόσεις».»

4.α. Η περίπτωση ε’της παρ. 8 του άρθρου 4 του π.δ. 318/1992
αντικαθίσταται ως εξής: «Επίσης, συµπληρώνεται από την υπη-
ρεσία το µέρος του εντύπου µε τίτλο «Αποτελέσµατα τυχόν έν-
στασης». Ο υπολογισµός του µέσου όρου της βαθµολογίας
γίνεται κατά προσέγγιση εκατοστού.»

β. Η περίπτωση στ’ της παρ. 8 του άρθρου 4 του π.δ. 318/1992
αντικαθίσταται ως εξής: 

«Στο τέλος της τελευταίας σελίδας του εντύπου της έκθεσης
αξιολόγησης τίθεται η υπογραφή του Αξιολογητή και τα στοιχεία
του.»

5. Στην παρ. 1 του άρθρου 8 του π.δ. 318/1992 καταργείται η
λέξη «πρώτο». Οι παράγραφοι 2, 10 και 11 του άρθρου 8 του π.δ.
318/1992 καταργούνται.

6. Στην παρ. 1 του άρθρου 9 του π.δ. 318/1992 καταργείται η
λέξη «πρώτος». Η παρ. 4 του άρθρου 9 του  π.δ. 318/1992 κα-
ταργείται. Στην παρ. 5 του άρθρου 9 του π.δ. 318/1992 καταρ-
γούνται οι λέξεις «της παρ. 4 του άρθρου 54 του ν. 1943/1991».

7. Στην παρ. 1 του άρθρου 10 του π.δ. 318/1992 καταργείται η
λέξη «πρώτου» και στην παράγραφο 2 του άρθρου 10 καταργεί-
ται η λέξη «πρώτο».

8. Στην παρ. 1 του άρθρου 11 του π.δ. 318/1992 η φράση «στο
µέρος Θ’ των εντύπων Α’, Β’ και Γ’» αντικαθίσταται µε τη φράση
«στο µέρος Η’ των εντύπων Α’ και Β’ και στο µέρος Ζ’ του εντύ-
που Γ’». Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 11 του π.δ.
318/1992 η φράση «που δίνουν οι αξιολογητές του» αντικαθίστα-
ται µε τη φράση «που δίνει ο αξιολογητής του». Στο τρίτο εδάφιο
της παρ. 2 του άρθρου 11 του π.δ. 318/1992 καταργείται η λέξη
«πρώτος».

9. Το άρθρο 15 του π.δ. 318/1992 καταργείται.
10. Η παρ. 1 του άρθρου 16 του π.δ. 318/1992 καταργείται.
11. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 20 του π.δ.

318/1992 αντικαθίσταται ως εξής: 
«Επιτρέπεται µόνο η τροποποίησή της από την Ειδική Επι-

τροπή Αξιολόγησης, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 19
και 23.»

12. Η παρ. 4 του άρθρου 128 του π.δ. 611/1977, όπως αντικα-
ταστάθηκε από την παρ. 1 του άρθρου 54 του ν. 1943/1991,
καθώς και οι παράγραφοι 4, 5 και 6 του άρθρου 13 του π.δ.
318/1992 καταργούνται εντός δύο µηνών από τη δηµοσίευση του
παρόντος.

Άρθρο 32
Μεταβατικές διατάξεις

1. Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος, η απόφαση της
παρ. 5 του άρθρου 7 του π.δ. 318/1992, όπως τροποποιείται µε
τα άρθρα 20 έως 31 του παρόντος νόµου, εκδίδεται εντός απο-
κλειστικής προθεσµίας ενός µηνός από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος.

2. Οι εκθέσεις αξιολόγησης συντάσσονται σε αποκλειστική
προθεσµία δύο µηνών από την έκδοση της απόφασης της παρα-
γράφου 1 του παρόντος άρθρου. 

3. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας δύο µηνών από τη δηµο-
σίευση του παρόντος οι Ειδικές Επιτροπές Αξιολόγησης που
συγκροτήθηκαν κατ’ εξουσιοδότηση της παρ. 4 του άρθρου 54
του ν. 1943/1991 (Α’ 50) υποχρεούνται να έχουν ολοκληρώσει το
έργο τους κατά τα οριζόµενα στις παραγράφους 4, 5 και 6 του
άρθρου 13 του π.δ. 318/1992. Μετά το πέρας της προθεσµίας

αυτής οι Επιτροπές καταργούνται.
4. Οι διατάξεις του π.δ. 318/1992, όπως αντικαταστάθηκαν µε

τις διατάξεις του παρόντος νόµου, έχουν εφαρµογή και για τις
εκθέσεις που αφορούν στο έτος αξιολόγησης 2013. Εκθέσεις
αξιολόγησης που έχουν ήδη συνταχθεί κατά τη δηµοσίευση του
παρόντος, επανασυντάσσονται κατά τα οριζόµενα στις διατάξεις
του παρόντος. Κατ’ εξαίρεση, δεν επηρεάζεται το κύρος των εκ-
θέσεων, οι οποίες έχουν ήδη συνταχθεί κατά τη δηµοσίευση του
παρόντος, από τους αξιολογητές της παρ. 3 του άρθρου 18 του
π.δ. 318/1992.

5. Οι εκθέσεις αξιολόγησης έτους 2013, οι οποίες έχουν συν-
ταχθεί κατά τις διατάξεις του παρόντος ή κατά τις διατάξεις του
τελευταίου εδαφίου της παραγράφου 4 του παρόντος άρθρου
δεν θα ληφθούν υπόψη κατά τη διαδικασία αποτίµησης των προ-
σόντων των υπαλλήλων για τη θέση τους σε διαθεσιµότητα και
κινητικότητα κατά τα οριζόµενα στις διατάξεις των άρθρων 90
και 91 του       ν. 4172/2013 (Α’ 167). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΘΕΜΑΤΑ ΕΘΝΙΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ ΔΗΜΟΣΙΑΣ 

ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ ΚΑΙ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗΣ 
ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 33
Θέµατα Εθνικού Κέντρου 

Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης

1. Οι διατάξεις του άρθρου 2 του π.δ. 57/2007 (Α’ 59), όπως
έχουν τροποποιηθεί και ισχύουν, αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Το Ε.Κ.Δ.Δ.Α. διοικείται από Διοικητικό Συµβούλιο που απο-
τελείται από:

(α) τον Πρόεδρο του Ε.Κ.Δ.Δ.Α., 
(β) τους Διευθυντές των εκπαιδευτικών µονάδων του

Ε.Κ.Δ.Δ.Α.,
(γ) τον Προϊστάµενο της αρµόδιας για ζητήµατα ανθρώπινου

δυναµικού Γενικής Διεύθυνσης του Υπουργείου Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης,

(δ) τρεις (3) εµπειρογνώµονες, έκαστος σε διαφορετικό γνω-
στικό αντικείµενο, µε εµπειρία κυρίως σε θέµατα δηµόσιας διοί-
κησης, ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, διαβούλευσης,
οικονοµικής διαχείρισης, επίλυσης συγκρούσεων, κοινωνικών δι-
κτύων, διαφάνειας, δια βίου µάθησης, εκ των οποίων ένας του-
λάχιστον να είναι απόφοιτος της Ε.Σ.Δ.Δ.Α.,

(ε) έναν εκπρόσωπο της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας
(ΕΝ.Π.Ε.),

(στ) έναν εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδας
(Κ.Ε.Δ.Ε.),

(ζ) έναν εκπρόσωπο της Ανώτατης Διοίκησης Ενώσεων Δηµο-
σίων Υπαλλήλων Ελλάδας (Α.Δ.Ε.Δ.Υ.) και

(η) έναν εκπρόσωπο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εργαζο-
µένων Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Π.Ο.Ε.- Ο.Τ.Α.),

θ) τον υπεύθυνο συντονιστή της Μονάδας Τεκµηρίωσης και
Καινοτοµιών του Ε.Κ.Δ.Α.Α..

2. Ο Πρόεδρος επιλέγεται µεταξύ επιστηµόνων εγνωσµένου
κύρους και ειδικής εµπειρίας από τους επιστηµονικούς κλάδους
που απαριθµούνται στο στοιχείο δ’ της παραγράφου 1 του πα-
ρόντος άρθρου ή και από άλλους επιστηµονικούς κλάδους, εφό-
σον έχει ασκήσει διοικητικά καθήκοντα υψηλής ευθύνης. 

Ως Πρόεδρος δύναται να ορίζεται και µέλος Δ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι.
ή Ε.Π. των Τ.Ε.Ι., σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες ρυθµίσεις
για το διορισµό των ανωτέρω ως οργάνων διοίκησης φορέων του
Δηµοσίου.

3. Ο Πρόεδρος, καθώς και τα µέλη που µνηµονεύονται στα
στοιχεία γ’, δ’, ε’, στ’, ζ’, και η’ της παραγράφου 1 µε τους ανα-
πληρωτές τους, διορίζονται για τριετή θητεία που µπορεί να ανα-
νεωθεί, µε απόφαση του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης
και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης. Με την ως άνω απόφαση ορί-
ζεται ως αναπληρωτής του υπό στοιχείου γ’ µέλους, ένας εκ των
Προϊσταµένων των Διευθύνσεων της οικείας Γενικής Διεύθυνσης
του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης. 
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Οι Αναπληρωτές Διευθυντές της Ε.Σ.Δ.Δ.Α. και του ΙΝ.ΕΠ., που
ορίζονται µε απόφαση του Δ.Σ. του Ε.Κ.Δ.Δ.Α., σύµφωνα µε τα
άρθρα 16 παρ. 2 και 34 παρ. 3 του π.δ. 57/2007, µετέχουν στο
Δ.Σ. ως αναπληρωτές των Διευθυντών των αντίστοιχων εκπαιδευ-
τικών µονάδων του Ε.Κ.Δ.Δ.Α..

Με απόφαση των Υπουργών Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Οικονοµικών καθορίζονται οι
αποδοχές του Προέδρου του Ε.Κ.Δ.Δ.Α., καθώς και η αποζη-
µίωση των µελών και του γραµµατέα του Δ.Σ.. Ο Πρόεδρος και
τα µέλη του Δ.Σ. του Ε.Κ.Δ.Δ.Α. συνεχίζουν να ασκούν τα καθή-
κοντά τους και µετά τη λήξη της θητείας τους, µέχρι την ανανέ-
ωσή της ή το διορισµό νέων µελών σύµφωνα µε τις διατάξεις του
παρόντος.

4. Η θητεία του Προέδρου και των υπό στοιχείων γ’ και δ’
µελών του Δ.Σ. µπορεί να διακοπεί σε περίπτωση σοβαρής πα-
ράβασης ή σοβαρής αµέλειας κατά την εκτέλεση των καθηκόν-
των τους µε απόφαση του Υπουργού Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης.

5. Το Δ.Σ. ύστερα από εισήγηση του Προέδρου ορίζει ως
γραµµατέα του Δ.Σ. υπάλληλο του Ε.Κ.Δ.Δ.Α., καθώς και τον ανα-
πληρωτή του.»

2. Στις παραγράφους 2 και 3 του άρθρου 3 του                      π.δ.
57/2007 η φράση «ο Γενικός Γραµµατέας» αντικαθίσταται µε τη
φράση «ο νόµιµος αναπληρωτής του».

3. Το άρθρο 4 του π.δ. 57/2007 καταργείται.
4. Στην παρ. 2 του άρθρου 5 του π.δ. 57/2007 η φράση «το Γε-

νικό Γραµµατέα του Ε.Κ.Δ.Δ.Α.» απαλείφεται.
5. Το άρθρο 6 του π.δ. 57/2007 µετονοµάζεται σε «Αρµοδιότη-

τες του Προέδρου του Ε.Κ.Δ.Δ.Α.» και οι διατάξεις του αντικαθί-
στανται ως εξής:

«1. Ο Πρόεδρος του Ε.Κ.Δ.Δ.Α.:
(α) Εκπροσωπεί το Ε.Κ.Δ.Δ.Α. στα Δικαστήρια και σε όλες τις

δικαστικές και διοικητικές αρχές και εισηγείται στους αρµόδιους
Υπουργούς τα κάθε είδους αναγκαία µέτρα για την υλοποίηση
των σκοπών του Ε.Κ.Δ.Δ.Α..

(β) Προΐσταται των εκπαιδευτικών και υπηρεσιακών µονάδων
του Ε.Κ.Δ.Δ.Α..

(γ) Συγκαλεί και προεδρεύει στις συνεδριάσεις του Δ.Σ. του
Ε.Κ.Δ.Δ.Α. και καθορίζει τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης.

(δ) Εκτελεί τις αποφάσεις του Δ.Σ. και εγκρίνει όλες τις δαπά-
νες µέχρι του ποσού που προβλέπεται κάθε φορά από το νόµο
για την προκήρυξη πρόχειρου διαγωνισµού.

(ε) Συνιστά οµάδες µελέτης, έρευνας και σχεδιασµού.
(στ) Έχει την ευθύνη της εκµετάλλευσης και διαχείρισης των

ακινήτων του Ε.Κ.Δ.Δ.Α. και των εγκαταστάσεών του.
(ζ) Μεριµνά για την εκποίηση ή την καταστροφή του περιττού

και άχρηστου υλικού.
(η) Εγκρίνει τις µετακινήσεις του προσωπικού του Ε.Κ.Δ.Δ.Α.

στο εσωτερικό και στο εξωτερικό.
(θ) Εισηγείται στο Δ.Σ. του Ε.Κ.Δ.Δ.Α. τα µέτρα που απαιτούν-

ται για την εκπλήρωση των σκοπών του.
(ι) Υποβάλλει για έγκριση στο Δ.Σ. του Ε.Κ.Δ.Δ.Α. τον προϋπο-

λογισµό εσόδων και εξόδων, τον απολογισµό και τον ισολογισµό
του Ε.Κ.Δ.Δ.Α., καθώς και το πρόγραµµα προµηθειών του και

(ια) Εισηγείται στο Δ.Σ. για θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας
του Ε.Κ.Δ.Δ.Α..

2. Ο Πρόεδρος του Ε.Κ.Δ.Δ.Α., όταν ελλείπει, απουσιάζει ή κω-
λύεται, αναπληρώνεται από έναν εκ των Διευθυντών των εκπαι-
δευτικών µονάδων του Ε.Κ.Δ.Δ.Α., ο οποίος ορίζεται ως
Αντιπρόεδρος µε απόφαση του Δ.Σ. του Ε.Κ.Δ.Δ.Α..

3. Ο Πρόεδρος του Ε.Κ.Δ.Δ.Α. µπορεί να µεταβιβάζει αρµοδιό-
τητές του ή το δικαίωµα υπογραφής στους προϊσταµένους των
εκπαιδευτικών και υπηρεσιακών µονάδων του Ε.Κ.Δ.Δ.Α..»

6. Μέχρι το διορισµό του Προέδρου και του νέου Δ.Σ. του
Ε.Κ.Δ.Δ.Α. κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στο παρόν άρθρο, εξα-
κολουθούν να ασκούν τα καθήκοντά τους ο αναπληρωτής του
Γενικού Γραµµατέα του Ε.Κ.Δ.Δ.Α. και το υφιστάµενο Δ.Σ..

7. Κατά τα λοιπά, όπου στις διατάξεις του π.δ. 57/2007 (Α’59),
όπως ισχύουν, αναφέρεται η φράση «Γενικός Γραµµατέας του
Ε.Κ.Δ.Δ.Α.», αυτή αντικαθίσταται µε τη φράση «Πρόεδρος του
Ε.Κ.Δ.Δ.Α.».

Άρθρο 34
Απλοποίηση διαδικασίας έκδοσης και χορήγησης 
Βεβαιώσεων Παρακολούθησης και Πιστοποίησης 

των επιµορφωτικών προγραµµάτων του Ε.Κ.Δ.Δ.Α.
Βεβαιώσεις Παρακολούθησης και Πιστοποίησης 

των επιµορφωτικών προγραµµάτων του Ε.Κ.Δ.Δ.Α. 
και πληροφόρηση ηλεκτρονικά µέσω του Ο.Π.Σ.

Οι προβλεπόµενες από την κείµενη νοµοθεσία Βεβαιώσεις Πα-
ρακολούθησης, βεβαιώσεις υπέρβασης του ορίου απουσιών, βε-
βαιώσεις για κάλυψη οδοιπορικών εξόδων και Βεβαιώσεις
Πιστοποίησης για τα επιµορφωτικά προγράµµατα του Ε.Κ.Δ.Δ.Α.,
όπως εκδίδονται µέσω του Ολοκληρωµένου Πληροφοριακού Συ-
στήµατος του Ε.Κ.Δ.Δ.Α., αποτελούν άνευ άλλης διατυπώσεως
διοικητικά έγγραφα, φέρουν µοναδικό κωδικό, ψηφιοποιηµένη
αποτύπωση της σφραγίδας του Ε.Κ.Δ.Δ.Α. και της υπογραφής
των αρµόδιων οργάνων, επέχουν θέση ακριβούς αντιγράφου και
είναι έγκυρες για κάθε χρήση από τους επιµορφωνόµενους και
τις υπηρεσίες τους. 

Με απόφαση του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, που δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται οι προϋποθέσεις, η διαδι-
κασία και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για τη νόµιµη
χορήγηση των ανωτέρω βεβαιώσεων.

Άρθρο 35
Απόφαση κατανοµής σε νησιωτικούς δήµους

Το εδάφιο 3 της περίπτωσης 3 της υποπαραγράφου ΣΤ1 της
παρ. ΣΤ του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Για τις προσλήψεις και τους διορισµούς του τακτικού προσω-
πικού σε νησιωτικούς δήµους απαιτείται απόφαση κατανοµής
του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης της παρ. 5 του άρθρου 11 του ν. 3833/2010 (Α’
40), όπως ισχύει.»

Άρθρο 36
Αποσπάσεις ή µεταθέσεις 

σε παραµεθόριο ή προβληµατική περιοχή

Οι διατάξεις των τριών πρώτων εδαφίων του άρθρου 10 παρ.
14 του ν. 3051/2002 (Α’220) αντικαθίστανται ως εξής:

«Υπάλληλοι οι οποίοι διορίζονται µε µοριοδότηση λόγω εντο-
πιότητας, µετατάσσονται ή µεταφέρονται σε παραµεθόριο ή
προβληµατική περιοχή και οι οποίοι τυγχάνουν ειδικών ευεργε-
τηµάτων, υποχρεούνται να παραµείνουν στην υπηρεσία τοποθέ-
τησής τους για µία τουλάχιστον δεκαετία, µε εξαίρεση την
περίπτωση που λόγω οργανωτικής αναδιάρθρωσης η ανωτέρω
υπηρεσία συγχωνεύεται ή καταργείται. 

Στην περίπτωση αυτή, καθώς και επίσης στην περίπτωση που
οι υπάλληλοι έχουν υπηρετήσει το ήµισυ του υποχρεωτικού χρό-
νου παραµονής τους στην παραµεθόριο ή προβληµατική πε-
ριοχή, επιτρέπονται µετατάξεις, αποσπάσεις, µεταθέσεις, µετα-
φορές υπαλλήλων εντός της ίδιας παραµεθορίου ή προβληµατι-
κής περιοχής ή άλλης παραµεθορίου ή προβληµατικής περιοχής,
εφόσον σε αυτήν υπηρετεί ο/η σύζυγός τους για λόγους συνυ-
πηρέτησης.»

Άρθρο 37

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 9 του άρθρου 49 του ν. 3943/2011
(Α’ 66) αντικαθίσταται ως εξής:

«Καθιερώνεται από 1ης Ιανουαρίου 2011 η υποχρέωση των οι-
κείων Διευθύνσεων Διοικητικού/Προσωπικού των φορέων της
παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 3812/2009, για την τήρηση των στοι-
χείων για το διορισµό/πρόσληψη προσωπικού ή µεταφορά από
τους φορείς των περιπτώσεων στ’ έως θ’ του άρθρου 1 παρ. 1
του ν. 3812/2009, και από τις πάσης φύσεως επιχειρήσεις των
Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, καθώς και την αποχώρηση, µόνιµου, µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου προσωπικού
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και υπαλλήλων επί θητεία, εφόσον παρέχεται δυνατότητα ανα-
νέωσης, στο Μητρώο Μισθοδοτούµενων Ελληνικού Δηµοσίου
του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης.»

Άρθρο 38
Υπηρεσιακές άδειες

Στο άρθρο 50 του ν. 3528/2007 (Α’26), όπως ισχύει, προστίθε-
ται παράγραφος 7 ως εξής: 

«7. Υπάλληλος που εργάζεται πέραν του νόµιµου ηµερήσιου
ωραρίου του, δικαιούται υπηρεσιακή άδεια αναπλήρωσης µε
αποδοχές, η οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει τις δέκα (10) ηµέ-
ρες το έτος.

Η ανωτέρω άδεια χορηγείται µόνον εφόσον:
α) προκύπτει από το σύστηµα ελέγχου τήρησης του ωραρίου

ότι ο υπάλληλος έχει εργαστεί τουλάχιστον µία (1) ώρα ανά
ηµέρα πέραν του νόµιµου ωραρίου του, 

β) ο άµεσα προϊστάµενός του και ο προϊστάµενος της άµεσα
υπερκείµενης οργανικής µονάδας και εφόσον δεν υπάρχει ο προ-
ϊστάµενος της Διεύθυνσης Διοικητικού, βεβαιώνει εγγράφως ότι
ο υπάλληλος εργάστηκε πέραν του νόµιµου ηµερήσιου ωραρίου
του, για εξαιρετικά επείγουσα και ιδιαίτερα σηµαντική εργασία
που έπρεπε να ολοκληρωθεί µέσα σε συγκεκριµένη προθεσµία
και 

γ) ο υπάλληλος δεν έχει λάβει υπερωριακή αµοιβή για το
χρόνο που εργάστηκε πέραν του νόµιµου ηµερήσιου ωραρίου
του.

Προκειµένου να χορηγηθεί µία (1) ηµέρα υπηρεσιακή άδεια, ο
υπάλληλος πρέπει να έχει εργαστεί τουλάχιστον µία (1) ώρα ανά
ηµέρα, πέραν του νόµιµου ωραρίου του και για χρονικό διάστηµα
τουλάχιστον ίσο µε το 75% του ισχύοντος γι’ αυτόν ηµερήσιου
ωραρίου, στη διάρκεια ενός µήνα.»

Άρθρο 39
Μετάταξη υπαλλήλων στις γραµµατείες δικαστηρίων

1. Για τη µετάταξη υπαλλήλων που τελούν ή τέλεσαν σε δια-
θεσιµότητα στις γραµµατείες των Δικαστικών Υπηρεσιών, τα αρ-
µόδια Δικαστικά - Υπηρεσιακά Συµβούλια του άρθρου 21 του ν.
2812/2000 εγκρίνουν τον πίνακα επιλογής του οικείου Τριµελούς
Ειδικού Υπηρεσιακού Συµβουλίου ή του Τριµελούς Συµβουλίου
της παρ. 3 του άρθρου 5 του ν. 4024/2011, το οποίο καταρτίζει
ενιαίο για όλους τους φορείς πίνακα διάθεσης, πριν από την έκ-
δοση απόφασης µετάταξης του οργάνου διοίκησης στη Δικα-
στική Υπηρεσία στην οποία µετατάσσονται οι υπάλληλοι. Τα ως
άνω Συµβούλια επιλαµβάνονται για κάθε θέµα που αφορά την
υπηρεσιακή τους κατάσταση, καθώς και για την άσκηση πειθαρ-
χικής εξουσίας επ’ αυτών, κατά τα ισχύοντα για όλους τους Δι-
καστικούς Υπαλλήλους.

2. Η παράγραφος 1 του παρόντος άρθρου έχει εφαρµογή και
για όλους όσους έχουν µεταφερθεί ή µεταταγεί στις Δικαστικές
Υπηρεσίες της χώρας, µε κάθε τρόπο, προ της ενάρξεως ισχύος
του ν. 4024/2011.

Άρθρο 40
Διαθεσιµότητα έως την έκδοση 

οριστικών πινάκων διάθεσης

1. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 101 του ν. 3528/2007,
όπως έχει τροποποιηθεί µε την παρ. 3 του άρθρου 90 του ν.
4172/2013, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Ο υπάλληλος δεν απολύεται στην περίπτωση που εντός του
ως άνω χρονικού διαστήµατος: α) έχει εκδοθεί η προβλεπόµενη
στο άρθρο 91 του ίδιου ως άνω νόµου Ανακοίνωση του Υπουρ-
γού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνη-
σης και ο υπάλληλος έχει υποβάλλει σχετική αίτηση-υπεύθυνη
δήλωση για τη µετάταξη/µεταφορά του έως την έκδοση των τε-
λικών πινάκων διάθεσης και υπό την προϋπόθεση ότι θα συµπε-
ριληφθεί σε αυτούς ή β) αν εντός του ανωτέρω χρονικού
διαστήµατος έχουν εκδοθεί ήδη τελικοί πίνακες διάθεσης από

αρµόδιο όργανο και µέχρι της δηµοσίευσης στο ΦΕΚ της πράξης
µετάταξης/µεταφοράς του.»

2. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 105 του ν. 3584/2007,
όπως έχει τροποποιηθεί µε την παρ. 4 του άρθρου 90 του ν.
4172/2013, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Ο υπάλληλος δεν απολύεται στην περίπτωση που εντός του
ως άνω χρονικού διαστήµατος: α) έχει εκδοθεί η προβλεπόµενη
στο άρθρο 91 του ίδιου ως άνω νόµου Ανακοίνωση του Υπουρ-
γού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνη-
σης και ο υπάλληλος έχει υποβάλλει σχετική αίτηση-υπεύθυνη
δήλωση για τη µετάταξη/µεταφορά του έως την έκδοση των τε-
λικών πινάκων διάθεσης και υπό την προϋπόθεση ότι θα συµπε-
ριληφθεί σε αυτούς ή β) αν εντός του ανωτέρω χρονικού
διαστήµατος έχουν εκδοθεί ήδη τελικοί πίνακες διάθεσης από
αρµόδιο όργανο και µέχρι της δηµοσίευσης στο Φύλλο Εφηµε-
ρίδας της Κυβερνήσεως της πράξης µετάταξης/µεταφοράς του.»

3. Μετά το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης 2 της υποπαραγρά-
φου Ζ2 της παρ. Ζ’ του άρθρου πρώτου του  ν. 4093/2012, όπως
έχει τροποποιηθεί µε την παρ. 5 του άρθρου 90 του ν. 4172/2013,
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«H καταβολή των αποδοχών συνεχίζεται και µετά το πέρας του
προβλεπόµενου χρονικού διαστήµατος, εφόσον έχει εκδοθεί η
προβλεπόµενη στο άρθρο 91 του ίδιου ως άνω νόµου Ανακοί-
νωση του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονι-
κής Διακυβέρνησης και: α) ο υπάλληλος έχει υποβάλλει σχετική
αίτηση-υπεύθυνη δήλωση για τη µετάταξη/µεταφορά του εώς
την έκδοση των τελικών πινάκων διάθεσης ή β) έχει συµπεριλη-
φθεί στους τελικούς πίνακες διάθεσης και µέχρι τη δηµοσίευση
στο Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως της πράξης µετάτα-
ξης/µεταφοράς του.»

4. Κατά την προεκλογική περίοδο των αυτοδιοικητικών εκλο-
γών έτους 2014 και µέχρι την εγκατάσταση των αιρετών οργάνων
στους δήµους και στις περιφέρειες δεν αναστέλλεται η έκδοση
πράξεων που αφορούν οποιαδήποτε µεταβολή αναφερόµενη
στην υπηρεσιακή κατάσταση κάθε κατηγορίας προσωπικού που
έχει τεθεί σε διαθεσιµότητα/κινητικότητα βάσει των διατάξεων
του           ν. 4172/2013.

Άρθρο 41
Επιγενόµενες εξαιρέσεις διαθεσιµότητας

Υπάλληλος ο οποίος τέθηκε σε διαθεσιµότητα, δυνάµει των
διατάξεων των άρθρων 80, 81, 82 και 93 και των κατ’ εξουσιοδό-
τηση του άρθρου 90 κοινών υπουργικών αποφάσεων του ν.
4172/2013 (Α’ 167), εξαιρείται του µέτρου και µετατάσσεται ή µε-
ταφέρεται αυτοδικαίως σε κενές ή συνιστώµενες µε την από-
φαση µετάταξης ή µεταφοράς του αρµόδιου κατά περίπτωση
οργάνου διοίκησης προσωποπαγείς θέσεις, κλάδου ή ειδικότη-
τας αντίστοιχες ή παρεµφερείς µε το βασικό τίτλο σπουδών που
κατέχουν ίδιας ή ανώτερης κατηγορίας στο φορέα προέλευσης
ή σε τυχόν διάδοχο φορέα, εφόσον κατά τη διάρκεια της διαθε-
σιµότητάς του και µέχρι την έκδοση των πινάκων διάθεσης στους
νέους φορείς υποδοχής υπήχθη σε µία από τις κάτωθι κατηγο-
ρίες:

α. υπάλληλος µε ποσοστό αναπηρίας τουλάχιστον 67% ή πο-
λύτεκνος κατά την έννοια των παραγράφων 1 έως 3 του άρθρου
πρώτου του ν. 1910/1944 (Α’ 229), όπως τροποποιήθηκε µε το
άρθρο 6 του ν. 3454/2006 (Α’ 75), εφόσον τα τέκνα, που ορίζονται
στις προαναφερόµενες διατάξεις του ν. 1910/1944, συνοικούν µε
αυτόν και ανήκουν στην κατηγορία των εξαρτωµένων µελών σύµ-
φωνα µε τον Κ.Φ.Ε., όπως ισχύει,

β. υπάλληλος του οποίου ο σύζυγος ή η σύζυγος ή τέκνο που
ανήκει στην κατηγορία των εξαρτώµενων µελών σύµφωνα µε τον
Κ.Φ.Ε. και έχει ετήσια εισοδήµατα χαµηλότερα των δώδεκα χι-
λιάδων (12.000) ευρώ, και συνοικεί µε αυτόν, έχει αναπηρία σε
ποσοστό τουλάχιστον 67%,

γ. υπάλληλος ο οποίος αιτία θανάτου συζύγου ασκεί κατ’ απο-
κλειστικότητα τη γονική µέριµνα τέκνου, που συνοικεί µε αυτόν
και ανήκει στην κατηγορία των εξαρτώµενων µελών σύµφωνα µε
τον Κ.Φ.Ε., όπως ισχύει και έχει ετήσια εισοδήµατα χαµηλότερα
των δώδεκα χιλιάδων (12.000) ευρώ. 
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Σε περίπτωση µετάταξης ή µεταφοράς σε κενή θέση εκδίδεται
σχετική διαπιστωτική πράξη του αρµόδιου οργάνου διοίκησης.

Άρθρο 42
Επανέλεγχος µετατροπής συµβάσεων 

αορίστου χρόνου από το ΑΣΕΠ

1. Οι συµβάσεις ή σχέσεις εργασίας ή έργου υπαλλήλων σε
φορείς του Δηµοσίου ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως
αυτός ορίζεται στο άρθρο 14 του                    ν. 2190/1994 όπως
ισχύει, οι οποίες µετατράπηκαν σε αορίστου χρόνου, λύονται αυ-
τοδικαίως και οι θέσεις τους καταργούνται, ανεξαρτήτως του
χρόνου που παρήλθε από τη µετατροπή, σε περίπτωση που δια-
πιστωθεί, σύµφωνα µε τις επόµενες παραγράφους του παρόν-
τος, ότι κατά το χρόνο µετατροπής, δεν συνέτρεχαν οι
προβλεπόµενες κατά περίπτωση νόµιµες προϋποθέσεις µε υπαι-
τιότητα του υπαλλήλου. Η παράγραφος αυτή δεν εφαρµόζεται
στις περιπτώσεις που η αναγνώριση της σχέσης εργασίας ως αο-
ρίστου χρόνου έχει γίνει µε απόφαση του αρµόδιου δικαστηρίου,
καθώς και στις περιπτώσεις που η µετατροπή των συµβάσεων ή
σχέσεων εργασίας σε αορίστου χρόνου έγινε µε απόφαση του
αρµόδιου οργάνου του φορέα πρόσληψης µε βάση διάταξη
νόµου η οποία τέθηκε σε ισχύ πριν τη µετατροπή τους.

2. Αρµόδιο όργανο για να αποφανθεί για τη συνδροµή των,
κατά περίπτωση, νοµίµων προϋποθέσεων, είναι το Ανώτατο Συµ-
βούλιο Επιλογής Προσωπικού (ΑΣΕΠ), η πράξη του οποίου εκδί-
δεται µετά από τεκµηριωµένη πορισµατική έκθεση ελέγχου,
σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στις επόµενες παραγράφους και
προηγούµενη ακρόαση του υπαλλήλου.

3. Κατά τον επανέλεγχο εξετάζονται οι προϋποθέσεις και η
διαδικασία της µετατροπής, κατά τα οριζόµενα µε την απόφαση
της εποµένης παραγράφου, από κλιµάκια ελέγχου που αποτε-
λούνται από επιθεωρητές ή βοηθούς επιθεωρητές ελεγκτικών
οργάνων του Δηµοσίου και στελέχη του δηµόσιου τοµέα, κατη-
γορίας ΠΕ µε βαθµό τουλάχιστον Δ’. Τα µέλη των κλιµακίων ορί-
ζει κάθε φορά ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, µετά από πρόταση των, κατά πε-
ρίπτωση, αρµόδιων Υπουργών. Οι ανωτέρω ελεγκτές έχουν κατά
την άσκηση των καθηκόντων τους την ιδιότητα του ειδικού ανα-
κριτικού υπαλλήλου.

4. Κατόπιν πρότασης του ΑΣΕΠ, εκδίδεται απόφαση του
Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης, µε την οποία ορίζονται ο αριθµός των µελών κάθε κλι-
µακίου, η διαδικασία και ο τρόπος πραγµατοποίησης του
ελέγχου, τα απαραίτητα στοιχεία που πρέπει να περιέχει η πορι-
σµατική έκθεση και η δυνατότητα του ΑΣΕΠ να αναπέµπει την
πορισµατική έκθεση για την πληρέστερη τεκµηρίωσή της, ως και
κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των διατά-
ξεων του παρόντος άρθρου.

5. Η πράξη του ΑΣΕΠ, µε την οποία διακριβώνεται αιτιολογη-
µένα η µη συνδροµή των νόµιµων προϋποθέσεων για τη µετα-
τροπή της σχέσης ή σύµβασης εργασίας ή έργου σε σχέση
εργασίας αορίστου χρόνου, εκδίδεται από αρµόδιο Τµήµα του
ΑΣΕΠ και κοινοποιείται στον οικείο φορέα και στον θιγόµενο
υπάλληλο. Το αρµόδιο για το διορισµό όργανο του φορέα οφεί-
λει να εκδώσει αµελλητί πράξη, µε την οποία διαπιστώνεται η αυ-
τοδίκαιη λύση της υπαλληλικής σχέσης και η κατάργηση της
θέσης. Στον υπάλληλο δεν καταβάλλεται αποζηµίωση.

Άρθρο 43

Η διάταξη της παρ. 5 του άρθρου 17 του ν. 4141/2013 τροπο-
ποιείται ως εξής:

«5.α. Η προθεσµία του ενός (1) µήνα που ορίζεται στην περί-
πτωση α’ της παραγράφου 3 και στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 6
του άρθρου 86 του ν. 3528/2007, όπως ισχύει, είναι ενδεικτική.

β. Η ισχύς της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου ανατρέ-
χει στο χρόνο έναρξης ισχύος των διατάξεων της περίπτωσης α’
της παραγράφου 3 και του δευτέρου εδαφίου της παρ. 6 του άρ-
θρου 86 του ν. 3528/2007, όπως ισχύει.»

Άρθρο 44
Τροποποίηση του άρθρου 23 του ν. 4049/2012

Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 23 του ν. 4049/2012 τροποποι-
είται ως ακολούθως:

«Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµικών,
Πολιτισµού και Αθλητισµού και Τουρισµού, µετά από σύµφωνη
γνώµη του κυρίου των κατωτέρω αναφερόµενων ακινήτων εγκα-
ταστάσεων, που παρέχεται µε απόφαση του οικείου κατά περί-
πτωση οργάνου, δύναται να µεταβιβαστεί αιτία δωρεάς η
κυριότητα ή να παραχωρηθεί άνευ ανταλλάγµατος η χρήση ολό-
κληρων ή τµηµάτων εδαφικών εκτάσεων µετά των εντός αυτών
κειµένων κτηριακών και λοιπών αθλητικών εγκαταστάσεων, που
ανήκουν κατά κυριότητα στο Δηµόσιο, Ν.Π.Δ.Δ. ή εποπτευόµενα
από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού νοµικά πρόσωπα, προς
τους δήµους και τις περιφέρειες, µετά από σύµφωνη γνώµη του
οικείου δήµου ή περιφέρειας.»

Άρθρο 45
Κατάργηση συναρµοδιότητας 

του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης 
και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης

1. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 21 του ν. 3404/
2005 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η διοίκηση του παραπάνω φορέα ασκείται από πενταµελή
επιτροπή, ο πρόεδρος και τα µέλη της οποίας ορίζονται µε τριετή
θητεία, µε απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας και
Θρησκευµάτων.»

2. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 21 του ν. 3404/
2005 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας και
Θρησκευµάτων καθορίζονται το ύψος του εισιτηρίου εισόδου
στο Μουσείο, η διαδικασία αποδοχής των χορηγιών και δωρεών
προς αυτό, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.»

Άρθρο 46
Τροποποίηση του άρθρου 54 του ν. 4178/2013

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 54 του ν.
4178/2013 αντικαθίσταται ως εξής:

«Η κατάρτιση και τροποποίηση των Οργανισµών των φορέων
που αναφέρονται στο πρώτο εδάφιο της παρούσας παραγρά-
φου, πλην των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου που συνι-
στούν επαγγελµατικές ή επιστηµονικές ενώσεις, βασίζεται σε
εκθέσεις αξιολόγησης των οργανικών µονάδων τους που συνο-
δεύονται από περιγράµµατα αποστολής και θέσεων, καθώς και
από σχέδια στελέχωσης, τα οποία έχουν εγκριθεί από το Κυβερ-
νητικό Συµβούλιο Μεταρρύθµισης.» 

2. Η περίπτωση δ’ της παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4178/2013
αντικαθίσταται ως εξής:

«δ) Η γενική περιγραφή καθηκόντων κάθε θέσης ευθύνης,
καθώς και οι κλάδοι, από τους οποίους θα προέρχονται οι Προ-
ϊστάµενοι των οργανικών µονάδων. Με κοινή απόφαση του
Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης και του καθ’ ύλην αρµόδιου Υπουργού, κατόπιν αιτιο-
λογηµένης γνώµης του τελευταίου, ορίζονται κατά περίπτωση τα
σχετικά µε την κάθε θέση ευθύνης αποδεκτά βασικά πτυχία ή δι-
πλώµατα, εφόσον αυτό απαιτείται, καθώς και τυχόν πρόσθετα
προσόντα που απαιτούνται για την πλήρωση κάθε θέσης ευθύ-
νης, όπως ενδεικτικά αποφοίτηση από την Εθνική Σχολή Δηµό-
σιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης, κατοχή µεταπτυχιακού τίτλου
σπουδών ή διδακτορικού διπλώµατος συναφούς µε το αντικεί-
µενο της οικείας θέσης, εµπειρία συναφής µε το αντικείµενο της
οικείας θέσης, η γνώση µιας ή περισσοτέρων ξένων γλωσσών και
το επίπεδο γνώσης αυτών.»

Άρθρο 47
Οδήγηση και έγκριση κατ’ εξαίρεση οδήγησης 

Κρατικών Αυτοκινήτων από υπαλλήλους 
που δεν κατέχουν νοµοθετηµένη θέση οδηγού
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1. Η οδήγηση υπηρεσιακού αυτοκινήτου επιτρέπεται µόνο από
υπαλλήλους που κατέχουν νοµοθετηµένη θέση οδηγού.

2. Επιτρέπεται η κατ’ εξαίρεση παροχή έγκρισης οδήγησης αυ-
τοκινήτων: α) Κεντρικών Υπηρεσιών των Υπουργείων, β) Ανεξάρ-
τητων Αρχών, γ )Αυτοτελών Δηµόσιων Υπηρεσιών, δ) Ενόπλων
Δυνάµεων, ε) Σωµάτων Ασφαλείας και Λιµενικού Σώµατος, στ)
αποκεντρωµένων υπηρεσιών των Υπουργείων, ζ) υπηρεσιών των
Αποκεντρωµένων Διοικήσεων, η) αποκεντρωµένων Ν.Π.Δ.Δ. και
Ν.Π.Ι.Δ. του δηµόσιου τοµέα, καθώς και θ) ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού
και των νοµικών τους προσώπων, σε ειδικές περιπτώσεις και
µόνο όταν δεν υπάρχουν, κωλύονται ή δεν επαρκούν οι διαθέσι-
µοι υπάλληλοι για την άσκηση του καθήκοντος αυτού, από µόνι-
µους ή µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου υπαλλήλους που
έχουν την απαιτούµενη κατά περίπτωση άδεια οδήγησης, ανε-
ξάρτητα από την κατηγορία, κλάδο ή ειδικότητα στην οποία ανή-
κουν και εφόσον τούτο δεν αντίκειται στις οικείες διατάξεις που
διέπουν τους οργανισµούς τους. 

3. Η έγκριση κατ’ εξαίρεση οδήγησης παρέχεται για τους
υπαλλήλους των περιπτώσεων α’ έως και ε’ της προηγούµενης
παραγράφου από το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, ενώ για τους υπαλλήλους των πε-
ριπτώσεων στ’ έως και θ’, από τον Γενικό Γραµµατέα της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης. 

4. Για την παροχή της έγκρισης η ενδιαφερόµενη υπηρεσία
υποβάλλει αίτηµα στο οποίο αιτιολογούνται επαρκώς οι ειδικοί
λόγοι που επιβάλλουν την οδήγηση των αυτοκινήτων από υπαλ-
λήλους που δεν κατέχουν νοµοθετηµένη θέση οδηγού και ανα-
φέρονται αναλυτικά στοιχεία των υπαλλήλων, των υπηρεσιακών
αυτοκινήτων, καθώς και του χρονικού διαστήµατος για το οποίο
ζητείται η έγκριση, η διάρκεια της οποίας δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει τα δύο (2) έτη.

5. Επιτρέπεται η οδήγηση οχηµάτων των Αποκεντρωµένων Δι-
οικήσεων από τους Γενικούς Γραµµατείς τους, µετά από έγκριση
του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης, καθώς και η οδήγηση των οχηµάτων των ΟΤΑ
α’και β’ βαθµού από Περιφερειάρχες, Αντιπεριφερειάρχες, Δη-
µάρχους, Αντιδηµάρχους, καθώς και µέλη περιφερειακών και δη-
µοτικών συµβουλίων, µετά από έγκριση του Γενικού Γραµµατέα
της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, εφόσον διαθέτουν την
απαιτούµενη κατά περίπτωση άδεια οδήγησης και τα χρησιµο-
ποιούν αποκλειστικά και µόνο για υπηρεσιακούς λόγους, εντός
και εκτός της διοικητικής τους περιφέρειας.

6. Με απόφαση του οικείου Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµέ-
νης Διοίκησης επιτρέπεται η παροχή έγκρισης για κατ’ εξαίρεση
οδήγηση οχηµάτων που ανήκουν στους ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού
από ιδιώτες, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, για την αντιµετώπιση
φυσικών ή άλλων καταστροφών και µόνον εφόσον έχουν την
απαιτούµενη κατά περίπτωση άδεια οδήγησης και προσφέρουν
τις υπηρεσίες τους, χωρίς την καταβολή οποιασδήποτε αµοιβής,
αποζηµίωσης ή επιδόµατος. Η απόφαση αυτή ισχύει µε την ανα-
βλητική αίρεση της επέλευσης του κινδύνου ή της ύπαρξης της
ανάγκης και για όσο χρόνο ο κίνδυνος ή η ανάγκη υφίσταται, σε
καµία δε περίπτωση η ισχύς δεν µπορεί να υπερβαίνει τις τριάντα
(30) ηµέρες.

7. Από την έκδοση του παρόντος καταργούνται η παρ. 4 του
άρθρου 19 του ν. 2503/1997 (Α’107), όπως αντικαταστάθηκε µε
την παρ. 20 του άρθρου 12 του ν. 4071/ 2012 (Α’85), καθώς και
κάθε άλλη συναφής διάταξη που είναι αντίθετη ή ρυθµίζει δια-
φορετικά τα θέµατα του παρόντος άρθρου. 

Άρθρο 48
Ρυθµίσεις Ενιαίου Κεφαλαίου 

Αποζηµίωσης Φορτοεκφορτωτών

1. Η λειτουργία του Ενιαίου Κεφαλαίου Αποζηµίωσης Φορτο-
εκφορτωτών (Ε.Κ.Α.Φ.), που συστήθηκε µε το άρθρο 10 του ν.
4109/2013 (Α’16) αρχίζει µετά την έγκριση του προϋπολογισµού
του και την έκδοση του διατάγµατος που προβλέπεται στην πα-
ράγραφο 6 του ως άνω άρθρου του ανωτέρω νόµου. 

2. Η προθεσµία του εδαφίου α’ της παρ. 10 του άρθρου 10 του
ν. 4109/2013, όπως προστέθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 40

του ν. 4144/2013 και παρατάθηκε µε την παρ. 4α του άρθρου 102
του ν. 4172/2013, παρατείνεται µέχρι 31.12.2014 και τα Κεφάλαια
Αποζηµίωσης Φορτοεκφορτωτών εξακολουθούν να λειτουργούν,
να πραγµατοποιούν δαπάνες και να εκπληρώνουν τους σκοπούς
τους, όπως προβλέπεται στους οικείους Κανονισµούς Διοίκησης,
Λειτουργίας και Παροχών των ΚΑΦ, µε προϋπολογισµούς και
απολογισµούς – ισολογισµούς, που υποβάλλονται στους Γενι-
κούς Γραµµατείς των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων και εγκρίνον-
ται από τους ίδιους χωρίς να απαιτείται και η υποβολή έκθεσης
Εξελεγκτικής Επιτροπής. Παρέχεται δε δυνατότητα στις Διοικού-
σες Επιτροπές να τροποποιούν τους οικείους Κανονισµούς Διοί-
κησης, Λειτουργίας και Παροχών των ΚΑΦ, να προβαίνουν και σε
αναλογική αποµείωση των ποσών των εφάπαξ παροχών, σύµ-
φωνα µε την οικονοµική κατάσταση εκάστου ΚΑΦ και αρµοδιό-
τητα έγκρισης των ως άνω τροποποιήσεων στους Γενικούς
Γραµµατείς των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων. 

3. Η προθεσµία του εδαφίου γ’ της παρ. 10 του άρθρου 10 του
ν. 4109/2013, όπως προστέθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 40
του ν. 4144/2013 και αντικαταστάθηκε µε την παρ. 4β του άρ-
θρου 102 του ν. 4172/2013, παρατείνεται µέχρι 31.12.2014.

4. Τα Κεφάλαια Αποζηµίωσης Φορτοεκφορτωτών που υπήρχαν
πριν την έναρξη ισχύος του άρθρου 10 του ν. 4109/2013 και τα
οποία εξακολουθούν να λειτουργούν µέχρι 31.12.2014, δύνανται
µε αποφάσεις των Διοικουσών Επιτροπών, οι οποίες υποβάλλον-
ται στη Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών και εγκρίνον-
ται από τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, δυναµένου να τροποποιεί αυτές, να διαλύονται και τα
εναποµείναντα αποθεµατικά κεφάλαια των ΚΑΦ, µετά την ολο-
σχερή εξόφληση των πάσης φύσεως προς τρίτους τυχόν υπο-
χρεώσεων, να διανέµονται στα έχοντα δικαίωµα πρόσωπα προς
απόληψη εφάπαξ αποζηµίωσης (φορτοεκφορτωτές και υπαλλή-
λους), ανάλογα των ετών συµµετοχής τους στο οικείο ΚΑΦ µέχρι
31.12.2013, ανεξαρτήτως του ελάχιστου απαιτούµενου χρόνου
συµµετοχής τους στο οικείο ΚΑΦ και ανεξαρτήτως των γενικών
και ειδικών όρων και προϋποθέσεων που προβλέπονται στους
Κανονισµούς Διοίκησης, Λειτουργίας και Παροχών των ΚΑΦ για
τη δηµιουργία δικαιώµατος για τη χορήγηση της εφάπαξ αποζη-
µίωσης.

Κλάσµα του έτους πέραν των έξι (6) µηνών λογίζεται ως πλή-
ρες έτος και υπολογίζεται για τη χορήγηση της εφάπαξ αποζη-
µίωσης.

Από της εξαντλήσεως του οικείου λογαριασµού, όπως προ-
βλέπεται παραπάνω, εξαντλείται κάθε οικονοµική υποχρέωση
του ΚΑΦ, λογιζοµένου του δικαιώµατος προς απόληψη εφάπαξ
αποζηµίωσης εκάστου δικαιούχου ως πλήρως ικανοποιηµένου.

Τα ανωτέρω οριζόµενα στην παρούσα παράγραφο ισχύουν και
για τις τυχόν οφειλόµενες εφάπαξ αποζηµιώσεις των δικαιούχων
φορτοεκφορτωτών και υπαλλήλων του ΚΑΦ, οι οποίοι λόγω οι-
κονοµικής αδυναµίας και λόγω έλλειψης των αναγκαίων αποθε-
µατικών των ΚΑΦ δεν έχουν λάβει την, µέχρι ισχύος του παρό-
ντος νόµου, εφάπαξ αποζηµίωση και δεν τους έχει καταβληθεί
µερικά ή συνολικά η εφάπαξ αποζηµίωση.

Τυχόν οικονοµικές απαιτήσεις κάθε είδους των δικαιούχων των
ΚΑΦ από τον Κρατικό Προϋπολογισµό δεν ικανοποιούνται. 

Τυχόν αδιάθετα κεφάλαια µετά την ολοσχερή καταβολή των
υποχρεώσεων και τη διανοµή των αποθεµατικών, καθώς και η κι-
νητή και ακίνητη περιουσία, ο εξοπλισµός και τα περιουσιακά
στοιχεία των ΚΑΦ που διαλύονται περιέρχονται αυτοδίκαια,
χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου, πράξης ή συµβολαίου,
ατελώς και χωρίς αντάλλαγµα στο Ενιαίο Κεφάλαιο Αποζηµίω-
σης Φορτοεκφορτωτών (Ε.Κ.Α.Φ.), µε την επιφύλαξη των συν-
ταγµατικών διατάξεων περί δωρεών, κληρονοµιών και κληρο-
δοσιών, το οποίο έχει στο εξής την αποκλειστική κυριότητα,
χρήση και διαχείριση των περιουσιακών στοιχείων των διαλυό-
µενων ΚΑΦ. Υφιστάµενες µισθώσεις ακινήτων των διαλυόµενων
ΚΑΦ λύονται αζηµίως το αργότερο µέχρι τις 31.12.2014. 

Χρηµατικά διαθέσιµα και εν γένει Αποθεµατικά Κεφάλαια Κε-
φαλαίων Αποζηµίωσης Φορτοεκφορτωτών (ΚΑΦ), τα οποία έχουν
διαλυθεί ή δεν λειτουργούν για τουλάχιστον µια τριετία και είναι
κατατεθειµένα σε οποιαδήποτε τράπεζα ή εναποµείναντα κεφά-
λαια των ΚΑΦ, τα οποία τηρούνται σε αδρανείς τραπεζικούς λο-
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γαριασµούς µε αποφάσεις του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, και αφού έχουν εξοφληθεί οι τυχόν
εφάπαξ αποζηµιώσεις των φορτοεκφορτωτών και οι προς τρί-
τους υποχρεώσεις τους, όπως προβλέπεται στο παρόν άρθρο,
περιέρχονται αυτοδίκαια στο Ενιαίο Κεφάλαιο Αποζηµίωσης
Φορτοεκφορτωτών (Ε.Κ.Α.Φ.) και µεταφέρονται ως έσοδά του.

Η παραπάνω ρύθµιση εφαρµόζεται ανάλογα και για τα χρηµα-
τικά διαθέσιµα που υπάρχουν στους λογαριασµούς επιδοµάτων:
Εορτών, Χριστουγέννων και Πάσχα, Γάµου (Λ.Ε.Γ.), Αδειών
(Λ.Ε.Α.) των απασχολούµενων στις φορτοεκφορτωτικές εργασίες
των Επιτροπών Ρυθµίσεως Φορτοεκφορτώσεων. 

5. Με αποφάσεις του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Πρόνοιας ρυθµίζεται κάθε θέµα που δεν προβλέπεται
στις παραπάνω διατάξεις, ιδίως τα της ανάληψης απόδοσης των
διαθεσίµων, καθώς και κάθε άλλο θέµα που είναι αναγκαίο για
την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 49

1. Στο άρθρο 13 του ν. 4223/2013 (Α’287) προστίθεται παρά-
γραφος 7 που έχει ως εξής:

«7. Οι διατάξεις του άρθρου 54Α του ν. 4174/2013, όπως προ-
στέθηκαν µε την παράγραφο 2 του άρθρου 9 του παρόντος, δεν
εφαρµόζονται από 1.1.2014, για το σύνολο των µισθώσεων, των
αδειών και άλλων συναφών συµβάσεων που συνάπτονται εκά-
στοτε από την Εταιρεία Αεροδροµίου σε σχέση µε τη χρησιµο-
ποίηση του ακινήτου, των προσθηκών επικαρπίας ή οποιου-
δήποτε µέρους αυτών, οι οποίες καταρτίζονται συµβολαιογρα-
φικά, κατ’ εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 13 της Σύµβα-
σης Ανάπτυξης Αεροδροµίου (ΣΑΑ), όπως αυτή κυρώθηκε µε τις
διατάξεις του ν. 2338/1995 (Α’202).»

2.α. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της περίπτωσης γ’ της
παρ. 11 του άρθρου 15 του ν. 2469/1997 (Α’ 38), όπως ισχύει,
προστίθενται εδάφια ως εξής: 

«Στην έννοια των κινητών αξιών του Ελληνικού Δηµοσίου πε-
ριλαµβάνονται και κινητές αξίες δηµόσιων επιχειρήσεων και ορ-
γανισµών, κατά την έννοια των διατάξεων του ν. 3429/2005
(Α’314), που καλύπτονται από την εγγύηση του Ελληνικού Δηµο-
σίου και αποτελούν µέρος του χρέους της Γενικής Κυβέρνησης.
Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών εξειδικεύονται οι κινη-
τές αξίες που ανήκουν στην κατηγορία του προηγούµενου εδα-
φίου και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του
προηγούµενου εδαφίου.»

β. Στο τέλος της περίπτωσης γ’ της παρ. 11 του άρθρου 15
του ν. 2469/1997, όπως ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Η Τράπεζα της Ελλάδος δύναται να συναλλάσσεται µε επαγ-
γελµατίες διαµεσολαβητές που συµµετέχουν στη δευτερογενή
αγορά, όπως πιστωτικά ιδρύµατα και επιχειρήσεις παροχής επεν-
δυτικών υπηρεσιών και, εν γένει, µε µέλη οργανωµένων αγορών
και πολυµερών µηχανισµών διαπραγµάτευσης, καθώς και µε τον
Οργανισµό Διαχείρισης Δηµοσίου Χρέους (Ο.Δ.ΔΗ.Χ.) και άλ-
λους παρεµφερείς φορείς και οργανισµούς, καταρτίζοντας µαζί
τους συναλλαγές εντός ή εκτός οργανωµένης αγοράς, µε όρους
αγοράς. Στις συναλλαγές αυτές περιλαµβάνονται και οι συµβά-
σεις αγοράς τίτλων του Ελληνικού Δηµοσίου µε σύµφωνο επα-
ναπώλησης (Repos).»

Άρθρο 50

1. Στο τέλος του όγδοου εδαφίου της παρ. 8 της Υποπαρα-
γράφου ΙΑ.6 της παρ. ΙΑ’ του άρθρου πρώτου του  ν. 4093/2012
προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Με κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, ρυθµίζονται τα
θέµατα των συντάξεων του Δηµοσίου αναφορικά µε τις υποχρε-
ώσεις της Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. και του Υπουργείου Οικονοµικών, θέ-
µατα διασταυρώσεων και ταυτοποίησης στοιχείων προσώπων και
αλληλοενηµερώσεων µεταξύ Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε., Γ.Γ.Π.Σ. και ΔΙΑΣ
Α.Ε., καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τον καθορισµό και
την εφαρµογή της διαδικασίας πληρωµής των συντάξεων του
Δηµοσίου.»

2.α. Καταργείται η παρ. 12 του άρθρου 11 του ν. 4110/2013
(Α’17) µε την οποία καταργήθηκε το πέµπτο εδάφιο της περίπτω-
σης γ’ της παρ. 1 του άρθρου 31 του ν. 2238/1994 (Α’151) από
τότε που ίσχυσε και µέχρι 31.12.2013.

β. Στο τέλος του πέµπτου εδαφίου της περίπτωσης γ’ της παρ.
1 του άρθρου 31 του ν. 2238/1994 (Α’151) από την ηµεροµηνία
έναρξης εφαρµογής της διάταξης προστίθενται λέξεις ως εξής:
«εκτός εάν πρόκειται για πραγµατικές και συνήθεις συναλλαγές
κατά το µέρος που αντιστοιχούν σε τιµές εντός του εύρους των
τιµών της ηµέρας συναλλαγής, οι οποίες τιµές διαµορφώνονται
σε χρηµατιστήρια εµπορευµάτων ή σε οργανωµένες χρηµατιστη-
ριακές αγορές».

Άρθρο 51

1. Η παρ. 8 του άρθρου 3 του ν. 3074/2002, όπως αντικατα-
στάθηκε µε το άρθρο 15 παρ. 2 του ν. 3801/2009 (Α’63), αντικα-
θίσταται ως ακολούθως:

«8. Η υπηρεσία των Επιθεωρητών-Ελεγκτών, καθώς και η προ-
ϋπηρεσία στο Σ.Ε.Ε.Δ.Δ., από την ισχύ του  ν. 2477/1997 (Α’59)
και των προγενέστερων νόµων (1982/1990, 1943/1991 και
2266/1994), λογίζεται ως υπηρεσία προϊσταµένου Τµήµατος, η
δε υπηρεσία σε θέση Προϊσταµένου Επιθεωρητή λογίζεται από
την έναρξή της, ως υπηρεσία Προϊσταµένου Διεύθυνσης, µόνο
για την εφαρµογή των διατάξεων, όπως κάθε φορά ισχύουν, ως
προς τα κριτήρια επιλογής προϊσταµένων και την υπηρεσιακή
τους αξιολόγηση.»

2. Η περίπτωση α’ και το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της
παρ. 3 του άρθρου 3 του ν. 3074/2002, όπως αντικαταστάθηκε
µε την παρ. 18 του άρθρου 1 του  ν. 4038/2012, συµπληρώνεται
ως εξής:

Μετά τη λέξη «διάταξης» προστίθενται οι λέξεις «που κάθε
φορά ισχύουν».

3. Το τέταρτο εδάφιο της παρ. 9 του άρθρου 3 του ν.
3074/2002, όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου 47
του ν. 3979/2011, αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Ο Ειδικός Γραµµατέας, οι Επιθεωρητές-Ελεγκτές και οι Βοη-
θοί Επιθεωρητές-Ελεγκτές, εφόσον εξετάζονται ή διώκονται ενώ-
πιον ποινικών δικαστηρίων για αποδιδόµενες σε αυτούς πράξεις
ή παραλήψεις στις οποίες προέβησαν κατά την εκτέλεση των κα-
θηκόντων τους ή ενάγονται ενώπιον πολιτικών δικαστηρίων για
την ίδια αιτία, µπορούν να παρίστανται και να εκπροσωπούνται
ενώπιον των ποινικών ή πολιτικών δικαστηρίων από µέλος του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, κατόπιν αιτήµατος του επικε-
φαλής του Σώµατος Επιθεωρητών Ελεγκτών Δηµόσιας Διοίκη-
σης προς το ΝΣΚ, το οποίο γίνεται υποχρεωτικά δεκτό.»

4. Η παρ. 3 του άρθρου 10 του ν. 3833/2010 (Α’40), όπως αν-
τικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 37 του ν. 3986/2011
(Α’152), αντικαθίσταται ως εξής: 

«3. Οι επιτυχόντες σε διαδικασίες επιλογής τακτικού προσω-
πικού του Α.Σ.Ε.Π. και των φορέων των οποίων οι πίνακες έχουν
ελεγχθεί από το Α.Σ.Ε.Π., οι οποίοι περιλαµβάνονται σε οριστι-
κούς πίνακες διοριστέων που δηµοσιεύτηκαν µετά την 1.1.2009,
δύνανται να διατεθούν για διορισµό, µε την επιφύλαξη των δια-
τάξεων της περίπτωσης 1 της υποπαραγράφου Ζ.5 της παρ. Ζ’
του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’222), σε φορείς του άρ-
θρου 1 του ν. 3812/2009 (Α’234) βάσει νέας προκήρυξης πλήρω-
σης τακτικών θέσεων κατά το άρθρο 18 του  ν. 2190/1994 (Α’28),
σε φορείς όπου δεν υφίστανται εκκρεµείς διορισµοί για την πλή-
ρωση θέσεων ίδιου κλάδου ή ειδικότητας, η οποία εκδίδεται απο-
κλειστικά για αυτούς, εφόσον κατά την ηµεροµηνία λήξης της
προθεσµίας υποβολής των αιτήσεων συµµετοχής στη νέα προ-
κήρυξη του Α.Σ.Ε.Π. δεν έχουν διοριστεί µε βάση τον πίνακα διο-
ριστέων στον οποίο περιλαµβάνονται. Στη νέα προκήρυξη, οι
ανωτέρω επιτυχόντες δύνανται να υποβάλουν αίτηση συµµετο-
χής σε διαφορετική κατηγορία/κλάδο/ειδικότητα προσωπικού
από αυτή στην οποία περιλαµβάνονται στους οριστικούς πίνακες
διοριστέων. Προϋπόθεση για την αίτηση συµµετοχής σε ανώτερη
κατηγορία είναι ο απαιτούµενος τίτλος σπουδών να έχει αποκτη-
θεί µετά τη δηµοσίευση των οριστικών πινάκων διοριστέων.

Στη ρύθµιση του προηγούµενου εδαφίου και µε τις ίδιες προ-
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ϋποθέσεις υπάγονται και όσοι έχουν διατεθεί προς διορισµό σε
αντικατάσταση - αναπλήρωση αρχικώς διορισθέντων, σύµφωνα
µε σχετική απόφαση του Α.Σ.Ε.Π. που εκδόθηκε µετά την
1.1.2009. Με τη νέα προκήρυξη του Α.Σ.Ε.Π. καθορίζονται οι θέ-
σεις που θα καλυφθούν ανά φορέα, περιφερειακή ενότητα, κα-
τηγορία και κλάδο/ειδικότητα προσωπικού, τα προσόντα πρόσ-
ληψης (γενικά και ειδικά), καθώς και τα απαιτούµενα δικαιολο-
γητικά συµµετοχής των υποψηφίων. Επιτυχόντες, σύµφωνα µε
τα δύο πρώτα εδάφια της παρούσας, οι οποίοι δεν υποβάλλουν
αίτηση συµµετοχής στη νέα προκήρυξη πλήρωσης θέσεων,
καθώς και συµµετέχοντες οι οποίοι δεν περιλαµβάνονται στον πί-
νακα διοριστέων της νέας προκήρυξης, διορίζονται σταδιακά,
βάσει σειράς επιτυχίας, µε τη βαθµολογία, την οποία είχαν εν-
ταχθεί στον πίνακα διοριστέων, στις αρχικές θέσεις διορισµού
τους, µέχρι τις 31.12.2015, µε την επιφύλαξη των διατάξεων του
πρώτου εδαφίου της περίπτωσης 3 της υποπαραγράφου ΣΤ.1
του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’222). Για την εφαρµογή
της παρούσας διάταξης δεν ισχύει το κώλυµα της παρ. 17 του
άρθρου 18 του ν. 2190/1994, όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ.
5 του άρθρου 10 του ν. 2839/2000 (Α’196).»

5. Στο τέλος του άρθρου 90 του ν. 4172/2013 προστίθεται πα-
ράγραφος 7 ως εξής:

«7.α) Αιτήσεις θεραπείας (άρθρο 24 παρ. 1 του ν. 2690/1999,
Α’45) κατά των τελικών πινάκων κατάταξης υπαλλήλων που κα-
ταρτίζονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου,
ασκούνται ενώπιον του Τριµελούς Ειδικού Υπηρεσιακού Συµβου-
λίου του φορέα που κατάρτισε τους πίνακες µέσα σε αποκλει-
στική προθεσµία ενός (1) µηνός από την ανάρτησή τους στο
διαδικτυακό τόπο του Α.Σ.Ε.Π..

β) Επί τελικών πινάκων που έχουν ήδη καταρτισθεί και αναρ-
τηθεί στο διαδικτυακό τόπο του Α.Σ.Ε.Π. και έχει παρέλθει η κατά
την παράγραφο 1 προθεσµία, οι κατά την ίδια παράγραφο αιτή-
σεις θεραπείας ασκούνται µέσα σε αποκλειστική προθεσµία δε-
καπέντε (15) ηµερών από τη δηµοσίευση της παρούσας διάταξης
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

γ) Αιτήσεις θεραπείας που έχουν ήδη ασκηθεί κατά των πινά-
κων των προηγούµενων παραγράφων εξετάζονται χωρίς ανάγκη
επαναλήψεώς τους.»

6. Στο άρθρο 44 του ν. 4238/2014 προστίθενται παράγραφοι 3
και 4 ως εξής:

«3. Για τις ανακοινώσεις που εκδόθηκαν πριν από τη δηµοσί-
ευση του ν. 4238/2014 οποιαδήποτε διόρθωση στοιχείων από τις
Διευθύνσεις Διοικητικού των φορέων προέλευσης µετά την ολο-
κλήρωση της σύνταξης των πινάκων συνδροµής κριτηρίων,
καθώς και τυχόν υποβληθείσες αιτήσεις θεραπείας από τους
υπαλλήλους που συµµετέχουν στη διαδικασία, εξετάζονται από
το Τριµελές Ειδικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο του φορέα προέλευ-
σης.

4. Οι οριζόµενες στην παρ. 7 του άρθρου 90 προθεσµίες
ισχύουν αναλόγως και για την άσκηση αιτήσεων θεραπείας κατά
των τελικών πινάκων κατάταξης και διάθεσης υπαλλήλων που κα-
ταρτίζονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου.»

7.Α. Στο τέλος της παρ. Α’ του άρθρου 92 του ν. 4172/2013
(Α’167), όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Υπάλληλοι του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, κλάδου Τεχνικού/ειδικότητας
Οδηγών που είχαν τεθεί σε διαθεσιµότητα βάσει του άρθρου 93
του ν. 4172/2013 (Α’167) και είχαν συµµετάσχει στη διαδικασία
που προβλεπόταν µε την αριθµ. 30355/11.11.2013 (Β’2893) ανα-
κοίνωση του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης και διατέθηκαν σύµφωνα µε την από
23.12.2013 απόφαση – πρακτικό µε αριθµό (1) του τριµελούς Ει-
δικού Υπηρεσιακού Συµβουλίου του Υπουργείου Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης στη Γενική
Γραµµατεία Πρωθυπουργού, στη Γενική Γραµµατεία της Κυβέρ-
νησης και στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού του Κυβερνητικού
Έργου, µετατάσσονται ή µεταφέρονται µε απόφαση του οικείου
Υπουργού στο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης µε την ίδια σχέση εργασίας σε κενές
οργανικές θέσεις αντίστοιχου κλάδου ή ειδικότητας και, εφόσον
δεν υπάρχουν, σε συνιστώµενες προσωποπαγείς θέσεις µε ταυ-

τόχρονη δέσµευση κενών οργανικών θέσεων άλλων κλάδων ή ει-
δικοτήτων, οι οποίες δεν πληρούνται µέχρι την καθ’ οιονδήποτε
τρόπο αποχώρηση των ως άνω µετατασσόµενων/µεταφερόµε-
νων υπαλλήλων, οπότε και καταργούνται οι προσωποπαγείς θέ-
σεις που κατέχουν. Οι ανωτέρω προσωποπαγείς θέσεις
συνιστώνται µε την απόφαση µετάταξης/µεταφοράς. Έως τη δη-
µοσίευση της πράξης µετάταξης/µεταφοράς οι υπάλληλοι παρα-
µένουν σε διαθεσιµότητα.»

7.Β. Στο τέλος του τρίτου εδαφίου της παρ. Α’ του άρθρου 92
του ν. 4172/2013 (Α’ 167), το οποίο προστέθηκε µε το άρθρο 7
παρ. 2 του ν. 4244/2014 (Α’ 60), προστίθεται τελευταία φράση
ως εξής: «εκτός αν άλλως ορίζεται».

8. Το άρθρο 30 του ν. 4223/2013 (Α’287) τροποποιείται ως ακο-
λούθως:

«1. Επιτρέπεται η µετάταξη µονίµων και µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου υπαλλήλων των Ο.Τ.Α. α’βαθ-
µού της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος (ΚΕΔΕ), της Ένω-
σης Περιφερειών Ελλάδος     (ΕΝΠΕ), των Περιφερειακών
Ενώσεων Δήµων (ΠΕΔ) και του Ινστιτούτου Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης (ΙΤΑ) σε κενές ή συνιστώµενες µε την πράξη µετάταξης θέ-
σεις αντίστοιχου κλάδου ή ειδικότητας άλλων Ο.Τ.Α. α’ και β’
βαθµού, της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος, της Ένωσης
Περιφερειών Ελλάδος και των Περιφερειακών Ενώσεων Δήµων
µε την επιφύλαξη του άρθρου 16 του           ν. 3448/2006, του άρ-
θρου 5 του ν. 3613/2007, του άρθρου 53 του ν. 3979/2011 και
του άρθρου 21 του ν. 4210/2013.

2. Εντός πέντε (5) ηµερών από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος οι ενδιαφερόµενοι υπάλληλοι υποβάλλουν αίτηση σε ένα
µόνο φορέα της προτίµησής τους. Μαζί µε την αίτηση υποβάλ-
λονται:

α. Υπεύθυνη Δήλωση του ενδιαφερόµενου υπαλλήλου, στην
οποία θα αναγράφεται ο κλάδος/ειδικότητα, ο βαθµός του, τα
χρόνια υπηρεσίας του και τα προσόντα που ο ίδιος κατέχει.

β. Σύµφωνη γνώµη του αρµόδιου για το διορισµό οργάνου του
φορέα προέλευσης ή του οικείου υπηρεσιακού συµβουλίου.

γ. Στοιχεία που αποδεικνύουν την εµπειρία, τις γνώσεις των αι-
τούντων υπαλλήλων και ό,τι άλλο κρίνουν απαραίτητο.

3. Εντός τριών (3) ηµερών από τη λήξη της προθεσµίας της
προηγούµενης παραγράφου, το αρµόδιο προς διορισµό όργανο
του φορέα υποδοχής συντάσσει την απόφαση µετάταξης κατά
παρέκκλιση κάθε άλλης διαδικασίας, επί της οποίας βεβαιώνεται
η ύπαρξη της αναγκαίας πίστωσης και την αποστέλλει αµελλητί
για έλεγχο νοµιµότητας στον οικείο Γενικό Γραµµατέα της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης ή προκειµένου για την ΚΕΔΕ και την
ΕΝΠΕ στον Υπουργό Εσωτερικών. 

Η απόφαση µετάταξης δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως µε µέριµνα του εποπτεύοντος οργάνου.

4. Εάν για οποιονδήποτε λόγο ο φορέας υποδοχής δεν προ-
ωθήσει τη διαδικασία της µετάταξης, ο υπάλληλος συνεχίζει να
παρέχει τις υπηρεσίες του στο φορέα της οργανικής του θέσης.

5. Το προσωπικό που µετατάσσεται κατά τις διατάξεις του πα-
ρόντος τίθεται σε διαθεσιµότητα χρονικής διάρκειας ενός µηνός,
αρχοµένης από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης της απόφασης µε-
τάταξης του Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης. Η
διαθεσιµότητα παύει αυτοδικαίως µε την πάροδο του µηνός και
προς τούτο εκδίδεται αµελλητί σχετική διαπιστωτική πράξη του
αρµόδιου προς διορισµό οργάνου του φορέα υποδοχής. Κατά
τη διάρκεια της διαθεσιµότητας, η µισθοδοσία του προσωπικού
βαρύνει το φορέα προέλευσης και µετά το πέρας αυτής βαρύνει
το φορέα υποδοχής. Το προσωπικό αυτό, µετά το πέρας της
ανωτέρω διαδικασίας, δεν δύναται να χαρακτηρισθεί ως πλεο-
νάζον και να τεθεί εκ νέου, άνευ αιτήσεώς του, σε καθεστώς κι-
νητικότητας ή διαθεσιµότητας.

6. Η ισχύς κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, που επιτρέπει µε-
τατάξεις µεταξύ των φορέων του πρώτου εδαφίου της παραγρά-
φου 1 του παρόντος άρθρου, αναστέλλεται για χρονικό διάστηµα
ενός (1) µηνός από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

7. Οι µετατάξεις του παρόντος άρθρου διενεργούνται κατά πα-
ρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης. Οι διατάξεις
της παρ. 1 του άρθρου 68 του ν. 4002/2011 (Α’ 180) και του άρ-
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θρου 17 του ν. 3870/2010 (Α’138) δεν εφαρµόζονται. Αιτήµατα
τα οποία έχουν υποβληθεί κατά τις διατάξεις του άρθρου 30 του
ν. 4223/2013 µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος λαµβάνονται
υπόψη.»

Άρθρο 52

Δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, κατά πα-
ρέκκλιση του άρθρου 17 του ν. 3870/2010 και έως ένα µήνα πριν
την ηµεροµηνία διεξαγωγής των περιφερειακών και δηµοτικών
εκλογών, οι ατοµικές πράξεις µετάταξης / µεταφοράς των µόνι-
µων δηµοσίων υπαλλήλων και υπαλλήλων µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου που εµπίπτουν στην ανα-
στολή του άρθρου 30 του ν. 4223/2013 και των οποίων η διαδι-
κασία έγκρισης από την Επιτροπή της ΠΥΣ 33/2006, όπως ισχύει,

είχε ολοκληρωθεί µέχρι τις 31.12.2013.

Άρθρο 53

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργείται κάθε
γενική ή ειδική διάταξη που είναι αντίθετη ή ρυθµίζει διαφορετικά
τα ρυθµιζόµενα µε τις διατάξεις του παρόντος θέµατα. 

Άρθρο 54
Έναρξη ισχύος

Ο παρών νόµος ισχύει από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται στις επιµέρους
διατάξεις του.

8730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ  ΡΘ’ - 18 ΜΑΡΤΙΟΥ 2014 8731



8732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αθήνα,                                2014

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2.ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 4. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ
ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΤΙΚΟΤΗΤΑΣ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ 6. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

7. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ 8. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΜΕΤΑΡΡΥΘΜΙΣΗΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΚΑΙ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΝΟΙΑΣ

9. ΥΠΟΔΟΜΩΝ, 10. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ,
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ ΚΑΙ ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ

ΑΛΛΑΓΗΣ

11. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 12. Ο ΑΝΑΠΛΗΤΩΤΗΣ
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ 
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Εισερχόµεθα στη συζήτηση του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Εσωτερικών.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου «Κώδικας Μετανάστευσης και Κοινωνικής Έν-
ταξης». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
13ης Μαρτίου 2014 η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει σε δύο
κι αν χρειαστεί σε τρεις συνεδριάσεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση
το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί επί της αρχής. Στην αυριανή θα συ-
ζητηθούν τα άρθρα και οι τροπολογίες σε µία ενότητα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Προτού δώσω τον
λόγο στον κ. Λαφαζάνη, θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα για τα
εξής:

Ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ κ.
Παναγιώτης Ρήγας ορίζει ως ειδικό αγορητή το συνάδελφο Βου-
λευτή κ. Κωνσταντίνο Τριαντάφυλλο. 

Ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων κ. Γιοβανόπουλος ορίζει ως ειδικό αγορητή τη συ-
νάδελφο Βουλευτή κ. Μαρίνα Χρυσοβελώνη και ως Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο τον ίδιο. 

Επίσης, ο Γραµµατέας των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βου-
λευτών κ. Οδυσσέας Βουδούρης ορίζει ως ειδικό αγορητή το συ-
νάδελφο Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ανδρέα Λοβέρδο και ως Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο το συνάδελφο Βουλευτή Β’ Πειραιά κ.
Ιωάννη Κουράκο. 

Ακόµη, ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Χρυ-
σής Αυγής κ. Πολύβιος Ζησιµόπουλος ορίζει ως ειδικό αγορητή
το Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Δηµήτριο Κουκούτση και ως Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο το Βουλευτή Σερρών κ. Αρτέµιο Ματθαι-
όπουλο. 

Τέλος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Αθανάσιος Παφίλης ορίζει ως ειδικό αγο-
ρητή το Βουλευτή κ. Χαλβατζή. 

Κύριε Λαφαζάνη, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, «τα ίδια Παντε-
λάκη µου, τα ίδια Παντελή µου» σε αυτή την Αίθουσα. Δυστυχώς,
έχουµε ενώπιόν µας το δράστη Υπουργό για άλλη µία φορά. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Πάλι τα ίδια;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν είσαστε ο µόνος, αλλά είσα-
στε κατ’ επανάληψη δράστης. Δηλαδή, δεν φτάνει που εισάγετε
τροπολογίες άσχετες µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, τώρα κά-
νετε και κάτι παραπάνω και πολύ χειρότερο: Εισάγετε και δύο
εκπρόθεσµες τροπολογίες -άκουσον, άκουσον!- όπου η µία είναι
άσχετη µε το νοµοσχέδιο και οι δύο, όµως, είναι πάρα πολύ σο-
βαρές. 

Με τη µία τροπολογία, λοιπόν, τροποποιείτε τις προϋποθέσεις
για τον έλεγχο του «πόθεν έσχες» -ένα πάρα πολύ σοβαρό ζή-
τηµα- των διατελεσάντων Υπουργών από το 1974, το οποίο, µά-
λιστα, το κάνετε ερήµην της αρµόδιας Επιτροπής «πόθεν έσχες»
και ερήµην της Διάσκεψης των Προέδρων. 

Την ίδια τροπολογία είχατε φέρει, ακριβώς για να δείτε τις µε-
θοδεύσεις και το παρασκήνιο που πέφτει σε αυτή την Αίθουσα.
Την ίδια τροπολογία είχε δώσει το παρασκήνιο της Νέας Δηµο-
κρατίας -αυτοί που µπαίνουν από την πίσω πόρτα- σε Βουλευτή
να την καταθέσει και απερρίφθη και για λόγους ουσίας και για
λόγους διαδικασίας. 

Τώρα, ακριβώς πανοµοιότυπη και εκπρόθεσµη µάς την φέρ-
νετε και την εισάγετε στον κώδικα για τη µετανάστευση. Είναι
απαράδεκτο! Δεν είναι αποδεκτό. Να την πάρετε πίσω την τρο-
πολογία και να την πάτε στην Επιτροπή «πόθεν έσχες», να τη συ-
ζητήσετε κανονικά και να την εισάγετε -αν επιµένετε, που είναι
απαράδεκτο να επιµένετε- µε κανονικό τρόπο στη Βουλή και όχι
από το παράθυρο, όχι αεροπλανικά. Αυτή είναι η πρώτη παρα-
τήρησή µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Στην άλλη εκπρόθεσµη τροπο-
λογία έχετε ρύθµιση, η οποία είναι άκρως ρατσιστική. Τα δικα-
στήρια αποφασίζουν άλφα και εσείς αποφασίζετε µε ρύθµιση
εδώ πέρα, µε εκπρόθεσµη τροπολογία, να καταστήσετε την
ποινή των δικαστηρίων αυστηρότερη και µε επιπτώσεις απαρά-
δεκτες για αλλοδαπούς, για πολίτες τρίτων χωρών στη χώρα
µας. Αυτά είναι απαράδεκτα πράγµατα! Να τα αποσύρετε!

Να τα αποσύρετε αµέσως τώρα! Δεν γίνονται παραδεκτά. Δεν
είναι σύννοµα. Είναι παράνοµα. Να τα αποσύρετε και αν επιµέ-
νετε, να ακολουθήσετε τις κανονικές διαδικασίες. 

Και παρακαλώ το Προεδρείο να τηρήσει τον Κανονισµό της
Βουλής. Επιτέλους, το Προεδρείο πρέπει να γίνει θεµατοφύλα-
κας του Κανονισµού της Βουλής. Δεν πρέπει να µιλάµε εµείς -
και µόνο εµείς- γι’ αυτά τα πράγµατα. Εσείς έχετε αυτή την
αρµοδιότητα και την ευθύνη. Εσείς τηρείτε τον Κανονισµό. Αν
εγώ παρεκτραπώ και κάνω κάτι που είναι εκτός Κανονισµού, θα
µε βάλετε στην τάξη.

Βάλτε, λοιπόν, σε τάξη την Κυβέρνηση, που παρεκτρέπεται συ-
νεχώς και παραβιάζει τον Κανονισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εφόσον εγείρονται

ζητήµατα Κανονισµού, το πρώτο πράγµα το οποίο θα ήθελα να
πω -και αυτό πράγµατι πρέπει να τηρηθεί από το Προεδρείο-
είναι ότι υπάρχει ένας συγκεκριµένος τρόπος, µε τον οποίον
γίνονται παρεµβάσεις στα ζητήµατα του Κανονισµού. 

Ο τρόπος δεν είναι να οµιλούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι επ’ αυτών. Δεν υπάρχει µία άτυπος προσυζήτηση επί της
διαδικασίας. Ο τρόπος µε τον οποίον εγείρονται ζητήµατα Κανο-
νισµού, προβλέπεται στον Κανονισµό. Όποιοι, λοιπόν, επικα-
λούνται τον Κανονισµό και θέλουν να θέσουν ζητήµατα Κανο-
νισµού, ας το κάνουν µε τον προβλεπόµενο τρόπο. 

Έχει υπάρξει µία γενική πρακτική, κύριε Πρόεδρε -το λέω
αυτό, διότι αυτό αφορά τη διεύθυνση συζητήσεως- όπου παίρ-
νουν το λόγο συνάδελφοι -συνήθως από την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση- και θέτουν διάφορα διαδικαστικά ζητήµατα. Αυτό δεν
προβλέπεται -ξαναλέω- έτσι στον Κανονισµό. Όποιος θέλει να
θέσει ζητήµατα κανονικότητας, τα θέτει µε τον προβλεπόµενο
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τρόπο και δηµιουργείται συζήτηση επί της κανονικότητος. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τότε, κι εσείς τώρα είστε παρά-

νοµος. Μιλάτε παρανόµως.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Γιατί µιλάω παρανόµως;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Διότι πάτε να δικαιολογήσετε µία

εκπρόθεσµο, εκτός ύλης, τροπολογία. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μα σας ξαναλέω, λοιπόν…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Είναι δυνατόν να το κάνετε αυτό;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εσείς, κύριε Λαφαζάνη -ειδικώς

εσείς, γιατί αυτό ταυτίζεται συχνά µε τη δική σας αντίληψη…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ξέρουµε, θα το κάνουµε αυτό,

αλλά θα εγερθείτε και θα λέτε «νόµιµα».
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι, αλλά ο τρόπος….
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πρέπει να καταλάβετε ότι δεν

µπορείτε… 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Λαφαζάνη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Λαφαζάνη, σας

παρακαλώ!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Λαφαζάνη, δεν µπορεί το Κοι-

νοβούλιο να αποφασίζει µε βάση τα όσα του λέτε εσείς. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όχι, µε τη ρητή γραφή του Κα-

νονισµού. Να τηρηθεί ό,τι γράφει ο Κανονισµός. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το Κοινοβούλιο αποφασίζει µε βάση

τον Κανονισµό που επικαλείστε εσείς. Εσείς θέλετε να απο-
φασίζουµε σύµφωνα µε τις απόψεις σας. 

Και σας ξαναλέω: Θέλετε να θέσετε ζητήµατα κανονικότητας;
Θέστε τα! Ποιος σας έχει εµποδίσει; Θέστε τα ζητήµατα της
κανονικότητας, µε τον προβλεπόµενο τρόπο και θα αποφασίσει
η Βουλή για το ζήτηµα αυτό. 

Πάµε τώρα στο επόµενο θέµα: Εγείρονται συνεχώς διαδικα-
στικά ζητήµατα, λες και θέλουµε να αποφύγουµε την ουσία των
συζητήσεων. Παραδείγµατος χάριν, ακούω από τον κ. Λαφαζάνη
να λέει ότι είναι ρατσιστική η τροπολογία. Γιατί; Θέτει ένα
συγκεκριµένο ζήτηµα. Αυτό ανέπτυξε. Δεν θα µπω στη συζήτηση
για τις τροπολογίες, αλλά λέω τώρα έτσι παρενθετικά και χύδην
τι δηµιουργείται. Είναι, λέει, ρατσιστική η τροπολογία. Γιατί; Διότι
-λέει- εισάγει τη διάκριση ηµεδαπού αλλοδαπού.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όχι, όχι!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Η διάκριση ηµεδαπού - αλλοδαπού

είναι ρατσιστική; Είναι τυπική διάκριση, η οποία υπάρχει µέσα
στο νόµο. Δεν συνδέεται ούτε µε την εθνοτική καταγωγή ούτε µε
τη φυλή ούτε µε το χρώµα. Συνδέεται µε την τυπική κτήση της
ιθαγενείας. Τι να κάνουµε τώρα; Ακούγεται, όµως, αυτό. «Να, η
ρατσιστική τροπολογία που έρχεται και εκπρόθεσµη.» 

Και πάµε στο επόµενο θέµα. Λέτε τώρα ότι για το «πόθεν
έσχες» υπάρχει µεθόδευση. Αντί να κάτσουµε να συζητήσουµε
τι λέει αυτή η τροπολογία όταν έρθει η ώρα της -δεν είναι η ώρα
της τώρα…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Είναι και παραείναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ε, αυτό κάνετε. Καταλάβετε; Ο Κα-

νονισµός κατά την άποψή σας -τον οποίον εσείς επικαλείστε και
θέλετε να τηρείτε- «είναι και παραείναι». Πού; Στην επί της αρχής
συζήτηση! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν έχει αρχίσει η συζήτηση επί
της αρχής. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αν δεν έχει αρχίσει, τότε δεν υπάρχει
καθόλου χώρος συζητήσεως.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Είναι θέµα ουσίας. Να αποσυρ-
θεί τώρα! Δεν είναι νόµιµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θέλω, λοιπόν, να συνοψίσω και να
πω ότι τα ζητήµατα των τροπολογιών πρέπει να τα συζητήσουµε
στη ώρα τους. Η ώρα τους είναι αύριο. 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ πολύ, όποιος θέλει να εγείρει
ζητήµατα Κανονισµού, να τα εγείρει µε τον προβλεπόµενο τρό-
πο. Και για την τήρηση της διαδικασίας έχει ευθύνη το Προεδ-
ρείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Κουτσούµπας, εισηγητής της

Νέας Δηµοκρατίας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έχω δώσει τον λόγο,
κύριε Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ο κύριος Υπουργός ζήτησε τον
λόγο πριν από µένα, αλλά εγώ ζήτησα τον λόγο πριν από τον κ.
Κουτσούµπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Έχω δώσει τον λόγο,
κύριε Πρόεδρε.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών): Θέλω να απαντήσω κι εγώ στον κ. Λαφαζάνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Θέλετε τον λόγο;
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Βέβαια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Κύριε Λαφαζάνη, ευχαριστώ πάρα πολύ, βέβαια, για τα
κοσµητικά επίθετα που χρησιµοποιήσατε, αν κι εγώ τόσα χρόνια
έχω δείξει µε την παρουσία µου…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πολιτικά οµιλώ. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών):
Θα µε αφήσετε να µιλήσω. Εγώ σας άκουσα και δέχθηκα αυτά

που είπατε. 
Ο Υπουργός Εσωτερικών, ο οποίος είναι αρµόδιος για θέµατα

ιθαγένειας, δεν έχει το δικαίωµα σε ένα δικό του νοµοσχέδιο να
φέρει µια οποιαδήποτε τροπολογία για την ιθαγένεια!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όχι εκπρόθεσµα.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Βεβαίως και εκπρόθεσµα µπορεί να τη φέρει, όταν βλέ-
πει ότι οι υπηρεσίες του δεν λειτουργούν καλά κι ότι υπάρχει
πρόβληµα. 

Να σας διαβάσω τι θέλουµε να διορθώσουµε; Στο άρθρο 5 του
Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας, στο τέλος της περίπτωσης β’ γρά-
φουµε το εξής: «Ποινική καταδίκη αλλοδαπού κατά τα ανωτέρω,
που επιβλήθηκε µε αναστολή εκτέλεσης ποινής, εξακολουθεί να
συνιστά κώλυµα προς απόκτηση ελληνικής ιθαγένειας µε πολι-
τογράφηση, ακόµα κι αν παρέλθει ο χρόνος αναστολής, χωρίς
αυτή να αρθεί ή να ανακληθεί». 

Δηλαδή δεν µπορεί ο Υπουργός Εσωτερικών να διορθώσει
αυτό που πιστεύει ότι είναι λάθος; Ο Υπουργός Εσωτερικών, δη-
λαδή, που είναι ο αρµόδιος για τα θέµατα αυτά δεν µπορεί να τα
διορθώσει; 

Δεύτερον, για το θέµα του «πόθεν έσχες» θα πρέπει να µην
κρυβόµαστε, κύριε Λαφαζάνη. Θέλουµε το «πόθεν έσχες» να
ισχύει και να είµαστε ξεκάθαροι όλοι κι ίσοι απέναντι στο νόµο
και επιτέλους να ακολουθούµε τη νοµιµότητα, το Σύνταγµα και
τον Κανονισµό της Βουλής; 

Ο αρµόδιος Υπουργός Δικαιοσύνης ο κ. Αθανασίου δεν έχει
να φέρει άµεσα νοµοσχέδιο, ούτως ώστε να φέρει αυτό που
θέλει µε την τροπολογία. Το Υπουργείο Εσωτερικών πιστεύει ότι
αυτό µε το «πόθεν έσχες» πρέπει να γίνει όσο το δυνατόν πιο
γρήγορα. Πάµε σε εκλογές. Πρέπει να ξέρουµε ο καθένας που
πατάει και τι έχει κάνει στη ζωή του.

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε ξεκάθαρες θέσεις και ξεκάθαρες σχέ-
σεις µε όλους. Και θέλουµε οπωσδήποτε οι Έλληνες Βουλευτές
και οι Υπουργοί που θήτευσαν από το 1974 µέχρι τα σήµερα, να
είµαστε καθαροί στην κοινωνία και να µη δίνουµε το δικαίωµα σε
κανέναν να πατάει σε κάποια πιθανώς σκοτεινά σηµεία ή σε ση-
µεία, τα οποία δεν είναι τόσο καλά διευκρινισµένα. 

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης λοιπόν έκρινε ότι πρέπει να φέρει σε
αυτό το νοµοσχέδιο, για ταχύτερη διαδικασία, το «πόθεν έσχες»
όλων των πολιτικών, όπως έχει ζητήσει ο πρώην Πρόεδρος της
Βουλής, ο κ. Κακλαµάνης. Η Βουλή και η πολιτεία και η Κυβέρ-
νηση έκρινε ότι πρέπει να το φέρει. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αντί να το φέρετε, δίνετε παρά-
ταση και το πηγαίνετε στο τέλος του χρόνου. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
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ρικών): Οποιαδήποτε άλλα θέµατα, κύριε Λαφαζάνη, τα οποία
εσείς θέλετε να τα βάζετε επί της διαδικασίας, εγώ προσωπικά
τα θεωρώ -αν και δεν έχω τίποτα να επισυνάψω σε εσάς- εκ του
πονηρού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Πρόεδρε, έχετε
τον λόγο. Ξέρω ότι µε την τεράστια εµπειρία σας θα βοηθήσετε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, αλλά δεν χρειάζο-
µαι συστάσεις. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξέρετε
όλοι το ανέκδοτο µε την αλεπού που την έπιασαν στο κοτέτσι,
της έκοψαν την ουρά και προσπαθούσε να πείσει όλο το άλλο
σύνολο των αλεπούδων ότι η ουρά είναι ένα περιττό βάρος και
πρέπει να το κόψουν όλες. Αυτό, δυστυχώς, συµβαίνει στην πο-
λιτική ζωή του τόπου. 

Εγώ προέβλεψα στο Δήµο Αθηναίων ποιος θα είναι αυτός που
θα εκλεγεί, διότι όλοι οι άλλοι υποψήφιοι θεωρούνται πολιτικοί.
Δεν ανέχοµαι να αποτελεί ύβρη η ιδιότητα του ενεργού πολίτη -
του ενεργότερου από οποιουσδήποτε άλλους- που ασχολείται
µε τα κοινά. Όπως έλεγαν οι Ρωµαίοι, αυτός ο πολίτης πρέπει να
ζει και γύρω - γύρω να έχει τζάµια για να βλέπει ο καθένας, ο
κάθε πολίτης πως ζει και πως συµπεριφέρεται. 

Ο κύριος Υπουργός, αρµόδιος για τα συγκεκριµένα θέµατα
που µας φέρνει και το νοµοσχέδιο, έχει και µια άλλη ιδιότητα,
την οποία υποθέτω υπερηφάνως θα φέρει: Έχει την ιδιότητα του
τέως Εκπροσώπου Τύπου του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας,
µε το οποίο εµένα και το ΠΑΣΟΚ η µόνη σχέση που µας συνδέει
είναι να µην υπάρξει πολιτική αστάθεια. Πολιτική αστάθεια όπως
αυτή που είχαµε οχτώ µήνες όταν εκβιαζόταν η παραίτηση του
τότε Πρωθυπουργού, Γιώργου Παπανδρέου και η χώρα από το
Νοέµβρη του 2011 µέχρι τον Ιούνιο του 2012 ήταν, ως εικόνα για
τις αγορές για τις οποίες οι πάντες κόπτονται, µια χώρα που δεν
ήξεραν αν θα µείνει στο ευρώ, αν θα βγει από το ευρώ, αν θα
έχει πολιτική σταθερότητα, αν θα έχει κοινωνική ειρήνη µε όλα
όσα συνέβαιναν στην Αθήνα µε αυτούς που την έκαιγαν, µε αυ-
τούς που δεν άφηναν τους τουρίστες να µπουν στην Ακρόπολη. 

Μέσα, λοιπόν, σ’ αυτήν την Αίθουσα ήµασταν υποχρεωµένοι
να ψηφίζουµε ό,τι αξίωναν για να µην καταρρεύσει η χώρα.

Διότι όπως έλεγαν τότε, «Τη Δευτέρα ανοίγουν τα χρηµατιστή-
ρια». Όσοι είναι έξω από τη Βουλή θα µας χειροκροτήσουν αν
δεν ψηφίσουµε. Αλλά έπειτα από δύο-τρεις µέρες χορών και πα-
νηγυριών θα µας ρωτούσαν: «Τι κάνουµε τώρα;». 

Αυτή, λοιπόν, την έντιµη, την πατριωτική, την υπεύθυνη στάση
του ΠΑΣΟΚ την καπηλεύονται και την εκµεταλλεύονται, για να
εξαφανιστεί το ΠΑΣΟΚ. Και η πρώτη ευθύνη γι’ αυτό και η πρώτη
ιδιοτέλεια βρίσκεται στην ηγεσία του κόµµατος µε το οποίο,
όπως είπα, για να υπάρξει σταθερότητα και να βγει η χώρα από
την κρίση, το ΠΑΣΟΚ συµπράττει. 

Ε, αυτή είναι η έννοια της δικής µου ψήφου. Δεν είναι για να
δηµιουργείται η εντύπωση σε ολόκληρο τον ελληνικό λαό ότι
όλοι εδώ µέσα είµαστε αλεπούδες µε κοµµένη την ουρά, ώστε,
όπως διάβαζα και σήµερα στο «ΔΟΛιον» συγκρότηµα, στον κα-
τεξοχήν «ΚΗΡΥΚΑ» του, όπως έπαψε να υπάρχει η Ένωση Κέν-
τρου, έτσι πρέπει να πάψει να υπάρχει και το ΠΑΣΟΚ. Για ποιο
λόγο; Για το λόγο που ο ίδιος ο «αρχιεράρχης» του εν λόγω συγ-
κροτήµατος έγραφε πριν από πέντε εβδοµάδες ότι το δίλληµα
για τον ελληνικό λαό θα είναι «Σαµαράς ή Τσίπρας». Πολλοί συµ-
βάλλουν σε αυτό το παιχνίδι, αδιαφορώντας για τις συνέπειες σε
βάρος του τόπου, αδιαφορώντας για το τι θα γίνει την επόµενη
µέρα. 

Εδώ, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός, ο οποίος
έχει αρίστη γνώση αυτών των θεµάτων, από µέρους του κόµµα-
τός του τότε και του Προέδρου, του νυν Πρωθυπουργού, εξήγ-
γειλε και επαίρετο ότι, θα ελέγξουµε από το ’74 και εδώ τα
περιουσιακά -όχι τυπικά το «πόθεν έσχες», αλλά πώς ζουν, τι απέ-
κτησαν, πώς το απέκτησαν- όλων όσων διετέλεσαν Πρωθυπουρ-
γοί, Υπουργοί, Αρχηγοί κοµµάτων µέχρι και το Μάη του 2012. 

Δυστυχώς, αυτά ελέγοντο. Όµως, η αντίστοιχη πρόταση µε τη
δικαιολογία ότι το Υπουργείο Οικονοµικών, το Γενικό Λογιστήριο,
προβλέπει δαπάνη, ήξεραν ότι δεν πρόκειται να συζητηθεί. 

Έκανα εγώ την πρόταση, λοιπόν, προσυπέγραψαν εβδοµήντα
πέντε Βουλευτές και οµοφώνως η Βουλή την ψήφισε. Και τώρα,

ενώ σύµφωνα µε το νόµο σε ένα χρόνο έπρεπε να έχει ολοκλη-
ρωθεί ο έλεγχος, κλείνουµε δύο χρόνια -και µας ζητούσαν µε µία
τροπολογία και ορθώς έγινε ο υπαινιγµός περί µεθόδευσης….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Δεν έγινε ορθώς,
κύριε Πρόεδρε. Αρκετά! Δεν έγινε ορθώς! Δεν υπάρχει µεθό-
δευση!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είναι δυνατόν, κύριε Πρόεδρε; 
Να κατέβετε να µιλήσετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Αρκετά! Σας παρα-

καλώ πάρα πολύ!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ακούστε, προεδρεύετε, είστε

συνένοχος. Να κατέβετε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Δεν θα µου πείτε!

Όπως λέτε κι εσείς: «συµβουλές δεν θέλω»! Έχουµε ο καθένας
την ιστορία του.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι από τη θέση του Προ-
έδρου! Τα έχετε καταργήσει όλα! Από τη θέση του Προέδρου
όποια άποψη έχετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τι είπατε;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αν έχετε άποψη, θα κατεβείτε

να µιλήσετε, όπως λέει ο Κανονισµός, από τη θέση του Βου-
λευτή, όχι από τη θέση του Προέδρου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας παρακαλώ. Ξέ-
ρετε το σεβασµό µου απέναντί σας. Σας παρακαλώ όµως.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Λοιπόν, η τροπολογία αυτή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ξέρετε ότι δεν έχετε

δίκιο. Μην είστε άδικος. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ακούστε, εµένα δεν µπόρεσε

σαράντα χρόνια εδώ µέσα να µου κλείσει κανείς το στόµα, διότι
έχω, από το λαό που µε στέλνει εδώ, εντολή να µιλάω καθαρά,
µε τη συνείδησή µου. 

Λοιπόν, η Βουλή, έκλεισε 10 Απριλίου και µόλις την παραµονή
εδέησε να δηµοσιεύσουµε επιτέλους το νόµο αυτόν. Έγιναν χί-
λιες δύο προσπάθειες µέχρι την τελευταία στιγµή να µην ψηφι-
στεί ο νόµος. Ας απαντήσουν, αν ερωτηθούν, οι εισηγητές και
της Νέας Δηµοκρατίας και των άλλων κοµµάτων για τις πιέσεις
που υφίσταντο.

Μα, κύριε Υπουργέ, τι άλλο είναι, παρά µεθόδευση, το να βά-
ζουν τον κ. Κεφαλογιάννη, µόλις εκλεγέντα Βουλευτή στην Κρή-
τη, και τον κ. Γκόκα, µόλις εκλεγέντα Βουλευτή στην Άρτα, να
φέρνουν νύχτα αυτήν την τροπολογία; Επιτέλους, καταργήσαµε
τις βραδινές συνεδριάσεις για να φύγει αυτή η µοµφή ότι «νύχτα
ψηφίζονται εδώ όλα». Και βεβαίως, αντιτάχθηκα. 

Δεν πέρασε αυτή η τροπολογία, διότι ο κ. Δένδιας είχε την εν-
τιµότητα, κύριε Υπουργέ, και την αίσθηση ντροπής να πει ότι
«εγώ στο νοµοσχέδιό µου δεν βάζω άσχετη τροπολογία».

Είµαι βέβαιος -είστε νέος στην ενεργό πολιτική και παλιός στο
δηµόσιο βίο- ότι θα τιµήσετε κι εσείς το όνοµά σας ως έντιµου
δηµοσιογράφου και θα πείτε: «Σε νοµοσχέδιο για τη µετανά-
στευση το πόθεν έσχες;» Τέτοια ρεζιλίκια; Δηλαδή, θέλουµε ο
λαός πραγµατικά να ξεσηκωθεί; Κάποιοι µπορεί να το θέλουν.
Κάποιοι µπορεί να θέλουν την ανωµαλία.

Αυτή η τροπολογία είναι αντισυνταγµατική. Δεν κατατέθηκε
σύµφωνα µε το Σύνταγµα. Είναι αντίθετη στον Κανονισµό και
πάνω απ’ όλα είναι αντίθετη στο ήθος ενός Κοινοβουλίου που
δεν µπορεί να υποτάσσεται σε ό,τι ο εκάστοτε ένοικος του Μα-
ξίµου θα παραγγέλνει. Καθαρές κουβέντες.

Ο Πρωθυπουργός, που εγώ στηρίζω µε την ψήφο µου, να
έρθει εδώ και να µας πει γιατί δεν θέλει να εφαρµοστεί αυτός ο
νόµος για το «πόθεν έσχες», για ποιους κόπτεται. Εγώ προσω-
πικά, για τον ίδιο, δεν φαντάζοµαι τίποτα, αλλά µε προβληµατίζει
αυτή η επιµονή να έχουµε «παγωµένη» την επιτροπή. Τι λέµε για
παράταση; Εδώ από το Δεκέµβριο δεν συνεδριάζει καν η επι-
τροπή. Αυτά είναι ντροπή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μα, κύριε Πρόεδρε,
επιτρέψτε µου. Τι είναι αυτά που λέτε;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εγώ τουλάχιστον δεν πρόκειται
να είµαι εδώ, σ’ αυτήν την Αίθουσα, και να σιωπώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όταν υπάρχει θέµα ντροπής,
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τη ντροπή να τη λούζονται όσοι το θέλουν, οπουδήποτε κι αν
ανήκουν εδώ µέσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Όσοι έχουν ευθύνες,
κύριε Πρόεδρε. Δεν είναι γενικό αυτό.

Κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Υπάρχει λόγος ν’ ανέβω στο

Βήµα να µιλήσω για το νοµοσχέδιο, αφού άλλα συζητάµε;
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Παρακαλώ, έχετε τον
λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είµαι νέος Βουλευτής µε µικρή κοινοβουλευτική θητεία, για να
κάνω παρατηρήσεις στους µεγάλους, µε µεγαλύτερη εδώ µέσα
εµπειρία. Αλλά ένα έχω να σας πω: Μας παρακολουθούν -όσοι
µας παρακολουθούν, όσοι απέµειναν να µας παρακολουθούν
από τους Έλληνες πολίτες- και βλέπουν ότι για λόγους πολιτικών
σκοπιµοτήτων, για λόγους επικαιρότητας βάζουν τέτοια θέµατα,
όταν έχουµε να συζητήσουµε σαν νοµοθετικό σώµα ένα τέτοιο
σοβαρό νοµοθέτηµα, που απασχολεί την ελληνική κοινωνία, που
πρέπει να απασχολήσει όλους τους Έλληνες, αλλά και τους φι-
λοξενούµενους, εµείς ρίχνουµε αλλού τα βέλη µας.

Πράγµατι, είναι επτάµισι η ώρα, είναι µισή ώρα πριν το κεν-
τρικό δελτίο ειδήσεων και πρέπει κάτι σοβαρό να παίξουν, πέρα
από αυτό που συζητάµε. Αυτή είναι η ουσία.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εγώ µιλώ για τα δελτία; Σας
ερωτώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Κακλαµάνη,
όταν µιλήσατε, κανείς δεν σας διέκοψε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Εγώ δεν σας διέκοψα, κύριε Πρό-
εδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Κουτσούµπα, σας ερω-
τώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Μη µε ρωτάτε. Δεν σας απαντώ,
γιατί κάνετε κατάχρηση της θέσης σας. Σας σέβοµαι για τη θη-
τεία σας, αλλά κάνετε κατάχρηση της θέσης σας. Αυτό σας λέω
µόνο. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εγώ τα κανάλια τα έχω γραµ-
µένα. Ντροπή σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Πρόεδρε, γιατί;

Βοηθήστε, σας παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Σας σέβοµαι για τη θέση σας,

αλλά κάνετε κατάχρηση του αξιώµατός σας. Καταργείτε ο ίδιος
τον Κανονισµό. Αυτό κάνετε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είστε νέος! Μπράβο!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα σας

ακούσω. Εσείς ο ίδιος που επαίρεστε για τον Κανονισµό, τον κα-
ταργείτε ο ίδιος µε τη συµπεριφορά σας.

Εγώ, λοιπόν, θα µιλήσω για το νοµοσχέδιο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αυτό είναι το ήθος σας, αλλά

και ήθος του Προεδρεύοντος που µε φιµώνει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Ορίστε η κατάντια του Κανονι-

σµού από τον µεγαλύτερο εδώ µέσα σε θητεία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Μα, κύριε Πρόεδρε,

αν είναι δυνατόν!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Μας διδάσκετε εµάς τους νεότε-

ρους.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα µιλήσω µετά. Θέλει δεν

θέλει ο Προεδρεύων, θα µου δώσει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Είναι δυνατόν να λέτε

ότι σας φιµώνουµε; Προς Θεού!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Μας διδάσκετε µε τη συµπερι-

φορά σας. Σας ευχαριστούµε!
Σας παρακαλώ, µηδενίστε τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Εννοείται. Συνεχίστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

σήµερα…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τι φταίµε εµείς που µιλάει στις

εφτάµισι η ώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Λαφαζάνη, τι

θέλετε τώρα εσείς; Σας παρακαλώ!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Λαφαζάνη, αφήστε να συ-
ζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο, που και το κόµµα σας το στηρίζει -
έστω και έµµεσα- µε το οποίο λύνουµε σοβαρά προβλήµατα της
κοινωνίας. Θέλετε το νοµοθετικό Σώµα να κάνει πολιτική. Κάνει
πολιτική, αλλά δεν πολιτικοποιεί µέσα στην Αίθουσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το προτεινόµενο σχέδιο ει-
σάγεται για πρώτη φορά στην ελληνική έννοµη τάξη Κώδικας Με-
τανάστευσης και Κοινωνικής Ένταξης. Ας κάνουµε µια µικρή
αναδροµή στο τι συµβαίνει µε το µεταναστευτικό ζήτηµα στην
Ελλάδα. Πριν προχωρήσω όµως στην παρουσίαση των κεντρικών
σηµείων του νοµοσχεδίου και του περιεχοµένου αυτού, θα ήθελα
να σας πω ότι στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής από όλες τις
πτέρυγες, ανεξάρτητα αν διαφωνούµε ή συµφωνούµε σε µερικά
ζητήµατα, ακούσαµε τους φορείς και έγινε πράγµατι µια καλή
επεξεργασία του κειµένου και συζήτηση. Ο αρµόδιος Υπουργός,
πράγµατι δέχθηκε πολλές παρεµβάσεις και νοµοθετικές βελτιώ-
σεις, οι οποίες συντελούν στο να έχουµε ένα καλύτερο νοµοθέ-
τηµα.

Το µεταναστευτικό ζήτηµα στην Ελλάδα αναφέρεται στην πα-
ράνοµη είσοδο µεγάλου αριθµού µεταναστών κατά την περίοδο
1990-2011. Η πτώση των σοσιαλιστικών καθεστώτων δηµιούρ-
γησε το πρώτο κύµα οικονοµικής µετανάστευσης µε προορισµό
την Ελλάδα, από Αλβανία, Βουλγαρία και Ρουµανία  διά µέσου
των βόρειων συνόρων. Στη συνέχεια προστέθηκαν µετανάστες
από χώρες της Αφρικής και της Ασίας. Η Ελλάδα έγινε πόλος
έλξης µεταναστών από όλο τον κόσµο. Το 7% του πληθυσµού
είναι µετανάστες από χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η Ελ-
λάδα χαρακτηρίστηκε ως πύλη της Ευρώπης για παράνοµη µε-
τανάστευση. Εννιά στους δέκα προς την Ευρώπη διακινούντο
µέσω της Ελλάδας. 

Ποιο είναι το νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο ισχύει; Από το 1991
τέθηκε σε εφαρµογή η Συνθήκη Σένγκεν και η Ευρωπαϊκή Ένωση
απέκτησε ενιαία σύνορα. Το 2004 δηµιουργήθηκε η Frontex, µε
σκοπό τον περιορισµό της µετανάστευσης. Το κανονιστικό πλαί-
σιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη µετανάστευση συνοψίζεται
στα εξής: Έχουµε τη Συνθήκη του Άµστερνταµ του 1999, του
Τάµπερε το 1999, της Σεβίλλης και Θεσσαλονίκης του 2003 και
των Βρυξελών του 2005, 2008 και 2009. 

Η Ελλάδα γίνεται χώρα υποδοχής το 1990 και τότε ξεκινά η
διαµόρφωση της µεταναστευτικής πολιτικής. Ποιες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες έχουν ληφθεί µέχρι στιγµής; Ο αρχικός νόµος που
ίσχυε για τους πρόσφυγες της Μικράς Ασίας ήταν ο ν. 4310/
1929. Στη συνέχεια µε το νόµο του 1975 τέθηκαν οι προϋποθέ-
σεις εισόδου, παραµονής και απέλασης. Σηµαντικό βήµα έγινε
µε το νόµο του 2001 µε τίτλο «Είσοδος, παραµονή, ιθαγένεια».
Το βασικό νοµοθέτηµα είναι ο ν. 3386/2005, που ενσωµατώνει
κοινοτικές οδηγίες και επιλύει πολλά ζητήµατα του µεταναστευ-
τικού προβλήµατος. 

Η χώρα µας, έχοντας την Προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
έχει σαν βασικό θέµα προώθησης το µεταναστευτικό πρόβληµα.
Στον υπό συζήτηση κώδικα, στο σηµερινό νοµοσχέδιο, ενσωµα-
τώνονται ρυθµίσεις του ν. 3386/2005 και άλλων δεκαεννέα τρο-
ποποιητικών νοµοθετικών παρεµβάσεων και προεδρικών διαταγ-
µάτων και γίνεται µια προσπάθεια περιορισµού των απαιτούµε-
νων υπουργικών αποφάσεων. 

Η σύνταξη και υιοθέτηση του κώδικα ήταν αναγκαία και επιβε-
βληµένη, βάσει των νέων οικονοµικών και κοινωνικών δεδοµένων,
των προβληµάτων δυσλειτουργίας και εφαρµογής, που παρατη-
ρήθηκαν από την υφιστάµενη νοµοθεσία, η οποία έπρεπε να αν-
ταποκρίνεται στις ανάγκες των πολιτών των τρίτων χωρών. Ωστό-
σο, η πολυδιάσπαση δηµιουργούσε προβλήµατα στην εφαρµογή
του. 

Οι διατάξεις του ν. 3386/2005 είχαν συµπληρωθεί, τροποποι-
ηθεί ή καταργηθεί, ενώ η ενσωµάτωση πολλών κοινοτικών οδη-
γιών αντιθέτων µε το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο επέβαλαν την
υιοθέτησή του. 

Ήταν, λοιπόν, κοινή διαπίστωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για την ανάγκη λήψης πρόσθετων µέτρων, προς το σκοπό αντι-
µετώπισης των δυσλειτουργιών του θεσµικού πλαισίου που οφεί-
λονταν σε συνεχείς µεταβολές ή διαφορετική προσέγγιση των
θεµάτων, µε στόχο να καταστεί ορθολογικό, λειτουργικό και συµ-
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βατό µε τη διαµορφούµενη κοινωνικοοικονοµική κατάσταση. 
Ο κώδικας, το σχέδιο νόµου που έχουµε προς συζήτηση στη

σηµερινή συνεδρίαση της Ολοµέλειας, αποτελείται από τρία
µέρη και εκατόν σαράντα ένα άρθρα. Το πρώτο µέρος αποτελεί-
ται από οκτώ κεφάλαια και ρυθµίζει τη διέλευση προσώπων από
τα σύνορα και τη διαµονή πολιτών τρίτων χωρών στην ελληνική
επικράτεια. Περιλαµβάνει τις παρακάτω κυριότερες ρυθµίσεις:
Αναφέρεται σε ζητήµατα διαδικασίας εισόδου και εξόδου από τη
χώρα, διοικητικές διατυπώσεις του δικαιώµατος διαµονής, ανα-
φέρεται στην εργασία και την άσκηση επαγγελµατικής δραστη-
ριότητας, στη χορήγηση και ανανέωση αδειών διαµονής για
λόγους ανθρωπιστικούς, αλλά και στα δικαιώµατα και στις υπο-
χρεώσεις των πολιτών των τρίτων χωρών.

Το Δεύτερο Μέρος -από το άρθρο 32 έως το 128- αποτελείται
από έξι τµήµατα. Ενσωµατώνει κοινοτικές οδηγίες που αφορούν
σπουδές, έρευνα, απασχόληση ατόµων υψηλής ειδίκευσης. Ανα-
φέρεται στην οικογενειακή επανένωση και στο καθεστώς για
τους επί µακρόν διαµένοντες. 

Το Τρίτο Μέρος αποτελείται από τρία κεφάλαια και αναφέρε-
ται στην κοινωνική ένταξη. Περιλαµβάνει διατάξεις οργανωτικού
χαρακτήρα και µεταβατικές ρυθµίσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον κώδικα, που συντάχθηκε
κατ’ επιταγή του Συντάγµατος από τη συγκροτηθείσα προς
τούτο επιτροπή επιτυγχάνεται συγκέντρωση και συστηµατοποί-
ηση των διατάξεων µεταναστευτικής νοµοθεσίας, ευκολότερη
πρόσβαση και κατανόηση από τον πολίτη, διευκόλυνση των αρ-
µοδίων υπηρεσιών, κατοχύρωση και ενίσχυση των δικαιωµάτων,
απλοποίηση των διαδικασιών όσον αφορά τη διαµονή, την εργα-
σία και για τη δεύτερη γενιά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριοι συνάδελφοι,

παρακαλώ, ησυχία για να ακούσουµε τον εισηγητή. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Δεν χρειάζεται να ακούσουν, κα-

ταργούµε τον κανονισµό µόνοι µας. Δεν ξέρω και εγώ αν πρέπει
να συνεχίσω να µιλάω. 

Συνοπτικά οι παρεµβάσεις κινούνται σε τέσσερις άξονες στο
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. 

Πρώτος άξονας είναι η απλοποίηση διαδικασιών. Στόχος είναι
η µείωση του λειτουργικού, διοικητικού κόστους, η καλύτερη
εξυπηρέτηση των πολιτών, η διευκόλυνση των υπηρεσιών. 

Ο δεύτερος άξονας αναφέρεται στην επανεξέταση των όρων
πρόσβασης στην αγορά εργασίας και στην καλλιέργεια φιλικού
κλίµατος για επενδύσεις από πολίτες τρίτων χωρών. Απαιτείται
να υπάρχει έλεγχος της αγοράς προς εξυπηρέτηση των πραγ-
µατικών αναγκών της οικονοµίας και της ελληνικής κοινωνίας,
έλεγχος συρροής των πολιτών τρίτων χωρών –ποιότητα και πο-
σότητα- για λόγους υγιεινής και ασφάλειας µε ευνοϊκές ρυθµί-
σεις. 

Ο τρίτος άξονας αναφέρεται στους όρους και τις προϋποθέ-
σεις διαµονής, στην πρόβλεψη για τις άδειες, τα τεκµήρια και την
πληρωµή των όρων ένταξης. 

Ο τέταρτος άξονας αναφέρεται στη διασφάλιση της νοµιµό-
τητας της διαµονής της δεύτερης γενιάς. Θεσµοθετείται µια
δέσµη µέτρων, που λειτουργεί σαν προστατευτικό πλαίσιο και δι-
ευκολύνει την ενταξιακή προοπτική. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο περιέ-
χονται διατάξεις µεταβατικού χαρακτήρα, αναγκαίες για την αν-
τιµετώπιση και επίλυση επίκαιρων ζητηµάτων, που έχουν ανακύ-
ψει λόγω της κοινωνικοοικονοµικής κρίσης και ύφεσης.

Με το υπό συζήτηση και κρίση νοµοσχέδιο νοµίζω ότι γίνεται
ένα σηµαντικό βήµα για µια ολοκληρωµένη εθνική µεταναστευ-
τική πολιτική, που κινείται στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής πολιτικής
για τους νόµους της µετανάστευσης, χωρίς να παραγνωρίζονται
οι εθνικές προτεραιότητες µε σεβασµό στα δικαιώµατα και τις
υποχρεώσεις. Ιδιαίτερη µέριµνα λαµβάνεται για όσους έχουν
ισχυρούς δεσµούς µε τη χώρα και ιδίως για τη δεύτερη γενιά. 

Καταλήγω µε µία ευχή. Προσδοκούµε αυτό το νοµοσχέδιο να
επιλύσει προβλήµατα, χωρίς να δηµιουργήσει, βεβαίως, άλλα
προβλήµατα στην ελληνική κοινωνία. Με αυτό το νοµοσχέδιο δεί-
χνουµε τον πολιτισµό µας, το ανθρώπινο πρόσωπό µας, αλλά θέ-
τουµε συγχρόνως και εκείνες τις ασφαλιστικές δικλίδες για την

προστασία, τη δηµόσια τάξη και την ασφάλεια της ελληνικής κοι-
νωνίας. Εισηγούµαι την ψήφισή του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

το λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ορίστε, κύριε Πρό-

εδρε, βάσει του Κανονισµού έχετε το λόγο. Πάντως, ο κύριος συ-
νάδελφος δεν αναφέρθηκε σε εσάς. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ο κύριος συνάδελφος, απευ-
θυνόµενος σε εµένα, είπε ότι όλη αυτή η συζήτηση γίνεται για τα
δελτία ειδήσεων. Και απετόλµησα να τον ρωτήσω αν φαντάζεται
ότι εγώ εδώ µιλάω για τα δελτία ειδήσεων. Αν και νέος συνάδελ-
φος, θα έχει προσέξει ότι εδώ και πολλά χρόνια δεν εµφανίζοµαι
στην ιδιωτική τηλεόραση, διότι ξέρω τι σηµαίνει για τον ελληνικό
λαό, για τη χειραγώγησή του και τον εκχυδαϊσµό του. Αντί να µου
πει, λοιπόν, «όχι, κύριε Κακλαµάνη, δεν εννοώ κάτι τέτοιο», άρ-
χισε να µου λέει αυτά τα οποία άκουσε η Αίθουσα. Όµως, κανείς
δεν άκουσε τι αντέτεινα εγώ, διότι το µικρόφωνό µου ήταν κλει-
στό. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν µου αρέσει να κάνω ένα πράγµα, να δίνω
συµβουλές, διότι αµέσως καθένας λέει: «µα, τώρα, επειδή είσαι
σαράντα χρόνια εδώ µέσα, πρέπει να µας δίνεις συµβουλές;».
Εγώ νοµίζω ότι αν κάποιος θέλει να διακόψει τον οµιλητή, ρωτάει
το Προεδρείο -«δέχεστε διακοπή, κύριε τάδε;»- και αν µεν δέχε-
ται, εντάξει. Διαφορετικά, λέει ότι δεν δέχεται διακοπή ο οµιλη-
τής.

Αυτό το θέατρο –γιατί περί θεάτρου πρόκειται- αυτός που είναι
στο Βήµα ή στην Προεδρική Έδρα να µιλάει για κάποιον, ο
οποίος είναι στην Αίθουσα και ο οποίος δεν ακούγεται, και να
λέει ό,τι προσβλητικό µπορεί να ειπωθεί, είναι απαράδεκτο. Γι’
αυτό εγώ παραπονούµαι. 

Δεν θα ήθελα να δώσω συνέχεια, γιατί τους νέους συναδέλ-
φους, ειλικρινά –το ξέρουν πολλοί εδώ- τους βλέπω µε ιδιαίτερη
συµπάθεια, ιδιαίτερα όταν δεν τους βλέπω να παίρνουν το δρόµο
για τα κανάλια και τους χρηµατοδότες, αλλά να έρχονται στο
Βήµα της Βουλής και εδώ να καταξιώνονται, γιατί εδώ τους πα-
ρακολουθεί ο λαός. 

Και το κανάλι της Βουλής, για το οποίο είχα την ιδέα και την
ευθύνη, στο λαό απευθύνεται, εάν θέλει να σηκωθεί από τους
καναπέδες και να δει τι γίνεται εδώ και τι δείγµα γραφής και
λόγου δίνει ο κάθε εκπρόσωπός του εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Κακλαµάνη,
επειδή σας ξέρω από το 1993, µπορώ ευθέως να πω, µε όλη την
ειλικρίνεια που πάντα µε διακρίνει, πόσο καλός Πρόεδρος, ιδιαί-
τερα έναντι της Βουλής και των Βουλευτών, ήσασταν και να το-
νίσω ότι αυτό χρειαζόµαστε από εσάς, κύριε Πρόεδρε: τη
συµβουλή σας. Μην µας µαλώνετε, όµως, συνέχεια.

Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει η εισηγητής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής

Αριστεράς, η κυρία Κατριβάνου.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εγώ θα εστιάσω στο νοµοσχέδιο αυτήν τη στιγµή.
Θα αφήσω αυτό που προηγήθηκε, γιατί θεωρώ ότι είναι σηµαν-
τική η κουβέντα γι’ αυτό το νοµοσχέδιο. 

Γιατί, λοιπόν, είναι σηµαντική; Θα σας πω ότι οφείλουµε να
κουβεντιάσουµε επιτέλους µε όρους ένταξης και όχι µε όρους
λαθροµετανάστευσης, κλειστών συνόρων και όλης της ακροδε-
ξιάς προπαγάνδας. 

Ξεκινώ λοιπόν. 
Κύριε Κακλαµάνη, αν µπορείτε, επειδή είµαι µία καινούρια

Βουλευτής του τελευταίου ενάµιση χρόνου, θα ήθελα την υπο-
στήριξή σας.

Όπως είπα, λοιπόν, πριν από µερικές εβδοµάδες που αρχίσαµε
αυτήν τη συζήτηση για το νοµοσχέδιο για τον Κώδικα Μετανά-
στευσης, καλωσορίσαµε αρχικά την Κυβέρνηση και είπαµε:
«καλώς ήρθατε στο βασίλειο της πραγµατικότητας!». Και το κά-
ναµε αυτό, παρ’ όλο που θέσαµε και τις επιφυλάξεις και τις δια-
φωνίες µας –που θα αναπτύξω στη συνέχεια- για τη νοµοθετική
αυτή πρωτοβουλία, γιατί είναι η πρώτη φορά, που όσο είµαι εγώ
εδώ βλέπουµε την προσπάθεια να δούµε το µεταναστευτικό,
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όπως είπα πέρα, από τις ακροδεξιές ιδεοληψίες, υπεύθυνα και
ρεαλιστικά. 

Πώς το κάνουµε αυτό; Με ένα βήµα, που δεν συζητάµε µόνο
αυτό που γίνεται, δηλαδή την ποινικοποίηση της φτώχειας, δεν
συζητάµε για λαθραίους ανθρώπους, δεν συζητάµε για το µύθο
των κλειστών συνόρων, διότι κλειστά σύνορα δεν γίνεται να
έχουµε στην Ελλάδα, που έχει τριάντα δύο χιλιάδες χιλιόµετρα
θαλάσσια σύνορα και που πρέπει να αφήνει δίοδο για πρόσφυ-
γες και αιτούντες άσυλο και που θα δέχεται µετανάστες, γιατί η
µετανάστευση είναι ένα φαινόµενο που γίνεται ανά τους αιώνες
και θα γίνεται, και κάθε φτωχός ή θύµα πολέµου θα ψάχνει µία
καλύτερη ζωή, θα ψάχνει να ζήσει και δεν θα τον σταµατήσουµε
φράζοντας τα σύνορα –και το ξέρουµε αυτό- και έχουµε διεθνείς
υποχρεώσεις γύρω από αυτό να αφήνουµε δίοδο για πέρασµα
και οτιδήποτε άλλο είναι απλώς προπαγάνδα. 

Άκουσα, λοιπόν, µε µεγάλη χαρά, για πρώτη φορά, συναδέλ-
φους από όλες τις παρατάξεις, να συζητούν το θέµα της ένταξης
και νοµίζω ότι αυτό είναι σηµαντικό. Και είναι σηµαντικό γιατί,
όπως λέω, αναδεικνύουµε τους µετανάστες και τους πρόσφυγες,
γιατί η Κυβέρνηση µέχρι σήµερα αναδεικνύει τους µετανάστες
και τους πρόσφυγες ως απειλή και ως εχθρό και έτσι προτείνει
αυτά που έχει προτείνει µέχρι τώρα: Ανακατάληψη των πόλεων.
Οι επιχειρήσεις του «Ξένιου Δία» µε µαζικές συλλήψεις, που κα-
ταγγέλθηκαν και στη χώρα µας και στην Ευρώπη ως παράνοµες
και ρατσιστικές πρακτικές. Και ένα διαρκές έγκληµα: να κλεί-
νουµε ανθρώπους µε διοικητική κράτηση για δεκαοκτώ µήνες -
έξι χιλιάδες µετανάστες έχουν µέχρι τώρα κρατηθεί- χωρίς να
έχουν διαπράξει κανένα έγκληµα και χωρίς δίκη, µόνο και µόνο
γιατί µπήκαν µέσα στη χώρα χωρίς χαρτιά. Να τους κλείνουµε
σε κέντρα κράτησης µε άθλιες συνθήκες, τόσο άθλιες, που όχι
µόνο έχουµε κατηγορηθεί διεθνώς γι’ αυτό, αλλά ακόµη και οι
ενώσεις των αστυνοµικών θέτουν το θέµα ότι είναι άθλιες και ότι
είναι κίνδυνος και για την υγεία των ανθρώπων.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Με συγχωρείτε, κυρία Κατριβάνου, συζητάµε για το µε-
ταναστευτικό. Δεν συζητάµε για…

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Και λέω, λοιπόν, ότι όσον αφορά το
µεταναστευτικό είναι πολύ σοβαρό να θέσουµε το πλαίσιο, γιατί
µέχρι τώρα το µεταναστευτικό πλαίσιο συζητιέται µε όρους αν-
θρώπων λαθραίων, ανθρώπων παρανόµων και µε τις ρατσιστικές
πρακτικές της Κυβέρνησης. 

Με αυτούς τους όρους έχει συζητηθεί το µεταναστευτικό
µέχρι τώρα και µε έναν αντιρατσιστικό νόµο, που έχει παγώσει
και που δεν έρχεται στην Ολοµέλεια να ψηφιστεί. Γιατί η µόνη
συνταγή προστασίας των Ελλήνων µέσα στην κρίση, που έχει
προτείνει η Κυβέρνηση µέχρι τώρα, είναι αυτό το περιθώριο και
το να νοµιµοποιεί τις απεχθείς απόψεις της Χρυσής Αυγής. Όλα
αυτά δεν έχουν λύσει κανένα πρόβληµα, γι’ αυτό καλωσορίσαµε
την Κυβέρνηση στην επικράτεια της πραγµατικότητας και του ρε-
αλισµού. 

Περίπου εκατό χιλιάδες άνθρωποι έχουν εκπέσει από τη νοµι-
µότητα λόγω της κρίσης. Ήταν µετανάστες ενταγµένοι και νόµι-
µοι που, όµως, λόγω της ανεργίας και των ενσήµων αντιµετωπί-
ζουν ακριβώς τα ίδια προβλήµατα, που αντιµετωπίζουν και οι Έλ-
ληνες, κι επιπλέον έχουν χάσει τη νοµιµότητα. Από εκεί που εί-
χαµε προοπτικές για κοινωνική συνοχή και ένταξη αυτών των
ανθρώπων, τώρα έχουµε το φόβο να ξαναβγούν στο περιθώριο
και να ενταθεί αυτό το περιθώριο. 

Από την άλλη, υποστηρίζεται ότι αυτή η πρακτική θα φέρει
ασφάλεια. Εµείς λέµε ότι δεν θα φέρει ασφάλεια. Αυτό το περι-
θώριο που δηµιουργείται µε το να εκπίπτουν της νοµιµότητας
αυτοί οι άνθρωποι δηµιουργεί πραγµατικά πρόβληµα και ασφά-
λειας και κοινωνικής συνοχής.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Κυρία Κατριβάνου, γιατί τα λέτε αυτά τα πράγµατα;

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, σας

παρακαλώ πολύ. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, για όνοµα του

Θεού!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Κουράκη, µου

επιτρέπετε να κάνω τη δουλειά µου; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µας πείτε τι θα πούµε; 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Θα µε αφήσετε να τελειώσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας παρακαλώ πολύ.

Βοηθήστε, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Διαµαντόπουλε, είδατε ότι παρενέβην.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, συνεχίστε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Θα απαντήσουµε, όµως.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Μιλάω για ανθρώπους ενταγµένους

στην ελληνική κοινωνία, γι’ αυτούς τους εκατό χιλιάδες, που λέω
ότι εκπίπτουν από τη νοµιµότητα και που εσείς προσπαθείτε µε
ένα τρόπο να τους δώσετε ένα πλαίσιο για να επανέλθουν, κα-
θυστερηµένα όµως. Μιλάω για ανθρώπους που µεγάλωσαν τα
παιδιά µας, που κρατούν τους γέροντές µας, που κρατούν την
επαρχία. 

Φυσικά, όταν µιλάµε για το µεταναστευτικό, µιλάµε σαφώς και
για τα χιλιάδες παιδιά µεταναστών που σπρώχνονται στο ίδιο πε-
ριθώριο, για τα παιδιά που συνηθίζουµε να ονοµάζουµε «δεύτερη
γενιά», που ενώ γεννήθηκαν στην Ελλάδα, πήγαν εδώ σχολείο
και έκαναν φίλους, δεν τους δίνουµε ελληνική ιθαγένεια, όπως
θα οφείλαµε, για να µπορούν να σχεδιάσουν µε ασφάλεια τη ζωή
τους εδώ, στη µόνη χώρα που γνώρισαν ως πατρίδα.

Αυτή, λοιπόν, η στοιχειώδης αντίληψη περί ρεαλισµού, δικαιο-
σύνης και ανθρωπιάς λέει ότι η µεταναστευτική πολιτική µιας δη-
µοκρατικής χώρας θα έπρεπε να ξεκινάει από αυτούς τους ανθ-
ρώπους. 

Ένα σύγχρονο δηµοκρατικό κράτος, που µεριµνά στην πράξη
για την κοινωνική συνοχή, εν µέσω µάλιστα κοινωνικής κρίσης,
θα έπρεπε να παραδειγµατιστεί από την Ιταλία, που το φθινό-
πωρο του 2012 θέσπισε διαδικασία νοµιµοποίησης εν δυνάµει
πεντακοσίων χιλιάδων µεταναστών. Έχουµε επίσης και αυτό που
έκανε ο Πρόεδρος των ΗΠΑ, που χορηγεί δυνητικά ιθαγένεια σε
δώδεκα εκατοµµύρια µετανάστες χωρίς χαρτιά.

Μιλάµε για µια δηµοκρατική Κυβέρνηση σε µια Ευρώπη που,
για να διατηρήσει το βιοτικό της επίπεδο, καλείται ως το 2050 να
υποδεχθεί πάνω από ένα δισεκατοµµύριο µετανάστες. Αυτό το
λένε οι υπολογισµοί των Ηνωµένων Εθνών και όχι του ΣΥΡΙΖΑ.
Γι’ αυτό, λοιπόν, θα έπρεπε το κύριο µέληµά µας να είναι η κοι-
νωνική ένταξη και όχι η µετατροπή της χώρας σε ειδική οικονο-
µική ζώνη της Ευρώπης στο πρότυπο της Μανωλάδας. 

Θα προχωρούσαµε αν ήµασταν κυβέρνηση -και αυτό περιµέ-
νουµε να κάνετε- σε ένα νέο νόµο για την ιθαγένεια και ταυτό-
χρονα πρέπει να θεσπίσετε µια διαρκή διαδικασία νοµικής
τακτοποίησης και κοινωνικής προστασίας των µεταναστών που
ζουν εδώ στον τόπο µας επί πολλά έτη και έχουν αναπτύξει κοι-
νωνικούς και βιοτικούς δεσµούς µε τον τόπο.

Δυστυχώς, ο Κώδικας Μετανάστευσης, που έρχεται δεν κινεί-
ται προς τα εκεί. Χρησιµοποιεί αντίθετα το θεσµό των αδειών επί
µακρόν διαµένοντος ως µοχλό για να παρακάµψει τα ζητήµατα
της ιθαγένειας και της νοµικής τακτοποίησης, µια τακτοποίηση
που αφορά τους µετανάστες, που βρίσκονταν στην Ελλάδα το
2005, όταν έγινε η τελευταία νοµιµοποίηση.

Σε ό,τι αφορά τώρα την ιθαγένεια, η σπουδή για την ακύρωση
του ν.3838, πριν καν αποφανθεί γι’ αυτό το ΣτΕ επίσηµα, είχε ως
αποτέλεσµα το πρωτοφανές, δηλαδή το πάγωµα ενός ψηφισµέ-
νου νόµου µε υπουργική εγκύκλιο. 

Η ίδια Κυβέρνηση που στηλιτεύει την ανοµία απ’ όπου κι αν
προέρχεται, µετά την ακυρωτική απόφαση του ΣτΕ, δεν µερί-
µνησε, όπως όφειλε, για νέο νόµο, αφήνοντας έτσι χιλιάδες παι-
διά που γεννήθηκαν εδώ να ζουν µαζί µας µεν, αλλά στο
περιθώριο. Κι ενώ θα µπορούσε να συµπληρώσει αυτό το κενό
στον Κώδικα Μετανάστευσης, παρέκαµψε συνειδητά το ζήτηµα,
µολονότι το νοµοσχέδιο θεωρητικά πασχίζει για την ένταξη. 

Και την τελευταία στιγµή –εκεί µας απογοητεύσατε ιδιαίτερα-
βάζετε τροπολογία που αφορά τον Κώδικα Ιθαγένειας µε τον
οποίο το Υπουργείο βάζει νέα εµπόδια στην κοινωνική ένταξη,
παίρνοντας µέτρα διάκρισης ενάντια στο Σύνταγµα, αποκλείον-
τας δηλαδή από την ιθαγένεια όσους έχουν καταδικαστεί µε ανα-
στολή, ακόµη κι αν η αναστολή αυτή έχει λήξει. Είναι µία
τροπολογία επικίνδυνη και ρατσιστική. 

Αναρωτιόµαστε το εξής: Μία Κυβέρνηση που επιδιώκει πράγ-
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µατι την κοινωνική ένταξη, γιατί νοµοθετεί διευρύνοντας ουσια-
στικά το κοινωνικό περιθώριο; Μία Κυβέρνηση που αναγνωρίζει
την ανάγκη να τακτοποιηθούν νοµικά οι µετανάστες συνοδοί ανα-
πήρων µε υψηλά ποσοστά αναπηρίας, όπως έχετε περάσει στην
ΚΥΑ, ή προχωρά στην προσωρινή νοµιµοποίηση των εργατών
της, γιατί αρνείται µία ευκαιρία νοµιµοποίησης στους µετανάστες
που βρίσκονται εδώ µετά το 2005, όταν και έγινε η τελευταία νο-
µιµοποίηση; 

Ποια η λογική να ζητάµε θεώρηση εισόδου προ τριετίας για
χορήγηση άδειας διαµονής για εξαιρετικούς λόγους, όταν οι δι-
καιούχοι µπορούν να αποδείξουν ισχυρούς δεσµούς µε τη χώρα
και όταν ξέρουµε πόσοι αποκλείστηκαν το 2005 εξαιτίας αυτής
ακριβώς της προϋπόθεσης; 

Πώς βοηθά την κοινωνική ένταξη η θέσπιση αποκλεισµών από
την άδεια για ανθρωπιστικούς λόγους, στο όνοµα απροσδιορί-
στων λόγων δηµόσιας τάξης ή µε τη δηµιουργία προβληµάτων
στο έργο των θεραπευτικών οργανισµών, κάτι για το οποίο έχουν
εκδόσει ανακοινώσεις όλοι οι θεραπευτικοί οργανισµοί, όπως ο
ΟΚΑΝΑ, το ΚΕΘΕΑ και το «18 ΑΝΩ» -είναι στα «ΝΕΑ» και παντού-
και δεν έχετε διαβουλευτεί καθόλου µε αυτούς και καταργείτε
µε αυτόν τον τρόπο τον προηγούµενο νόµο που ψηφίσαµε εδώ
µε το άλλο νοµοσχέδιο του κ. Ρουπακιώτη;

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Έχει αλλάξει. Άλλαξε. Μην εκτίθεστε. Έχει αλλάξει αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Γιατί θεσπίζουµε εισοδηµατικά κρι-
τήρια για την άδεια του επί µακρόν διαµένοντος και την επανέ-
νωση όταν εν µέσω κρίσης, ακόµη και οι ελληνικές οικογένειες
αδυνατούν να ανταποκριθούν σε αυτά; 

Τέλος, γιατί η ελληνοµάθεια αποτελεί προϋπόθεση για την
απόκτηση άδειας επί µακρόν διαµένοντος, ενώ η πρόβλεψη αυτή
δεν υπάρχει σαν προϋπόθεση ενσωµάτωσης στην ευρωπαϊκή
οδηγία κι ενώ η κοινωνική ένταξη δεν εξαντλείται στη γνώση της
γλώσσας, της ιστορίας και του πολιτισµού κι ενώ ο νοµοθέτης
δίνει τη δυνατότητα στους δικαιούχους της άδειας αυτής να φύ-
γουν από την Ελλάδα; Αγγλικά θα έπρεπε να µάθουν. Μία ξένη
γλώσσα.

Με τις πολλαπλές εξαιρέσεις, µε τα εµπόδια που θεσπίζει και
µε τις αντιφάσεις που προσπάθησα να περιγράψω, µένοντας στις
πιο κραυγαλέες, η Κυβέρνηση δείχνει τα όριά της στο µετανα-
στευτικό. 

Τα όρια όµως, κύριε Υπουργέ, θα φανούν στην πράξη. Με τη
µετατροπή των αποκεντρωµένων διοικήσεων και των Διευθύν-
σεων Αλλοδαπών και Μετανάστευσης σε καταστήµατα µίας στά-
σης και µε την ψήφιση του νόµου µόνο στην Αττική, εξήντα έξι
γραφεία παραλαβής αιτήσεων θα συρρικνωθούν σε τρία και εκα-
τόν τριάντα πέντε χιλιάδες εξυπηρετούµενοι θα πρέπει να σπρώ-
χνονται για την κατάθεση αίτησης για άδεια διαµονής. Ήδη
σήµερα κινδυνεύουν να χάσουν τις προθεσµίες για την ανανέ-
ωση των αδειών τους, όπως επανειληµµένα σας εξηγήσαµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζοντας τα στενά όρια της
παρούσας Κυβέρνησης, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν µένει στην αποκάλυψη
αυτών των ορίων.

Αντίθετα, µε σοβαρότητα και αίσθηση κοινωνικής ευθύνης,
προσπαθούµε να διευρύνουµε το πεδίο εφαρµογής των θετικών
διατάξεων µε προτάσεις και τροπολογίες σε επτά κρίσιµα ση-
µεία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Κατ’ αρχάς, θέση του ΣΥΡΙΖΑ ως προς τη χορήγηση ιθαγέ-
νειας σε παιδιά που έχουν γεννηθεί και έχουν φοιτήσει σε σχο-
λεία στην Ελλάδα είναι η υποστήριξη της ένταξής τους στην
ελληνική κοινωνία µε τη χορήγηση ιθαγένειας. Αυτό το πλαίσιο
θα το υλοποιήσουµε, όταν γίνουµε κυβέρνηση. Η προτεινόµενη,
ωστόσο, τροπολογία που καταθέτουµε γίνεται προκειµένου να
ρυθµιστεί άµεσα το µείζον και επείγον κοινωνικό ζήτηµα χορή-
γησης της ιθαγένειας σε παιδιά που έχουν γεννηθεί και έχουν
φοιτήσει σε σχολεία στην Ελλάδα, λαµβανοµένης υπ’ όψιν της
συγκυρίας στο πλαίσιο της απόφασης του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας.

Είναι µια απόφαση µε την οποία εµείς έχουµε δηλώσει ότι δια-
φωνούµε. Καταθέσαµε, όµως, την τροπολογία, µε την οποία δια-
τηρείται το θετικό κεκτηµένο του ν. 3838/2010 και χορηγείται η
ιθαγένεια σε παιδιά που γεννιούνται και ζουν στην Ελλάδα από
γονείς που µένουν µόνιµα και νόµιµα στη χώρα επί επτά τουλά-
χιστον συνεχή έτη ή έχουν ολοκληρώσει επιτυχώς έξι έτη παρα-
κολούθησης ελληνικού σχολείου στην Ελλάδα.

Στη συνέχεια, σε ό,τι αφορά τη δεύτερη γενιά, προτείνουµε τη
χορήγηση της άδειας διαµονής πενταετούς διάρκειας µε αυξη-
µένα δικαιώµατα για ενήλικες που γεννήθηκαν στην Ελλάδα ή
έχουν ολοκληρώσει έξι τάξεις σχολείου στην Ελλάδα, χωρίς δια-
κρίσεις. Προτείνουµε να απαλειφθεί ο όρος περί νόµιµης διαµο-
νής κατά τη στιγµή υποβολής της αίτησης, καθώς και ο όρος
περί ολοκλήρωσης της φοίτησης στα είκοσι ένα έτη. Η νόµιµη
διαµονή είναι σαν να παίρνουν τα παιδιά το βάρος του αν οι γο-
νείς είναι νόµιµοι ή παράτυποι. Τα παιδιά, επίσης, δεν µπορούν
αναγκαστικά να έχουν ολοκληρώσει τη φοίτηση στα είκοσι ένα
χρόνια. Υπάρχουν παιδιά που δουλεύουν, που πηγαίνουν σε νυ-
χτερινό σχολείο. Μπορεί να το ολοκληρώσουν µετά. Δίνουν
αγώνα.

Προτείνουµε µε τροπολογία τη διεύρυνση, να απαλειφθεί ο
χρόνος. Όµως, αν δεν θέλετε να απαλειφθεί, να τον διευρύνετε.

Σε ό,τι αφορά την άδεια διαµονής για εξαιρετικούς λόγους,
ζητάµε να απαλειφθεί ο όρος της προ τριών ετών θεώρησης ει-
σόδου, που αποκλείει από τις θετικές διατάξεις την πλειοψηφία
των ενδιαφεροµένων, καθώς και ο καταχρηστικός όρος της δε-
καετούς παραµονής ως εναλλακτικής απόδειξης της ύπαρξης
δεσµών µε τη χώρα.

Σε ό,τι αφορά τα θύµατα και τους µάρτυρες ρατσιστικών εγ-
κληµάτων, προτείνουµε ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο προστασίας.
Η προστασία πρέπει να εξασφαλίζεται άµεσα µε την προσωρινή
αναστολή της κράτησης και απέλασης, η οποία χορηγείται σε
κάθε περίπτωση, δεν δηµιουργεί υπέρ του καταγγέλλοντος κα-
νένα άλλο δικαίωµα πέραν της νυν αποµάκρυνσης και της ψυχο-
κοινωνικής και νοµικής υποστήριξης.

Στη συνέχεια, προτείνουµε να χορηγείται η άδεια για ανθρω-
πιστικούς λόγους. Τα θύµατα δεν θα µπορέσουν να πάνε να κα-
ταγγείλουν ότι είναι θύµατα ρατσιστικής βίας, αν δεν υπάρξει
άµεση εγγύηση ότι δεν θα κρατηθούν και δεν θα απελαθούν.

Για λόγους στοιχειώδους κοινωνικής δικαιοσύνης, προτεί-
νουµε τα θύµατα εργατικών και λοιπών ατυχηµάτων, που καλύ-
πτονται από την ελληνική νοµοθεσία, να λαµβάνουν διετή και
ανανεώσιµη άδεια παραµονής για ανθρωπιστικούς λόγους,
χωρίς στον νόµο να κατέχουν ισχυρή άδεια διαµονής. Δηλαδή,
ένα θύµα που έχει πάθει εργατικό ατύχηµα δεν θα πρέπει για να
πάρει άδεια παραµονής για ανθρωπιστικούς λόγους να έχει προ-
ηγούµενη ισχυρή άδεια διαµονής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Για τους ίδιους λόγους ζητούµε την προστασία των τοξικοε-
ξαρτηµένων µεταναστών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία συνάδελφε,
έχετε καταναλώσει όλο τον χρόνο σας. Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για τους ίδιους λόγους προτείνουµε και εµείς και οι φορείς,

όπως γνωρίζουµε, την προστασία των τοξικοεξαρτηµένων που
παρακολουθούν προγράµµατα απεξάρτησης σε οργανισµούς,
όπως το ΚΕΘΕΑ, ο ΟΚΑΝΑ και η «18 ΑΝΩ» και όχι τη διάταξη που
βάλατε, σύµφωνα µε την οποία πρέπει να υπάρξει υπογραφή
µόνο από ψυχίατρο σε δηµόσιο νοσοκοµείο και έτσι εξαιρείτε αυ-
τούς τους φορείς. Αν το αλλάξατε, καλά κάνατε.

Τέλος, ζητούµε την ανανέωση, υπό την προϋπόθεση ύπαρξης
βιβλιαρίου υγείας σε ισχύ, των αδειών διαµονής και εξαρτηµένης
εργασίας ή της άδειας διαµονής µακράς διαρκείας σε αιτήµατα
που εκκρεµούν προς απόρριψη από το 2010 λόγω µη συµπλή-
ρωσης του απαιτούµενου αριθµού ηµερών ασφάλισης χωρίς δια-
κρίσεις. Προτείνουµε τη διεύρυνση των µεταβατικών ρυθµίσεων
και σε µετανάστες που εξαιρούνται. Προτείνουνε η διάταξη να
ισχύει για όλα τα απορριφθέντα αιτήµατα, ανεξάρτητα από το αν
έχει κατατεθεί δικαστική προσφυγή κατά της απορριπτικής από-
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φασης και ο απορριφθείς τελεί υπό δικαστική προστασία, όπως
προϋποθέτει η διάταξη του σχεδίου νόµου. Αυτήν την πρόταση
σας την έκαναν όλοι οι φορείς που ήταν στη διαβούλευση. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα έκανε πολύ πιο διευρυµένη πρόταση.

Εµείς υιοθετούµε αυτή τη στιγµή την πρόταση που σας έκαναν
όλοι οι φορείς στη διαβούλευση και εσείς αρνείστε να την συµ-
περιλάβετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Το σηµερινό νοµοσχέδιο, κύριε
Υπουργέ, παρ’ όλο που έχει σοβαρότατες αδυναµίες και προβλή-
µατα, συγχρόνως ανοίγει έναν δρόµο προς την ένταξη και αφορά
τη ζωή χιλιάδων ανθρώπων και συµπολιτών µας και γι’ αυτόν τον
λόγο ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστούµε.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Τριαντάφυλλο, γίνεται γνωστό στο

Σώµα ότι ο κ. Φώτης Κουβέλης, Πρόεδρος της Δηµοκρατικής
Αριστεράς, ορίζει ως ειδικό αγορητή τον Βουλευτή Α’ Αθηνών κ.
Πανούση. 

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και ένας εκ-
παιδευτικός τους, από το 2ο Γυµνάσιο Κοζάνης (Α’ Τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει στην Αίθουσα της Βουλής.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τριαντάφυλλος, ειδικός αγο-
ρητής του ΠΑΣΟΚ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπητά παιδιά
και κυρίες εκπαιδευτικοί, πριν ξεκινήσω θα ήθελα να πω το εξής:
Καµµιά φορά είναι σηµαντικό να ακούµε όλες οι πλευρές, προ-
σωπικότητες που έχουµε την τύχη και την τιµή µαζί να βρίσκονται
στην ίδια Αίθουσα µε εµάς. Παρ’ ότι µπορεί να διαφωνούµε, είναι
καλό να ακούµε τον Απόστολο Κακλαµάνη, που αποτελεί ζων-
τανή ιστορία του τόπου και που είναι τιµή να θητεύουµε µαζί στην
παρούσα θητεία µας. 

Βεβαίως, πριν ξεκινήσω την εισήγησή µου σχετικά µε το υπό
συζήτηση νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω µια κουβέντα, γιατί
θεωρώ ότι σήµερα είναι πολύ σηµαντικό να ακουστεί εδώ µέσα. 

Όπως γνωρίζετε, κύριε Πρόεδρε, σήµερα είχαµε ένα πολύνε-
κρο περιστατικό έξω από τη Λέσβο. Στη θαλάσσια ελληνική ζώνη
είχαµε δύο παιδιά πνιγµένα, συνολικά επτά νεκρούς ανθρώπους,
που έψαχναν µια καλύτερη τύχη, πιθανόν πρόσφυγες, αλλά µπο-
ρεί και µετανάστες, οι οποίοι επιβιβάστηκαν στα δύσκολα νερά
του Αιγαίου πάνω σε µια φουσκωτή βάρκα και οι οποίοι, δυστυ-
χώς, σήµερα δεν βρίσκονται µεταξύ µας. Απέναντι σε αυτούς
τους ανθρώπους, όµως, ως πότε εµείς θα κλείνουµε τα µάτια;
Ως πότε εµείς θα αδιαφορούµε γι’ αυτό που συµβαίνει στη γει-
τονιά µας, γι’ αυτό που συµβαίνει στα δικά µας νερά; Ως πότε
εµείς δεν θα επιβάλουµε, επιτέλους, στη FRONTEX -στην οποία
έχουµε δυνατότητα να µιλήσουµε, να τοποθετηθούµε, να κά-
νουµε παρέµβαση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή- να µην περιπολεί
απλά τα παραθαλάσσια σύνορα, αλλά να προλαβαίνει το ταξίδι
του θανάτου πριν αυτό ξεκινήσει, να περιπολεί, δηλαδή, στα µι-
κρασιατικά παράλια, στα τουρκικά παράλια, ούτως ώστε να µην
επιτρέπεται να ξεκινά αυτό το ταξίδι κατά το οποίο κάποιοι ασυ-
νείδητοι δουλέµποροι  στέλνουν ανθρώπους, µικρούς και µεγά-
λους, που δεν έχουν ξαναδεί θάλασσα στη ζωή τους και τους
πνίγουν καθηµερινά στα νερά του Αιγαίου; 

Απέναντι σε αυτήν τη σκληρή πραγµατικότητα, απέναντι στο
ένα εκατοµµύριο εκατό χιλιάδες παιδιά πρόσφυγες από τη
Συρία, εµείς πρέπει να είµαστε καθαροί και πρέπει να παίξουµε
πρωταγωνιστικό ρόλο και ως προεδρεύουσα χώρα, αλλά και ως
µια χώρα µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που πιστεύει στα αν-
θρώπινα δικαιώµατα, που πιστεύει πραγµατικά στην ειρήνη και
που πολλές φορές αυτήν την ειρήνη την έχουµε πληρώσει πολύ
ακριβά. 

Γι’ αυτόν τον λόγο θεωρώ ότι από εδώ µέσα πρέπει να είναι
καθαρή και οµόφωνη µια εντολή προς την ελληνική Κυβέρνηση
να προχωρήσει τις διαπραγµατεύσεις και, επιτέλους, να υπάρξει
αυστηρή φύλαξη των τουρκικών συνόρων και, βεβαίως, η Ευρω-
παϊκή Ένωση να αναλάβει το µερίδιο της ευθύνης που της ανα-
λογεί και της Ελλάδας συµπεριλαµβανοµένης. Διότι όταν έχεις
ένα εκατοµµύριο εκατό χιλιάδες παιδιά πρόσφυγες και εσύ ως
Ευρωπαϊκή Ένωση µετράς λίγες χιλιάδες που φιλοξενείς, τότε
προφανώς κάτι δεν είναι σωστό, κάτι δεν κάνεις σωστά. Σε αυτό,
λοιπόν, πρέπει να υπάρχει καθαρή απάντηση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και εµείς πρέπει να παίξουµε πρωταγωνιστικό ρόλο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εισάγουµε σήµερα ένα νοµοσχέ-
διο που λέγεται «Κώδικας Μετανάστευσης και Κοινωνικής Έντα-
ξης» και πραγµατικά πιστεύω ότι πρόκειται για µια δίκαιη,
έξυπνη, αποτελεσµατική νοµοθεσία για τη µετανάστευση, που
ανταποκρίνεται, όµως, στους κανόνες της κοινής λογικής.

Πιστεύω πολύ ότι µε  αυτήν τη νοµοθεσία σταµατάµε να κρυ-
βόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας. Γιατί ας αναρωτηθούµε όλοι
σε αυτήν την Αίθουσα, για να αναρωτηθεί και ο κάθε πολίτης που
µας ακούει και µας διαβάζει, πόσο κοστίζει τελικά η ξενοφοβία
και ο ρατσισµός στην Ελλάδα, πόσο κοστίζει στην πραγµατική
οικονοµία µας ή στα δηµόσια οικονοµικά µας. Πόσο κοστίζει η
ξενοφοβική αντίληψη όλων των πραγµάτων που αφορούν τον αλ-
λοδαπό, τον µετανάστη και τον πρόσφυγα; 

Εκεί αν δώσουµε την απάντηση, µπορούµε να έχουµε και την
καλύτερη, την πιο έξυπνη, την πιο αποτελεσµατική, την πιο δίκαιη
νοµοθεσία. Γιατί πιστεύω τελικά ότι καλύτερη µεταναστευτική
πολιτική σηµαίνει και καλύτερη ελληνική οικονοµία.  Σηµαίνει,
όµως, και κάτι το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Σηµαίνει και
καλύτερη φύλαξη των ελληνικών συνόρων. 

Πραγµατικά είναι καλύτερη η ελληνική οικονοµία µέσα απ’
αυτόν τον κώδικα, όπως πρέπει να εφαρµοστεί, χωρίς προβλή-
µατα, τα οποία τελικά πολλές φορές αφήνουν τους νόµους στα
χαρτιά, όταν αυτός ενδυναµώνει την οικονοµία. Διότι βάζει ξανά
τους µετανάστες σε ένα ασφαλές πλαίσιο, κοινωνικής ένταξης,
αφαιρεί τις επισφάλειες και ενδεχοµένως τις αδυναµίες του
υπάρχοντος συστήµατος και δηµιουργεί ένα ασφαλές πλαίσιο
µέσα στο οποίο µπορεί κανείς να γνωρίζει ποια είναι τα δικαιώ-
µατά του και ποιες είναι οι υποχρεώσεις του. 

Ενδυναµώνει, λοιπόν, την οικονοµία και οδηγεί, προφανώς,
στην αύξηση του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος της Ελλάδας.
Ενισχύει την καινοτοµία και τη δηµιουργία θέσεων εργασίας
µέσα από τις άδειες για τις επενδύσεις, που πραγµατικά απλο-
ποιούνται. Ενισχύεται, όµως, η καινοτοµία µας -αν θέλετε- και
µέσα από την απλοποίηση των αδειών για τους φοιτητές από το
εξωτερικό. Δηµιουργείται µία υγιής παραγωγικότητα, αφού για
πρώτη φορά κατοχυρώνουµε ίδιους κανόνες για όλους και αυ-
στηρούς κανόνες για όποιον απασχολεί στην επιχείρησή του
αδήλωτο εργαζόµενο. 

Ενισχύεται η κοινωνική ασφάλιση, γιατί ουσιαστικά όλο το ερ-
γατικό δυναµικό σήµερα, χωρίς δικαιολογίες, οι οποίες τελικά
κρατούσαν εκτός ένα µεγάλο κοµµάτι του εργατικού δυναµικού
µας, καταβάλλει τις εισφορές του. Με αυτόν τον τρόπο ενι-
σχύουµε την κοινωνική ασφάλιση, ενισχύουµε, δηλαδή, τις συν-
τάξεις που λαµβάνουν οι πολίτες. 

Αυξάνονται τα φορολογικά έσοδα από πολίτες αλλά και από
αλλοδαπούς, οι οποίοι δηλώνουν τα πραγµατικά τους εισοδή-
µατα και δεν είναι εκτός για λόγους οι οποίοι δεν είναι πραγµα-
τικοί, αντικειµενικοί, λογικοί. 

Ενισχύεται η επιχειρηµατικότητα µε µικροµεσαίες επιχειρήσεις
στην ύπαιθρο, εκεί όπου πραγµατικά υπάρχει η αγροτική παρα-
γωγή, η µικροµεσαία οικονοµία, αλλά και στις µεγάλες επενδύ-
σεις, µε την απλοποίηση των αδειών για επενδύσεις, που
πραγµατικά είναι πάρα πολύ σηµαντικό όπως εξελίσσεται µετά
απ’ αυτό το νοµοσχέδιο. 

Προφανώς, ενισχύεται η αγροτική µας παραγωγή, ο αγροτικός
µας τοµέας, ο πρωτογενής µας τοµέας, αφού το δυναµικό που
απασχολείται εκεί και το οποίο έρχεται από τρίτες χώρες µπορεί
να έχει µε απλοποιηµένο τρόπο όχι µόνο µία καθαρή σχέση ερ-
γασίας, αλλά και µια καθαρή, διαφανή, καθ’ όλα νόµιµη διαδικα-
σία ένταξης στην αγορά εργασίας του αγροτικού τοµέα. Δεν
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πέφτει ούτε το ίδιο θύµα οποιουδήποτε εκµεταλλευτή,  αλλά
ούτε και το ελληνικό δηµόσιο χάνει έσοδα που προέρχονται από
τις εισφορές ή από τους φόρους. 

Βεβαίως, προσελκύουµε ακόµη περισσότερους φοιτητές, όχι
µόνο γιατί απλοποιούνται οι διαδικασίες, αλλά γιατί καταπολε-
µάµε το πρόβληµα εκεί όπου πραγµατικά πονάµε, εκεί όπου
πραγµατικά υπάρχει το πρόβληµα: στον ρατσισµό και την ξενο-
φοβία. Την καταπολεµάµε στην κοινωνία. Ο αλλοδαπός φοιτητής,
ο οποίος αισθάνεται ότι πάει σε µία χώρα φιλική προς καθετί δια-
φορετικό, φιλική προς τους πολίτες τρίτων χωρών, έρχεται πιο
εύκολα και µε αυτόν τον τρόπο ανεβάζει και την καινοτοµία στα
ελληνικά πανεπιστήµια. Φυσικά προσελκύουµε παραπάνω έσοδα
από πολίτες τρίτων χωρών, που έχουν την οικονοµική δυνατό-
τητα να σπουδάσουν στη χώρα µας και να προχωρήσουν και σε
έρευνες σχετικές µε τον επιστηµονικό τους κλάδο. 

Τέλος, καταπολεµάµε την εγκληµατικότητα. Από τη µια µεριά
τη ρατσιστική εγκληµατικότητα, από την άλλη µεριά την εγκλη-
µατικότητα που προέρχεται από την γκετοποίηση ενός µεγάλου
κοµµατιού της κοινωνίας µας. 

Πραγµατικά, ο Κώδικας Μετανάστευσης και Κοινωνικής Έντα-
ξης πιστεύω ότι είναι ένας κώδικας που έρχεται να αντιµετωπίσει
τη σηµερινή ελληνική πραγµατικότητα.

Σήµερα, έχουµε περίπου εξακόσιες χιλιάδες νόµιµους µετα-
νάστες. Απ’ αυτούς, περίπου οι τετρακόσιες ενενήντα πέντε χι-
λιάδες έχουν µία άδεια διαµονής νόµιµη σε ισχύ, ενώ οι εκατόν
δεκαπέντε χιλιάδες βρίσκονται σε µία διαδικασία ανανέωσης.

Με τον κώδικα, λοιπόν, αυτόν απλοποιούνται οι διαδικασίες,
προς όφελος τόσο των µεταναστών όσο όµως και της διοίκησης,
καθώς αυξάνεται η διάρκεια της άδειας διαµονής εργασίας από
δύο σε τρία χρόνια, αυξάνοντας ταυτόχρονα και το παράβολο,
µειώνονται τα απαιτούµενα δικαιολογητικά που πρέπει να υπο-
βάλλει ο κάθε ενδιαφερόµενος, ενώ καταργείται η διαδικασία για
έκδοση άδειας εργασίας, όταν κάποιος λαµβάνει βίζα για επο-
χική εργασία. Υπήρχε µέχρι τώρα διπλή διαδικασία. 

Επίσης, καταργείται άλλη µία διπλή διαδικασία που υπήρχε για
τους σπουδαστές, οι οποίοι δεν είχαν µέχρι τώρα το δικαίωµα
εργασίας, όταν λάµβαναν µια βίζα για σπουδές στην Ελλάδα. 

Πέµπτον, η τριετής άδεια στα παιδιά που ενηλικιώνονται στη
χώρα µας. Αντί, δηλαδή για τρεις µονοετείς άδειες, γίνεται πλέον
µία τριετής άδεια. Ουσιαστικά, απλοποιείται µία διαδικασία, η
οποία απασχολούσε και προσωπικό στη Δηµόσια Διοίκηση, αλλά
ταλαιπωρούσε και έναν κόσµο συγκεκριµένο, ο οποίος έπρεπε
κάθε χρόνο, επί τρία χρόνια, να ανανεώνει άδεια χωρίς λόγο.

Έκτον, ενοποιείται το σύστηµα των αδειών µακράς διαµονής. 
Όµως, µε τον συγκεκριµένο κώδικα απαντώνται επιτέλους µε

θετικό τρόπο επισφάλειες των αδειών διαµονής για τους αλλο-
δαπούς, αλλά και αντιµετωπίζονται προβλήµατα που προκλήθη-
καν λόγω της οικονοµικής κρίσης που περνάει η χώρα µας.

Πλέον δεν απαιτείται προσκόµιση διακοσίων σαράντα ενσή-
µων, αλλά το βιβλιάριο υγείας, που σηµαίνει –σύµφωνα και µε
την τελευταία ρύθµιση που ψηφίσαµε στη Βουλή- πενήντα έν-
σηµα ετησίως. Με αυτόν τον τρόπο µπορούν όλοι όσοι εργάζον-
ται, κυρίως στην οικοδοµή, να ανανεώσουν το βιβλιάριο υγείας
τους και να λάβουν ουσιαστικά την ανανέωση σε σχέση µε την
άδεια διαµονής τους, ενώ καταργείται η υποχρέωση απόδειξης
επαρκών πόρων για την ανανέωση των µελών οικογενείας πολίτη
τρίτης χώρας.

Είναι µία σηµαντική καινοτοµία, η οποία έρχεται και για τη δεύ-
τερη γενιά µεταναστών, καθώς διευκολύνει την αδειοδότηση παι-
διών και ενηλίκων δευτέρας γενιάς, µε νόµιµη άδεια και
πενταετείς ανανεώσεις, µε απλή επίδειξη της προηγούµενης
άδειας.

Επίσης, είναι πραγµατικά είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι
εισάγεται αυτό που είχαµε προτείνει εδώ και πολύ καιρό εµείς
ως ΠΑΣΟΚ, η προστασία των θυµάτων από εγκληµατικές ενέρ-
γειες, θυµάτων από ρατσιστικές εγκληµατικές ενέργειες αλλά
και των µαρτύρων σοβαρών εγκληµατικών πράξεων. Εδώ, λοι-
πόν, περιλαµβάνεται η συγκεκριµένη κατηγορία στις άδειες δια-
µονής για ανθρωπιστικούς λόγους, για πρώτη φορά µε µία
ρύθµιση, η οποία πραγµατικά καλύπτει όλους όσοι πέφτουν θύ-
µατα σοβαρών –ξαναλέω- εγκληµατικών πράξεων.

Διευκολύνεται η πρόσβαση στην άδεια επί µακρόν διαµένον-
τος. Με αυτόν τον τρόπο ουσιαστικά εξαιρείται όποιος για δώ-
δεκα χρόνια µένει µόνιµα στη χώρα µας από την εξέταση της
ελληνικής γλώσσας, της ιστορίας, του πολιτισµού. Πραγµατικά,
αυτό κατοχυρώνει ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι ανθρώπων, οι οποίοι
είναι ενταγµένοι, εργάζονται και έχουν τις οικογένειές τους στη
χώρα µας από το να περνάνε από µία διαδικασία στην οποία οι
περισσότεροι απ’ αυτούς είτε δεν έµπαιναν είτε αποτύγχαναν. 

Μειώνεται το απαιτούµενο εισόδηµα αθροιστικά. Γίνεται 8.500
ευρώ για τα τελευταία δύο έτη. Με αυτόν τον τρόπο ουσιαστικά
παρέχεται η δυνατότητα σε περισσότερους αλλοδαπούς να απο-
κτήσουν τη συγκεκριµένη κατηγορία, τη συγκεκριµένη άδεια δια-
µονής επί µακρόν διαµένοντος και ως συνέπεια, βεβαίως, να
µπορέσουν, εάν το θελήσουν, να αναζητήσουν σε άλλες χώρες-
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης εργασία, δηλαδή να αποκτήσουν
τα δικαιώµατα που τους δίνει η ευρωπαϊκή νοµοθεσία και τα
οποία είναι τα ίδια µε τα δικαιώµατα της ελεύθερης κίνησης των
Ευρωπαίων πολιτών. 

Σηµαντική, όµως, είναι και η ρύθµιση που υπάρχει σχετικά µε
την επαναφορά στη νοµιµότητα. Δηλαδή, όσοι αλλοδαποί δεν
µπόρεσαν να ανανεώσουν την άδεια διαµονής-εργασίας τους,
έχουν τη δυνατότητα να υποβάλουν αίτηση στην κεντρική Υπη-
ρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών και να αποδείξουν ότι συνδέ-
ονται µε τη χώρα µας µε στενούς βιοτικούς δεσµούς. Όσοι
απερρίφθησαν λόγω ενσήµων από το 2010 και µετά –δηλαδή
κατά την περίοδο της οικονοµικής κρίσης- και εφόσον έχουν βι-
βλιάριο υγείας, µπορούν επίσης να ζητήσουν την επανεξέταση
της υπόθεσής τους.

Τέλος, είναι πολύ σηµαντικά τα µέτρα προστασίας της οικογέ-
νειας, καθώς προβλέπονται συγκεκριµένες ρυθµίσεις για την
επανένωση των οικογενειών, εφόσον ο αλλοδαπός διαµένει µό-
νιµα στη χώρα µας για δύο χρόνια και φυσικά πληρούνται τα ει-
σοδηµατικά κριτήρια, οι εισοδηµατικές προϋποθέσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πιστεύουµε ότι ο συγκεκριµένος
κώδικας έρχεται να καλύψει ένα πραγµατικά µεγάλο κενό, ένα
κενό όµως που µπορεί να καλυφθεί όχι συγχέοντας τη µετανά-
στευση µε την ιθαγένεια, αλλά αντιµετωπίζοντας το µεταναστευ-
τικό ζήτηµα της χώρας µας συνολικά. 

Αυτό θα επιτευχθεί διασφαλίζοντας τόσο τα σύνορά µας και
εντάσσοντας όλους τους αλλοδαπούς µέσα σε µία διαδικασία
νοµιµότητας, προκειµένου να επιτύχουµε το καλύτερο δυνατό
κοινωνικό και οικονοµικό αποτέλεσµα για τη χώρα µας και την
κοινωνία της, όσο και καθορίζοντας καθαρά κριτήρια κτήσης ιθα-
γένειας –που σηµαίνει και της ιδιότητας του πολίτη στη χώρα
µας- µέσα από µία διαδικασία η οποία θα είναι εξατοµικευµένη
και ταυτόχρονα θα πληροί τα προοδευτικά εκείνα κριτήρια, προ-
κειµένου η ελληνική κοινωνία να αντιµετωπίσει µε τρόπους ισο-
τιµίας, διαφάνειας, δηµοκρατίας και -θα έλεγα- και µε την
αντίληψη της πολυπολιτισµικής ευρωπαϊκής κοινωνίας, τόσο τα
νέα της µέλη όσο όµως και όσους πραγµατικά µέχρι σήµερα
αποδεικνύουν στην πράξη ότι θέλουν να γίνουν µέλη της ελληνι-
κής κοινωνίας, ότι αγαπούν τη χώρα τους, ότι αγαπούν τη χώρα
µας και πραγµατικά θέλουν να τιµήσουν την Ελλάδα, αποκτών-
τας την ελληνική ιθαγένεια.

Με αυτόν τον τρόπο πραγµατικά µπορούµε να αναδείξουµε τη
νέα µας εθνική ταυτότητα, την εθνική ταυτότητα που είναι ευρω-
παϊκή, είναι πολυπολιτισµική και ανταποκρίνεται ουσιαστικά στο
ιστορικό παρελθόν της χώρας µας, καθώς είναι πραγµατικά οι-
κουµενική. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς τον κύριο Τριαντάφυλλο.

Τον λόγο έχει η κ. Χρυσοβελώνη.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο νοµοσχέδιο αποτε-
λεί συρραφή υπαρχόντων νοµοθετηµάτων, που αφορούν τους
νόµιµους ή σωστότερα τους εκ των υστέρων νοµιµοποιούµενους
µετανάστες στη χώρα µας κι αυτό γιατί –όπως όλοι γνωρίζουµε
πολύ καλά- ελάχιστοι αλλοδαποί µεταναστεύουν στην Ελλάδα
ακολουθώντας τη νόµιµη οδό. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ  ΡΘ’ - 18 ΜΑΡΤΙΟΥ 2014 8777



Τι κάνει, λοιπόν, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο γι’ αυτό το τε-
ράστιο πρόβληµα; Απλά ασχολείται µε τακτοποιήσεις θεµάτων
διαµονής αλλοδαπών στην Ελλάδα, µέσα σε ένα πνεύµα ακραίου
–θα έλεγα- «δικαιοµατισµού». Χαλαρώνει, δηλαδή, τις οικονοµι-
κές προϋποθέσεις που πρέπει αυτοί να πληρούν, χωρίς όµως να
θέτει ουσιαστικά κριτήρια προσαρµογής τους στην ελληνική κοι-
νωνία. 

Με άλλα λόγια, το νοµοσχέδιο εκφράζει την πάγια πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ για την τελική νοµιµοποίηση
των αλλοδαπών που µπήκαν στη χώρα αλλά και για τη διευκό-
λυνση πρόσβασής τους στην αγορά εργασίας. Γι’ αυτό άλλωστε,
διατηρείτε δεκάδες διαφορετικούς τύπους αδειών, εξαιρέσεων
και ειδικών καθεστώτων εργασίας, για να διευκολύνετε την πα-
ραµονή των αλλοδαπών στην Ελλάδα. 

Τι επιτυγχάνει, όµως, έτσι η συγκυβέρνηση, εκτός από τη µο-
νιµοποίηση της παρουσίας εκατοντάδων χιλιάδων αλλοδαπών
στην πατρίδα µας; Εδώ δεν υπολογίζει τους παράνοµους µετα-
νάστες, οι οποίοι µένουν ηθεληµένα εκτός συστήµατος. Αν το
έκαναν, τότε θα είχαµε ένα νούµερο µεταναστών που θα ξεπερ-
νούσε σήµερα στην κυριολεξία το ένα εκατοµµύριο. Εδώ µιλώ
µόνο για τους νοµιµοποιούµενους. 

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, δεν τακτοποιείτε –όπως λέτε- απλά
τους υπάρχοντες µετανάστες, αλλά δίνετε κίνητρο και σε άλλους
µελλοντικούς, προκειµένου να έρθουν στην Ελλάδα για να νοµι-
µοποιηθούν στην πορεία. Ένα τέτοιο νοµοσχέδιο αποτελεί στην
ουσία ένα διεθνές –θα έλεγα- «προσκλητήριο» σε κάθε φτωχό
και εξαθλιωµένο να έλθει στη χώρα µας, φέρνοντας µαζί στη συ-
νέχεια και την οικογένειά του.

Βασική θέση των Ανεξάρτητων Ελλήνων είναι πως το φαινό-
µενο αυτό θα πρέπει κάποια στιγµή να αναχαιτιστεί. Η Ελλάδα
δεν αντέχει άλλες νοµιµοποιήσεις. Πολύ περισσότερο δεν αντέ-
χει νέες µεταναστευτικές ροές. Δεν τις αντέχουµε ούτε οικονο-
µικά ούτε κοινωνικά. Μα πάνω απ’ όλα δεν αντέχουµε εθνικά να
φιλοξενούµε ολόκληρους µειονοτικούς πληθυσµούς οι οποίοι
δεν έχουν καµµία απολύτως σχέση µε τον ευρωπαϊκό πολιτισµό.
Γι’ αυτό θεωρώ ότι πρέπει άµεσα να µπει ένα τέρµα στην ανεξέ-
λεγκτη αυτή κατάσταση. 

Πάγια θέση των Ανεξάρτητων Ελλήνων είναι η επιβολή ποσό-
στωσης των µεταναστών επί του συνολικού πληθυσµού της
χώρας για την απόκτηση οποιουδήποτε τίτλου νόµιµης διαµονής,
πάντοτε όµως υπό τις προϋποθέσεις της οικονοµικής και κοινω-
νικής βιωσιµότητάς του. Αυτή θα πρέπει να ισχύσει για το σύνολο
των αλλοδαπών, άρα και για την εκ των υστέρων νοµιµοποιού-
µενη µετανάστευση. 

Οι υπεράριθµοι, εποµένως, θα πρέπει να αποµακρυνθούν από
την Ελλάδα, όχι βέβαια διότι δεν είµαστε φιλάνθρωποι, αλλά γιατί
πολύ απλά η Ελλάδα σήµερα συνεχίζει να βυθίζεται υπό το
βάρος ενός φορτίου, το οποίο δεν µπορεί πλέον να σηκώσει. Άλ-
λωστε οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θεωρούµε πως η ελληνική πολι-
τεία έχει πρωταρχική ευθύνη, πρωταρχική υποχρέωση έναντι των
Ελλήνων πολιτών. Αν είχαµε λύσει τα δικά µας προβλήµατα, τα
προβλήµατα που γιγαντώνει το µνηµόνιο και η συγκυβέρνηση,
µετά ίσως θα είχαµε την πολυτέλεια να ασχολούµαστε µε τα προ-
βλήµατα των οποιωνδήποτε τρίτων. 

Όµως, για τα κόµµατα της συγκυβέρνησης, το ξέφραγο αµ-
πέλι που λέγεται Ελλάδα εξακολουθεί να χωρά τους πάντες. Η
παραπάνω προβληµατική, θα έλεγα φιλοσοφία εκφράζεται ακρι-
βώς από τα αποτυχηµένα νοµοθετήµατα πάνω στα οποία στηρί-
ζεται ο παρών κώδικας. Αναφέροµαι στον ν. 3386/2005 –ο
επονοµαζόµενος και νόµος Παυλόπουλου- για τη µετανάστευση,
στον ν. 4071/2012 –γνωστός ως νόµος Γεννηµατά- για την µπλε
κάρτα, στον ν. 4018/2011 –γνωστός και ως νόµος Καστανίδη- για
τις υπηρεσίες µετανάστευσης µιας στάσης κ.ο.κ. Επίσης, στηρί-
ζεται σε µια απολύτως λανθασµένη και επιφανειακή, θα έλεγα
θεώρηση της κοινωνικής ένταξης των µεταναστών, όπως περι-
γράφεται και στον «Καλλικράτη». 

Εκεί, λοιπόν –και αναφέροµαι στο άρθρο 78 του ν. 3852/2010,
για παράδειγµα- ορίζεται ως έργο του Συµβουλίου Ένταξης Με-
ταναστών στους δήµους τα εξής: πρώτον, καταγραφή και διε-
ρεύνηση προβληµάτων τα οποία αντιµετωπίζουν οι µετανάστες
και, δεύτερον, επαφή τους µε τις αρχές προς επίλυση των προ-

βληµάτων που αντιµετωπίζουν, ιδίως µέσω της οργάνωσης συµ-
βουλευτικών υπηρεσιών από τις δηµόσιες υπηρεσίες. 

Η ένταξη, λοιπόν, όπως την εννοεί η συγκυβέρνηση, είναι βα-
σικά µια διοικητική διαδικασία διευκόλυνσης των µεταναστών
στη χρήση των δηµοσίων υπηρεσιών και την αξιοποίηση παρο-
χών. Πρόκειται εποµένως για µια απολύτως επιφανειακή προσέγ-
γιση. 

Έτσι το δεύτερο κοµµάτι του νοµοσχεδίου, που αφορά στη λε-
γόµενη κοινωνική ένταξη των αλλοδαπών, εκφυλίζεται σε γενι-
κότητες. Η φιλοσοφία πίσω από την υποτιθέµενη κοινωνική
ένταξη των µεταναστών είναι απολύτως παρωχηµένη και θα,
έλεγα, απολύτως αποκοµµένη από τη σύγχρονη πραγµατικό-
τητα. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών προβάλλει ένα πολυπολιτισµικό ιδε-
ώδες το οποίο απλά θα έλεγα ότι δεν υπάρχει. Αποδέχεται τη δυ-
νατότητα ένταξης ανθρώπων, εκ των οποίων πολλοί δεν θέλουν
να ενταχθούν στην ελληνική κοινωνία. 

Μιλά για τη διατήρηση της πολιτιστικής ετερότητας και ανα-
φέροµαι στο άρθρο 130 το περίφηµο multi-culti, το οποίο όµως
µέχρι και η πολιτική προϊσταµένη των µνηµονιακών, η κ. Μέρκελ,
αναγκάστηκε να αποκηρύξει το 2011 ως µια πολιτική που απέ-
τυχε όχι µόνο στη Γερµανία, αλλά και διεθνώς. 

Η αλήθεια είναι προφανής, όσο κι αν η Νέα Δηµοκρατία µε το
ΠΑΣΟΚ δεν θέλουν να τη δουν. 

Η διατήρηση παράλληλων πολιτισµών µέσα στην ίδια χώρα
δεν οδηγεί σε καµµία ένταξη µεταναστών, όπως έχει αποδείξει
η διεθνής εµπειρία στις Ηνωµένες Πολιτείες, τη Γαλλία και σε
άλλες χώρες. Οδηγεί, λοιπόν, αναπόφευκτα στην γκετοποίηση
ολόκληρων κοινοτήτων και τελικά στην πολιτισµική περιθωριο-
ποίησή τους. 

Η αλήθεια είναι πως στην Ελλάδα οι παραπάνω παθογένειες
προκαλούνται από την υπερσυσσώρευση εκατοντάδων χιλιάδων
παράνοµων µεταναστών και άλλων τόσων νοµιµοποιηµένων εκ
των υστέρων, τους οποίους το σύστηµα δεν µπορεί πρακτικά να
διαχειριστεί, δεν µπορεί να αντιµετωπίσει. 

Αυτό, λοιπόν, είναι το πρωταρχικό πρόβληµα, το οποίο η συγ-
κυβέρνηση αποδεικνύει και σήµερα πως δεν θέλει να επιλύσει.
Η πραγµατική, λοιπόν, ασθένεια από την οποία πάσχει η χώρα
µας είναι η απουσία του ελληνικού κράτους στο εσωτερικό, αλλά
και η απόλυτη αδυναµία της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής να
πιέσει την Τουρκία και την Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να τηρήσουν
τις δεσµεύσεις τους. 

Εδώ, θέλω να θυµίσω στον κύριο Υπουργό τι έλεγαν τον Νο-
έµβριο του 2010 –πριν από τέσσερα, δηλαδή, χρόνια- οι προαλει-
φόµενοι τότε δήµαρχοι του ΠΑΣΟΚ, σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη.
Σε κοινή, λοιπόν, συνέντευξή τους στον τότε δηµοσιογράφο και
σήµερα ασχολούµενο µε την πολιτική κ. Σταύρο Θεοδωράκη, οι
κύριοι Καµίνης, και Μπουτάρης διαπίστωναν το εξής πασιφανές
για τη µετανάστευση: Αναγνώριζαν από τότε -και οι δύο τους- ότι
η Ελλάδα έχει δεχθεί τόσους πολλούς ξένους πάνω και πέρα από
τις δυνατότητές της, ώστε να έχει εξαντληθεί κάθε άλλο περιθώ-
ριο προς την κατεύθυνση αυτή. 

Τέσσερα χρόνια µετά, ο αρµόδιος Υπουργός του ΠΑΣΟΚ έχει
προφανώς ξεχάσει τις θέσεις, τόσο του δηµάρχου του ΠΑΣΟΚ
στην Αθήνα όσο κι εκείνου στη Θεσσαλονίκη. 

Όµως, στη φίλη σας τη Γερµανία η κ. Μέρκελ, όπως και στις
Ηνωµένες Πολιτείες οι Νότιες Πολιτείες άλλαξαν εδώ και καιρό
ρότα και πλέον ζητούν όχι ενσωµάτωση, αλλά αφοµοίωση των
µεταναστών εκείνων οι οποίοι θέλουν και µπορούν, έχουν, δη-
λαδή, τη δυνατότητα, να προσαρµοστούν. Βέβαια εννοούν πάν-
τοτε τους νόµιµους, αφού για τους παράνοµους έχουν πάρει
πρόσφατα µέτρα αποτροπής κι ελέγχου τους, έτσι ώστε να κρα-
τήσουν κάποια στοιχειώδη κοινωνική ισορροπία. Ακριβώς, δη-
λαδή, τα αντίθετα από όσα πράττετε εσείς εδώ ως περισσότερο
«προοδευτικοί κι ευαίσθητοι», αντιγράφοντας, µε διαφορά
φάσης δεκαετιών, απολύτως αποτυχηµένες διεθνώς πρακτικές. 

Μία άλλη αποτυχηµένη προσπάθεια του Υπουργείου Εσωτερι-
κών, ήταν η εισαγωγή το έτος 2011 ενός νέου τύπου ηλεκτρονι-
κής, κάρτας η οποία, εάν υπήρχε, όντως θα βοηθούσε στον
περιορισµό της κυκλοφορίας παραποιηµένων, πλαστών αδειών
διαµονής. Η κάρτα αυτή επρόκειτο να αντικαταστήσει τη βινιέτα,
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προκειµένου να ταυτοποιεί µε ασφάλεια τον αλλοδαπό κάτοχό
της. 

Κάτι τέτοιο δυστυχώς δεν έχει συµβεί τρία χρόνια µετά. Αντί-
θετα, παραµένει σε κυκλοφορία πλήθος παραποιηµένων πλα-
στών εγγράφων, µε τα οποία νοµιµοποιούν τη διαµονή τους στη
χώρα µας πολλοί παράνοµοι µετανάστες. 

Μαζί µε αυτά, είχαµε και φαινόµενα µαζικών κλοπών επίσηµων
εντύπων κι εγγράφων ταυτότητος από δηµόσιες υπηρεσίες.
Μόνο κατά την πενταετία 2007-2011 εκλάπησαν από φορείς του
δηµοσίου πάνω από ογδόντα έξι χιλιάδες νοµιµοποιητικά έγ-
γραφα παράνοµων µεταναστών.

Πρόκειται για κάθε είδους άδειες διαµονής, άδειες οδήγησης,
ταυτότητες, ακόµα και για διαβατήρια. Για όλα αυτά ο Υπουργός
κ. Γρηγοράκος έµεινε σε διαπιστώσεις και διαβεβαιώσεις προς
την επιτροπή κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου, χωρίς
όµως να δώσει λύση στα µεγάλα αδιέξοδα που αντιµετωπίζει σή-
µερα το σύστηµα διαχείρισης αλλοδαπών και µεταναστών στη
χώρα µας.

Με βάση τα παραπάνω, γίνεται απολύτως σαφές πως το συ-
ζητούµενο νοµοσχέδιο έρχεται σε απόλυτη αντίθεση µε τις θέ-
σεις των Ανεξάρτητων Ελλήνων για τη νόµιµη και όχι για τη
νοµιµοποιούµενη µετανάστευση. Γι’ αυτούς τους λόγους το κα-
ταψηφίζουµε επί της αρχής και επιφυλασσόµαστε να τοποθετη-
θούµε στα άρθρα αύριο, κατά τη σχετική συζήτηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστούµε κι
εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί - συνοδοί από το 2ο Γυµνάσιο Κοζάνης, το Β’ Τµήµα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κουκούτσης για δεκαπέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κι εγώ µε τη σειρά µου καλωσο-

ρίζω την κ. Γιαταγάνα. Μεγάλη µας χαρά. Να είναι πάντα καλά.
Με τις διατάξεις που εισάγετε στο παρόν νοµοσχέδιο αποδει-

κνύετε πως όσα δεν είχατε το κουράγιο ή την πολιτική παρρησία
να προτείνετε µόνοι σας, προσπαθείτε να τα χρεώσετε ή στη
συγκυβέρνηση ή στο Συµβούλιο της Επικρατείας, χωρίς όµως να
παρεκκλίνετε από την ιδεολογική σας γραµµή, δηλαδή τη
γραµµή του πολιτικού τυχοδιωκτισµού, και στα ζητήµατα της µε-
τανάστευσης.

Θυµηθείτε τι έλεγε ο Πρωθυπουργός κ. Σαµαράς πριν από τις
εκλογές για την αντιµετώπιση της λαθροµετανάστευσης, την εγ-
κληµατικότητα, για τη σύνδεση αυτής µε τους παράνοµους µε-
τανάστες που εισέρρευσαν κατά καιρούς στη χώρα και συγκ-
ρίνετε τα λόγια του µε τα έργα σας.

Χωρίς να έχετε να επιδείξετε τίποτα, παρά µόνο αγαθές προ-
θέσεις, έχετε υποκύψει στις ορέξεις της συνιστώσας του ΠΑΣΟΚ
και των λοιπών αγροτοτουριστικών παραφυάδων –«Ελιές», «Συ-
κιές», «Ποτάµια» και ό,τι βγει παραπέρα – προσπαθώντας να κερ-
δίσετε λίγο πολιτικό χρόνο. Εξαγοράζετε την ανύπαρκτη
ιδεολογία σας και στο ζήτηµα της µετανάστευσης µε έναν καλό
λόγο από τον κ. Μπόµπολα και τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης
και τους συντρόφους σας, αφήνοντας πίσω και τις υποσχέσεις
και τις δεσµεύσεις σας.

Είχατε ή όχι δεσµευτεί για τη νοµοθετική αντιµετώπιση του
προβλήµατος των µεταναστών µε τη θέσπιση αυστηρών διατά-
ξεων, τόσο για τους παράνοµα εισελθόντες όσο και για την οι-
κογενειακή συνένωση; Είχατε δεσµευτεί ή όχι για την υιοθέτηση
αυστηρών αποτρεπτικών µέσων για την είσοδο νέων λαθροµε-
ταναστών; Ζάππειο 1, Ζάππειο 2, Ζάππειο 3,  4,  5, κουκουρού-
κου!

Τι µας φέρνετε αντί γι’ αυτά; Ένα νοµοσχέδιο αντίστοιχο, αν
όχι χειρότερο, απ’ αυτά των προκατόχων σας. Γιατί τουλάχιστον
εκείνος ο ανεκδιήγητος Ραγκούσης, για παράδειγµα, είχε το θάρ-
ρος της γνώµης του, ενώ εσείς ποτέ δεν το είχατε. Εκείνος είχε
τολµήσει να νοµοθετήσει όσα έκριναν όλοι οι νοµικοί και το Σ.τ.Ε.
ως αντισυνταγµατικά, χωρίς να «ανοίξει µύτη», βάζοντας τους

µετανάστες ακόµα και να αλλοιώνουν το εκλογικό αποτέλεσµα
στις δηµοτικές εκλογές. Εσείς νοµιµοποιείτε τη χορήγηση
αδειών διαµονής αβέρτα, ακόµα και σε εκείνους που δεν θα είχαν
αντίστοιχο δικαίωµα µε το προηγούµενο καθεστώς.

Ειδικότερα, ως προς το Πρώτο Μέρος του νοµοσχεδίου που
τιτλοφορείται: «Διέλευση προσώπων από τα σύνορα…» κ.λπ., το
Κεφάλαιο Α’: «Γενικές διατάξεις» και το άρθρο 1: «Ορισµοί» είναι
καθαρά λειτουργικά για τη διασάφηση των διατάξεων που ακο-
λουθούν και τίποτα περισσότερο. Το ίδιο ισχύει και για το άρθρο
2.

Αναφορικά µε το Κεφάλαιο Β’ που τιτλοφορείται: «Διαδικασία
εισόδου και εξόδου», αντιτιθέµεθα στο άρθρο 3 µε  τον τίτλο:
«Σηµεία εισόδου-εξόδου, Άσκηση ελέγχου εισόδου-εξόδου»,
διότι, χωρίς να καθορίζονται ούτε τα σηµεία αυτά ούτε ο έλεγ-
χος, δίνουµε ευρεία νοµοθετική εξουσιοδότηση στους Υπουρ-
γούς Εξωτερικών, Οικονοµικών, Εσωτερικών, Εθνικής Άµυνας,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του
Πολίτη.

Διαφωνούµε µε το άρθρο 4: «Άρνηση εισόδου» για αιτιολογη-
µένες αποφάσεις απόρριψης αιτηµάτων χορήγησης θεώρησης
εισόδου, που λαµβάνονται από τις διπλωµατικές και προξενικές
αρχές, διότι δεν είναι δυνατόν να επιβαρύνονται οι υπηρεσίες
του Υπουργείου Εξωτερικών µε διαδικασίες που έχουν θεσπιστεί
για να διευκολύνουν τους πολίτες της ελληνικής επικράτειας. Συ-
ναινούµε, δε, στην αιτιολόγηση και όχι στην ειδική αιτιολόγηση
των περιπτώσεων που αναφέρονται στο άρθρο.

Περαιτέρω, δεν συµφωνούµε µε το άρθρο 5: «Θεώρηση εισό-
δου», διότι δεν προϋποθέτει πέραν του συναλλάγµατος και υπο-
χρέωση ασφαλιστικού συµβολαίου υγειονοµικής κάλυψης για
όσο διάστηµα παραταθεί η παραµονή του αλλοδαπού.

Σχετικά µε το Κεφάλαιο Γ’: «Δικαίωµα διαµονής και διοικητικές
διατυπώσεις» εκφράζουµε τη διαφωνία µας µε το άρθρο 6: «Γε-
νικές προϋποθέσεις δικαιώµατος διαµονής», διότι ξέρουµε πολύ
καλά ότι οι λαθροµετανάστες λοιµωδών, µεταδοτικών ή παρασι-
τικών ασθενειών δεν τις αποκτούν στη χώρα µας, αλλά επιβαρύ-
νουν τους ασφαλισµένους µας µε πανάκριβες θεραπείες, µόνο
µε σχετική βεβαίωση γιατρού ότι δεν παρέχεται αντίστοιχη θε-
ραπεία στις χώρες τους. Οπότε ποιος είναι ο λόγος να τους ανα-
νεώνεται η παραµονή εδώ και αν συντρέχει κίνδυνος απειλής για
την εσωτερική ασφάλεια της χώρας, λόγω της διακινδύνευσης
της υγείας των Ελλήνων πολιτών από την παραµονή υγειονοµι-
κών βοµβών;

Αντιτιθέµεθα όµως και µε το άρθρο 7: «Κατηγορίες αδειών δια-
µονής», διότι περιλαµβάνει άδειες διαµονής για ανθρωπιστικούς,
εξαιρετικούς και άλλους λόγους και για θύµατα εµπορίας ανθρώ-
πων και παράνοµης διακίνησης µεταναστών, όταν γνωρίζουµε
ότι όλοι οι λαθροµετανάστες υποστηρίζουν καταχρηστικά ότι
υπήρξαν θύµατα καταστάσεων, για να ευεργετηθούν των συγκε-
κριµένων αδειών.

Στο άρθρο 8: «Χορήγηση Άδειας Διαµονής» δεν συναινούµε
στη νοµοθετική εξουσιοδότηση στον Υπουργό Εσωτερικών να
µεταβάλλει τη διάρκεια ισχύος των βεβαιώσεων κατάθεσης αί-
τησης, καθόσον γνωρίζουµε πολύ καλά από το παρελθόν ότι µε
αυτές τις παρατάσεις δεν πραγµατοποιούνταν καµµία, µα καµµία
απέλαση.

Στο άρθρο 9: « Ανανέωση Άδειας Διαµονής» διαφωνούµε µε
την αποδοχή από τη διοίκηση εκπρόθεσµων αιτήσεων. Γιατί ορί-
ζετε τότε προθεσµία, όταν ορίζετε ταυτόχρονα και το πλαίσιο νό-
µιµης παραβίασής της;

Ως προς το άρθρο 10: «Διαδικασία Επιδόσεων», σαφώς δεν θα
συναινέσουµε στη δυνατότητα που παρέχεται στους λαθροµε-
τανάστες να συναλλάσσονται µε τη διοίκηση πίσω από τον µαν-
δύα της αδυναµίας προσκόµισης διαβατηρίου.

Στο Κεφάλαιο Δ’: «Διαµονή για εργασία και άσκηση επαγγελ-
µατικής δραστηριότητας» έχετε πολύ µεγάλο θράσος να νοµο-
θετείτε, µε το 1/3 του ελληνικού λαού άνεργο, προσαύξηση του
ανώτατου αριθµού θέσεων στο άρθρο 11: «Διαδικασία καθορι-
σµού όγκου εισδοχής για εργασία». Με το ίδιο σκεπτικό δεν θα
ψηφίσουµε και τα παρακάτω άρθρα που παραπέµπουν στο
άρθρο 11, δηλαδή τα άρθρα 12, 13, 14.
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Δεν ψηφίζουµε εντούτοις και το άρθρο 15: «Χορήγηση και ανα-
νέωση άδειας διαµονής για εξαρτηµένη εργασία», καθόσον προ-
βλέπεται η διακριτική µεταχείριση εις βάρος των Ελλήνων
εργαζοµένων, µε τη δυνατότητα που παρέχεται στους αλλοδα-
πούς να εξαγοράζουν ετησίως ηµέρες ασφάλισης.

Καταψηφίζουµε και το άρθρο 16: «Χορήγηση και ανανέωση
άδειας διαµονής για επενδυτική δραστηριότητα», καθόσον µέσω
της οδού αυτής παρέχεται η δυνατότητα επενδυτές να απασχο-
λούν οικονοµικούς και νοµικούς συµβούλους από το εξωτερικό,
όταν οι λογιστές και οι δικηγόροι της χώρας µας φυτοζωούν.

Με την ίδια λογική απορρίπτουµε και το άρθρο 17 «Χορήγηση
και ανανέωση άδειας διαµονής ειδικού σκοπού», για τα επαγγέλ-
µατα που ρυθµίζει το άρθρο αυτό.

Για το άρθρο 18: «Προσωρινή Διαµονή - Απασχόληση µε εθνι-
κή θεώρηση εισόδου», σαφέστατα δεν ψηφίζουµε αυτήν την
υγειονοµική βόµβα που προτείνετε να γίνει, δηλαδή µέσω του
άρθρου αυτού εισαγωγή στη χώρα αλλοδαπών οι οποίοι µπορεί
να πάσχουν από λοιµώδεις, µεταδοτικές ή παρασιτικές ασθένειες
και το κράτος να πραγµατοποιεί δειγµατοληπτικά υγειονοµικό
έλεγχο. 

Γι’ αυτό που εξηγήσαµε προγενεστέρως καταψηφίζουµε δια-
τάξεις του Κεφαλαίου Ε’, ήτοι τα άρθρα 19, 20 και 21.

Αναφορικά µε το Κεφάλαιο ΣΤ’: «Δικαιώµατα, υποχρεώσεις και
κυρώσεις πολιτών τρίτων χωρών», διαφωνούµε µε τη δυνατότητα
στο άρθρο 22: «Κοινά δικαιώµατα πολιτών τρίτων χωρών» να εγ-
γράφονται σε σχολεία αλλοδαποί µε ελλιπή δικαιολογητικά.
Αφού δεν χρειάζονται όλα τα δικαιολογητικά, τότε γιατί θεσπίζε-
ται η ύπαρξή τους; Ποιος ο λόγος;

Καταψηφίζουµε το άρθρο 23: «Υποχρεώσεις πολιτών τρίτων
χωρών», καθόσον µε τη διαδικασία της βεβαίωσης του άρθρου
8, που αναλύσαµε παραπάνω, καταστρατηγούνται οι όποιες υπο-
χρεώσεις τους.

Επιπλέον, στο άρθρο 24: «Κυρώσεις πολιτών τρίτων χωρών»,
αφού προβλέπονται εξαιρέσεις, γιατί δεν καταργείτε και το ίδιο
το άρθρο, για να µην υποτιµάται άλλο η νοηµοσύνη µας; 

Ως προς το Κεφάλαιο Ζ’: «Απόρριψη – Ανάκληση άδειας δια-
µονής και διαδικαστικές εγγυήσεις», καταψηφίζουµε το άρθρο
25: «Απόρριψη – Ανάκληση άδειας διαµονής», διότι απαιτεί τελε-
σίδικη και όχι πρωτοβάθµια δικαστική απόφαση. 

Καταψηφίζουµε όµως και το άρθρο 26: «Διαδικαστικές εγγυή-
σεις», διότι προβλέπει τη δυνατότητα τόσο αιτήσεως θεραπείας
όσο και ενδίκων µέσων, αχρηστεύοντας στην ουσία την προηγη-
θείσα απόφαση. 

Ως προς το Κεφάλαιο Η’: «Υποχρεώσεις υπηρεσιών, δηµοσίων
λειτουργών και ιδιωτών», καταψηφίζουµε το άρθρο 27: «Υποχρε-
ώσεις υπηρεσιών και υπαλλήλων – Κυρώσεις», λόγω των εξαιρέ-
σεων από τις ρυθµίσεις  που προβλέπει. 

Με το ίδιο σκεπτικό καταψηφίζουµε και το άρθρο 28: «Υποχρε-
ώσεις συµβολαιογράφων». 

Ασφαλώς αντιτιθέµεθα στο άρθρο 29: «Υποχρεώσεις εργοδο-
τών και εργαζόµενων πολιτών τρίτων χωρών-Κυρώσεις», για λό-
γους εσωτερικής και εξωτερικής ασφάλειας, καθόσον δύναται
αλλοδαποί να απασχολούνται στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. 

Η διαφωνία µας µε το άρθρο 30: «Υποχρεώσεις ιδιωτών και
υπαλλήλων-Κυρώσεις» είναι οι ποινές φυλακίσεως και όχι καθείρ-
ξεως στις παραγράφους 6 έως 8. 

Στο δε άρθρο 31: «Υποχρεώσεις µεταφορέων- Κυρώσεις», δια-
φωνούµε µε την εξαίρεση από τις κυρώσεις της παραγράφου 6,
καθόσον οι λαθροµετανάστες διά της θαλάσσιας οδού πέφτουν
οι ίδιοι στη θάλασσα για να τύχουν της προκείµενης περίπτωσης. 

Ως προς το Δεύτερο Μέρος τώρα: «Άδειες διαµονής που χο-
ρηγούνται στο πλαίσιο της νοµοθεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και λοιπές εφαρµοστικές διατάξεις». Στο Τµήµα Α’: «Εισδοχή πο-
λιτών τρίτων χωρών µε σκοπό τις σπουδές, την εθελοντική υπη-
ρεσία και άλλες διατάξεις κατά την Οδηγία 2004/114 ΕΚ», δεν
συµφωνούµε µε το άρθρο 32, αφού δεν εφαρµόζονται οι ρυθµί-
σεις των άρθρων 32 έως 45 σε αλλοδαπούς µε µακρά άδεια δια-
µονής σε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Για τον λόγο αυτόν καταψηφίζουµε και όλα τα υπόλοιπα σχε-
τικά άρθρα, ήτοι το 33, το 34, το 35, το 36, το 37, το 38, το 39, το
40 έως και το άρθρο 45 µε τίτλο: «Επαγγελµατική κατάρτιση». 

Όσον αφορά τις Λοιπές Διατάξεις του Κεφαλαίου Β’ καταψη-
φίζουµε το άρθρο 46: «Συµµετοχή σε ειδικά προγράµµατα»,
καθώς διαφωνούµε µε τη χορήγηση υποτροφιών σε αλλοδαπούς
από τα Υπουργεία. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 47: «Σπουδές σε στρατιωτικές και
παραγωγικές σχολές», διότι έχουµε καταθέσει σχετική πρόταση
νόµου, όπου προτείνουµε την εισαγωγή µόνον Ελλήνων το
γένος. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 48: «Απόκτηση ιατρικής ειδικότη-
τας», γιατί προσλαµβάνονται µέσω της οδού αυτής αλλοδαποί
σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, καθώς και το άρθρο που
τιτλοφορείται: «Χορήγηση και ανανέωση άδειας διαµονής για
φοίτηση στην Αθωνιάδα Εκκλησιαστική Ακαδηµία του Αγίου
Όρους», καθώς ήδη οι αλλοδαποί στο Όρος υπερβαίνουν το 10%
και τίθεται κίνδυνος τάξεως. 

Ως προς το Τµήµα Β’: «Εισδοχή πολιτών τρίτων χωρών-θυµά-
των εµπορίας ανθρώπων ή παράνοµης διακίνησης µεταναστών
κατά την Οδηγία 2004/81/ΕΚ», διαφωνούµε, όπως εξηγήσαµε
ανωτέρω. Ως εκ τούτου, καταψηφίζουµε τα άρθρα 50 έως 57. 

Ως προς το Τµήµα Γ’: «Ειδική διαδικασία εισδοχής πολιτών τρί-
των χωρών για σκοπούς επιστηµονικής έρευνας κατά την Οδηγία
2005/71/ΕΚ», διαφωνούµε µε το άρθρο 58, καθόσον τα άρθρα 59
έως 68 δεν εφαρµόζονται στους αλλοδαπούς υποψήφιους διδά-
κτορες κατά την έννοια της οδηγίας, την οποία απορρίπτουµε,
ως εξηγήσαµε προηγουµένως. Ως εκ τούτου καταψηφίζουµε και
τα υπόλοιπα σχετικά άρθρα από το 59 έως το 68. Το άρθρο 69
το καταψηφίζουµε, καθόσον καταψηφίζουµε, και τα άρθρα 1 έως
31.

Ως προς το Τµήµα Δ’: «Εισδοχή πολιτών τρίτων χωρών για οι-
κογενειακή επανένωση κατά την Οδηγία 2003/86/ΕΚ του Συµβού-
λιου της 22ας Σεπτεµβρίου 2003», διαφωνούµε µε το άρθρο 70,
καθόσον ο συντηρών εµπίπτει µε άδεια διαµονής τουλάχιστον
δύο ετών, ενώ εµείς δεν θεωρούµε ότι µε τέτοια ανεργία θα µπο-
ρούσε να ενέπιπτε ουδείς εκτός των µακράν διαµενόντων.

Ως προς το Κεφάλαιο Β’: «Λοιπές διατάξεις», διαφωνούµε µε
την εξαίρεση που εισάγει το άρθρο 79 από τον γενικό κανόνα
των άρθρων 33 και 34. 

Επειδή καταψηφίζουµε το άρθρο 77, συνακόλουθα το ίδιο
πράττουµε και για το άρθρο 80. 

Καταψηφίζουµε τα άρθρα 81 και 82, καθόσον προβλέπουν οι-
κογενειακή επανένωση, ακόµα και λαθροµεταναστών, λόγω
γάµου. Προβλέπει αυτοτελή άδεια διαµονής για αλλογενείς αλ-
λοδαπούς συζύγους οµογενών αλλοδαπών, όταν τέτοιο δικαίωµα
αναγνωρίζουµε µόνο σε τέτοιες συζύγους Ελλήνων πολιτών. 

Επιπρόσθετα, καταψηφίζουµε το άρθρο 83: «Είσοδος και δια-
µονή πολιτών τρίτων χωρών που είναι �έλη οικογένειας Έλληνα»,
καθόσον αποτελεί «παράθυρο» εικονικών γάµων, προκειµένου µε
τη νύφη ή τον γαµπρό να ακολουθήσουν και όλες οι ήδη υπάρ-
χουσες οικογένειές τους πριν από τον γάµο τους µε τον Έλληνα. 

Με την ίδια αιτιολογία καταψηφίζουµε και τα σχετικά άρθρα,
από το 84 µέχρι το 88. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το πιο ενδοτικό, απαράδε-
κτο και παράλογο νοµοσχέδιο για τη µετανάστευση που έχει
ποτέ εισαχθεί προς ψήφιση. Και αυτό δεν είναι περίεργο. Η συγ-
κυβέρνηση εξάµβλωµα, της οποίας οι δύο συνιστώσες είναι συ-
νυπεύθυνες για την κατάσταση που βιώνει η χώρα και στο
µεταναστευτικό, δεν µπορούσε να φέρει παρά µόνο ένα τέτοιο
νοµοσχέδιο, το οποίο θα ξεπλένει τις αµαρτίες τους, ένα νοµο-
σχέδιο που θα είναι καλό για όλους τους αλλοδαπούς και όλους
τους λαθροµετανάστες, αλλά χείριστο για τη χώρα και τους Έλ-
ληνες πολίτες της. 

Δεν έχουµε καµµία αµφιβολία ότι δεν θα ακουστεί καµµία από
τις αιτιάσεις µας. Δεν έχουµε καµµία αµφιβολία ότι θα ψηφιστεί
στο σύνολο από την ξενόδουλη συγκυβέρνηση. Κι εσείς δεν πρέ-
πει να έχετε καµµία αµφιβολία ότι θα είναι το πρώτο νοµοσχέδιο
που θα καταργηθεί από µία εθνική κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Πανούσης για δεκαπέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν ήθελε κανείς να ξεκινήσει
από µία νοµοθετική µεθοδολογία θα έλεγε ότι θα έπρεπε να
έχουµε τέσσερα τουλάχιστον διαφορετικά νοµοθετήµατα. Το
πρώτο, ένας µεταναστευτικός κώδικας ως διοικητικός οδικός
χάρτης. Το δεύτερο, ιθαγένεια. Το τρίτο, επιτροπές κοινωνικής
ένταξης ενταγµένες σε ένα Υπουργείο Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
όπως συµβαίνει στην Ιταλία για παράδειγµα. Κι εν τέλει, το αντι-
ρατσιστικό. 

Εν πάση περιπτώσει, ο προτεινόµενος κώδικας θέτει ως βα-
σικό στόχο τη συγκέντρωση των διαφόρων νοµοθετηµάτων σε
ενιαίο κείµενο  -αναγκαία ενέργεια η συγκέντρωση της σχετικής
νοµοθεσίας της µεταναστευτικής πολιτικής- και µια απογραφει-
οκρατικοποίηση των διαδικασιών. Άρα έχουµε ένα σηµαντικό
συµµάζεµα µε τα θέµατα των δικαιολογητικών, δηλαδή ένα µίνι-
µουµ απαραίτητο για τη λειτουργία της Δηµόσιας Διοίκησης.
Εδώ πάλι, από άποψης µεθοδολογίας, νοµίζω ότι δεν είναι θεµιτό
ή σωστό να έχουµε δεκάδες διατάξεις του Κώδικα Ποινικής Δι-
κονοµίας και Ποινικού Δικαίου µέσα σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο.
Δεν χρειάζονται. Θα έπρεπε να πάνε αλλού και όχι εδώ.

Πάλι, ενώ απ’ τη µια µεριά λέµε ότι συγκεντρώνουµε ένα υλικό
για να ξέρει ο άλλος τι είναι ο µεταναστευτικός κώδικας, χαλα-
ρώνουµε ή διαφοροποιούµε τον Ποινικό Κώδικα, την Ποινική Δι-
κονοµία και ο καθένας θα ψάξει να βρει σε άλλα νοµοθετήµατα
τι συµβαίνει σε αυτές τις συγκεκριµένες διατάξεις.

Θα µου επιτρέψετε να κάνω δύο-τρεις σκέψεις πάνω στο τι
συµβαίνει γύρω από τη µετανάστευση ως φαινόµενο.

Η µετανάστευση, ανάµεσα στα άλλα, θέτει ένα νέο κοινωνικό
ζήτηµα, δηλαδή την αδυναµία της προσαρµογής των παλαιών
µεθόδων στη διαχείριση ενός φαινοµένου, αυτού που ονοµά-
ζουµε «µαζικότητα», «πολυπολιτισµικότητα», «διαφορετικότητα»,
«εµείς και οι άλλοι». Άρα, από τη µια µεριά έχουµε µια µορφή κιν-
δυνολογίας, που άλλοτε βασίζεται και άλλοτε δεν βασίζεται σε
δεδοµένα. Υπήρχε µια περίοδος στο τέλος του 1990 που πραγ-
µατικά υπήρχε µια αύξηση της εγκληµατικότητας ή αυτά που
βλέπαµε στα γαλλικά προάστια. Αυτή η επικινδυνότητα και αυτή
η κινδυνολογία δηµιούργησε τους δικούς της µύθους. Και θα
επανέλθω σε αυτό. 

Από την άλλη, το λεγόµενο ενιαίο και συνεκτικό της ελληνικής
κοινωνίας. Αναρωτιέµαι, όµως, αν µπορείς να φτιάξεις µια εσω-
τερική οµοιογένεια σήµερα. Και πάλι αναρωτιέµαι: ποια εσωτε-
ρική ασφάλεια εξυπηρετούν οι πνιγµένοι στο Φαρµακονήσι, στη
Λέσβο; 

Ένα τρίτο ζήτηµα, που πλέον δεν συζητάµε -έχοντας εγώ προ-
σωπικά ζήσει δεκαεννιά χρόνια στη Θράκη- είναι το δηµογραφικό
πρόβληµα. Και αυτό πρέπει να τεθεί κάποια στιγµή. 

Άρα λοιπόν υπάρχουν ζητήµατα ανοικτά, τα οποία προηγούν-
ται της κατάθεσης ενός νόµου. 

Αυτό το λεγόµενο «δίκαιο των αλλοδαπών» είναι τελικά ένα δί-
καιο εξαίρεσης ή είναι ένα δίκαιο συµπερίληψης; Θα δανειστώ
ένα κοµµάτι από τον Χάµπερ σχετικά µε την κοινωνία της συµπε-
ρίληψης. Λέει ότι συµπερίληψη σηµαίνει πως η πολιτική κοινό-
τητα παραµένει ανοικτή για να συµπεριλάβει πολίτες κάθε
προέλευσης χωρίς να περικλείει αυτούς «τους άλλους» στην
οµοιοµορφία µιας οµοιογενούς κοινότητας ενός συγκεκριµένου
λαού. Έτσι, η δηµοκρατική διαδικασία εγγυάται τη νοµιµότητα.
Μπορεί, όπου είναι αναγκαίο, να καλύψει τα κενά της κοινωνικής
ένταξης και της ενοποίησης µε µία πολιτική διαφορετική σε
σχέση µε τη σύνθεση του πολιτισµού, µε µία πολιτική κουλτούρα.
Άρα, αυτό το δίκαιο του άλλου εµπεριέχει στις σηµερινές πολυ-
πολιτισµικές κοινωνίες την ανάγκη µιας πολιτικής αναγνώρισης
της ετερότητας και διασφάλισης της ενότητας όλων των υποκει-
µένων δικαίου, είτε το θέλουµε είτε δεν το θέλουµε. 

Αυτά δεν είναι δικές µας ιστορίες. Ήρθαν από αλλού.
Το δεύτερο ζήτηµα είναι ότι έχουµε µία Ευρώπη, όπου εκ των

πραγµάτων υπάρχει εξασθένηση της έννοιας της κυριαρχίας του
κράτους-έθνους. Εκ των πραγµάτων, είτε υπάρχει µετανάστευση
είτε δεν υπάρχει, υπάρχουν οι συγκρούσεις των υπερεθνικών ον-
τοτήτων. 

Τα νέα κράτη, που δεν είναι κράτη-έθνη, είναι πλέον πλουρα-
λισµοί γλωσσικοί, εθνοτικοί, φυλετικοί, έχουν ως αποτέλεσµα να
διαφοροποιείται και η έννοια του λαού. Και αυτό θέλει συζήτηση.

Τι εννοούµε λαό στη σηµερινή πολυπολιτισµική κοινωνία; Μπο-
ρούµε όλα αυτά να τα αντιµετωπίσουµε αποτρεπτικά, επιλεκτικά,
µε όρους δηµόσιας τάξης; Μπορούµε να πάµε σε µια λειτουρ-
γική ενοποίηση των κοινωνικών συνθηκών; Μπορούµε µε την πο-
λιτική να αντιµετωπίσουµε την κοινωνική διάσπαση; 

Έχουµε, λοιπόν, µια ανακατανοµή του βάρους και µία ανακα-
τανοµή του κοινού έννοµου αγαθού. Αυτό η ελληνική κοινωνία
στο σύνολό της δεν το έχει χωνέψει και γι’ αυτό απαντάµε µε νο-
µοθετήµατα, τα οποία βεβαίως και πρέπει να γίνουν, γιατί έχουµε
διεθνείς και ευρωπαϊκές δεσµεύσεις, αλλά δεν θα λύσουµε το
πρόβληµα έτσι. 

Η κοινωνική και πολιτισµική ταυτότητα του ξένου έχει νοηµα-
τοδοτηθεί αρνητικά. Η ταυτότητα αυτή, η ετερότητα, η εγκυρό-
τητα, όλες αυτές οι έννοιες έχουν δηµιουργήσει προβλήµατα, αν
µη τι άλλο, επικοινωνιακά. Αυτοί οι άνθρωποι, έτσι και αλλιώς,
είναι άνθρωποι σε κατάσταση ανάγκης, είναι άνθρωποι που στην
αρχή, για να επιβιώσουν, µένουν αποµονωµένοι. Το ερώτηµα
είναι: Μια ευνοµούµενη πολιτεία πόσο καιρό µπορεί να τους αφή-
σει αποµονωµένους και τι εννοούµε, όταν λέµε προσαρµογή;

Κατά τη γνώµη µας, εννοούµε κοινή προσαρµογή. Δηλαδή,
αυτοί θα προσαρµοστούν σε εµάς, αλλά και εµείς θα προσαρ-
µοστούµε στο δικό τους πολιτισµό και στις δικές τους κοινωνικές
αντιλήψεις. Παραδείγµατος χάριν, εγώ δεν έχω καταλάβει τι κά-
νουν το ΕΣΡ, η ΕΣΗΕΑ ή τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα στο να
µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε καλύτερους όρους κοινωνικής
ένταξης. 

Έχουµε µία φοβική πολιτική, που σε τελική ανάλυση είναι µια
κρίση του ίδιου του Διαφωτισµού. Δεν πιστεύω ότι η χώρα µου
είναι ρατσιστική. Είναι ξενοφοβική, φοβάται καθετί ξένο. Φοβά-
ται, όχι τον ξένο, αλλά φοβάται κάτι καινούριο, καθετί που δεν
µπορεί να το χειριστεί. Αυτό οφείλεται ακριβώς γιατί δεν περά-
σαµε από το Διαφωτισµό. 

Το ζήτηµα είναι ότι η µεταναστευτική πολιτική ένταξης και η
νοµοθεσία έχουν επηρεάσει τις ανθρώπινες σχέσεις, αλλά κυ-
ρίως τον πολιτικό λόγο, τους νόµους του κράτους, ακόµη και τη
δικαιοσύνη. Εάν διαβάσει κανείς έρευνες, θα δει ότι ακόµα και η
δικαιοσύνη δεν είναι πάντα φυλετικά ουδέτερη και άχρωµη. Δεν
µπορούµε να πούµε ότι έχουµε αναπτύξει µια φυλετικοποίηση
της µετανάστευσης, αλλά είναι βέβαιο ότι δεν είµαστε έτοιµοι να
αναγνωρίσουµε στους ξένους αστικά, κοινωνικά και πολιτικά δι-
καιώµατα. Γι’ αυτό τους αφήνουµε για πολύ καιρό σε µια νοµική
κατάσταση µετέωρη, εντός και εκτός. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι έχουµε επτά εκατοµµύρια Έλλη-
νες στο εξωτερικό και αρνούµενοι στους άλλους το δικαίωµα να
υπάρχουν, στην ουσία αποδεχόµαστε και τον κίνδυνο κάποιοι
άλλοι να µην θέλουν να υπάρχουµε ούτε εµείς. Σκεφθείτε η ίδια
πολιτική να ασκηθεί στην Αυστραλία ή στη Γερµανία ή στην Αµε-
ρική. Δεν µπορεί η ταυτότητά τους να συγκροτηθεί µε τις απαρ-
νήσεις του παρελθόντος, ούτε η δική µας. Οι Έλληνες που ήταν
στο εξωτερικό δεν αρνήθηκαν το παρελθόν τους. Άρα, το τότε,
το τώρα και το αύριο δοµούν από κοινού την πολιτισµική ταυτό-
τητα του οποιουδήποτε.

Έχω αρκετές επιφυλάξεις για την απορροφητική δύναµη της
ανοιχτής ελληνικής κοινωνίας ως τόπου υποδοχής των µετανα-
στών. Δεν ξέρω εάν φταίει το ότι δεν έχουµε σταθερή µετανα-
στευτική πολιτική ή ότι έχουµε ταυτίσει την ένταξη µε την
αφοµοίωση ή ότι έχουµε φοβηθεί την πολυπολιτισµικότητα, αλλά
η αναγνώριση του δικαιώµατος στην πολιτισµική ετερότητα και
στη διαφορά είναι πλέον ένα ευρωπαϊκό κεκτηµένο. 

Δηµιουργούµε συγχύσεις στις ταυτότητες των Ελλήνων και
των µεταναστών. Λέµε ότι ακόµα και οι οµογενείς δεν είναι τόσο
Έλληνες, ότι οι µετανάστες δεν είναι ούτε Έλληνες ούτε ξένοι.
Έτσι, λοιπόν, η ελληνική κοινωνία δεν συµβάλλει -και όχι µόνο η
πολιτεία- στο να µπορέσουµε να πάρουµε τι; Θετικά µέτρα, θετι-
κές διακρίσεις για την ένταξη. Χρειαζόµαστε θετικές διακρίσεις
και όχι γραφειοκρατικές διαχειρίσεις. 

Έχω πει πολλές φορές ότι η Βουλή θα έπρεπε να κάνει µία µό-
νιµη επιτροπή κατά του ρατσισµού και των διακρίσεων. Νοµίζω
ότι είναι κρίσιµο αυτό, γιατί ο Συνήγορος του Πολίτη είναι µεν
ένα θετικό στοιχείο, αλλά δεν αφορά µεγάλες πολιτικές αποφά-
σεις.
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Ακόµη, θέλω να πω ότι η πολιτεία δεν µπορεί να είναι ούτε
αδιάφορη ούτε ουδέτερη. Αυτό δεν είναι δηµοκρατική λειτουρ-
γία. Αφορά ακόµα και τις τοπικές αρχές. Η επικουρικότητα των
τοπικών αρχών στη διαχείριση της ένταξης σηµαίνει και αναγνώ-
ριση και προστασία των δικαιωµάτων. Δεν µπορεί και δεν φθάνει
να κατηγορούµε το κράτος ότι δεν λειτουργεί σωστά, µε κακούς
νόµους, αλλά πρέπει η ίδια η κοινωνία να αγκαλιάσει αυτούς
τους ανθρώπους. 

Άρα, λοιπόν, η αλληλεγγύη και η συλλογικότητα δεν µπορούν
να κινηθούν µέσα σε ένα κλίµα οµογενοποίησης, ή θα γίνεται
όµοιοι µε εµάς ή αλλιώς δεν θα ενταχθείτε. Εκεί πρέπει να γίνει
δουλειά. Και, βέβαια, όχι δυσµενείς διακρίσεις. Θετικές υποχρε-
ώσεις για διαφορετική ρύθµιση διαφορετικών καταστάσεων.
Αυτή είναι η ουσιαστική ισότητα. 

Αυτό το λέει και το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου. Μια ενδιαφέρουσα υπόθεση, «Θλιµµένος κατά Ελλά-
δος» -«θλιµµένος» λεγόταν ο διάδικος- το 2000 είπε αυτό ακρι-
βώς, ότι εδώ δεν είναι να λες ότι δηµιουργώ µια τυπική ισότητα,
διότι είναι δύο µεγέθη άνισα ο ξένος και η ελληνική πολιτεία. Άρα
προσθέτοντας µια µονάδα σε άνισα µεγέθη, άνισα παραµένουν. 

Θα πρέπει λοιπόν να κάνεις θετικές παρεµβάσεις. 
Ένα τελευταίο ζήτηµα που πρέπει να δούµε, είναι ότι ζούµε

πια σε µια γενικότερη συνταγµατική αρχή του κοσµοπολιτισµού
των θεµελιωδών δικαιωµάτων. Φύγαµε πλέον από τα δικαιώµατα
µιας κλειστής κοινωνίας-κοντέινερ -έχει το Σύνταγµά της- και
πάµε σε δικαιώµατα και υποχρεώσεις που είναι κοσµοπολίτικα,
όχι µε την κοινωνική έννοια, αλλά µε την έννοια ότι ανήκουν πια
ή επηρεάζονται από τον κόσµο και από το τι συµβαίνει στον
κόσµο. 

Θα επανέλθω επί των άρθρων αύριο, κύριε Υπουργέ. Σας είχα
πει, όµως, και στην επιτροπή ότι έχω µία επιφύλαξη για τον τίτλο.
Δηλαδή, είναι κοινωνική επανένταξη σε ένα άρθρο. Στην ουσία
πρόκειται για µια διακήρυξη αρχών. Δεν είναι ούτε πρακτικές
ούτε στρατηγική ενεργειών. Δεν χρειαζόταν ο όρος «κοινωνική
επανένταξη». 

Εµείς ως Δηµοκρατική Αριστερά θα ψηφίσουµε επί της αρχής,
αλλά θα αναµένουµε διαρθρωτικές κινήσεις από τον Υπουργό.
Διότι φοβάµαι ότι οι τροπολογίες που φέρατε, στην ουσία, αλ-
λοιώνουν τη ratio του νόµου και αλλοιώνουν σε µεγάλο βαθµό
και τον τρόπο που συνεργαστήκαµε και αποδεχθήκατε από όλες
τις πτέρυγες της Βουλής στις επιτροπές τις παρατηρήσεις µας.
Μην κάνετε βήµατα πίσω.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς  τον κ. Πανούση.

Τον λόγο έχει ο κ. Χαλβατζής.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα τον Κώδικα Μετανάστευσης. Και σήµερα το

πρωί µία νέα τραγωδία στο Αιγαίο ήρθε να προστεθεί σαν ένας
ακόµα κρίκος που µετατρέπει αυτήν τη θάλασσα σε θάλασσα νε-
κρών. Επτά νεκροί -ανάµεσά τους δύο παιδιά- και δύο αγνοού-
µενοι. 

Τα µέτρα αποτροπής των µεταναστευτικών και προσφυγικών
ρευµάτων, που προωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι κυβερνήσεις
της, δεν µπορούν να εµποδίσουν τα θύµατα της φτώχειας, τα θύ-
µατα των αντιδραστικών καθεστώτων και των ιµπεριαλιστικών
πολέµων και αυξάνουν τους θανάτους. 

Είναι καιρός να δοθούν -και να δοθούν τώρα, κύριε Υπουργέ-
ταξιδιωτικά έγγραφα -ενάντια στο Δουβλίνο ΙΙ και τη Συνθήκη του
Σένγκεν- σε όσους επιθυµούν να εγκατασταθούν σε άλλες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να δοθεί πολιτικό άσυλο µε δίκαιες και
γρήγορες διαδικασίες στους πρόσφυγες - θύµατα των ιµπερια-
λιστικών επεµβάσεων, πολέµων και των αντιδραστικών καθεστώ-
των. 

Το ξαναλέµε, τα µεταναστευτικά ρεύµατα δεν είναι τυχαία.
Είναι αποτέλεσµα της φτώχειας, της πείνας, της εξαθλίωσης.
Είναι αποτέλεσµα και συνέπεια των ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων
και πολέµων των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η
επέµβαση Γάλλων και άλλων ιµπεριαλιστών στην Κεντροαφρικα-
νική Δηµοκρατία θα οδηγήσει νέα καραβάνια σε αναζήτηση µιας

ασφαλούς ζωής. Κάθε ιµπεριαλιστική επέµβαση την ακολουθεί
στρατιά ολόκληρη από ανθρώπους εξαθλιωµένους, που φεύγουν
για να γλιτώσουν τις βόµβες των αµερικανονατοϊκών, να γλιτώ-
σουν και από το λεπίδι των δικτατόρων. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, ο κώδικας, κατά την άποψή µας,
συγκεντρώνει κυρίως και κωδικοποιεί όλες τις υπάρχουσες, συν-
τηρητικές στην πλειοψηφία τους, διατάξεις και ρυθµίσεις για
τους µετανάστες, µε βασικό κορµό το ν. 3386/2005. Επιπλέον εν-
σωµατώνει και τη σχετική ευρωενωσιακή νοµοθεσία, δηλαδή τις
οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν ήδη γίνει εσωτερικό
δίκαιο µε διάφορους νόµους ή προεδρικά διατάγµατα.  

Οι όποιες νέες ρυθµίσεις κινούνται στην κατεύθυνση της κα-
λύτερης εξυπηρέτησης των αναγκών της εργοδοσίας για φθηνά
εργατικά µεταναστευτικά χέρια. Περιλαµβάνει, επίσης, και κά-
ποιες οριακές αλλαγές, κυρίως µε τις µεταβατικές διατάξεις του,
που προσωρινά αντιµετωπίζουν, αλλά δεν λύνουν συσσωρευ-
µένα προβλήµατα. Αφορά γενικά µόνο τους νόµιµους µετανά-
στες, οι οποίοι προσδιορίζονται από το Υπουργείο στις πεντα-
κόσιες σαράντα χιλιάδες, µαζί µε επιπλέον εκατόν σαράντα που
εκκρεµεί η ανανέωση της άδειας διαµονής τους.

Δεν αντιµετωπίζει το καίριο και οξυµένο ζήτηµα µε τους χιλιά-
δες µετανάστες που είναι χωρίς χαρτιά και δεν µπορούν ούτε να
µείνουν και να εργαστούν νόµιµα παρ’ όλο που αρκετοί απ’ αυ-
τούς εργάζονται για πολλά χρόνια στην Ελλάδα, αλλά ούτε και
να ταξιδέψουν σε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης εξαιτίας
της Σένγκεν και του Κανονισµού του Δουβλίνου. 

Για τους µετανάστες και τους πρόσφυγες η Κυβέρνηση επι-
φυλάσσει απ’ ό,τι φαίνεται διώξεις και καταστολή, φθάνοντας
µάλιστα στο να ιδρύει ειδικό κλάδο και ειδικές επιχειρησιακές
κατασταλτικές µονάδες δίωξης. Οι ρυθµίσεις του νέου Κώδικα
Μετανάστευσης, σύµφωνα και µε την αιτιολογική έκθεση, κινούν-
ται σε τέσσερις άξονες. 

Ο πρώτος αφορά τη διαδικασία χορήγησης και ανανέωσης
των αδειών διαµονής. Προβλέπει τη µείωση των κατηγοριών των
αδειών διαµονής και των απαιτούµενων δικαιολογητικών, την αύ-
ξηση του χρόνου ισχύος, την αρχή της χορήγησης και της ανα-
νέωσής της, την εφαρµογή της λειτουργίας των υπηρεσιών της
λεγόµενης «µιας στάσης». Σε πολλά ζητήµατα έχει καθιερωθεί η
«µια στάση». Φοβούµαστε ότι αυτές οι στάσεις θα είναι διαρ-
κείας. 

Καταργείται η σύµβαση εργασίας για την ανανέωση της
άδειας διαµονής για εξαρτηµένη εργασία. Ωστόσο, παραµένει η
προσκόµιση ενσήµων που ειδικά στις σηµερινές συνθήκες της
καπιταλιστικής κρίσης και της ανεργίας δεν µπορούν πολλοί να
συγκεντρώσουν. Παραµένουν, επίσης, τα ακριβά παράβολα για
κάθε είδους άδεια διαµονής, καθώς και τα απαγορευτικά εισο-
δηµατικά κριτήρια, 8.500 το χρόνο για την οικονοµική επανέ-
νωση. Δηλαδή, για να µπορεί να συνενωθεί µία µεταναστευτική
οικογένεια, πρέπει να έχει αυτό το εισόδηµα. Αλήθεια, πόσοι Έλ-
ληνες σήµερα έχουν αυτό το ετήσιο εισόδηµα; 

Οι λεγόµενες «Υπηρεσίες µιας Στάσης» για τους µετανάστες
στην πραγµατικότητα θα τους δυσκολέψουν, αφού θα έχουν
πλέον λιγότερα σηµεία να εξυπηρετούνται. Με τις «Υπηρεσίες
µιας Στάσης» στην πραγµατικότητα οι µετανάστες δεν θα µπο-
ρούν να εξυπηρετηθούν. Η εφαρµογή τους στις αποκεντρωµένες
διοικήσεις έχει ήδη θεσπιστεί, αλλά έχει αναβληθεί η λειτουργία
τους για µεταγενέστερο χρόνο. 

Στην πραγµατικότητα πρόκειται για συγχώνευση των υπηρε-
σιών που υπήρχαν σε κάθε δήµο, οι οποίες είναι τελείως αβέβαιο
εάν θα µπορέσουν να λειτουργήσουν αποτελεσµατικά, λόγω της
έλλειψης υποδοµής και κυρίως επαρκούς και κατάλληλου προ-
σωπικού. 

Είναι σε βάρος των µεταναστών, οι οποίοι θα πρέπει να µετα-
κινούνται σε πιο αποµακρυσµένες υπηρεσίες, αντί να εξυπηρε-
τούνται στους δήµους όπου διαµένουν. Για όλη την Αττική, για
παράδειγµα, προβλέπονται µόνο τέσσερις τέτοιες «Υπηρεσίες
µιας Στάσης» στις οποίες θα συρρέουν, όχι εκατοντάδες, αλλά
ίσως και χιλιάδες µετανάστες. 

Ο δεύτερος άξονας αφορά την τροποποίηση των διαδικασιών
µετάκλησης µεταναστών εργατών για συγκεκριµένη εργασία και
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συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα. Το νοµοσχέδιο προβλέπει και
έγκριση των καινούργιων µετακλήσεων µεταναστών για εργασία
ιδιαίτερα των εποχικών, σε πανελλαδικό επίπεδο, αντί για περι-
φερειακό, όπως γίνονταν µέχρι σήµερα µε πιο ευέλικτες και γρή-
γορες διαδικασίες. 

Στη µετάκληση εποχικών µεταναστών-εργατών θα δίνεται θε-
ώρηση εισόδου, δηλαδή βίζα και όχι άδεια διαµονής, όπως γινό-
ταν µέχρι τώρα, για συγκεκριµένη διάρκεια και συγκεκριµένη
εργασία, µετά από πρόσκληση των εργοδοτών.

Πρόκειται για µία ρύθµιση καλύτερης προσαρµογής στις ανάγ-
κες της εργοδοσίας µε τη διασφάλιση κάποιων στοιχειωδών και
µόνο κανόνων για τα προσχήµατα και όχι ουσιαστικών εγγυή-
σεων, για να διασκεδαστούν βέβαια και οι εντυπώσεις από τη
µαυρίλα του φαινοµένου της Μανωλάδας, που δεν ήταν µόνο
στην περιοχή της Ηλείας. 

Αλλά, η λέξη «Μανωλάδα» σηµατοδότησε ευρύτερες περιο-
χές, περιοχές στυγνής εκµετάλλευσης µεταναστών.

Ο τρίτος άξονας αφορά την καθιέρωση του κύριου τύπου δια-
µονής γι’ αυτούς που µένουν πάρα πολλά χρόνια στην Ελλάδα.
Δίνεται έµφαση στην άδεια διαµονής του επί µακρόν διαµένον-
τος, δηλαδή την άδεια πενταετούς διάρκειας που µπορεί να ανα-
νεώνεται συνεχώς. Η άδεια αυτή θεσπίστηκε φυσικά µε oδηγία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2003. Ενσωµατώθηκε στο Ελληνικό
Δίκαιο το 2006 και αποτελεί το βασικό ενιαίο τύπο άδειας και δια-
µονής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Με αυτήν την άδεια σχεδιάζεται να αντικατασταθεί ουσιαστικά
η ισχύουσα άδεια διαµονής δεκαετούς διάρκειας µε την παύση
της αυτοδίκαιης ανανέωσής της, η οποία έχει αντικαταστήσει το
2008 προηγούµενη άδεια αόριστης διάρκειας. Επίσης, διατη-
ρούνται τα εισοδηµατικά κριτήρια για τη χορήγηση αυτού του
τύπου της άδειας, του επί µακρόν διαµένοντος. 

Ρωτάµε, λοιπόν, ξανά: Ποιος θα έχει 8.500 ευρώ ετησίως; Βε-
βαίως, είναι και το αποδεικτικό γνώσης ελληνικής γλώσσας και
στοιχείων της ελληνικής ιστορίας, το πιστοποιητικό ελληνοµά-
θειας µε κάποιες εξαιρέσεις.

Κατά την άποψή µας, η ρύθµιση αυτή δεν µπορεί να θεωρηθεί
θετική, αφού καταργεί για το µέλλον τις δεκάχρονες άδειες πα-
ραµονής και προσαρµόζει περισσότερο τη µεταναστευτική νο-
µοθεσία σε αυτήν της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Εµείς έχουµε χαρακτηρίσει την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για το µεταναστευτικό, «αντιµεταναστευτική». Συγκεκριµένα,
αντικαθιστά -µε εξαίρεση ορισµένες περιπτώσεις που αφορούν
µεταβατικές ρυθµίσεις- την πιο µακρόχρονη άδεια παραµονής
δεκαετούς διάρκειας µε µία άδεια πεντάχρονης διάρκειας -όπως
είπαµε- του επί µακρόν διαµένοντος.

Εποµένως, υποχρεώνει τους µετανάστες να την ανανεώνουν
συχνότερα, δηλαδή να ελέγχονται συχνότερα. Από το 2006 που
θεσπίστηκε η συγκεκριµένη άδεια µέχρι σήµερα έχουν δοθεί πε-
ρίπου εξακόσιες άδειες. Αν κάνουµε κάποιο λάθος, ας µας διορ-
θώσει ο κύριος Υπουργός.

Ο τέταρτος άξονας αφορά τη ρύθµιση του καθεστώτος των
παιδιών των µεταναστών. Συγκεκριµένα, χορηγείται πενταετής
άδεια διαµονής στα παιδιά των νοµίµων µεταναστών που γεννή-
θηκαν και µεγάλωσαν στην Ελλάδα, δηλαδή τους µετανάστες
δεύτερης γενιάς, που θα δίνει τα ίδια δικαιώµατα µε την άδεια
του επί µακρόν διαµένοντος. Πρόκειται ουσιαστικά για υποκατά-
στατο της ιθαγένειας, θα έλεγα για χρύσωµα του χαπιού, για το
νέο χειρότερο νόµο για την ιθαγένεια, που απ’ ό,τι φαίνεται θα
φέρει η Κυβέρνηση και θα δυσκολέψει την απόκτησή της για τα
παιδιά των µεταναστών.

Με τις µεταβατικές διατάξεις αντιµετωπίζονται προσωρινά κά-
ποια οξυµµένα προβλήµατα των µεταναστών στην κατεύθυνση
της επανανοµιµοποιήσεως ορισµένων από αυτούς που έχουν
χάσει τη νοµιµότητά τους εξαιτίας -λόγου χάριν- της δυσκολίας
ανανέωσης των αδειών διαµονής λόγω του απαιτούµενου αριθ-
µού ενσήµων. Δηλαδή, δεν µπορούν να ανανεώσουν τις παλιές
άδειες παραµονής, εφόσον έχουν βιβλιάρια ανεργίας σε ισχύ,
αλλά κυρίως επειδή δεν τους κολλάνε τα ένσηµα. 

Εποµένως, καταλαβαίνετε ότι σήµερα υπάρχουν όχι χιλιάδες,
αλλά εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες εργάτες που δεν τους κολ-
λούν ένσηµα, που δουλεύουν χωρίς κοινωνική ασφάλιση, πόσω

µάλλον αυτό ισχύει για τους µετανάστες.
Με αυτές τις ρυθµίσεις απαλύνονται για ορισµένους, αλλά δεν

αντιµετωπίζονται και δεν επιλύονται ουσιαστικά και µε σταθερό
τρόπο οξυµµένα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν µε την ανανέ-
ωση των αδειών διαµονής τους οι µετανάστες. Και αυτό συµβαί-
νει –ξαναλέµε- εξαιτίας της ανεργίας και της ανασφάλιστης ερ-
γασίας.

Όταν -όπως είπαµε- η ανασφάλιστη εργασία σήµερα για τους
Έλληνες εργαζόµενους, και ειδικά για τους νέους, θερίζει και
έχει πιάσει ταβάνι, καταλαβαίνετε τι γίνεται µε τους µετανάστες.
Το κυριότερο όµως είναι ότι εγκαταλείπεται στην παρανοµία, άρα
µένει χωρίς δικαιώµατα, η µεγάλη πλειοψηφία των µεταναστών
χωρίς «χαρτιά». 

Εµείς επί της αρχής θα ψηφίσουµε κατά και θα τοποθετη-
θούµε επί των άρθρων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλησπέρα, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι. 
Θα τοποθετηθώ για µία ακόµη περίπτωση σχεδίου νοµού που

είχε προετοιµαστεί εδώ και δύο χρόνια από τον κ. Ραγκούση, την
κ. Τζάκρη, τον κ. Ντόλιο και µε τη γνωστή τακτική της κυβέρ-
νησης Παπαδήµου να µην µπορεί να προωθήσει ορισµένα πράγ-
µατα στη Βουλή, γιατί ένας εκ των τριών εταίρων είχε αντιρ-
ρήσεις, σταµάτησε και δεν ήρθε εδώ ποτέ. Και έρχεται τώρα,
µετά από δύο χρόνια, µε πάρα πολλές βέβαια απώλειες εν τω
µεταξύ. 

Τότε, τέλη του 2011 και στο πρώτο εξάµηνο του 2012, πολλές
νοµοθετικές πρωτοβουλίες, πάρα πολύ ώριµες, σταµατούσαν
λόγω της εµµονής της Νέας Δηµοκρατίας να µην προωθείται
τίποτα στη Βουλή, εάν δεν έχει σχέση µε το λεγόµενο µνηµόνιο,
µε το πρόγραµµα. Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα που είχε
απασχολήσει την ελληνική κοινωνία από όλα αυτά, τα οποία
καθυστέρησαν, ήταν ο εξορθολογισµός της ΕΡΤ. 

Μα ήταν και άλλα θέµατα. Θυµάµαι πάρα πολύ χαρα-
κτηριστικά στο τελευταίο νοµοθέτηµα πριν κλείσει η Βουλή για
να πάµε στις εκλογές του Μαΐου, που είχαµε µία πρόταση να
δηµιουργηθεί µία δοµή, η οποία θα αφορούσε δικηγόρους,
ελεύθερους επαγγελµατίες, οι οποίοι θα προσπαθούσαν να
φέρουν πίσω στο ελληνικό δηµόσιο τα χρήµατα που έκλεψαν
όσοι προφασίζονταν ότι είναι ανάπηροι, ενώ δεν ήταν. Και
διαβεβαιώναµε ότι η εφαρµογή αυτής της ρύθµισης γι’ αυτό το
πρόγραµµα θα γίνει µετά τις εκλογές. Κι όµως, και εκείνο είχε
σταµατήσει. Η ένταξη των γιατρών στις ειδικότητες. Και εκείνη
είχε σταµατήσει. Πολλά σταµάτησαν. Και µε τη διαβεβαίωση
βέβαια ότι η Νέα Δηµοκρατία, όταν κερδίσει στις εκλογές, θα τα
φέρει αµέσως. Δεν έγινε έτσι. Δύο χρόνια το παρόν σχέδιο νόµου
κάθισε στην άκρη, δεν ήρθε στην Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Έρχεται τώρα και σπεύδω να πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
από την πρώτη στιγµή ότι εισηγούµαι θετικά ως προς την ψήφιση
του σχεδίου νόµου. Πρόκειται για κωδικοποίηση σχετικών
διαδικασιών. Πρόκειται για απλούστευση των σχετικών διαδι-
κασιών και πρόκειται εν τίνι µέτρω για τη θέσπιση εύστοχων
ρυθµίσεων για ορισµένα πάρα πολύ βασικά θέµατα. 

Από τη σχετική αξιολόγηση του σχεδίου νόµου, στην οποία
έχει προβεί ο τότε Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου και νυν
καθηγητής στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, ο κ. Ανδρέας Τά-
κης, διαλέγω να αναφέρω ως θετικά στοιχεία του σχεδίου νόµου
τα εξής: 

Πέραν της κωδικοποίησης που είναι και αυτή χρήσιµη -το είπα-
ως πρώτο θετικό του µέρος, µε τις ρυθµίσεις του επιταχύνεται η
διαδικασία που αφορά την εξακολούθηση της εξέτασης για
άδεια παραµονής, αν οι αστυνοµικές αρχές δεν απαντήσουν
µέσα σε ορισµένη χρονική προθεσµία. 

Επίσης, θετικό είναι ότι αυξάνεται ο χρόνος ισχύος των
τακτικών αδειών παραµονής που θα εκδίδονται από εδώ και στο
εξής από δύο σε τρία έτη. Η αύξηση του χρόνου δηλαδή γίνεται
κατά ένα χρόνο. 

Τρίτον, διευκολύνεται η χορήγηση αδειών παραµονής επί µα-
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κρόν διαµενόντων, καθώς η νόµιµη διαµονή για δώδεκα συνεχή
έτη από εδώ και στο εξής θα αποτελεί τεκµήριο κοινωνικής έν-
ταξης. 

Τέταρτον, αποσυνδέεται –κι αυτό είναι επίσης θετικό- στις πε-
ριπτώσεις οικογενειακής συνένωσης η συνέχιση της νόµιµης δια-
µονής των µελών της οικογένειας από τα σχετικά εισοδηµατικά
κριτήρια που ίσχυαν. Παρακάµπτεται επίσης η προηγούµενη πα-
ράνοµη διαµονή στην Ελλάδα ως εµπόδιο προκειµένου µέλη οι-
κογενειών που βρίσκονται ήδη στη χώρα να ζητήσουν και να
λάβουν τη δυνατότητα της οικογενειακής τους επανένωσης. 

Προκαλεί απορία, αφού γίνεται η ρύθµιση αυτή, γιατί µε το
άρθρο 19 καταργείται η δυνατότητα, κύριε Υπουργέ, που δίνει
σήµερα ο νόµος για ανθρωπιστικούς λόγους να δοθούν οι δυνα-
τότητες να µένουν κάποιοι εδώ κι έτσι ως µέλη οικογένειας µε-
τανάστη να µπορούν να ζουν όλοι µαζί και να µην διασπώνται; 

Λέτε…
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Το αλλάξαµε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το αλλάξαµε; Το αλλάξατε από την

επιτροπή ή εδώ. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Εδώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το είπατε; Το δώσατε; 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Θα το δώσω…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό είναι πολύ θετικό. 
Βέβαια, υπήρχε ένα θέµα εδώ που νοµίζω ότι το Υπουργείο

είχε εκφραστεί στην επιτροπή –αν δεν µε απατάει η µνήµη µου-
ότι γινόταν µέχρι τώρα εκµετάλλευση του άρθρου 19 µε τις ει-
κονικές –δήθεν- γαµικές δικαιοπραξίες. Δεν ξέρω πώς το κρα-
τάτε και το ένα και το άλλο; Ίσως η ρύθµιση είναι ευστοχότερη.
Είναι πάρα πολύ θετικό. 

Ακόµη, αναµορφώνεται κι απλοποιείται η άδεια παραµονής µα-
κράς διαρκείας για τη δεύτερη γενιά των µεταναστών µε την
οποία ένα σηµαντικό τµήµα των παιδιών της δεύτερης γενιάς θα
µπορεί να διασφαλίσει κατά την ενηλικίωση του τη νοµιµότητα
της διαµονής του στην Ελλάδα σε σταθερές βάσεις χωρίς τις
επαχθέστατες προϋποθέσεις που µέχρι σήµερα επέβαλλε ο
νόµος. 

Μου δίνεται εδώ το δικαίωµα να πω κάτι που και στην επιτροπή
είχα πει, αγαπητέ κύριε Υπουργέ: Πως είναι δυνατόν να γίνεται
αυτή η θετική ρύθµιση, δηλαδή, να αποδεικνύει ο νοµοθέτης ότι
θέλει να επιδείξει µέριµνα απέναντι σε αυτή τη δεύτερη γενιά των
µεταναστών και να έχουµε στην άκρη τόσο καιρό τώρα τις ρυθ-
µίσεις του Κώδικα Ιθαγένειας που πρέπει να γίνουν για να προ-
σαρµοστούµε στην απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας;

Ο νοµοθέτης –παρ’ ότι πολλοί από εµάς έχουµε άλλη οπτική-
ωστόσο είναι υποχρεωµένος να εφαρµόσει τις αποφάσεις των
ανωτάτων δικαστηρίων –του ανώτατου δικαστηρίου, εν προκει-
µένω του Συµβουλίου της Επικρατείας- και να κάνει το δίκαιο του
σύµφωνο µε τη σχετική αξιολόγηση της συγκεκριµένης ρύθµισης
περί ιθαγένειας από πλευράς του δικαστηρίου αυτού µε κριτήριο
το Σύνταγµα. 

Έπρεπε αυτό να έχει έρθει. Είπατε στην επιτροπή –συµφωνώ-
ότι δεν πρέπει να εµπλακεί η κωδικοποίηση της νοµοθεσίας περί
µετανάστευσης και η απλούστευσή της µε τις διατάξεις περί ιθα-
γένειας. Αυτό είναι απολύτως σωστό. Πρέπει όµως να έρθει. Εί-
χατε πει ότι αυτό θα γίνει πολύ σύντοµα. Το περιµένουµε, διότι
µέχρι να ουσιαστικοποιήσουµε -όπως το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας λέει- σε µια πιο αυστηρή και σοβαρότερη βάση -κατά τη
γνώµη της πλειοψηφίας του δικαστηρίου που είναι όµως και δι-
καστική απόφαση- τις σχετικές προϋποθέσεις του νόµου, δεν
µπορεί να αφήνουµε ως µόνο κριτήριο της µέριµνας της ελληνι-
κής πολιτείας για τη δεύτερη γενιά των µεταναστών που µένει
και σπουδάζει εδώ -κι όλα τα γνωστά, τα οποία έχουµε συζητή-
σει- µε µόνο ωφέληµα την µε απλούστερες διαδικασίες χορηγού-
µενη άδεια παραµονής. 

Καταγράφω, εν πάση περιπτώσει, θετικά πράγµατα πάνω στα
οποία θεµελιώνω τη θετική µου εισήγηση προς το Σώµα σε
σχέση µε την ψήφιση αυτού του σχεδίου νόµου. 

Πριν κλείσω, θέλω να κάνω µία αναφορά, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, στην υπουργική τροπολογία 1275 η οποία έχει κατα-
τεθεί και που στην τελευταία της παράγραφο, την παράγραφο
11 γίνεται δεκτό από την πλευρά του Υπουργείου αυτό που τρεις
φορές έχουµε προτείνει µε το συνάδελφο τον κ. Αηδόνη στην
Εθνική Αντιπροσωπεία για την αντικατάσταση µιας αδικίας που
έχει γίνει από την περίοδο του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου και που
αφορά Έλληνες πολίτες τότε προσανατολισµού εβραϊκού -σε
ό,τι αφορά το θρήσκευµά τους- που είχαν κυνηγηθεί από το κα-
θεστώς των δυνάµεων κατοχής κι είχαν διαφύγει στα βρετανικά
τότε εδάφη της σηµερινής Παλαιστίνης, διαφεύγοντας τον κίν-
δυνο, τον οποίο αντιµετώπιζαν εδώ, κίνδυνο για την ίδια τη ζωή
τους, για τη σωµατική τους ακεραιότητα, για την ελευθερία τους. 

Χρωστούσαµε αυτήn τη ρύθµιση, την είχαµε προετοιµάσει και
ως kυβέρνηση Παπανδρέου το 2011, είχε µείνει κι αυτή να ρυθ-
µιστεί στη συνέχεια κατά τον τρόπο που σας προανέφερα και επί
δύο χρόνια έµενε ως εκκρεµότητα αυτή η σπουδαία παρέµβαση
για την αποκατάσταση µιας αδικίας που είχε γίνει τόσα χρόνια
πριν, τόσες δεκαετίες πριν. 

Μας είχε ειπωθεί από την πλευρά του αρµοδίου Υπουργού
πως ήθελε να δει ο ίδιος τη ρύθµιση και να την εισαγάγει αυτός
στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Το έκαµε. Δεν προσέθεσε κάτι,
αφαίρεσε µία παράγραφο, την οποία είχαµε βάλει εµείς µε τον
κ. Αηδόνη για λόγους αποσαφήνισης, σε τελευταία λεπτοµέρεια,
της διαδικασίας που πρέπει να τηρηθεί για να µην υπάρχουν υπο-
ψίες, σε κάποιους συναδέλφους, ότι κάτι χαριστικό πάει να γίνει.
Αφαιρέθηκε αυτή η ρύθµιση. Πιστεύω ότι δεν προσέθετε επί της
ουσίας τίποτε, γιατί ο Κώδικας Ιθαγένειας στο άρθρο 10 τα προ-
βλέπει αυτά. Αλλά γι’ αυτούς που θα είχαν αντιρρήσεις, κύριε
Υπουργέ, είχαµε µία ευκαιρία να πούµε ότι η παράγραφος 2 κα-
τοχυρώνει τις σχετικές διαδικασίες και κανένας δεν µπορεί να
κοροϊδέψει την Ελληνική Δηµοκρατία για λόγους ιδίου συµφέ-
ροντος που είναι έξω από το πλαίσιο της τροπολογίας. 

Εν πάση περιπτώσει, πολύ θετικό είναι ότι ρυθµίζεται αυτό το
θέµα. Νοµίζω ότι θα κάνει ιδιαίτερη αίσθηση στους ανθρώπους
που έχουν ταλαιπωρηθεί και στα µέλη της οικογένειάς τους και
νοµίζω ότι πρέπει να το επαινέσουµε. Το κάνουµε χωρίς καµµία
τσιγκουνιά. Καθόλου δεν µε ενδιαφέρει ότι δεν έγινε δεκτή η δική
µας τροπολογία και εισάγεται τώρα από το Υπουργείο Εσωτερι-
κών. Το θέµα είναι να λύνονται τα προβλήµατα και όχι ποιος τα
λύνει.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, παίρνω την ευκαιρία να κάνω µία ανα-
φορά σε ένα θέµα για το οποίο έχω συζητήσει µε τον κ. Μιχε-
λάκη. Δεν ξέρω αν σε κάποια από τις ρυθµίσεις την οποία δεν
µπορώ να κατανοήσω, έχει ήδη ρυθµιστεί, αλλά παρακαλώ πάρα
πολύ να µου διευκρινιστεί σήµερα ή αύριο, δεν χάνεται ο κόσµος.
Είχα µεταφέρει στον κύριο Υπουργό ένα αίτηµα, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, παρακαλώ πολύ να το προσέξετε, που έρχεται
από πάρα πολλούς δήµους της χώρας.

Κατά τη διάρκεια των Ολυµπιακών Αγώνων, κύριε Γρηγοράκο,
είχε ψηφιστεί µία διάταξη που αφορούσε την αισθητική εικόνα
της χώρας, ειδικά της Αθήνας, εν’ όψει του κύµατος των τουρι-
στών και των επισκεπτών που περιµέναµε, ώστε οι ταµπέλες των
διαφόρων καταστηµάτων να έχουν ενιαίο τύπο, για να υπάρχει
µία οµοιόµορφη προβολή επιχειρηµατικών και ελευθέρων επαγ-
γελµατιών. Άλλοι είχαν ακολουθήσει αυτήν την υπόδειξη του νο-
µοθέτη, άλλοι δεν το είχαν κάνει. Έγιναν οι αγώνες, τελείωσαν
οι αγώνες και κάποιος κύριος από αυτούς που είναι συνήθεις στα
ελληνικά ευτράπελα της δηµόσιας ζωής ήξερε ότι υπάρχει αυτή
η ρύθµιση και έχει πάρει τους δρόµους των δήµων ένα-ένα, ση-
µειώνει τους καταστηµατάρχες και τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες που έχουν άλλου είδους πινακίδες και ασκεί µηνύσεις
κατά των µελών των δηµοτικών συµβουλίων, τινές των οποίων
είναι δηµόσιοι υπάλληλοι και η άσκηση ποινικής δίωξης σηµαίνει
ότι τίθενται και σε διαθεσιµότητα. Ακούστε µπλέξιµο! 

Είχαµε παρακαλέσει τον κύριο Υπουργό, πάνε µήνες τώρα, να
φέρει µια ρύθµιση γι’ αυτό, στην οποία να αίρονται οι ποινικές
ευθύνες αυτών των ανθρώπων. Είναι καθηµερινοί, φτωχοί άν-
θρωποι, οι οποίοι έχουν ανάµειξη στην τοπική αυτοδιοίκηση από
όλες τις παρατάξεις και βρίσκονται µπλεγµένοι επειδή κάποιος
αξιοποιεί µία νεκρή κατ’ ουσίαν ποινική νοµοθεσία, πλην όµως
µη καταργηθείσα. 
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Θα σας παρακαλούσα πάρα πολύ και εν όψει δηµοτικών εκλο-
γών, γιατί κάποιοι από αυτούς µπορεί να µην ξαναβγούν.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Με συγχωρείτε, να σας διακόψω;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Έρχεται το νοµοσχέδιο του Υπουργείο Εσωτερικών την
επόµενη εβδοµάδα και φέρνει αυτές τις ρυθµίσεις.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ωραία, τέλεια.
Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Λοβέρδο.
Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των ειδικών αγορητών και προ-

χωρούµε στον κατάλογο των οµιλητών. Πρώτος έχει τον λόγο ο
κ. Κυριαζίδης από ό,τι βλέπω. Μετά είναι ο κ. Καραγιαννίδης, η
κυρία Γιαταγάνα, ο κ. Αναγνωστάκης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατά τη συζήτηση

και στην επιτροπή αναπτύχθηκε ιδιαίτερα το ζήτηµα της ανα-
γκαιότητας ύπαρξης µιας κωδικοποίησης του µεγάλου αυτού ζη-
τήµατος που έχει να κάνει µε το µεταναστευτικό και, βεβαίως,
είναι σηµαντική αυτή η πρωτοβουλία -αν θέλετε- και το αποτέλε-
σµα. Αναφέρθηκε ότι αποτελεί µία συρραφή νόµων και διατά-
ξεων, αποκρύπτοντας την ουσία, κατά κάποιον τρόπο έτσι, ώστε
η προσπάθεια αυτή να υποβαθµιστεί!

Θα πρέπει, πράγµατι, να οµολογήσουµε, συναδέλφισσες και
συνάδελφοι, ότι µεταναστευτική πολιτική η χώρα δεν είχε. Έτσι,
για µεγάλο χρονικό διάστηµα, πάνω από δεκαπενταετία, υπήρξε
κενό, µε αποτέλεσµα να δηµιουργηθούν αυτού του είδους οι κα-
ταστάσεις, καθιστώντας πλέον αναγκαίο να υπάρξει µία µετανα-
στευτική πολιτική και, βεβαίως, µέσα από αυτήν να υπάρξει και
µία ρύθµιση και τακτοποίηση όλων εκείνων που µε οποιοδήποτε
τρόπο εισήλθαν στη χώρα και παρέµειναν παράνοµα. Ήταν µία
βάσανος της ελληνικής πολιτείας και, ειδικότερα, ένα ιδιαίτερο
βάρος για την έννοµη τάξη, που είχε επιφορτιστεί αυτό το µε-
γάλο ζήτηµα. 

Αναφέρθηκε πολύ ορθά µε µία κοινωνιολογική προσέγγιση
από τον ειδικό αγορητή της Δηµοκρατικής Αριστεράς ο όρος
«συµπερίληψη». Πράγµατι, τι θέλουµε να συµπεριλάβουµε στη
χώρα σε ό,τι αφορά τους µετανάστες; Πώς να τους συµπεριλά-
βουµε; Δόθηκε η διάσταση της ύπαρξης αυτής της πολιτισµικής
πλέον κοινωνίας µέσα από την παγκοσµιοποίηση. Ταυτοχρόνως,
ειπώθηκε το ζήτηµα που γεννάται για την έννοµη τάξη, για την
οικονοµία, αλλά, βεβαίως, και για το δηµογραφικό. 

Είµαστε µία χώρα στην ενωµένη Ευρώπη. Άρα, θα έλεγε κα-
νείς ότι δεν υπάρχουν πλέον τα σύνορα, είναι ανοιχτά και ποιος
ο λόγος πλέον να µπαίνουµε σε µία τέτοια διαδικασία, αφού
πλέον είναι ανοιχτά τα σύνορα και εκείνο που πρέπει να αναζη-
τείται ως διατήρηση είναι η εθνική ταυτότητα. Την εθνική ταυτό-
τητα, βεβαίως, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε έναν τρόπο
παράξενο προσπαθεί να ακυρώσει µε την αναφορά της υποχρέ-
ωσης των ανοικτών συνόρων, δηλαδή, να ανοίξουµε τα σύνορα,
έτσι ώστε να µπορεί οποιοσδήποτε να εισέρχεται στη χώρα. 

Αναφέρθηκε ότι πρόκειται για µετανάστες, για πρόσφυγες και
θα έλεγε κανείς πώς αυτό µπορεί να το διαπιστώσει, υπάρχει κά-
ποιο ιδιαίτερο µηχάνηµα; Διότι ξέρουµε πάρα πολλές φορές ότι
από πλευράς πιστοποιητικών, χαρτιά που να αποδεικνύει κανείς
την ταυτότητα των εισερχοµένων, πολλές φορές δεν υπάρχουν.

Άρα, έχει τονιστεί αυτό και θα πρέπει η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση να διαβεβαιώσει µε έναν έντονο τρόπο τι θα κάνει στη συ-
νέχεια αν – ο µη γένοιτο- έλθει ως κυβέρνηση.

Βεβαίως, µπαίνει το µεγάλο ερώτηµα για τη διασφάλιση αυτών
των ανθρώπων, διότι ορθά τονίστηκε και από τον εισηγητή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ότι, πράγµατι, υπάρχει εκ-
µετάλλευση, χωρίς ένσηµα, χωρίς ασφάλεια, αλλά πολλές φορές
και χωρίς καµµία πληρωµή. Το έχουµε αντιµετωπίσει και το έχω
αντιµετωπίσει και προσωπικά από την προηγούµενη ιδιότητά
µου. Δεν ήταν λίγοι εκείνοι οι επιχειρηµατίες ή –αν θέλετε- οι
«χρησιµοποιούντες» µετανάστες, που, αφού πραγµατοποιούνταν
η εργασία τους, κατήγγειλαν τους όποιους µετανάστες, µε απο-

τέλεσµα να είναι αναγκαία η παρέµβαση της αστυνοµικής αρχής,
προκειµένου να τους µεταφέρει έξω από τη χώρα.

Το ζήτηµα είναι, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ότι και κατά
τη διαδικασία στην επιτροπή στον όποιο διάλογο έγινε δεν ανα-
φέρθηκε, αυτή η χώρα πόσους µπορεί -να µου επιτραπεί η έκ-
φραση- να χωρέσει. Γίνεται λόγος ότι µε αυτήν τη διαδικασία
νοµιµοποιούνται πάνω από εκατό χιλιάδες. Άρα, προσεγγίζουµε
τις πεντακόσιες είκοσι, πεντακόσιες σαράντα χιλιάδες, κύριε
Υπουργέ.

Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι στη χώρα µας διαµένουν µε-
τανάστες -ή όπως θέλει να τους ονοµάσει κανείς, µένω σε αυτόν
τον όρο για να µην παρεξηγηθώ- που ανέρχονται σε πάνω από
ένα εκατοµµύριο, είναι ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες. 

Άρα, θα υπάρχουν νοµιµοποιηµένοι εξακόσιες χιλιάδες και
άλλοι τόσοι παράνοµοι. Ποιοι είναι αυτοί οι παράνοµοι; Δυστυ-
χώς, δεν έγινε µέχρι σήµερα καµµία καταγραφή. Θα µας πει κά-
ποιος ότι όσους µένουν στη χώρα, πρέπει να τους νοµιµο-
ποιήσουµε; Και εδώ είναι το ζητούµενο: µπορεί να αντέξει η
χώρα αυτό το βάρος; 

Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι όταν δίδεται άδεια σε ένα
σκάφος ή εάν θέλετε σε ένα αυτοκίνητο µεταφοράς, ως δηµόσιο
µέσο συγκοινωνίας - το έχω πει πολλές φορές- έχει έναν ορι-
σµένο αριθµό που µπορεί να µεταφέρει, είτε είναι σκάφος είτε
δηµόσιο όχηµα. Εάν βάλουµε πάνω από αυτό το συγκεκριµένο
βάρος, το σκάφος θα βουλιάξει, το όχηµα θα ανατραπεί. 

Έχουµε τη δυνατότητα να φιλοξενήσουµε, όχι µόνο να νοµι-
µοποιήσουµε αυτούς τους ανθρώπους; Γιατί τονίστηκε από την
εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι η Αµερική νοµι-
µοποίησε πρόσφατα έξι εκατοµµύρια. Δεν µας είπε όµως ότι τα
πέντε εκατοµµύρια µένουν σε υπονόµους! Αν πρόκειται για µία
τέτοια νοµιµοποίηση, έτσι ώστε να δηµιουργήσουµε σε αυτούς
τους ανθρώπους µια τέτοια κατάσταση, νοµίζω ότι θα πρέπει να
απαντήσετε. Εφόσον θέλετε να τους νοµιµοποιήσετε όλους,
κατά τη δική µου άποψη γι’ αυτή τη χώρα και οι πεντακόσιες χι-
λιάδες είναι πέραν αυτών των δυνατοτήτων. Πρέπει να δούµε µε
µια ανθρώπινη προσέγγιση το ζήτηµα αυτό. Καταλαβαίνουµε
πάρα πολύ καλά όλοι µας πόσους µπορούµε να φιλοξενήσουµε
ή εάν θέλετε να δώσουµε µια ικανοποίηση. 

Βεβαίως, κύριε Πανούση, οι Έλληνες που έφυγαν στο εξωτε-
ρικό, είτε στην Αυστραλία είτε αλλαχού, ήταν ζητούµενο από
αυτές τις χώρες, γιατί υπήρχε αυτή η δυνατότητα να απορροφη-
θούν. Η χώρα µας δεν ξέρω πόσους µπορεί να σηκώσει. Είπα
έναν αριθµό και θα παρακαλούσα και την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση να ορίσει αυτόν τον αριθµό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Κυριαζίδη. Τον λόγο έχει ο κ. Καραγιαννίδης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Θα ήθελα να πω εισαγωγικά ότι
τον τελευταίο µήνα παρατηρούµε ότι το Αιγαίο συνεχώς πνίγει
ανθρώπους. Όπως είπε και ο κ. Χαλβατζής, άλλοι επτά άνθρωποι
έχασαν τη ζωή τους. Είναι περίεργο ότι το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα έχουµε τόσους νεκρούς,  ενώ δεν συνέβαινε στο παρελ-
θόν και άρα θα πρέπει να υπάρξει µια απάντηση γι’ αυτό. 

Θα ήθελα πριν προχωρήσω στην κριτική της κατατεθειµένης
πρότασης για το νέο µεταναστευτικό κώδικα να επισηµάνω κάτι
που τείνει να ξεχνιέται στους καιρούς της απαξίωσης της δηµο-
κρατίας που ζούµε. Κάθε νέος νόµος που εισάγεται οφείλει να
αποτελεί απαύγασµα της συλλογικής βούλησης των πολιτών και
να µην επιβάλλεται εκ των έξω και εκ των άνω, από ειδικές επι-
τροπές ελέγχου ή την τρόικα εν προκειµένω. 

Προφανώς, ακόµα και σε αυτήν την περίπτωση θα κρίναµε το
νόµο και βάσει του περιεχοµένου και πάλι µπορεί να µην συµφω-
νούσαµε σε όλα, όµως θα είχε ακολουθηθεί µια διαδικασία δη-
µόσιας διαβούλευσης και όχι αυτή της επιβολής από το παρά-
θυρο. 

Επί του προτεινόµενου νοµοσχεδίου τώρα, ξεκινώντας από τις
ανεπάρκειες, θα έλεγα ότι το νοµοσχέδιο έχει ένα σοβαρό έλ-
λειµµα σε ό,τι αφορά το ακανθώδες για την Κυβέρνηση ζήτηµα
της ιθαγένειας της γενιάς των παιδιών µεταναστών που γεννή-
θηκαν, ανατράφηκαν και πήγαν σχολείο στην Ελλάδα. Η σκόπιµη
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παράλειψη του ζητήµατος µαρτυρά µία επίµονη πρόσδεση της
σηµερινής θεσµικής εξουσίας σε µια σχεδόν πρωτόγονη φυλε-
τική αντίληψη για το έθνος, η οποία ακόµα και µετά την κατάρ-
γηση σχετικών ρυθµίσεων του ν. 3838/2010 κάνει την Ελλάδα να
είναι η µοναδική χώρα µεταναστευτικού προορισµού που δεν
προβλέπει ξεχωριστή διαδικασία κτήσης της ιθαγένειας. 

Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά τα υπόλοιπα ειδικά θέµατα που ρυθ-
µίζει το νοµοσχέδιο, διαπιστώνεται µια µάλλον µετατόπιση του
λόγου της Κυβέρνησης σε σχέση µε το µεταναστευτικό σε έναν
διαχειριστικό ρεαλισµό, ο οποίος αναµφίβολα είναι προτιµώµε-
νος από τον ασύδοτο αντιµεταναστευτικό φονταµαταλισµό προ-
ηγούµενων δηµοσίων τοποθετήσεων. 

Από τη µια υπάρχει η θετική διάσταση του εξορθολογισµού
και της τακτοποίησης της διάσπαρτης νοµοθεσίας για το µετα-
ναστευτικό, η οποία θα συµβάλλει στην τακτοποίηση χρόνιων εκ-
κρεµοτήτων σε ό,τι αφορά στις άδειες παραµονής επί µακρόν
διαµενόντων. 

Ωστόσο και πάλι το σχέδιο νόµου αποτυγχάνει να αντιµετωπί-
σει το πολύ σοβαρό ζήτηµα της επαναφοράς στη νοµιµότητα αν-
θρώπων που έχασαν το καθεστώς διαµονής τους εξαιτίας της
κοινωνικής κρίσης ούτε προβλέπει διαδικασία χορήγησης αδειών
για εξαιρετικούς λόγους. 

Αυτό είναι ένα µείζον θέµα, καθώς ένας πολύ µεγάλος αριθµός
ανθρώπων που έως το 2009 ήταν νόµιµοι πλέον δεν είναι λόγω
ανεργίας. Πρέπει να απαντηθεί πώς θα βρεθεί καίρια λύση για
αυτούς τους ανθρώπους και να απαντηθεί µε λεπτοµέρεια αυτό
το ζήτηµα. 

Σε κάθε περίπτωση, από τις θετικές κατ’ αρχά ως προς τη σύλ-
ληψη έστω διατάξεις του άρθρου 89 σε συνδυασµό µε το άρθρο
139 επιβάλλεται να καταργηθούν τα εισοδηµατικά κριτήρια λόγω
και της φτωχοποίησης εκατοντάδων χιλιάδων µισθωτών ανεξαρ-
τήτως εθνικότητας. Θα πρέπει να υπάρξει πλήρης ασφάλεια
ασθενείας. Έχουµε έναν «άθλο» σε αυτήν τη χώρα να έχουµε πε-
ρίπου τρεισήµισι εκατοµµύρια ανασφάλιστους, µεταξύ των
οποίων και οι µετανάστες. 

Τρίτον, θα πρέπει να γίνει η εκπλήρωση των όρων ένταξης
στην ελληνική κοινωνία, η οποία µετά από δεκαετίες τεκµαίρεται
ότι θα πρέπει επιτέλους να υλοποιηθεί. 

Υπό την έννοια αυτή, παραµένει αίτηµα κεφαλαιώδους σηµα-
σίας η αποδέσµευση της διαδικασίας νοµιµοποίησης από την ερ-
γασία. Σε αυτό το βήµα έχει προχωρήσει η Ιταλία το 2012 µε µία
κυβέρνηση που δεν µπορούµε να τη χαρακτηρίσουµε και αρι-
στερή, η οποία αποσύνδεσε οριστικά τη νοµιµότητα της διαµο-
νής από οποιαδήποτε ποσότητα αποδεδειγµένης νόµιµης
εργασίας. 

Εξάλλου, δεν είναι δυνατόν η καταπολέµηση της αδήλωτης ερ-
γασίας να επιχειρείται µέσω του εκφοβισµού ή της περαιτέρω
περιθωριοποίησης των ίδιων των θυµάτων της. 

Επιπλέον, υπάρχουν σηµαντικές ασάφειες σε ό,τι αφορά τη
ρύθµιση των δικαιωµάτων και των υποχρεώσεων εργοδοτών και
εργαζοµένων, όπως αναφέρεται στο άρθρο 29. 

Τέλος –κάτι σηµαντικότερο- πριν από τον καθορισµό των κυ-
ρώσεων είναι σηµαντικό να προωθηθεί µια δέσµη κινήτρων που
θα έχει ως στόχο την ενίσχυση και ενθάρρυνση της συµµετοχής
όλων των πλευρών σε µία ανάλογη προσπάθεια τακτοποίησης
της αγοράς εργασίας. 

Κρίνεται, κατά τη γνώµη µου, επιβεβληµένη η σύνδεση του
νέου κώδικα µε την ισχύουσα νοµοθεσία, µε το ν. 3875/2010,
γύρω από την εµπορία ανθρώπων για τα θέµατα εργασιακής εκ-
µετάλλευσης, καθώς και η συµπερίληψη της οικείας νοµοθεσίας
στον εν λόγω κώδικα, ο οποίος συνδράµει στην εµπέδωση ενός
σοβαρού αντικινήτρου από πολλούς από τους εργοδότες. 

Ακόµη, αντιµετωπίζονται σηµαντικές αδυναµίες σε ό,τι αφορά
τα θέµατα της οργανωτικής διάρθρωσης των διοικητικών υπηρε-
σιών που αναλαµβάνουν τα µεταναστευτικά ζητήµατα. 

Ενδεικτικά µόνο να σας πω ότι στην Αττική, σύµφωνα µε την
προτεινόµενη λειτουργία των «Υπηρεσιών µιας Στάσης», τα
εξήντα έξι γραφεία παραλαβής αιτήσεων για άδειες παραµονής
αναµένεται να συρρικνωθούν σε δέκα, µε ό,τι αυτό µπορεί να συ-
νεπάγεται τόσο για την ποιότητα εξυπηρέτησης όσο και για τις
συνθήκες εργασίας των εργαζοµένων σε αυτά. 

Μέσα από αυτό το πρίσµα κρίνεται εύλογη η προσωρινή ανα-
στολή της λειτουργίας των «Υπηρεσιών µιας Στάσης» έως ότου
ληφθούν οι απαραίτητες µέριµνες που θα αποτρέψουν την
εκτρωµατική γραφειοκρατικοποίηση της διαδικασίας. 

Από τη σκοπιά µας, οι προτεινόµενες διορθωτικές ρυθµίσεις
είναι απαραίτητες, έτσι ώστε να καθιερωθεί ένα θεσµικό πλαίσιο
που θα συµβάλλει πραγµατικά στη δίκαιη αντιµετώπιση των µε-
ταναστών στη χώρα µας. 

Από αυτήν την άποψη, κρίνουµε το προτεινόµενο νοµοσχέδιο
ως µια αυτονόητη βάση για συζήτηση. Ωστόσο, το παρόν κείµενο
απέχει πολύ από το χαρακτηρισµό του ως πλήρους και ολοκλη-
ρωµένου κώδικα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς και χαίροµαι που η συζήτηση άρχισε µε συγκροτηµένες
οµιλίες και µε τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει η κ. Γιαταγάνα. 
ΧΡΥΣΟΥΛΑ-ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΤΑΓΑΝΑ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα τα ξηµερώµατα
στο Ακρωτήρι Κόρακας της Λέσβου, στην οριογραµµή των ελλη-
νικών χωρικών υδάτων βυθίστηκε µία πεντάµετρη πλαστική λέµ-
βος στην οποία, σύµφωνα µε σχετικά δηµοσιεύµατα, επέβαιναν
δεκαεπτά συνολικά λαθροµετανάστες. Ποιος είναι ο µέχρι στιγ-
µής απολογισµός των θυµάτων; Επτά νεκροί και δύο αγνοούµε-
νοι. Ανάµεσα στους νεκρούς είναι δύο παιδιά. 

Για άλλη µία φορά θρηνούµε αθώα θύµατα, συνανθρώπους
µας που έχουν κάθε δικαίωµα να αναζητήσουν µία καλύτερη ζωή
από αυτήν που αφήνουν πίσω τους, οι οποίοι είτε προσπαθούν
να εγκατασταθούν στη χώρα µας είτε µέσω της χώρας µας επι-
χειρούν να µεταβούν σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αυτές οι τραγωδίες επιβεβαιώνουν το γεγονός ότι απαιτείται
να έχουµε ένα θεσµικό πλαίσιο για τη ρύθµιση και την αντιµετώ-
πιση τόσο της λαθροµετανάστευσης όσο και της νόµιµης µετα-
νάστευσης, αποτελεσµατικό και απαλλαγµένο από τη γάγγραινα
της γραφειοκρατίας, που µετατρέπει τους νόµιµα διαµένοντες
της Ελλάδος σε παράνοµους. Ένα θεσµικό πλαίσιο που θα εξα-
σφαλίζει και θα προστατεύει την αξιοπρέπεια των ανθρώπων και
θα αποτρέπει την εκµετάλλευσή τους από τους επιτήδειους που
πλουτίζουν από τις ανάγκες των ασθενέστερων. Αυτό το θεσµικό
πλαίσιο, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει πάνω απ’
όλα να περιφρουρεί τα δικαιώµατα και να εξασφαλίζει την
ύπαρξη του ελληνικού λαού. Ενός λαού που για τέταρτο συνε-
χόµενο έτος ζει σε συνθήκες εξαθλίωσης και σχεδόν ολοσχε-
ρούς αποδόµησης και µαστίζεται από την ανεργία. Σε ολόκληρη
την Ελλάδα η ανεργία αγγίζει το 30%. Στη Θεσσαλονίκη υπερ-
βαίνει το 35%, ενώ στους νέους  ξεπερνά το 70%. 

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα µε τίτλο: «Κώδικας
Μετανάστευσης και Κοινωνικής Ένταξης» η Κυβέρνηση επιχειρεί
να τακτοποιήσει θέµατα εισόδου και διαµονής αλλοδαπών στην
Ελλάδα και περαιτέρω αναφέρεται στην κοινωνική ένταξή τους.

Αυτό, όµως, που εισπράττει ο αναγνώστης από το νοµοσχέδιο
αυτό, µε τις αλλαγές που επιφέρει, είναι ότι η Κυβέρνηση κατα-
βάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για να διευκολύνει τη λαθραία
είσοδο αλλοδαπών και να νοµιµοποιήσει παράνοµα εισερχόµε-
νους αλλοδαπούς, χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν της και χωρίς να
εξετάζει τα προβλήµατα που βιώνει ο ελληνικός πληθυσµός στις
άθλιες οικονοµικές συνθήκες που βρήκαν γόνιµο έδαφος στη
χώρα µας και ρίζωσαν.

Όπως ήδη ανέπτυξε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο
κ. Γιοβανόπουλος, αλλά και η εισηγήτρια του θέµατός µας, η
κυρία Χρυσοβελώνη, βασική θέση και πρόταση των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων είναι η εισαγωγή της έννοιας της ποσόστωσης σε
όλους τους µετανάστες σε ποσοστό 2,5% επί του συνολικού πλη-
θυσµού της χώρας. Αυτό το ποσοστό θα πρέπει να περιλαµβάνει
το σύνολο των αλλοδαπών που θα θελήσουν να παραµείνουν στη
χώρα µας, ακόµα δηλαδή και τους νοµιµοποιηµένους µετανά-
στες, µε την προϋπόθεση βέβαια ότι πληρούν και τις υπόλοιπες
προϋποθέσεις του νόµου.

Κυρίως κάτω από τις παρούσες συνθήκες, κύριε Υπουργέ,
έχετε υποχρέωση να ορίσετε συνολικό ποσοστό εισερχοµένων
και διαµενόντων αλλοδαπών στην Ελλάδα, εφόσον νοιάζεστε –

8786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και πιστεύω ότι νοιάζεστε- για την επιβίωση του ελληνικού λαού.
Ένα δεύτερο θέµα που θα ήθελα να θίξω είναι η απουσία υπο-

χρεωτικών ιατρικών εξετάσεων για τους αλλοδαπούς υπηκόους
τρίτων χωρών, εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, που επιθυµούν να εγ-
κατασταθούν στην Ελλάδα. Πώς θα πιστοποιηθεί η καλή υγεία
των µεταναστών και πώς θα διασφαλίζεται η δηµόσια υγεία,
κύριε Υπουργέ;

Σας είναι γνωστό ότι η φυµατίωση, ενώ είχε εξαλειφθεί, τα τε-
λευταία χρόνια επανεµφανίστηκε δυστυχώς και στη χώρα µας.
Εξαιτίας δε του γεγονότος ότι είναι ιδιαίτερα µολυσµατική νόσος
που µεταδίδεται τάχιστα, τα περιστατικά της αυξάνονται µε γε-
ωµετρική πρόοδο. Τα περιστατικά της ανθεκτικής µορφής της
νόσου έχουν αυξηθεί ανησυχητικά στην Ελλάδα, καθώς η επα-
νεµφάνισή της βρήκε απροετοίµαστες και αθωράκιστες τις
δοµές υγείας της χώρας µας. Κατά µέσο όρο κάθε χρόνο δηλώ-
νονται περί τα εξακόσια περιστατικά φυµατίωσης, υπολογίζεται
όµως ότι ο αριθµός των νοσούντων είναι τριπλάσιος. Στη Μακε-
δονία και τη Θράκη µάλιστα ο κίνδυνος εξάπλωσης της νόσου
είναι ακόµα µεγαλύτερος, γιατί από την περιοχή του Έβρου ει-
σέρχονται σταθερά λαθροµετανάστες από χώρες, στις οποίες
τα ποσοστά της νόσου είναι πολύ υψηλά, κάτι που πιστεύω ότι
γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ. 

Οφείλετε, λοιπόν, να προβλέψετε την υποχρεωτική υποβολή
των αλλοδαπών σε ιατρικές εξετάσεις πριν από τη χορήγηση
αδείας διαµονής στη χώρα.

Το τρίτο θέµα που θα ήθελα να θίξω –και κλείνω την τοποθέ-
τησή µου επί του παρόντος- είναι ο όρος «πολίτης», που εισάγε-
ται µε το παρόν νοµοσχέδιο αντί του µέχρι σήµερα γνωστού
όρου «υπήκοος» που χρησιµοποιούσαµε αναφορικά µε αλλοδα-
πούς.

Έχει ήδη επισηµανθεί από τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρό-
σωπο –θα το τονίσω και εγώ µε τη σειρά µου- ότι η θέση των Ανε-
ξάρτητων Ελλήνων είναι πως για σηµειολογικούς λόγους ο όρος
«πολίτης» πρέπει να χρησιµοποιείται αποκλειστικά για Έλληνες
πολίτες, γι’ αυτούς που απολαµβάνουν πλήρη συνταγµατικά δι-
καιώµατα µέσα στη χώρα τους, σε καµµία περίπτωση αλλοδα-
πούς που, όπως κρίθηκε πρόσφατα και από το Συµβούλιο της
Επικρατείας, δεν δικαιούνται να ψηφίζουν ούτε στις εκλογές της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, κάτι που ο κ. Ραγκούσης, µε τον τελευ-
ταίο νόµο του «Καλλικράτη», το είχε επιτρέψει. Δυστυχώς δεν
έχει εφαρµοστεί ακόµα αυτή η απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας από τους διάφορους δήµους. Γι’ αυτούς τους λό-
γους καταψηφίζω το παρόν νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δράττοµαι όµως της ευκαιρίας, κύριε Υπουργέ, να θέσω και
ένα άλλο θέµα που αφορά πρωτίστως εσάς αλλά και τον κ. Μη-
τσοτάκη. Αυτή τη στιγµή εκκρεµούν περιπτώσεις εισαχθέντων µε
τον ΑΣΕΠ κατόπιν νοµίµων εξετάσεων. Βέβαια, θα µου πείτε ότι
δεν είναι σχετικό. Δράττοµαι όµως της ευκαιρίας να το θίξω. Θα
επανέλθω µε κατάθεση ερωτήσεως.  

Η 3Κ αφορά εισαχθέντες πανεπιστηµιακής και τεχνικής µορ-
φώσεως, περί τα τετρακόσια άτοµα, που δεν έχουν µέχρι τώρα
τακτοποιηθεί, παρ’ ότι έχουν δώσει νόµιµες εξετάσεις από το
2009 και έχουν περάσει. Η 5Κ και η 6Κ αφορούν ΔΕ κατηγορίες
και υπαλλήλους εξειδικευµένων ειδικοτήτων, για να υπηρετή-
σουν στις αµυντικές βιοµηχανίες και στον στρατό. Κι, όµως, δεν
τους προσλαµβάνετε, παρ’ όλο ότι τους έχουµε απόλυτη ανάγκη.
Τέλος, η 6Κ και η 10Κ αφορούν ΥΕ κατηγορίες. Συνολικά ο αριθ-
µός όλων αυτών είναι χίλια εξακόσια άτοµα. 

Και ερωτώ, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν τους προσλαµβάνετε;
Αυτοί δεν υπάγονται στις εξαιρέσεις που εισάγει ο ν. 4093/2012.
Το 2013 απεχώρησαν, συνταξιοδοτήθηκαν δηλαδή εξήντα χιλιά-
δες άνθρωποι. Αυτοί είναι συνολικά χίλιοι εξακόσιοι. Γιατί τους
κρατάτε σε οµηρία; Γιατί δεν εµπλουτίζετε υπηρεσίες που είναι
απαραίτητες στο κράτος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κυρία συνάδελφε.

ΧΡΥΣΟΥΛΑ-ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΤΑΓΑΝΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Σας ζητώ, λοιπόν, να µεταφέρετε το αίτηµά µου και στον

Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης κ. Μητσοτάκη, τον οποίο
θα επισκεφτώ για τον ίδιο λόγο και θα του ζητήσω να επανεξε-
τάσει αυτό το θέµα. Θα καταθέσω µάλιστα και σχετική ερώτηση.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αναγνωστάκης και ακολουθεί η κ. Τζάκρη
και ο κ. Σολδάτος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξέρω αν είναι τρα-
γική ειρωνεία να γίνεται σήµερα αυτή η συζήτηση, ενώ πριν λίγες
ώρες γίναµε µάρτυρες µιας ακόµα θλιβερής ανθρώπινης τραγω-
δίας. Αυτό βαραίνει και την Ελληνική Δηµοκρατία αλλά και την
Ευρωπαϊκή Ένωση.

Θα έχουµε, πιστεύω, τη δυνατότητα να ασχοληθούµε πολύ πιο
συγκροτηµένα µε το θέµα, όταν επιτέλους έρθει το νοµοσχέδιο
για την ιθαγένεια στη Βουλή. Βάζω, λοιπόν, µια άνω τελεία, κα-
ταθέτοντας εκ µέρους της Δηµοκρατικής Αριστεράς τη βαθύ-
τατη λύπη µας για ό,τι δυσάρεστο συνέβη σήµερα. 

Κύριε Υπουργέ, κατά βάση το νοµοσχέδιο «Κώδικας Μετανά-
στευσης και Κοινωνικής Ένταξης» στοχεύει στη συγκέντρωση
των διαφόρων νοµοθετηµάτων που αφορούν στα θέµατα µετα-
νάστευσης της χώρας. Θυµίζω για όσους µας ακούν ότι είκοσι
νόµοι, έξι προεδρικά διατάγµατα και σαράντα δύο κανονιστικές
πράξεις ήταν όλα σχετιζόµενα µε το ζήτηµα της µετανάστευσης
στη χώρα.

Εποµένως έχει κατ’ αρχάς έναν µάλλον τεχνικό παρά ουσια-
στικό προσανατολισµό. Η προσπάθεια συµµαζέµατος της πολυ-
νοµίας µε στόχο τον περιορισµό της γραφειοκρατίας και την
επιτάχυνση των διαδικασιών, ναι, κατ’ αρχάς είναι θετική στον
οποιονδήποτε βαθµό κι αν αυτή επιχειρείται. 

Ο εισηγητής µας κ. Πανούσης µε την επιστηµονική και πολιτική
τεκµηρίωση εστίασε στα θετικά και επιτρέψτε µου, µέσω του
δικού µου πολιτικού οπτικού πρίσµατος, να τα αναδείξω για να
υπάρξει η τεκµηρίωση και η ισχυροποίηση αυτής της κατ’ αρχήν
θετικής ψήφου της Δηµοκρατικής Αριστεράς. 

(Στο σηµείο την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντιπρό-
εδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ)

Είναι στα θετικά σηµεία η επιτάχυνση που επιτυγχάνεται µε
την εξακολούθηση της εξέτασης αίτησης για άδεια διαµονής, αν
οι αστυνοµικές αρχές δεν απαντήσουν εντός ορισµένης προθε-
σµίας σε ερώτηµα για λόγους δηµόσιας τάξης. 

Είναι θετική η αύξηση του χρόνου ισχύος των τακτικών αδειών
διαµονής από δύο σε τρία έτη. Είναι επίσης θετική η διευκόλυνση
χορήγησης αδειών διαµονής επί µακρόν διαµένοντος, όπως θε-
τικές κρίνονται από τη Δηµοκρατική Αριστερά και οι αλλαγές
σχετικά µε τη διαδικασία της οικογενειακής επανένωσης. 

Θετική είναι και η απλοποίηση της άδειας διαµονής µακράς
διάρκειας για τη δεύτερη γενιά µεταναστών, µε βάση την οποία
ένα σηµαντικό τµήµα των παιδιών της δεύτερης γενιάς θα µπορεί
να διασφαλίσει κατά την ενηλικίωση τη νόµιµη διαµονή του στην
Ελλάδα σε σταθερή βάση. Τέλος, θετικό κρίνεται από την πλευρά
µας ότι βελτιώνει το νοµικό καθεστώς οµάδων ή περιπτώσεων
ανθρώπων, προβλέποντας ειδική προστασία γι’ αυτούς. 

Δεν καταφέρνει όµως, κύριε Υπουργέ, να επιλύσει πολύ ση-
µαντικά ζητήµατα, όπως για παράδειγµα οι περιπτώσεις των παι-
διών µεταναστών, τα οποία γεννιούνται στην Ελλάδα και παρα-
µένουν χωρίς καµµία ιθαγένεια. 

Δεν καταφέρνει να επιλύσει ζητήµατα που ενέχονται στο πεδίο
εφαρµογής της Συνθήκης της Γενεύης, παρ’ όλο που γίνεται
µνεία σε πολλά σηµεία του νοµοσχεδίου, αφού οι πολιτικοί και
οικονοµικοί πρόσφυγες συχνά δεν έχουν ταξιδιωτικά έγγραφα ή
κυρίως η χώρα µας δεν αναγνωρίζει ως εµπόλεµες ζώνες πολλές
περιοχές του πλανήτη και σαφώς δεν  εξελίσσεται η πολιτική χο-
ρήγησης ασύλου. 

Αυτά τα ζητήµατα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα αντιµετωπιστούν  µόνο µε σχεδιασµό συνολικής ευρω-
παϊκής µεταναστευτικής πολιτικής, εφόσον βεβαίως προκύψει η
σχετική πολιτική βούληση που σήµερα απουσιάζει τόσο σε
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εθνικό όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο.
Ο εισηγητής µας κ. Πανούσης αναφέρθηκε σε κάποια προβλη-

µατικά σηµεία του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Επιτρέψτε µου
να εστιάσω µόνο σε δύο. Αναφέροµαι, κύριε Υπουργέ, στο
άρθρο 109, το οποίο ρυθµίζει θέµατα αδειών διαµονής µετανα-
στών δεύτερης γενιάς. 

Το θέµα είναι εξαιρετικά σοβαρό, αλλά δυστυχώς δεν επιλύε-
ται µε έναν οριστικό και ξεκάθαρο τρόπο. Απαλλάσσει τους
νέους δεύτερης γενιάς µετανάστες από την υποχρέωση αναζή-
τησης εργασίας ή σπουδών ως προϋποθέσεων για την ανανέωση
της άδειας διαµονής τους µετά τις αυτοτελείς άδειες διαµονής,
όπως ισχύει σήµερα, και όντως για έναν συγκεκριµένο αριθµό η
ρύθµιση αυτή µπορεί να αποτελεί κάποιου είδους λύση. 

Δική µας πρόταση, της Δηµοκρατικής Αριστεράς, είναι το θέµα
να τύχει ξεκάθαρης, οριστικής και µόνιµης λύσης, η οποία, αν µη
τι άλλο, κύριε Υπουργέ, θα υπακούει στην κοινή λογική. Έχουµε
να κάνουµε µε ανθρώπους που έχουν ολοκληρώσει τον κύκλο
της εκπαίδευσης στην Ελλάδα. Πολλοί δε εξ αυτών δεν γνωρί-
ζουν άλλη γλώσσα παρά µόνο την ελληνική. Ζουν όλη τους τη
ζωή στην Ελλάδα, οι οικογένειές τους είναι εδώ και δεν έχουν τί-
ποτα άλλο πουθενά αλλού. Παρ’ όλα αυτά, όµως, η χώρα µας, η
πατρίδα µας, η Ελλάδα, δεν τους αναγνωρίζει αυτοδίκαια υπό
αυτές τις προϋποθέσεις ως δικούς της πολίτες.

Από όποια πλευρά και αν το δούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η όλη κατάσταση περιέχει έναν παραλογισµό και οφείλουµε
να υποστηρίξουµε µία λύση που δεν αφήνει, όπως είπε και ο
Γιάννης Πανούσης, ζωές σε εκκρεµότητες.

Ένα δεύτερο -και ολοκληρώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε, µε
την ανοχή σας- είναι το ζήτηµα της κοινωνικής ένταξης των µε-
ταναστών. Πέρα από τα νοµικά, διαδικαστικά υπάρχει και το ου-
σιαστικό θέµα της κοινωνικής ένταξης των µεταναστών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Το ζήτηµα αυτό ο κώδικας, κύριε Υπουργέ, φαίνεται να το κα-

λύπτει µόνο µε έναν διαδικαστικό και επιδερµικό, επιφανειακό
τρόπο. Απουσιάζουν παντελώς, απουσιάζουν πλήρως αναφορές
σε δράσεις και πρωτοβουλίες της πολιτείας προκειµένου να επι-
τευχθεί αυτός ο στόχος. Η µόνη αναφορά γίνεται στο άρθρο 130,
µε την παραποµπή στην εθνική στρατηγική για την ένταξη υπη-
κόων τρίτων χωρών. Ο συγκεκριµένος σχεδιασµός έχει εκπονη-
θεί µονοµερώς, χωρίς να έχει προηγηθεί καµµία απολύτως
διαβούλευση.

Απλά το Υπουργείο Εσωτερικών δηµοσιοποίησε τον Απρίλιο
του 2013, κύριε Υπουργέ, ένα κείµενο υπό αυτόν τον τίτλο, το
οποίο κατά κύριο λόγο είναι µία αποτίµηση του φαινοµένου της
µετανάστευσης στην Ελλάδα.

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, το ιδιαίτερο και κρίσιµο ζήτηµα της
κοινωνικής ένταξης στην πραγµατικότητα δεν αντιµετωπίζεται,
θα έλεγα, µε τον σοβαρό και υπεύθυνο τρόπο από τον µετανα-
στευτικό κώδικα και απλά παραπέµπεται σε άλλου είδους θεσµι-
κές διαδικασίες.

Τέλος, σας έκανα, κύριε Υπουργέ, κοινωνό δύο τροπολογιών
της Δηµοκρατικής Αριστεράς. Μιλώ για την τροπολογία τροπο-
ποίησης του άρθρου 1Α του ν. 3838/2010 «Κτήση ελληνικής ιθα-
γένειας», µε γενικό αριθµό 1203 και ειδικό 28 και την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1204 και ειδικό 29 για το σύµφωνο συµβίωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Έχουµε τη συζήτηση
επί των τροπολογιών αύριο, κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Εάν τις κάνετε αποδεκτές
αύριο, κύριε Υπουργέ, θα δώσετε λύση σε τεράστια κοινωνικά
ζητήµατα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Να είστε καλά.
Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Τζάκρη για επτά λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε

σήµερα ένα σχέδιο νόµου, τον Κώδικα Μετανάστευσης και Κοι-
νωνικής Ένταξης, ένα νοµοθέτηµα το οποίο επί της ουσίας απο-
τελεί ένα σύνολο τροποποιήσεων που έχουν επέλθει κατά
καιρούς στο σώµα του κεντρικού νόµου. Αναφέροµαι, βεβαίως,
στο ν. 3386/2005.

Βεβαίως, στην παρούσα οικονοµική και κοινωνική συγκυρία θα
περίµενε κανείς να συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο πολύ πιο
τολµηρό, κύριε Υπουργέ, που θα δίνει µια προοπτική όχι µόνο
στον νόµιµο µετανάστη αλλά κυρίως στην ίδια µας τη χώρα, που
θα αφήνει στο παρελθόν λογικές µικροπολιτικής σκοπιµότητας,
τον ανταγωνισµό, αν θέλετε, µέσα στην ίδια τη χώρα ποιος είναι
περισσότερο Έλληνας από τον άλλο.

Αυτό, όµως, δυστυχώς δεν συµβαίνει. Αντιθέτως, δεν προκύ-
πτει από το σώµα του κειµένου η απάντηση σε βασικά ερωτή-
µατα: Θέλουµε τελικά τους νόµιµους µετανάστες στη χώρα µας;
Επιζητούµε τη δυναµική ή την ασθενική παρουσία τους στον βίο
της; Τασσόµαστε υπέρ των φωνών που θεωρούν τους µετανά-
στες ως ένα από τα αίτια που οδήγησαν στη δηµοσιονοµική
κρίση ή ως ένα από τα δεινά που έπληξαν µεταπολιτευτικά τη
χώρα; Ως πότε θα θεωρούµε τη δεύτερη και την τρίτη γενιά των
µεταναστών οικονοµικούς µετανάστες και θα τους αντιµετωπί-
ζουµε µε τους ίδιους όρους, όπως τους γονείς τους πριν από εί-
κοσι πέντε χρόνια; Έχουµε, άραγε, αντιληφθεί ότι η κρίση δεν
έχει αφήσει ανεπηρέαστο ούτε ένα µέλος των ασθενών κοινωνι-
κών στρωµάτων; Πώς θα µπορούσαν, κατ’ αυτή την έννοια, να
αποτελέσουν εξαίρεση και οι µετανάστες;

Σε όλα αυτά τα ερωτήµατα εγώ δεν βλέπω να δίνετε κάποια
απάντηση και την απάντηση αυτή δεν περιµένει να την ακούσει
µόνο ο ταλαίπωρος Έλληνας µετανάστης αυτής της χώρας αλλά
η κοινωνία στο σύνολό της.

Μάλλον δεν έχουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιληφθεί
ακόµη ότι το µέλλον των νοµίµων µεταναστών είναι άρρηκτα συ-
νυφασµένο µε το µέλλον αυτής της χώρας, ότι δεν µπορούµε να
τους θέτουµε στο περιθώριο της οικονοµικής και κοινωνικής
ζωής αυτού του τόπου, όταν αποτελούν ζωντανό κύτταρο αυτής
της χώρας και ότι δεν µπορούµε να σχεδιάζουµε –το κυριότερο-
πολιτικές ερήµην τους. 

Εδώ, λοιπόν, δεν δίνουµε ουδεµία απάντηση στα ερωτήµατα
που προανέφερα. Αντιθέτως, η έκπτωση από τη νοµιµότητα για
τυπικούς λόγους αποτελεί πλέον το σύνηθες για ανθρώπους που
έχουν οικοδοµήσει όλη τους τη ζωή στη χώρα µας και εµπιστεύ-
θηκαν βεβαίως τα ελληνικά σχολεία για τα παιδιά τους.

Σήµερα βλέπουµε οικογένειες να διαλύονται, να σκορπίζουν
γιατί δεν τους δίνεται η δυνατότητα νόµιµης διαµονής στη χώρα.
Βλέπουµε να γκρεµίζονται οι κόποι µιας ολόκληρης ζωής, να
τους υποδεικνύεται ως µοναδική διέξοδος η επιστροφή τους στη
χώρα για να ζήσουν ως ξένοι πλέον στην ίδια τους την πατρίδα
µε τα παιδιά τους που δεν µιλούν καν τη γλώσσα των γονιών τους
και τους ανθρώπους αυτούς που µας εµπιστεύτηκαν όλα αυτά
τα χρόνια το µέλλον τους και το παρόν τους, εµείς δεν τους εµ-
πιστευόµαστε ακόµα και συνεχίζουµε να τους αντιµετωπίζουµε
µε την ίδια δυσπιστία. Και, δυστυχώς, αντί να διδασκόµαστε από
τα λάθη µας, εµείς τα επαναλαµβάνουµε επιµένοντας σε µια
στείρα αντίληψη ότι καλύτερος Έλληνας από τους άλλους είναι
αυτός που δεν θέλει στη χώρα τους µετανάστες και όχι αυτός
που προσπαθεί µέσα από την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής
να δώσει ανάπτυξη, να δώσει ώθηση στην ίδια την κοινωνική και
την οικονοµική ανάπτυξη. 

Ας αρχίσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη συζήτηση από
το µείζον θέµα αυτού του νοµοσχεδίου, αυτό της έκδοσης και
της ανανέωσης των αδειών διαµονής των ευρισκοµένων νοµίµως
στη χώρα µας µεταναστών. Μετά από µια διοικητική εµπειρία
δυόµισι δεκαετιών, αντί να βελτιώνουµε τις διοικητικές διαδικα-
σίες προς όφελος του δηµοσίου και των ίδιων των µεταναστών,
αντί να τις επιταχύνουµε, κάνουµε τα πάντα προκειµένου το κον-
τέρ της εξέλιξης να δείχνει πάντα το µηδέν. 

Έχετε επισκεφθεί µετά την 1η Ιανουαρίου του τρέχοντος έτους
την «Υπηρεσία µιας Στάσης» στην Αθήνα; Ο ορισµός της ταλαι-
πωρίας, όχι µόνο για τους µετανάστες αλλά και για τους υπαλ-
λήλους που εργάζονται –θα έλεγα- φιλότιµα εκεί. Μια επίσκεψη
το πρωί στην Υπηρεσία αυτή αρκεί για να διαπιστώσει κανείς την
αποτυχία του εγχειρήµατος έτσι όπως έχει στηθεί και έχει λει-
τουργήσει µέχρι τώρα: µετανάστες να βρίσκονται από τα µεσά-
νυχτα σε ουρές για να διασφαλίσουν µια θέση προτεραιότητας,
υπάλληλοι της Υπηρεσίας σκαρφαλωµένοι σε µια κολόνα να φω-
νάζουν νούµερα και ονόµατα, δικηγόροι να µπαίνουν σε µακριές
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λίστες αναµονής για να εξυπηρετηθούν µετά από µέρες και
ενίοτε να διαπληκτίζονται µεταξύ τους. 

Σας αναφέρω το παράδειγµα στη Διεύθυνση του Υπουργείου
Εσωτερικών –για τους εξαιρετικούς και ανθρωπιστικούς λόγους-
στον Πειραιά, µε τους εκατοντάδες ανθρώπους να στοιβάζονται
σε µια απότοµη στενή σκάλα και να σπρώχνονται µε τον κίνδυνο
του σοβαρού τραυµατισµού να ελλοχεύει ανά πάσα στιγµή. 

Αυτές, κύριοι αρµόδιοι του Υπουργείου Εσωτερικών, είναι οι
«Υπηρεσίες µιας Στάσης» που δήθεν είχαν σκοπό να µειώσουν
τη ταλαιπωρία του µετανάστη; Έτσι στοχεύουµε να µειώσουµε
τη γραφειοκρατία; Και, δυστυχώς, αυτή η κατάσταση αντί να βελ-
τιώνεται, επιδεινώνεται ολοένα και περισσότερο µη έχοντας ου-
δεµία σχέση µε τον σκοπό, για τον οποίο σχεδιάστηκαν να
λειτουργήσουν οι «Υπηρεσίες µιας Στάσης» στη χώρα µας.

Στο πλαίσιο µάλιστα του περιορισµένου χρόνου που έχω, θέλω
να έρθω σε ένα άλλο κεντρικό ζήτηµα, αυτό της δεύτερης γενιάς
των µεταναστών. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως χώρα γνωρί-
ζουµε πολύ καλά ότι δεν πρόκειται να προσελκύσουµε εκείνους
τους µετανάστες που θα µας µεταφέρουν τις επιστηµονικές γνώ-
σεις και την τεχνογνωσία τους, για να τους χορηγήσουµε την
«µπλε κάρτα», δηλαδή την άδεια διαµονής που δίνεται µε ελκυ-
στικές προϋποθέσεις και όρους, προκειµένου να καταστεί η
χώρα µας τόπος διαµονής επίλεκτων µεταναστών. Γνωρίζουµε
καλά πως για πολλούς λόγους δεν µπορούµε να επιλέγουµε τους
µετανάστες που έρχονται εδώ. 

Ας ελπίσουµε, όµως, αυτούς τους αξιόλογους επιστήµονες
που έχουµε, τα παιδιά της δεύτερης γενιάς, το ζωντανό εργατικό
δυναµικό, να παραµείνουν στη χώρα µας. Ας τους δώσουµε κί-
νητρα. Και το ίδιο, βεβαίως, πρέπει να πράξουµε µε τους ίδιους
όρους και στους Έλληνες νέους που εγκαταλείπουν τη χώρα µας
σωρηδόν. 

Μέχρι πρότινος υπήρχε νόµος που διευκόλυνε  την απόκτηση
της ελληνικής ιθαγενείας και έσπευσαν πολλοί εξ αυτών να την
αιτηθούν. Και η διαδικασία αυτή δυστυχώς «πάγωσε» για τους
γνωστούς λόγους. Τώρα εσείς µε τον νόµο που καταθέτετε, περ-
νάτε στο άλλο άκρο, αυτό του ξεφορτώµατος της δεύτερης γε-
νιάς από τη χώρα. 

Στην εθνική στρατηγική για την ένταξη των πολιτών τρίτων
χωρών που δηµοσιεύτηκε στις 23-4-2013 αναφέρεται αυτολεξεί
ότι τι ελληνικό κράτος θα διευκολύνει την οικονοµική ανάπτυξη
της χώρας µέσω της εφαρµογής του καθεστώτος της άδειας του
επί µακρόν διαµένοντος, µε απώτερο στόχο της την αρχή της
επιλεκτικής και ποιοτικής µετανάστευσης. 

Για ποια ποιοτική µετανάστευση µιλάµε, βεβαίως, και για ποια
οικονοµική ανάπτυξη µιλάµε, κύριε Υπουργέ;  

Δυστυχώς οι Ευρωπαίοι εταίροι µας έχουν για εµάς άλλες σκέ-
ψεις και άλλες επιλογές. Πώς άραγε, κύριε Υπουργέ, αξιόλογα
µυαλά µεταναστών θα µείνουν στη χώρα µας σήµερα, όταν η
άδεια του επί µακρόν διαµένοντος αποτελεί τη µοναδική άδεια
που τους δίνει το δικαίωµα να µεταναστεύσουν σε κράτος-µέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προκειµένου να εργαστούν ή να σπου-
δάσουν; 

Γιατί να µη φύγουν –γιατί οι περισσότεροι απ’ αυτούς θα το
κάνουν- ως Έλληνες, έχοντας εµείς, από την πλευρά  µας, οικο-
δοµήσει ένα δεσµό των λαµπρών αυτών µυαλών µε τη χώρα µας; 

Με ποια υλικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα οικοδοµή-
σουµε την οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη της χώρας; Μήπως
αποτελεί µονόδροµο η επένδυση στο υγιές επιστηµονικό, εργα-
τικό και οικονοµικό εργατικό της χώρας; Γνωρίζετε άραγε εσείς
κάποια άλλη µυστική συνταγή που δεν τη γνωρίζουµε εµείς; 

Όλοι µας έχουµε επενδύσει σε αυτά τα παιδιά µέσα από τις
υποδοµές της σχολικής εκπαίδευσης, που δηµιουργήσαµε ως
κράτος. Έχουµε ως Έλληνες πληρώσει φόρους για την εκπαί-
δευση αυτών των παιδιών και την ώρα, λοιπόν, που µας δίνεται
η ευκαιρία να δούµε την επένδυση που κάναµε όλα αυτά τα χρό-
νια να αποδίδει καρπούς, εµείς κοιτάµε να µολύνουµε τον δεσµό
που αναπτύξαµε µαζί τους µέσα από την ελληνική εκπαίδευση
µε τον σπόρο της αµφισβήτησης. Κοιτάµε να τους ακυρώνουµε
τα προηγούµενα αιτήµατα πολιτογράφησης που κατέθεσαν και
να τους ζητάµε να καταθέσουν εκ νέου καινούργια αιτήµατα, για
να περιµένουν να κριθούν µετά από δυόµισι και τρία χρόνια,

χωρίς βέβαια το κατατεθέν παράβολο ούτε να επιστρέφεται ούτε
να  συµψηφίζεται µε επόµενα αιτήµατα πολιτογράφησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω ακόµη ένα λεπτό. 
Έρχοµαι τώρα στο µεγάλο κεφάλαιο της κοινωνικής ένταξης.

Κοινωνική ένταξη δεν είναι, κύριε Υπουργέ, οι άδειες διαµονής,
αλλά µια σειρά ενεργών πολιτικών που στοχεύουν ακριβώς στην
ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής στη χώρα, πολιτικές οι οποίες
στοχεύουν στη γόνιµη ζύµωση του αλλοδαπού µε τον γηγενή
πληθυσµό, προς όφελος πάντα του κοινωνικού συνόλου, της
ίδιας της κοινωνίας. 

Είκοσι πέντε χρόνια µετά την είσοδο των πρώτων µεταναστών
στη χώρα µιλάµε για πολιτικές ένταξης και πολιτικές ένταξης δεν
βλέπουµε, εκτός και εάν εννοεί η Κυβέρνηση ως πολιτική τις απο-
σπασµατικές δράσεις που υλοποιούνται από το Υπουργείο Εσω-
τερικών, για να δικαιολογούνται δαπάνες από το Ταµείο Ένταξης
Πολιτών Τρίτων Χωρών, χωρίς σχεδιασµό και χωρίς καµµία συ-
νέχεια και από κάποιους απίθανους αναδόχους που έχουν ως
αποκλειστικό γνώµονα το κέρδος, χωρίς να ενδιαφέρονται για το
αν αυτό που θα αφήσουν ως κληρονοµιά πίσω τους θα αφήσει
κάποια προστιθέµενη αξία στη µεταναστευτική πολιτική της
χώρας. Μέσα σε έναν µήνα το µόνο που τους ενδιαφέρει είναι
να δικαιολογήσουν δαπάνες. 

Θα συµφωνήσω µαζί σας ότι στη δύσκολη συγκυρία που βιώ-
νει η χώρα µας τα χρήµατα που απαιτούνται, προκειµένου να οι-
κοδοµηθεί µια ενεργή πολιτική κοινωνικής ένταξης, δεν
υπάρχουν. Μήπως, όµως, και αυτά που δίνονται από την Ευρω-
παϊκή Ένωση εµείς τα αξιοποιούµε; 

Να µας απαντήσει το Υπουργείο Εσωτερικών: Έχει ξεκινήσει
η υλοποίηση των δράσεων που προβλέπεται να υλοποιηθούν το
πρώτο εξάµηνο του 2013; Μήπως ακόµη δεν έχουµε περάσει καν
στο στάδιο της συµβασιοποίησης; Αλήθεια, τι περιµένουµε; Το
τέλος του Ιουνίου; Ως πότε θα είµαστε πρόχειροι στον σχεδιασµό
µας και στην υλοποίηση πολιτικών;

Με την ευκαιρία µάλιστα, κύριε Υπουργέ, της κατάργησης του
δικαιώµατος του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι στις τοπικές εκλο-
γές που κάνατε πριν από λίγες µέρες µε νόµο που ψήφισε η
Βουλή και που εισηγήθηκε το Υπουργείο Εσωτερικών, βεβαίως,
µετά από την έκδοση της απόφασης της ολοµελείας του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, έχω να παρατηρήσω ότι η στάση µας
απέναντι στους µετανάστες χαρακτηρίζεται από περισσή υπο-
κρισία. 

Θέλουµε τους µετανάστες να δραστηριοποιούνται οικονοµικά
στην περιοχή µας. Τους δίνουµε ακόµη και το δικαίωµα της
άδειας διαµονής, προκειµένου να επενδύσουν στη χώρα µας,
αλλά µέχρις εκεί. Ακόµη και τις αποφάσεις που αφορούν τα πιο
πολλά πράγµατα θα τις λαµβάνουµε εµείς. Άραγε έχουµε απο-
φασίσει ποιος θα είναι ο ρόλος τους στην ελληνική κοινωνία;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Συστήσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον θεσµό του Συµ-
βουλίου Ένταξης Μεταναστών µε το ν. 3852/2010 και πριν ακόµη
ξεκινήσει να παράγει έργο, τον αφήσαµε βορά στο προσωπικό
µικροπολιτικό συµφέρον του κάθε δηµάρχου. Ο θεσµός αυτός
έχει ατονήσει τελείως, για να µην πω ότι έχει απαξιωθεί εντελώς. 

Αφαιρέσαµε και την υποχρεωτική συµµετοχή του αιρετού µε-
τανάστη, λόγω της αντισυνταγµατικότητας της δυνατότητας του
εκλέγειν και του εκλέγεσθαι µετά την έκδοση της απόφασης του
Συµβουλίου της Επικρατείας και ουσιαστικά στείλαµε τον θεσµό
στην κρίση του Έλληνα ιστορικού. 

Εν κατακλείδι, σε µια εποχή που η Κυβέρνηση θα πρέπει τη
µισή ευκαιρία να την κάνει ολόκληρη, µε το συγκεκριµένο νοµο-
θέτηµα για µια ακόµη φορά αποδεικνύεται κατώτερη του αναµε-
νόµενου. Αντί να έχουµε µια νοµοθεσία που εξελίσσεται, που
προσαρµόζεται στις ανάγκες της κοινωνίας, µέσω της συγκεκρι-
µένης συρραφής συνεχίζουµε να παραµένουµε εγκλωβισµένοι
στα ίδια αδιέξοδα και να µη δίνουµε απαντήσεις στο υγιές κοµ-
µάτι της ελληνικής κοινωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε. Ξεπεράσατε τα δέκα λεπτά. 
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ΘΕΟΔΩΡΑ  ΤΖΑΚΡΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Έχουµε διώξει όλα τα λαµπρά ελληνικά µυαλά στο εξωτερικό.

Στέλνουµε το εργατικό δυναµικό να αναζητήσει την τύχη του
εκτός των συνόρων. Ανοίγουµε διάπλατα τις πόρτες εξόδου για
όλους τους µετανάστες. 

Άραγε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η πολυπόθητη ανά-
πτυξη πώς θα επέλθει; Με έναν συνασπισµό δυνάµεων του γη-
ράσκοντος πληθυσµού της χώρας; Αυτή είναι η συνταγή µας;
Είναι βέβαιο ότι και αυτή η συνταγή θα αποτύχει και, δυστυχώς,
το παρόν νοµοθέτηµα, έτσι όπως έρχεται, επιβεβαιώνει αυτήν
την πεποίθηση. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας ως
προς τον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει ο κ.
Σολδάτος  για επτά λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η µε-
τανάστευση αποτελεί ένα εξαιρετικά σύνθετο φαινόµενο, όσον
αφορά τους λόγους που τη δηµιουργούν, τις επιπτώσεις της
στην οικονοµία της χώρας υποδοχής και το βαθµό ανεκτικότητας
της χώρας υποδοχής απέναντι στους µετανάστες. Κοινή συνι-
σταµένη όλων των µετακινήσεων αποτελεί ο σηµαντικός ρόλος
που διαδραµάτισαν στις ιστορικές και δηµογραφικές εξελίξεις
ανά τους αιώνες και ανά την υφήλιο. 

Το υφιστάµενο νοµοσχέδιο, σύµφωνα και µε την αιτιολογική
έκθεση, κινείται σε τέσσερις άξονες: Στην απλοποίηση των δια-
δικασιών, στην πρόσβαση στην αγορά εργασίας και στην προ-
οπτική διαµονής εκ µέρους των επενδυτών, στην ενθάρρυνση
των µεταναστών να αποκτήσουν τον χαρακτηρισµό του επί µα-
κρόν διαµένοντος και, τέλος, στη νοµιµότητα της διαµονής της
δεύτερης γενιάς. 

Εστιάζω ιδιαίτερα στις βασικές αρχές της κοινωνικής ένταξης,
δηλαδή στην προσαρµογή και την ενεργό ένταξη των µετανα-
στών. Η εισροή µεγάλου αριθµού µεταναστών κατά την τελευ-
ταία εικοσαετία και οι συνακόλουθες οικονοµικές, δηµογραφικές
και κοινωνικές αλλαγές δηµιούργησαν µία νέα πραγµατικότητα,
χαρακτηριστικά της οποίας είναι τα προβλήµατα προσαρµογής
των µεταναστών, οι δυσκολίες ένταξής τους αλλά και η αποδοχή
τους από την ελληνική κοινωνία.

Η ανοµοιογένεια και η ετερογένεια των διάφορων υποοµάδων
µεταξύ τους αλλά και µέσα στο πλαίσιο της ευρύτερης οµάδας
των µεταναστών, δηλαδή η ανοµοιογένεια των µεταναστών µε
βάση το νοµικό καθεστώς, µε βάση τη χώρα καταγωγής, µε βάση
την ίδια την καταγωγή και το θρήσκευµα, η ανοµοιογένεια των
µεταναστών µε βάση το µορφωτικό επίπεδο αλλά και η ανοµοι-
ογένεια µε βάση τον τρόπο και τους λόγους εγκατάστασης στη
χώρα, προκαλούν την ανάγκη ενός σχεδίου µεταναστευτικής πο-
λιτικής που να αντιµετωπίζει αποτελεσµατικά το ζήτηµα της
εναρµόνισης των µεταναστών µε τις συνθήκες της χώρας υπο-
δοχής, την κοινωνική τους ένταξη και, κατά την άποψή µου, τε-
λικά την ενσωµάτωσή τους.

Και µιλάω για ενσωµάτωση, γιατί απλούστατα η Ελλάδα είναι
χώρα στην οποία κατοικούν πολίτες οι οποίοι µέσα από διαδικα-
σίες εκατονταετιών εξελίχθηκαν, όπως υποστηρίζει και ο ιστορι-
κός Νίκος Σβορώνος, σε µια διαµορφωµένη σταθερή κοινότητα
ανθρώπων µε συνείδηση ότι αποτελούν ένα ενιαίο και αλληλέγ-
γυο σύνολο, µε δική του πολιτισµική φυσιογνωµία και ψυχοσύν-
θεση, µε κοινά υλικά και πνευµατικά συµφέροντα και µε σταθερά
εκφρασµένη βούληση ή τάση πολιτισµικής αυτονοµίας, η οποία
δηµιούργησε το νεοελληνικό κράτος, που, αν θέλετε, σύµφωνα
µε την παραπάνω περιγραφή, γίνεται και αντιστοίχιση µε το νε-
οελληνικό έθνος. Δεν γεννήθηκε η Ελλάδα δηλαδή µε όρους πο-
λυπολιτισµικότητας, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες, η Αυστραλία
και άλλες χώρες και γι’ αυτό µιλώ για ενσωµάτωση µετά την έν-
ταξη.

Η ενεργός ένταξη των µεταναστών στις χώρες υποδοχής και
εν προκειµένω στην Ελλάδα, αποτελεί σύνθετη διαδικασία, η
οποία κατά βάση συναρτάται από τις εξής επιµέρους διαδικα-
σίες: Διαδικασία προσαρµογής των µεταναστών στη χώρα υπο-
δοχής και διαδικασία ένταξής τους στο κοινωνικό, οικονοµικό,
πολιτισµικό περιβάλλον της χώρας υποδοχής. 

Οι πληθυσµοί αυτοί στην προσπάθεια για την κοινωνική τους

ένταξη αντιµετωπίζουν µια σειρά από σηµαντικές καταστάσεις
και δυσκολίες, µε σηµαντικότερες τη διαπολιτισµική επικοινωνία,
τα πρακτικά προβλήµατα καθηµερινότητας, την οικονοµική και
εργασιακή κατάσταση, την εκπαίδευση ασφαλώς, τα ζητήµατα
νοµιµοποίησης και ισότητας ευκαιριών και οπωσδήποτε και τις
ψυχολογικές δυσκολίες που αντιµετωπίζουν εξαιτίας του νέου
περιβάλλοντος και των συνθηκών κάτω από τις οποίες βρέθηκαν
σε αυτό.

Ταυτόχρονα, όµως, η ένταξη των µεταναστών προϋποθέτει την
αποδοχή τους από τις κοινωνίες των χωρών υποδοχής, η οποία
επίσης εξαρτάται από κάποιες διαδικασίες. Είναι η διαδικασία
προσαρµογής στη νέα πραγµατικότητα της µεταναστευτικής πα-
ρουσίας και είναι και η διαδικασία αποδοχής των µεταναστών ως
δοµικό στοιχείο των σύγχρονων κοινωνιών.

Όσον αφορά στη στάση της ελληνικής κοινωνίας προς τους
µετανάστες, έρευνα της «VPRC» πριν κάποια χρόνια κατέδειξε
αντιφατικά αποτελέσµατα. Από τη µια πλευρά η ελληνική κοινω-
νία θεωρεί ότι οι µετανάστες έχουν ενταχθεί στις δοµές της κοι-
νωνίας και έχουν γίνει αποδεκτοί, αλλά από την άλλη πλευρά
νιώθει ότι απειλείται σε αρκετούς τοµείς -εργασία, εκπαίδευση,
καθηµερινή ζωή- και συνδέει τους µετανάστες µε αρνητικά φαι-
νόµενα, όπως επί παραδείγµατι την αύξηση της εγκληµατικότη-
τας και της ανεργίας. Περί αυτού καταθέτω για τα Πρακτικά την
έρευνα της «VPRC».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Σολδάτος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η ανάλυση, εποµένως, της διαδικασίας προσαρµογής των µε-
ταναστών και η αποδοχή τους από την ελληνική κοινωνία οδηγεί
στα παρακάτω συµπεράσµατα.

Πρώτον, κοινή συνισταµένη των προβληµάτων προσαρµογής
και ανασταλτικός παράγοντας της ενεργού ένταξης των µετανα-
στών αποτελεί σε σηµαντικό βαθµό η έλλειψη της βασικής δε-
ξιότητας της γλώσσας. 

Δεύτερον, η κοινωνικοοικονοµική και πολιτισµική ένταξη των
οµάδων στην Ελλάδα αναδεικνύεται σε σηµαντικό ζήτηµα, το
οποίο είναι απαραίτητο να αντιµετωπιστεί. Ωστόσο, η ένταξη
πρέπει να αναλυθεί ως αµφίδροµο φαινόµενο που αφορά τόσο
τα άτοµα όσο και τις οµάδες που µεταναστεύουν αλλά και την
ίδια την κοινωνία υποδοχής. 

Τέλος, η κοινωνική ένταξη και αποδοχή των µεταναστών και η
διευκόλυνση της πρόσβασης στη µάθηση και στην απασχόληση
πρέπει να αποτελεί την αφετηρία κάθε ενέργειας που στοχεύει
στην προσαρµογή και την ενεργό ένταξη των µεταναστών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την απαίτηση από την πο-
λιτεία να δώσει περισσότερο βάρος στα θέµατα της µεταναστευ-
τικής πολιτικής. Κατά τη χρονική περίοδο 2004-2008 οργανώθηκε
από τη Γενική Γραµµατεία διά Βίου Μάθησης και υλοποιήθηκε
από το ΙΔΕΚΕ το αυτόνοµο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εκµάθηση
της ελληνικής γλώσσας ως δεύτερης γλώσσας στους εργαζόµε-
νους µετανάστες». Το πρόγραµµα ήταν εκατό ωρών για κάθε
τµήµα και κατά το παραπάνω διάστηµα λειτούργησαν οκτακόσια
εξήντα πέντε τµήµατα. Εκπαιδεύτηκαν δεκαπέντε χιλιάδες οκτα-
κόσιοι εβδοµήντα τρεις µετανάστες σε όλη την επικράτεια της
χώρας, εκτός των Νοµών Σάµου και Ζακύνθου. Αντιλαµβάνεστε
ότι η συµµετοχή ήταν εξαιρετικά µικρή σε σχέση µε τον αριθµό
των µεταναστών, κάτι που προφανώς οφείλεται στον µικρό
αριθµό κέντρων εκπαίδευσης, που είναι ελάχιστα σε σχέση µε
τις ανάγκες της χώρας. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τον αριθµό εκπαιδευθέντων εκείνη
την περίοδο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Σολδάτος  κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το σχέδιο νόµου προβλέπει άδεια διαµονής στον πολίτη τρίτης
χώρας που θα επενδύσει σε ακίνητο 250.000 ευρώ, στον οποίον
ωστόσο δεν καθιερώνει δικαίωµα πρόσβασης σε οποιασδήποτε
µορφής εργασία. 

Γνωρίζοντας τις επιδιώξεις και τις επιθυµίες πολιτών τρίτων
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χωρών, µεγάλης οικονοµικής επιφάνειας, που επισκέπτονται την
Ελλάδα, υποστηρίζω ότι η εν λόγω διάταξη θα έπρεπε να είναι
πιο γενναία. Να εξεταστεί στο µέλλον ακόµα και η απόδοση υπη-
κοότητας, αν θέλουµε να υπάρξουν οφέλη για τη χώρα. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ σε
ένα περιστατικό που συνέβη την προηγούµενη εβδοµάδα σε ένα
κέντρο προστασίας παιδιών στην Ήπειρο. Έχει κι αυτό να κάνει,
κύριε Υπουργέ, µε την ανάγκη να είναι πιο προσεκτική και πιο λε-
πτοµερειακή η πολιτεία στην παρακολούθηση των δοµών οι
οποίες υπάρχουν. 

Το συγκεκριµένο κέντρο είναι κέντρο του Υπουργείου Πρό-
νοιας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Φιλοξενούνται παιδιά διαλυµέ-
νων οικογενειών, τα οποία υποτίθεται ότι ακολουθούν κάποιο
πρόγραµµα ώστε µεγαλώνοντας –µιλάω για ανήλικα παιδιά- να
µπορούν να βγουν στην ελληνική κοινωνία, κάτω από κάποιες
ελάχιστες προϋποθέσεις. Όµως δυστυχώς στο ίδιο κέντρο απο-
φασίστηκε να φιλοξενούνται και παράνοµοι –όπως θέλετε ας
τους πούµε- εισαχθέντες µετανάστες, θύµατα της παράνοµης
διακίνησης, όπως λέει το άρθρο 50. 

Στο Παράρτηµα Προστασίας Παιδιού Ιωαννίνων στη δοµή της
Κόνιτσας λειτουργεί από το 2008 αυτό το Κέντρο Υποδοχής Ανη-
λίκων Αλλοδαπών στο οποίο φιλοξενούνται Αφρικανοί, Ασιάτες
και άλλων εθνικοτήτων ανήλικοι µετανάστες, όπως δηλώνουν, οι
οποίοι δεν είναι πάντα ανήλικοι, όπως µαθαίνω. 

Ο αριθµός τους είναι σχετικός. Πότε είναι είκοσι, πότε είναι
τριάντα, πότε είναι πενήντα, πότε εξήντα. Μπαίνουν, βγαίνουν,
φεύγουν, έρχονται. Η χρηµατοδότηση του κέντρου γινόταν από
ευρωπαϊκά προγράµµατα µέσω ΜΚΟ. Όµως από την 1η Οκτω-
βρίου 2013 η χρηµατοδότηση, κύριε Υπουργέ, δεν υφίσταται, µε
αποτέλεσµα το Κέντρο Κοινωνικής Πρόνοιας Ηπείρου να επιβα-
ρύνεται τις δαπάνες του Κέντρου Αλλοδαπών, εις βάρος άλλων
δοµών της περιοχής. 

Στον χώρο, όµως, αυτόν που φιλοξενούνται και τα παιδάκια
των διαλυµένων οικογενειών, τα κατ’ ευφηµισµόν κέντρα προ-
στασίας παιδιών, πρόσφατα συνέβη το εξής. Ένα απ’ αυτά τα
παιδιά βρέθηκε άνευ ενδυµάτων, ολόγυµνο δηλαδή, σε θάλαµο
αλλοδαπών και µεταφέρθηκε εσπευσµένα σε άλλη δοµή της πε-
ριοχής γιατί, όπως ισχυρίστηκαν οι υπάλληλοι, έπρεπε να προ-
στατευθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θέλετε κι άλλον

χρόνο, κύριε συνάδελφε; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ: Τελειώνω σε πέντε δευτερόλεπτα.

Την ανοχή σας θα ήθελα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ζητήστε το. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ: Ευχαριστώ. 
Ενήµεροι για τα παραπάνω είναι και το Υπουργείο Κοινωνικής

Ασφάλισης και Πρόνοιας αλλά και η Εισαγγελία Πρωτοδικών
Ιωαννίνων. 

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, αυτή είναι η κατάσταση, µε περι-
στατικά σαν αυτό στο οποίο αναφέρθηκα. Έλλειψη χρηµατοδό-
τησης, κολαστήριο –φοβάµαι- το υποτιθέµενο Κέντρο Προστα-
σίας Παιδιών όχι µόνο για το παιδί στο οποίο αναφέρθηκα. Δυ-
στυχώς η διοίκηση είναι βυθισµένη σε λήθαργο. Η πολιτεία, εν-
δεχοµένως, επίσης. 

Πιστεύω ότι είναι καθήκον της πολιτείας, καθήκον του Υπουρ-
γείου σας να επιληφθείτε αυτού του τραγικού περιστατικού και
να ελέγξετε επίσης αν υπάρχουν συνθήκες εναρµόνισης και έν-
ταξης και στα υπόλοιπα κέντρα αλλοδαπών της χώρας, εκεί όπου
φιλοξενούνται ανήλικοι µετανάστες, οι οποίοι δεν είναι πάντα
ανήλικοι, διότι είναι εξαιρετικά δύσκολο, όταν έρχονται µέσα
χωρίς έγγραφα, να ελεγχθεί η ηλικία τους. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για να κάνω κά-
ποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα καταθέσω για ενηµέ-
ρωσή σας, ούτως ώστε να πάρετε θέση και να µιλήσετε, έντεκα
νοµοτεχνικές βελτιώσεις που αφορούν το νοµοσχέδιο και είναι
πραγµατικά ουσιώδεις. Παρακαλώ να διανεµηθούν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Λεωνίδας Γρηγοράκος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Να φωτοτυπηθούν
και να διανεµηθούν στους συναδέλφους.

Τον λόγο έχει ο κ. Νικήτας Κακλαµάνης για επτά λεπτά.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό

το σχέδιο νόµου κατά σύµπτωση συζητιέται κατά την προεκλο-
γική περίοδο, όπου το θέµα της νόµιµης και µη νόµιµης µετανά-
στευσης ήδη έχει αρχίσει να γίνεται πεδίο αντιπαράθεσης και
όσο θα πλησιάζουµε προς τις 18 Μαΐου αυτό θα εντείνεται. 

Κύριε Υπουργέ, το σχέδιο νόµου κωδικοποιεί πολλά πράγµατα
τα οποία ήταν χύµα, άλλα θέµατα τα επιλύει, άλλα τα δροµολογεί
προς τη σωστή κατεύθυνση και υπάρχουν και κάποια άρθρα, τα
οποία πιθανόν αυτά που καταθέσατε να τα διορθώνουν ή θα
έχουµε την ευκαιρία να τα συζητήσουµε αύριο και στα οποία οι
αιτιάσεις συναδέλφων της Αντιπολίτευσης είναι, µάλλον, σωστές. 

Πράγµατι -νοµίζω ότι το είπε η κ. Γιαταγάνα- χθες µαζέψαµε
άλλους επτά νεκρούς από τα θαλάσσια σύνορα Τουρκίας-Ελλά-
δας. Εγώ σήµερα τολµώ να κάνω την εξής τοποθέτηση: Η Τουρ-
κία δεν µπορεί να επιδιώκει και να λέει -και να επιθυµεί- ότι θέλει
να γίνει ευρωπαϊκή χώρα, αλλά να µην ανταποκρίνεται στις υπο-
χρεώσεις της. Δηλαδή, για τι θέλει να µας πείσει η Τουρκία; Ότι
από το Αφγανιστάν επί δύο µήνες –γιατί µε τα πόδια έρχονται οι
περισσότεροι- διασχίζουν ολόκληρη την Τουρκία και δεν τους
βρίσκουν; Κι έρχονται στα παράλια και τους παίρνει ο δουλέµ-
πορος και τους βάζει µέσα και τους στέλνει στην Ελλάδα και δεν
τους παίρνει χαµπάρι; Γι’ αυτό θέλει να µας πείσει; 

Ταυτόχρονα, ενώ έχει υπογράψει συνθήκη επαναπροώθησης,
δεν δέχεται τον αντίστοιχο αριθµό µεταναστών πίσω. Αφού είναι
γνωστό ότι το 80% των νοµίµων ή µη νοµίµων -κυρίως για τους
µη νόµιµους µιλάω- εισερχοµένων στην Ελλάδα είναι από την
Τουρκία. 

Γιατί, λοιπόν, όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις έχουν τη θέση ότι
«στηρίζουµε αταλάντευτα την ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας»;
Εγώ δεν το καταλαβαίνω. Δηλαδή, καταπατά όλο το δίκαιο το ευ-
ρωπαϊκό κι εµείς λέµε «συνεχίζουµε να υποστηρίζουµε την ευ-
ρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας». Εγώ θεωρώ ότι αυτό είναι λάθος
και θεωρώ επίσης ότι η Κυβέρνηση οφείλει να αναθεωρήσει τη
συγκεκριµένη στάση.

Δεύτερον, είναι τα κέντρα φιλοξενίας. Όταν δηµιουργήθηκαν
τα κέντρα φιλοξενίας, θυµάστε τι µας είχε πει ο κ. Δένδιας; Μας
είχε πει ότι θα είναι µάξιµουµ για δεκαοκτώ µήνες, χίλια άτοµα
στο καθένα –χίλια πεντακόσια φιλοξενούνται στο καθένα- ότι θα
γίνεται η επαναπροώθηση κ.λπ.. Πέρασαν οι πρώτοι δεκαοκτώ
µήνες, επαναπροωθήθηκαν ελάχιστοι. Παραπάνω από χίλιοι πεν-
τακόσιοι δεν µπορούν να φιλοξενηθούν και περισσότερα κέντρα
φιλοξενίας είναι δύσκολο να γίνουν. Γιατί είναι άλλο πράγµα τα
κέντρα υποδοχής που ετοιµάζονται και είναι σωστό να γίνουν,
ανθρώπινα και όπως πρέπει. 

Το πρόβληµα, λοιπόν, δεν λύνεται µε εντυπωσιακές επιχειρή-
σεις. Όσοι ζούµε στην Αθήνα και κυκλοφορούµε µε τα πόδια
στους δρόµους, αυτό το αντιλαµβανόµεθα πλήρως. 

Και για να πω τώρα και την άλλη πλευρά του λόφου, αυτό είναι
διαχρονικό, δεν είναι κάτι καινούργιο. Είµαι σίγουρος ότι ο κ.
Χαλβατζής θα το θυµάται κι εγώ το έζησα ως δήµαρχος και τέσ-
σερα χρόνια τώρα ως επικεφαλής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης στο Δήµο της Αθήνας: Στους παιδικούς σταθµούς, πέραν
του ότι δεν τηρείται ποσόστωση, όπως ξέρετε, οι µεν ελληνικές
οικογένειες µε εισοδηµατικά κριτήρια πληρώνουν τροφεία, ενώ
για τα παιδιά των µεταναστών δεν πληρώνει καµµία οικογένεια
τροφεία. 

Βλέπετε, λοιπόν, πώς δίνουµε πάτηµα σε ακραία φαινόµενα να
βγαίνουν και να κάνουν σπέκουλα πάνω σ’ αυτό; Διότι αυτό είναι
σαφέστατα άνιση µεταχείριση εις βάρος των Ελληνοπαίδων.
Αυτή είναι η αλήθεια. Γι’ αυτά πρέπει να µιλήσουµε και πρέπει να
βρούµε λύση. Θα πρέπει, ενδεχοµένως,  να έχουµε τη δυνατό-
τητα να µην πληρώνουν και τα Ελληνόπουλα –χαµογελάει ο κ.
Χαλβατζής γιατί αυτή είναι η θέση του ΚΚΕ, να µην πληρώνει κα-
νένας- ή, εν πάση περιπτώσει, να υπάρχει ίδιο καθεστώς. Δεν
µπορεί να είναι κι έτσι και αλλιώς. Λέω και την άλλη πλευρά. 

Κι επειδή άκουσα –νοµίζω όχι µόνο από τον κ. Χαλβατζή- για
τα εργατικά ατυχήµατα, θέλω να πω ότι εγώ έχω εµπειρία ως
Υπουργός Υγείας, ήταν το 2004. Τι έγινε λοιπόν τότε; Όλοι οι µε-

γαλοκατασκευαστές έφερναν οι ίδιοι κρυφίως εργατικό δυνα-
µικό, το οποίο δούλευε ανασφάλιστο, όχι για να πέσει το κόστος
της κατασκευής –αντίθετα, το κόστος της κατασκευής ήταν
ακόµα µεγαλύτερο, όπως αποδείχθηκε µετά το πέρας των Ολυµ-
πιακών Αγώνων- αλλά για να µεγιστοποιηθούν τα κέρδη. 

Αφού τελείωσαν οι Ολυµπιακοί Αγώνες, βεβαίως ούτε ενδια-
φέρθηκε κανείς γι’ αυτούς τους ανθρώπους. Τα δε εργατικά ατυ-
χήµατα ήταν σε δεκάδες, παρ’ ότι όταν ανέλαβα εγώ Υπουργός
Υγείας το Μάρτιο του 2004, το µεγάλο κοµµάτι των κατασκευών
είχε σχεδόν τελειώσει. Σας λέω, εποµένως, προς τα τελειώµατα
τι βρήκα µπροστά µου. Και, βεβαίως, δεν σηµαίνει αυτό ότι ήταν
εργατικά ατυχήµατα ανασφαλίστων µόνο ξένων. Γιατί υπήρχαν
και Έλληνες που δούλευαν ανασφάλιστοι και είχαν εργατικά ατυ-
χήµατα. Βεβαίως, όταν τα λες αυτά, εντάξει, µπαίνει η σφραγίδα
και η στάµπα.

Και, βεβαίως, κλείνω επί του νοµοσχεδίου, γιατί θέλω να ειση-
γηθώ µια τροπολογία. Ακούστε να δείτε: Καλώς ή κακώς γίνονται
γεωπολιτικές αλλαγές. Δεν ξέρω πόσοι από µας είχαµε σκεφτεί
πριν από κάποια χρόνια ότι θα γινόταν ό,τι έγινε στην Κριµαία,
στην Ουκρανία και ότι µετά από τόσα χρόνια από την πτώση του
Τείχους του Βερολίνου στην ουσία στήθηκε ένα άλλο τείχος.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Η Ελλάδα είναι σε κρίσιµη γεωπολιτική θέση. Δεν πρέπει να το
βλέπουµε µόνο από την άποψη την ανθρωπιστική, που, αν θέλετε
και σαν χαρακτήρας και σαν γιατρός, δεν µπορώ να παραβλέψω.
Αλλά πρέπει να το βλέπουµε µε µακροχρόνια προβολή και σαν
εθνικό θέµα.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια τροπολογία, την οποία µου
έστειλε η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος. Έχω ενηµερώσει
σχεδόν όλους. Νοµίζω ότι δεν πρόλαβα να ενηµερώσω τους Ανε-
ξάρτητους Έλληνες. Είναι οµόφωνη η θέση της Κεντρικής Ένω-
σης Δήµων Ελλάδος σχετικά µε τον «Καλλικράτη», µε τον οποίον
επί κ. Ραγκούση για δήµους πάνω από εκατό χιλιάδες κατοίκους,
που έχουν διαµερίσµατα, έγινε το πρωτοφανές: οι δηµοτικοί σύµ-
βουλοι να µην εκλέγονται από το σύνολο των δηµοτών αλλά να
εκλέγονται και αυτοί, όπως οι διαµερισµατικοί, ανά διαµέρισµα.
Αυτό ήταν και τότε οµόφωνη θέση αρνητική προς τον «Καλλι-
κράτη» της τότε ΚΕΔΚΕ, που ο κ. Ραγκούσης δεν έλαβε υπ’ όψιν.
Και είναι και τώρα οµόφωνη απόφαση.

Το έχω συζητήσει και µε τον κ. Μιχελάκη αλλά και µε τον κ.
Γρηγοράκο. Δικαίως οι Υπουργοί είπαν, για να µην κατηγορη-
θούν ότι κάνουν αλλαγή τελευταία στιγµή, ότι µόνο αν τύχει ευ-
ρύτερης συναίνεσης της Βουλής θα την κάνουν δεκτή την
τροπολογία. Και θα ήθελα να σας παρακαλέσω να τη δείτε µε
προσοχή. Είναι ένα οµόφωνο αίτηµα της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Και αύριο, την ώρα της τροπολογίας, να την κάνουµε δεκτή και
να ισχύσει αυτό που είναι και το λογικό: Ο δηµοτικός σύµβουλος
από το σύνολο των δηµοτών και ο διαµερισµατικός ανά διαµέρι-
σµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Έχετε τον λόγο,

κύριε Υπουργέ.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-

ρικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ευχαριστήσω
όλες τις πτέρυγες της Βουλής για την εποικοδοµητική συζήτηση
που είχαµε µέχρι στιγµής για τον Κώδικα Μετανάστευσης και
Κοινωνικής Ένταξης. Νοµίζω ότι η έναρξη της διαδικασίας αδικεί
τη δουλειά που έχει γίνει και στην επιτροπή, αλλά και από όλους
τους συναδέλφους. Πιστεύω ότι έγινε µια καλή δουλειά από το
Υπουργείο Εσωτερικών, από τη Γενική Γραµµατεία Μετανάστευ-
σης, αλλά και από όλους τους συναδέλφους, οι οποίοι συµµετεί-
χαν στη συζήτηση, απ’ όλα τα κόµµατα. Θέλω, λοιπόν, για άλλη
µια φορά να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους για τις εποι-
κοδοµητικές παρατηρήσεις που έχουν κάνει.

Δεν διεκδικούµε σαν Υπουργείο Εσωτερικών να πούµε ότι µε
αυτό το νοµοθέτηµα που φέρνουµε για την κωδικοποίηση της
µετανάστευσης και της κοινωνικής συνοχής, λύνουµε το πρό-
βληµα της µετανάστευσης. Λέµε όµως ότι κάνουµε ένα βήµα.
Αυτό διεκδικούµε. Δεν µπορούµε να επιλύσουµε όλα τα ζητή-
µατα, όπως, παραδείγµατος χάριν, το ζήτηµα της παράνοµης µε-
τανάστευσης.
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Δεν συζητάµε εδώ σήµερα για την παράνοµη µετανάστευση.
Συζητάµε σήµερα για τους νόµιµους µετανάστες, για τους µετα-
νάστες που έχουµε στο Υπουργείο Εσωτερικών, που έχουµε
µέσα στη χώρα µας. Και έτσι µού δίνεται η ευκαιρία και εγώ να
εκφράσω τη λύπη µου για τα χθεσινά γεγονότα που συνέβησαν
στη Λέσβο, όπως και για τα του προηγούµενου µήνα και του πιο
προηγούµενου, αλλά και για όλα τα γεγονότα που συµβαίνουν
στη Μεσόγειο Θάλασσα.

Η χώρα µας και ως κοινωνία και ως πολιτεία είναι αναγκασµένη
να αντιµετωπίζει, όπως είπε και ο κ. Κακλαµάνης προηγουµένως,
τις νέες προκλήσεις της εποχής. Είναι µεγάλη πρόκληση το µε-
ταναστευτικό πρόβληµα για την Ευρώπη. Και το µεταναστευτικό
είναι ένα από τα κύρια θέµατα που συζητούνται στην Προεδρία
µας τώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Ο χώρος του Κοινοβουλίου, ανεξάρτητα από τις αντεγκλήσεις,
από τις διαφορές µας και από τις εντάσεις που υπήρχαν στην
αρχή -και το Κοινοβούλιο αυτό προσφέρει, αυτή είναι η γοητεία
του- µας δίνει την ευκαιρία να έχουµε έναν γόνιµο, πρόσφορο,
εποικοδοµητικό διάλογο και να συνθέσουµε, αλλά και να θεµε-
λιώσουµε µια σύγχρονη πολιτική για τη µετανάστευση.

Το όλο ζήτηµα της συζήτησης του µεταναστευτικού στην επι-
τροπή και στην Ολοµέλεια σήµερα της Βουλής συνιστά ένα δίχτυ
υπευθυνότητας, αλλά και πολιτισµού για µια χώρα που δεν θέλει
να µένει καθηλωµένη στις σκιαµαχίες του παρελθόντος. 

Άκουσα µε προσοχή όλους τους συναδέλφους. Ήταν εύστο-
χες οι παρατηρήσεις. Όµως, µιλάµε για έναν µεταναστευτικό κώ-
δικα και για ένα µεταναστευτικό κύµα σε περίοδο µεγάλης
οικονοµικής κρίσης. Θα πρέπει να µιλήσουµε για αυτήν την οι-
κονοµική κρίση και για τη µετανάστευση µαζί µε την µεγάλη κλι-
µατική αλλαγή που έχει επέλθει στη γη. Και θα πρέπει, βέβαια,
να δούµε και τα µεταναστευτικά προβλήµατα στο πλαίσιο της
διεθνούς πολιτικής σκακιέρας και των συγκρούσεων στον κόσµο.
Αυτά όταν τα βλέπουµε, είµαστε υποχρεωµένοι να εντείνουµε τις
προσπάθειές µας και να αναλάβουµε πρωτοβουλίες για να λύ-
σουµε όλα αυτά τα µεγάλα προβλήµατα. 

Ο µεταναστευτικός κώδικας που σήµερα έχουµε την τιµή να
εισαγάγουµε στο Κοινοβούλιο, έχει τις κύριες κατευθύνσεις οι
οποίες αφορούν τα µέτρα για τη δεύτερη γενιά. Είναι κάτι ση-
µαντικό. Θα αδικήσουµε το νοµοσχέδιο αν δεν πούµε ότι αυτά
τα µέτρα για τη δεύτερη γενιά είναι µια αρχή. Δεν τα λύνει. Είναι,
όµως, µια αρχή. Είναι µια καινοτοµία του νόµου, ότι επιτέλους
δίνεται µια λύση στα παιδιά της δεύτερης γενιάς στην Ελλάδα.
Με τον κώδικα όσα παιδιά έχουν γεννηθεί ή έχουν πάει σχολείο
στην Ελλάδα για έξι χρόνια, τακτοποιούνται µε µόνιµη άδεια δια-
µονής.

Επιµένω και θέλω να ξεκαθαρίσω ότι συζητάµε µεταναστευ-
τικό νοµοσχέδιο. Δεν µιλάµε για ιθαγένεια. Μέσα, όµως, από
αυτό το µεταναστευτικό νοµοσχέδιο δίδεται πραγµατικά και η
ευκαιρία να τακτοποιήσουµε κάποια θέµατα που τόσα χρόνια
ήταν αγκάθια για την ελληνική κοινωνία. 

Η άδεια, λοιπόν, αυτών των παιδιών που ζουν στην Ελλάδα θα
είναι για πέντε χρόνια. Δίνει αυξηµένα δικαιώµατα και θα ανανε-
ώνεται µε µοναδική προϋπόθεση την παραµονή στη χώρα. Δεν
θα χρειάζονται ένσηµα. Έτσι, τα παιδιά δεν θα κινδυνεύουν να
χάνουν την άδεια διαµονής τους λόγω ανεργίας. Γίνεται σαφές
πλέον ότι όσα παιδιά θέλουν να πάρουν την ελληνική ιθαγένεια,
δεν το κάνουν για να διασφαλίσουν τη νοµιµότητα στη χώρα
αλλά επειδή το θέλουν. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό και είναι και-
νοτόµο στον κώδικα.

Επίσης, µια διευκόλυνση και των παιδιών αλλά και των υπηρε-
σιών, είναι ότι οι τρεις µονοετείς άδειες που δίνονταν µέχρι τώρα
-το τόνισαν και πολλοί συνάδελφοι προηγουµένως- στα παιδιά
µετά την ενηλικίωσή τους, γίνεται µια τριετής και έτσι αποφεύ-
γεται η ταλαιπωρία.

Ακόµη, για τα παιδιά που είναι σπουδαστές, παρέχεται άµεση
πρόσβαση στην εργασία µε το καθεστώς της µερικής απασχό-
λησης. Μέχρι σήµερα, τα παιδιά έπρεπε να υποβάλουν ξεχωρι-
στή αίτηση για να δουλέψουν, που ήταν απλώς µια περιττή γρα-
φειοκρατική διαδικασία η οποία ταλαιπωρούσε και τους νέους
που έπρεπε να εργαστούν αλλά και τις υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών και της χώρας µας.

Ο κώδικας απλουστεύει τις διαδικασίες καταπολέµησης της
γραφειοκρατίας. Αντιµετωπίζει προβλήµατα που προκύπτουν
από την οικονοµική κρίση. Έχει µέτρα για την προστασία της οι-
κογένειας και κίνητρα για την απόκτηση της άδειας επί µακρόν
διαµένοντος. 

Υπάρχει ένας µεγάλος αριθµός -άκουσα προηγουµένως και
τους συναδέλφους- στην Ελλάδα εξακοσίων χιλιάδων πολιτών
τρίτων χωρών που κατέχουν άδειες διαµονής διαφόρων τύπων.
Η συντριπτική τους πλειοψηφία βρίσκεται στη χώρα πριν από το
2005.

Εάν θυµάστε κι εσείς καλά -όπως θυµόµαστε όλοι- ήταν η χρο-
νιά που έγινε η τελευταία µαζική νοµιµοποίηση όλων αυτών των
ανθρώπων.

Τη διοικητική υποστήριξη της αδειοδότησης των µεταναστών,
είχε αναλάβει µέχρι πρόσφατα ένα µικρό σύστηµα που περιλάµ-
βανε την παραλαβή των σχετικών αιτήσεων, εγγράφων από τους
δήµους, την έκδοση αποφάσεων από τις υπηρεσίες της αποκεν-
τρωµένης διοίκησης. 

Είπε η κ. Χρυσοβελώνη ότι εκλάπησαν ογδόντα έξι χιλιάδες τέ-
τοιες άδειες. Είναι γεγονός ότι έγινε κι αυτό το 2005. Όµως, να
ξέρετε, κυρία Χρυσοβελώνη, πως πήραµε όλα τα µέτρα κι αυτό
το περιστατικό, που πραγµατικά δεν τιµά τη χώρα µας, ήταν µει-
ωµένης εµβέλειας, διότι ξέραµε όλους αυτούς τους κωδικούς
και προλάβαµε και τους στείλαµε σε όλα τα υπεύθυνα γραφεία
και τις εξόδους της χώρας. Έτσι, λοιπόν, µειώσαµε αυτήν την
παράνοµη διακίνηση των καρτών. 

Από τις αρχές του έτους, εφαρµόζεται νέο σύστηµα που τις
αιτήσεις και τις αποφάσεις τις διαχειρίζονται µόνο οι υπηρεσίες
αποκεντρωµένης διοίκησης σε όλες τις χώρες. 

Έχω να σας δώσω έναν πίνακα -θα τον καταθέσω- για να σας
δείξω ότι µόνο δεκατρείς περιοχές της χώρας έχουν πάνω από
χίλιες εκκρεµείς αιτήσεις γι’ αυτό το θέµα που σας ταλαιπωρεί
πραγµατικά και το τονίσατε πάρα πολύ στις οµιλίες σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.
Λεωνίδας Γρηγοράκος καταθέτει για τα Πρακτικά τον προανα-
φερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής) 

Έτσι, λοιπόν, µε τον κώδικα, απλουστεύονται οι διαδικασίες
προς όφελος των µεταναστών αλλά και της διοίκησης. 

Θέλω να σας πω ορισµένους αριθµούς, τους οποίους µπορείτε
να βρείτε. Από το σύνολο των εξακοσίων χιλιάδων -που σας είπα
προηγουµένως- οι τετρακόσιες εβδοµήντα τρεις χιλιάδες, είχαν
άδεια σε ισχύ µέχρι το Φεβρουάριο. Οι υπόλοιποι βρίσκονται σε
διαδικασία ανανέωσης. Από τις τετρακόσιες σαράντα χιλιάδες οι
εκατόν δώδεκα είναι µέχρι δεκαεννέα ετών. Εκατόν τριάντα τρεις
χιλιάδες κατέχουν άδειες µακράς διαµονής. Εξήντα χιλιάδες, πε-
ρίπου, κατέχουν άδειες διαµονής ως µέλη οικογένειας. Ελλήνων
και Ευρωπαίων πολιτών. Εβδοµήντα οχτώ χιλιάδες κατέχουν
άδειες εργασίας που ανανεώνονται µε ένσηµα. Διακόσιες είκοσι
χιλιάδες είναι τα µέλη οικογένειας που ανανεώνουν την άδεια
µέσω του µέλους της οικογένειας που εργάζεται κι έχει εισό-
δηµα. Στον αριθµό αυτό περιλαµβάνονται και οι µέχρι δεκαεννέα
ετών. 

Για τις επισφαλείς άδειες διαµονής που µιλήσαµε -γι’ αυτό
πρέπει να συζητάµε και οι συζητήσεις πάντα είναι προς το καλό-
για την ανανέωση των αδειών της οικογένειας, εξαρτάται βέβαια
από τα ένσηµα ή το εισόδηµα. Κι εδώ ο µεταναστευτικός κώδικας
παίρνει τα µέτρα του κι έχει πάρα πολύ λίγα ένσηµα. Μάλιστα,
κάνουµε και την τροποποίηση την τελευταία στιγµή, µόνο, δη-
λαδή, µε το βιβλιάριο υγείας, για να µπορούµε να προχωράµε.
Είναι κι αυτό κάτι θετικό. 

Με τις µεταβατικές ρυθµίσεις δεν απαιτείται να υπάρχουν δια-
κόσια σαράντα ένσηµα αλλά µόνο πενήντα και το βιβλιάριο
υγείας. 

Καταργεί την υποχρέωση απόδειξης επαρκών πόρων στην
ανανέωση των µελών της οικογένειας. Διευκολύνει την πρό-
σβαση στην άδεια επί µακρόν διαµένοντος. Διευκολύνει την αδει-
οδότηση των παιδιών. Δίνεται δικαίωµα προσκόµισης ιδιωτικής
ασφάλισης. Αυτό είναι κάτι το θετικό. Δεν πρέπει να το αρνού-
µαστε. Ειδικά, µέλη που λόγω µνηµονίου έχουν εξαιρεθεί από
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την ασφαλιστική κάλυψη µέσω του συντηρούντος ή είναι σύζυγοι
ανασφαλίστων Ελλήνων ή Ευρωπαίων µε ιδιωτική ασφάλιση µπο-
ρούν να έχουν µία  µεταχείριση από το ελληνικό κράτος. 

Το σχέδιο δίνει θετικές απαντήσεις στο θέµα της καταπολέµη-
σης της γραφειοκρατίας. Απλούστευση διαδικασιών ως εξής: Αυ-
ξάνει τη διάρκεια της άδειας διαµονής εργασίας από δύο σε τρία
χρόνια –αντίστοιχα, βέβαια, αυξάνεται και το παράβολο- µειώνει
τα απαιτούµενα δικαιολογητικά από πενήντα σε είκοσι, καταργεί
τη διαδικασία για έκδοση άδειας εργασίας σε µετανάστες που
λαµβάνουν βίζα για εποχική εργασία. Δίνει αυτόµατα δικαίωµα
εργασίας σε σπουδαστές. Πριν χρειαζόταν έγκριση. Δίνεται µία
τριετής άδεια στα παιδιά που ενηλικιώνονται αντί για τρεις µο-
νοετείς. Βαίνουν προς κατάργηση οι παλιοί τύποι αδειών µακράς
διαµονής και ενοποιείται το σύστηµα. 

Σηµαντική προσθήκη στον κώδικα είναι αυτές οι άδειες, που
κι εσείς µε ευχαρίστηση είδα ότι στηρίζετε. Είναι οι άδειες δια-
µονής για ανθρωπιστικούς λόγους, για προστασία θυµάτων και
µαρτύρων σοβαρών και εγκληµατικών πράξεων. Αυτό είναι µία
καινοτοµία. Δεν διεκδικούµε τίποτα παραπάνω. Απλούστατα πι-
στεύουµε ότι είναι µία θετική παρέµβαση του νοµοσχεδίου. 

Το σηµαντικότερο για το οποίο προηγουµένως ακούσαµε κρι-
τική -άκουσα και την κ. Τζάκρη να µιλάει επικριτικά γι’ αυτό- είναι
για την άδεια του επί µακρόν διαµένοντος. Με αυτό, στην Ελλάδα
της µεγάλης κρίσης και της µεγάλης ανεργίας, είχαµε εγκλωβί-
σει πάρα πολλούς ανθρώπους, οι οποίοι είχαν έρθει εδώ στην
Ελλάδα και είναι νόµιµοι, να µην µπορούν να πάνε στο εξωτερικό.
Τους δίνουµε, λοιπόν, την ευκαιρία, µε αυτήν την άδεια να µετα-
βούν για εργασία στην Ευρωπαϊκή Ένωση κι αν θέλουν να ανα-
νεώσουν τις άδειες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εφόσον βρουν
εργασία εκεί. Νοµίζω ότι είναι κάτι πολύ σηµαντικό. 

Μπορώ να σας πω ότι µέχρι σήµερα χίλιοι διακόσιοι µετανά-
στες έχουν πάρει αυτήν την άδεια. 

Η εξήγηση, βέβαια, ήταν ότι είχαµε ένα πρόβληµα µε το απαι-
τούµενο πιστοποιητικό επαρκούς γνώσης της ελληνικής γλώσ-
σας. Και γι’ αυτό, όµως, προσπαθούµε. Έχουµε κατηγοριο-
ποιήσει τις ερωτήσεις που κάναµε για την ελληνική γλώσσα, για
να είναι πολύ πιο εύκολες, ούτως ώστε να µπορούµε πιο εύκολα
ανθρώπους οι οποίοι είχαν δέκα και δεκαπέντε χρόνια, να τους
δίνουµε την άδεια επί µακρόν διαµένοντος.

Οι άλλες προϋποθέσεις που προβλέπει η κοινοτική οδηγία
είναι τουλάχιστον πενταετής διάρκεια νόµιµης διαµονής, επαρ-
κές εισόδηµα γι’ αυτόν και για τα πιθανά µέλη της οικογένειας,
ιατροφαρµακευτική κάλυψη. 

Είναι σαφές ότι την πρώτη προϋπόθεση καλύπτει το σύνολο
σχεδόν όλων των νοµίµων µεταναστών. 

Ο κώδικας, επίσης, παρεµβαίνει και εξαιρεί διάφορες κατηγο-
ρίες µεταναστών από την απόδειξη της γνώσης της ελληνικής
γλώσσας, ιστορίας και πολιτισµού. Η σηµαντικότερη εξαίρεση,
είναι αυτοί που ζουν πάνω από δώδεκα χρόνια νόµιµα στην Ελ-
λάδα ή όλοι όσοι νοµιµοποιήθηκαν από το 2001 και προγενέ-
στερα και παραµένουν νόµιµοι µέχρι σήµερα. Είναι πολύ σηµα-
ντικό και αυτό.

Μειώνουµε το εισόδηµα στις πάγιες διατάξεις και ακόµη πε-
ρισσότερο στις µεταβατικές, δηλαδή αθροιστικά 8.500 ευρώ
κατά τα δύο τελευταία έτη. Και αυτό µετά από τη συζήτηση που
είχαµε στην επιτροπή.

Το σύστηµα της χορήγησης αδειών διαµονής, περιλαµβάνει
ήδη ρύθµιση για την επαναφορά στη νοµιµότητα µεταναστών
που δεν κατάφεραν να ανανεώσουν την άδεια διαµονής. Εδώ δί-
νουµε τη δεύτερη ευκαιρία. Έτσι, σε περίπτωση ύπαρξης προ-
ηγούµενης άδειας διαµονής, οι µετανάστες µπορούν να υπο-
βάλουν ξανά στην κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου Εσωτερι-
κών και να αποδείξουν ότι έχουν στενούς βιοτικούς δεσµούς µε
τη χώρα. Και εµείς είµαστε, πραγµατικά, πολύ ευαίσθητοι σε
αυτό το θέµα, να δεχτούµε και τη δεύτερη λύση. 

Έτσι, λοιπόν, η δεύτερη λύση γι’ αυτούς που χάνουν το δι-
καίωµα της νόµιµης διαµονής, είναι να προσφύγουν κατά της
απόφασης της διοίκησης στα διοικητικά δικαστήρια και παράλ-
ληλα να ζητήσουν προσωρινή διαταγή αναστολής της εκτέλεσης. 

Όταν συντρέχουν, λοιπόν, αυτές οι προϋποθέσεις, λαµβάνουν
ειδική βεβαίωση νόµιµης διαµονής που ανανεώνεται κάθε έξι

µήνες µέχρι να γίνει το δικαστήριο. 
Η εµπειρία δείχνει ότι πολύ λίγοι δεν ακολουθούν µία από τις

δύο εναλλακτικές προτάσεις που εµείς προτείνουµε. Η δεύτερη
λύση -όταν έχουν χάσει το δικαίωµα διαµονής- δίνει ίδια δικαιώ-
µατα µε αυτά της άδειας που είχαν πριν από την απορριπτική
απόφαση και αρκετά συχνά οι µετανάστες κερδίζουν τα δικαστή-
ρια. Υπάρχει µια ευαισθησία της ελληνικής δικαιοσύνης και πρέ-
πει να το αναγνωρίσουµε. 

Ο κώδικας παρεµβαίνει στη δεύτερη περίπτωση και στις µετα-
βατικές διατάξεις δίνει το δικαίωµα σε αυτούς που έχουν απορ-
ριφθεί λόγω ενσήµων από το 2010 µε τη µεγάλη κρίση και τη
µεγάλη ανεργία στην Ελλάδα, εφόσον είχαν κατά την κρίσιµη πε-
ρίοδο βιβλιάριο υγείας, να παραιτηθούν από τα ένδικα µέσα και
να ζητήσουν την επανεξέταση των αιτηµάτων τους. 

Έτσι, λοιπόν, ο κώδικας δεν αλλάζει το υφιστάµενο καθεστώς
νοµιµοποίησης που προβλέπει τη δυνατότητα υποβολής αίτησης
σε αλλοδαπούς που έχουν συµπληρώσει τουλάχιστον δεκαετή
διαµονή στη χώρα και αποδεικνύουν την ανάπτυξη των βιοτικών
δεσµών. 

Έτσι, λοιπόν, έγιναν δεκτά τα αιτήµατα της Αντιπολίτευσης ως
προς τη νοµιµοποίηση των µεταναστών, υπό την ευρεία έννοια,
και η διαδικασία που αφορά τα παιδιά της δεύτερης γενιάς τα
οποία εντάσσονται στο σύστηµα.

Ένα άλλο θέµα µε το οποίο ασχολείται ο κώδικας, είναι η προ-
στασία της οικογένειας των µεταναστών. Σύµφωνα µε τις προ-
βλεπόµενες οδηγίες για την οικογενειακή επανένωση, µπορούν
µετά από δύο χρόνια νόµιµης διαµονής να καλέσουν τις οικογέ-
νειές τους. Έχουµε κάποια προβλήµατα. Είναι προβλήµατα γρα-
φειοκρατίας. Δεν µπορούµε λόγω θρησκειών µερικές φορές να
δούµε αν, πραγµατικά, είναι µέλη της οικογένειας διότι, ξέρετε,
κάποιες θρησκείες επιτρέπουν πάρα πολλές συζύγους και πάρα
πολλά παιδιά. Εκεί, λοιπόν, προσπαθούµε να βρούµε τον καλύ-
τερο τρόπο, ούτως ώστε να µην αδικήσουµε κανέναν. 

Έτσι, λοιπόν, αν και είναι δύσκολο και χρονοβόρο αυτό, προ-
σπαθούµε να βοηθήσουµε και να προστατεύσουµε την οικογέ-
νεια.

Θέλω να πω ότι έχουµε κάνει µεγάλη προσπάθεια, όπως και
όλοι οι συνάδελφοι οι οποίοι συµµετείχαν στις συζητήσεις -και
τα κόµµατα- για να βελτιώσουµε όσο µπορούµε τον Κώδικα Με-
τανάστευσης. Αύριο στην οµιλία µου, µαζί µε τους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους, θα µπορώ να µπω σε ιδιαίτερα προβλή-
µατα και να αναλύσω πολύ περισσότερο τον Κώδικα που είναι
πάρα πολύ µεγάλος και δεν έχει καµµία σχέση µε τον µη νόµιµο
µετανάστη και µε την ιθαγένεια. Προσπαθεί, όµως, να λύσει προ-
βλήµατα µη νοµίµων µεταναστών και προβλήµατα ιθαγένειας.
Αυτά, όµως, είναι άλλα θέµατα. Και δεν σας κρύβω ότι -όπως σας
έχω υποσχεθεί- φτιάχνουµε και µια επιτροπή για να έρθει το νο-
µοσχέδιο για την ιθαγένεια και να το συζητήσουµε το προσεχές
διάστηµα στη Βουλή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Νταβλούρος για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΤΑΒΛΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µία ακόµα φορά διαπιστώ-

νουµε στην Αίθουσα αυτή ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αντι-
µετωπίζει κάθε προσπάθεια που αφορά την οργάνωση της
κοινωνίας ως αλλεργικό φαινόµενο. Γνωρίζουµε ότι η Αντιπολί-
τευση ειδικότερα, επί σειρά ετών, διαµαρτυρόταν για το γεγονός
ότι η ελληνική πολιτεία δεν είχε λάβει όλα εκείνα τα αναγκαία
µέτρα που θα αντιµετώπιζαν µε έναν δοµηµένο τρόπο το πρό-
βληµα το οποίο προέκυψε στην πατρίδα µας κατά την έναρξη
της δεκαετίας του ‘90 για τους γνωστούς λόγους, στους οποίους
δεν συντρέχει ζήτηµα αυτήν την ώρα να αναφερθούµε. 

Η Ελλάδα βρέθηκε ,πραγµατικά, απροετοίµαστη για την αντι-
µετώπιση αυτού του κύµατος µεταναστευτικών ροών και µε απο-
σπασµατικές διατάξεις επιχείρησε να αντιµετωπίσει το συγκε-
κριµένο ζήτηµα, για να έρθει το 2005, όπου εκεί πλέον µε το ν.
3386, επιχείρησε να θέσει τη βάση του νόµου που θα διευθε-
τούσε τα µεταναστευτικά ζητήµατα και τα ζητήµατα ένταξης των
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ανθρώπων αυτών, που για παντοίους λόγους βρέθηκαν στον
τόπο µας.

Εκείνο όµως που µας κάνει να απορούµε, είναι το γεγονός ότι,
κατά την κατάθεση του σχετικού νοµοσχεδίου στην αρµόδια επι-
τροπή µας, ακούσαµε µε ικανοποίηση και τους συναδέλφους του
ΣΥΡΙΖΑ να εκφράζονται µε θετικό τρόπο για αυτήν τη νοµοθετική
πρωτοβουλία. Σήµερα όµως παραδόξως, τους ακούσαµε να δη-
λώνουν «ΠΑΡΩΝ». Γιατί άραγε; Διότι κατά την άποψή τους το
παρόν νοµοσχέδιο δεν είναι τίποτα άλλο, όπως τουλάχιστον
ακούσαµε διά στόµατος εισηγήτριας, παρά η ποινικοποίηση της
φτώχειας και επιπλέον µία προσπάθεια να τεθούν περιορισµοί,
φράχτες στα σύνορά µας, τους οποίους δεν ανέχεται η δηµο-
κρατική τους ευαισθησία. Υπέδειξε µάλιστα να αφεθεί κάποια
δίοδος. Τώρα, τι ακριβώς εννοεί µε τη διευθέτηση αυτού του ζη-
τήµατος, παραχωρώντας δίοδο, ας µας απαντήσουν οι ίδιοι και
κυρίως ας απαντήσουν στον ελληνικό λαό.

Είπε επίσης ότι η ελληνική Κυβέρνηση αντιµετώπισε τους αν-
θρώπους αυτούς ως εχθρούς και µάλιστα στο πλαίσιο αυτής της
λογικής, εκδηλώθηκαν και οι πρωτοβουλίες του αρµόδιου
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, µε την εφαρµογή του προ-
γράµµατος «Ξένιος Δίας» και άλλα τινά. Τι να πει κανείς; Η κ. Κα-
τριβάνου προέβλεψε ότι το 2050 θα έχουν διεισδύσει στα
σύνορα της ηπείρου µας ένα δισεκατοµµύριο µετανάστες και µά-
λιστα ζήτησε να ακολουθήσουµε το παράδειγµα του Προέδρου
Οµπάµα, ο οποίος νοµιµοποίησε, εκχωρώντας ιθαγένεια, περί-
που δώδεκα εκατοµµύρια, όπως είπε, µετανάστες. 

Αυτό είναι παρήγορο και κατά την άποψή µου σηµατοδοτεί ένα
νέο προσανατολισµό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης από το
πρότυπο της Αργεντινής στο πρότυπο των Ηνωµένων Πολιτειών.
Βελτιώνεστε, σε άλλη κατεύθυνση βέβαια.

Εκείνο το οποίο πρέπει να πούµε ξεκάθαρα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο επιτυγχάνονται
τρία βασικά πράγµατα. Κωδικοποιείται ένα διάσπαρτο νοµοθε-
τικό πλαίσιο, ενσωµατώνονται οι ρυθµίσεις του ν.3386, δεκαεν-
νέα νοµοθετικές τροποποιητικές παρεµβάσεις και έξι προεδρικά
διατάγµατα, και γίνεται µία προσπάθεια να περιοριστούν οι
εφαρµοστικές υπουργικές αποφάσεις από τον αριθµό των σα-
ράντα δύο, που υπάρχουν σήµερα. 

Τι έχει ως αποτέλεσµα αυτό; Την ευκολότερη κατανόηση από
κάθε ενδιαφερόµενο ενός νοµοθετικού κειµένου που τον απα-
σχολεί ιδιαιτέρως. Επιτυγχάνεται επίσης η ενίσχυση της λειτουρ-
γικότητας των δηµόσιων υπηρεσιών και η διευκόλυνσή τους, µε
τον περιορισµό των τύπων των αδειών διαµονής- προβλέπονταν
πενήντα µέχρι την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία- που µει-
ώνονται σε είκοσι. 

Μειώνεται, ως εκ τούτου, το λειτουργικό κόστος των υπηρε-
σιών και επιπλέον, µε µία διαδικασία πλέον απλουστευµένη, µε
την απαλλαγή των δήµων από τη διαδικασία έκδοσης των αδειών
διαµονής και την προώθηση της υπηρεσίας µίας στάσης, προ-
άγεται µε ταχείς ρυθµούς και αποτελεσµατικό τρόπο η διευθέ-
τηση των ζητηµάτων που αφορούν τους µετανάστες.

Το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κινείται
σε τέσσερις άξονες. 

Ο πρώτος, αφορά την απλούστευση των διαδικασιών, την αύ-
ξηση της διάρκειας διαµονής όσων απολαµβάνουν αυτό το δι-
καίωµα και την καθιέρωση,  ένα ζήτηµα το οποίο ιδιαιτέρως θα
έπρεπε να είχατε ενισχύσει και µε τη δική σας θετική τοποθέτηση
και αφορά την εκτίµηση των λόγων δηµόσιας τάξης και ασφά-
λειας, έτσι ώστε να µην µπορεί ο καθένας κατά το δοκούν και µε
έναν τρόπο υποκειµενικό, επικαλούµενος αυτήν τη λογική, να
αποστερήσει το δικαίωµα από έναν πολίτη τρίτης χώρας ο
οποίος το δικαιούται.

Ο δεύτερος άξονας, έχει να κάνει µε την επανεξέταση των
όρων πρόσβασης στην αγορά εργασίας, καθώς επίσης και τη δη-
µιουργία και την ενίσχυση ενός φιλικού επενδυτικού κλίµατος.
Επιπλέον, σε µία προσπάθεια τόνωσης της χρηµαταγοράς, εισά-
γει ρυθµίσεις που επιτρέπουν σε πολίτες τρίτων χωρών µε µία
ιδιαίτερα ικανοποιητική οικονοµική θέση να έρθουν και επενδύον-
τας στην Ελλάδα, να αποκτήσουν αυτό το δικαίωµα. Μάλιστα, σε
περιπτώσεις που έχουµε να κάνουµε µε την επίτευξη επιχειρη-
µατικών δραστηριοτήτων, προβλέπεται και η µε διαδικασία fast

track ικανοποίηση και διευθέτηση ζητηµάτων χορήγησης αδειών
διαµονής σε αυτούς που µετέχουν σε τέτοιου είδους δραστηριό-
τητες, ενώ παράλληλα περιορίζεται η δυνατότητα της απώλειας
της νοµιµότητας διαµονής, αντιθέτως από τους ισχυρισµούς της
εισηγήτριας της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Με τον τρίτο άξονα, έχουµε τη µεταβολή των όρων πρόσβα-
σης σε µακροχρόνιους τίτλους διαµονής, µε στόχο χορήγηση
άδειας µακράς διαµονής, που να τους παρέχει επιπλέον το δι-
καίωµα της κινητικότητας και άρα της δυνατότητας εξόδου σε
όλο το γεωγραφικό χώρο της Ένωσής µας.

Ο τέταρτος άξονας αφορά τη διασφάλιση διαµονής των παι-
διών, της δεύτερης γενιάς. Είναι µία ηθική υποχρέωση της ελλη-
νικής πολιτείας, διότι αυτά τα παιδιά κατά το µάλλον αισθάνονται
Έλληνες και κατά ελάσσονα λόγο έχουν γνώση και αίσθηση της
χώρας καταγωγής τους. Επιπλέον, εµπεριέχονται ρυθµίσεις µε-
ταβατικού χαρακτήρα που αποσκοπούν στην αντιµετώπιση επει-
γόντων ζητηµάτων που προέκυψαν λόγω της οικονοµικής κρίσης
και των προβληµάτων στην αγορά εργασίας. Τέλος, περιλαµβά-
νονται ρυθµίσεις ενσωµάτωσης στο Εθνικό Δίκαιο οδηγιών, που
έχουν να κάνουν µε την ενιαία άδεια διαµονής και την επιστροφή
των µεταναστών.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, λέγον-
τας ότι αυτό το νοµοσχέδιο, είναι ένα πρώτο βήµα σε µία σωστή
κατεύθυνση, για να αποκτήσει επιτέλους η χώρα µας ένα εθνικό
επίπεδο µεταναστευτικής πολιτικής µέσα στο πλαίσιο του ευρω-
παϊκού πλαισίου αντιµετώπισης του ίδιου ζητήµατος και επιτέ-
λους να αποδείξει ότι η χώρα µας εµπνέεται και διακρίνεται και
από το νοµικό και από τον κοινωνικό της πολιτισµό. Υπ’ αυτήν
την έννοια, υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και καλούµε και εσάς
να πράξετε αναλόγως.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει η κ. Γαϊτάνη για επτά λεπτά.
ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπαν

και πολλοί άλλοι συνάδελφοι προηγουµένως, πριν ακόµα στε-
γνώσει το µελάνι για το έγκληµα στο Φαρµακονήσι άλλα επτά
άτοµα προστέθηκαν σήµερα στην εκατόµβη των θυµάτων, των
πτωµάτων δηλαδή στον πάτο του Αιγαίου.

Κύριε Υπουργέ, είναι ένα διαρκές έγκληµα -και επιµένω και
εγώ σε αυτό- αποτέλεσµα µίας διαρκούς ρατσιστικής πολιτικής
από τις κυβερνήσεις και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ
τα τελευταία είκοσι πέντε χρόνια.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Τι σχέση έχει µε το ρατσισµό;

ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Θα σας πω.
Το νοµοσχέδιό σας είναι στη φιλοσοφία µιας πολιτικής που

στοχοποιεί και ποινικοποιεί την απόλυτη φτώχεια -γιατί αυτοί που
φτάνουν µε τα πόδια, κάνοντας χιλιάδες χιλιόµετρα, είναι στην
απόλυτη φτώχεια- και οδηγεί στην ταλαιπωρία τους, στο βασα-
νισµό τους, στη δολοφονία τους και στο θάνατο όλων αυτών που
έρχονται για ένα κοµµάτι ψωµί στη χώρα µας ή για να ξεφύγουν
από τον πόλεµο.

Επιµένουµε πάρα πολύ στους µετανάστες, θα µας κατηγο-
ρείτε πάντα γι’ αυτό, γιατί δυστυχώς όλα αυτά που τους συµβαί-
νουν, έρχονται και στο κεφάλι των Ελλήνων. Έχουν έλθει ήδη,
διότι τότε µιλούσαµε για παράτυπους µετανάστες, για µετανά-
στες χωρίς χαρτιά, κλεισµένους στα υπόγεια βιοτεχνιών και σή-
µερα µιλάµε για κλεισµένους Έλληνες εργάτες στα ψυγεία των
διαλογητηρίων για να ξεφύγουν από τους ελέγχους. Ό,τι περ-
νούν δηλαδή αυτοί έρχεται στα κεφάλια των Ελλήνων εργατών.

Ξέρουµε και τον υπερβάλλοντα ζήλο της Αστυνοµίας για τα
κυκλώµατα που λειτουργούν µέσα και έξω από τα γραφεία εξυ-
πηρέτησης των αλλοδαπών. Είναι αυτή η πολιτική, η οποία ενί-
σχυσε τις ιδέες του φασισµού, ώστε σήµερα να έχουµε και την
εκπροσώπησή της µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο διά της Χρυ-
σής Αυγής.

Σ’ αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, ο νέος µεταναστευτικός κώδικας
δεν µπορεί, κύριε Υπουργέ, να λειτουργήσει λυτρωτικά για εκα-
τοντάδες χιλιάδες µετανάστες. Εγώ έχω τη διάθεση να σας πι-
στέψω. Το παραδέχεσθε και εσείς, βεβαίως, ότι δεν λύνει το
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πρόβληµα, κάνει κάποιες βελτιώσεις. Αλλά θα έπρεπε να προχω-
ρήσουµε επιτέλους. Δεν µπορεί να πηγαίνουµε ανά πενταετίες,
οκταετίες σε µικρές βελτιώσεις και να µιλάµε για ένα βήµα. Δεν
γίνεται.

Όσον αφορά τη µαζική νοµιµοποίηση δώδεκα εκατοµµυρίων
ξένων εργατών στην Αµερική, δεν το λέµε γιατί είµαστε υπέρ της
αµερικάνικης πολιτικής. Είναι για να σας δείξουµε ότι ακόµη και
οι πιο συντηρητικές κυβερνήσεις, αντιµετωπίζουν εκ των υστέ-
ρων ένα πρόβληµα αλλά προσπαθούν να το αντιµετωπίσουν!
Αυτό είναι το ζήτηµα, διότι θα το βλέπουµε διαρκώς µπροστά
µας και δεν γίνεται να πάµε µε ηµίµετρα, µε βηµατάκια.

Παρά, λοιπόν, τις µερικές βελτιώσεις και γι’ αυτό και δηλώ-
νουµε «ΠΑΡΩΝ», κύριε Υπουργέ, δεν µπορείτε να αντιµετωπίσετε
το πρόβληµα και έτσι αυτό το νοµοσχέδιο κατά την ταπεινή µου
γνώµη παραµένει για λίγους. Είναι για λίγους αυτό το νοµοσχέ-
διο.

Δίνει πενταετείς άδειες διαµονής µε δικαίωµα εξόδου -µας
λέτε- και από τη χώρα στους επί µακρόν διαµένοντες που έχουν
ήδη άδεια διαµονής. Δηλαδή, βοηθάµε αυτούς που έχουν ήδη
άδεια διαµονής.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτε-
ρικών): Μπορώ να σας διακόψω;

Τι άλλαξε από την επιτροπή που ήσασταν θετικοί και γίνατε
«ΠΑΡΩΝ»; Τι αλλάξαµε εµείς µέχρι τώρα και λέτε «ΠΑΡΩΝ»; Τι
έγινε δηλαδή από την επιτροπή µέχρι τα σήµερα;

ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Θεωρούµε, κύριε Υπουργέ, ότι όντως
υπάρχουν κάποιες βελτιώσεις αλλά είναι πολύ µικρές. Γι’ αυτές
τις βελτιώσεις έχουµε καταθέσει και τροπολογίες, ώστε να έλ-
θουν και καινούργιες βελτιώσεις και περισσότερες, ακριβώς για
να δώσουµε σταγόνες και όχι ένα ποτήρι νερό σε τόσο διψασµέ-
νους ανθρώπους για στοιχειώδη δικαιώµατα. Ακόµη και αυτό το
δεχόµαστε. Γι’ αυτό και ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ», παρ’ ότι είχαµε επι-
φυλαχθεί. Είναι πολύ λίγο το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ. Γιατί
το αρνείσθε; Και εσείς ο ίδιος  το παραδεχθήκατε. Δεν λύνει το
πρόβληµα.

Εσείς αναφερθήκατε, µε δικά σας στοιχεία, σε τετρακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες περίπου µετανάστες. Για τους υπόλοιπους που
υποτίθεται ότι προσπαθείτε, έχετε ένα σωρό προσκόµµατα. Εκεί
που πάτε ,δηλαδή, υποτίθεται να λύσετε το πρόβληµα, δηµιουρ-
γείτε τόσα εµπόδια. Και το έχουν επισηµάνει όλες οι πτέρυγες
της Βουλής απ’ ό,τι βλέπω, πλην εξαιρέσεων και ξέρουµε ποιοι
είναι αυτοί. 

Όλοι είπαµε ότι δεν λύνεται το ζήτηµα για τα παιδιά των µετα-
ναστών, τα οποία τα αντιµετωπίζετε ως µετανάστες. Τους µετα-
φέρετε δηλαδή το πρόβληµα των γονιών τους και µάλιστα, αν
δεν είναι νόµιµοι οι γονείς, δεν έχουν δικαίωµα ούτε αυτά.

Υπάρχουν τέτοια πράγµατα –προσέξτε τα!- τα οποία ακυρώ-
νουν –υποτίθεται- την προσπάθειά σας. 

Μιλάτε για τα ένσηµα, για τη βελτίωση των ενσήµων και λέτε
ότι ήταν εκατόν πενήντα, τώρα τα λέτε διακόσια πενήντα και
έχουν φτάσει στα πενήντα. Μα και τα πενήντα σήµερα, κύριε
Υπουργέ, είναι χειρότερο να τα βρεις απ’ ότι πρώτα τα εκατόν
είκοσι, τα εκατόν πενήντα, διότι η κρίση δεν το επιτρέπει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, την ανοχή σας για λίγο, διότι
µε έχουν διακόψει.

Θα µπορούσατε ακόµα και µε λιγότερα, να µην υπάρχουν καν.
Αρκεί να µπορούν να νοµιµοποιηθούν, εφόσον αποδεικνύουν µε
ένα σωρό άλλα έγγραφα ότι µένουν εδώ πέρα καιρό. 

Αναφέρεστε και επιµένετε –αν κατάλαβα καλά- στο εισόδηµα
των 8.500 ευρώ. Ποιος Έλληνας εργαζόµενος σήµερα -στον
ιδιωτικό τοµέα ειδικά- έχει τέτοιο εισόδηµα; Και όχι µόνο αυτό.
Και να µπορούν να το αποδείξουν, κύριε Υπουργέ. Διότι ξέρετε
ότι ανθεί η µαύρη εργασία. Δεν µπορούν να το αποδείξουν. Τι θα
γίνει δηλαδή; Τι θα γίνει µε τους ανθρώπους που είναι δεκαπέντε
χρόνια εδώ πέρα, δέκα χρόνια και δεν έχουν τα τελευταία χρόνια
τέτοιο εισόδηµα; Τι θα γίνει και για την επανένωση των οικογε-
νειών; Είναι αναφαίρετο δικαίωµα να είναι µε τα παιδιά τους
αυτοί οι άνθρωποι και µε τις οικογένειές τους. Πάλι δυσκολεύετε
τα πράγµατα.

Δεν προλαβαίνω να αναφερθώ και σε άλλα θέµατα. Προχθές,
κύριε Υπουργέ, ένα παιδί αλβανικής καταγωγής που ήρθε στην
Ελλάδα τα τελευταία πέντε χρόνια για να σπουδάσει, τρεις µήνες
πριν πάρει το πτυχίο του το στείλατε πίσω. Ποιος είναι υπεύθυ-
νος για αυτήν την πολιτική; Μη µου πείτε άλλο Υπουργείο. Είστε
στην ίδια Κυβέρνηση. Σας έκανε έκκληση ο σύλλογος καθηγη-
τών, να παραµείνει το παιδί τουλάχιστον για τρεις µήνες µέχρι
να ολοκληρώσει τις σπουδές του. Τελικά, έφυγε για τη χώρα του. 

Δεν προλαβαίνω να αναφερθώ και σε άλλα. Θα µιλήσω αύριο
και για τα κέντρα στάσης. Πείτε µου σας παρακαλώ, διευκολύ-
νεται η εξυπηρέτηση στους εξήντα έξι δήµους εδώ πέρα από τα
τρία κέντρα εξυπηρέτησης αλλοδαπών στην Αθήνα και αυτά που
είναι στην Αττική και είναι δυνατόν να εξυπηρετούνται µε αυτό
τον τρόπο; Εγώ λέω ότι και αυτά που κάνετε να τα ακυρώνετε.

Φυσικά δεν υπάρχει κανένα δικαίωµα στους ανθρώπους αυ-
τούς µετά το 5. Εγώ αναφέροµαι στα στοιχειώδη δικαιώµατα,
όπως να µπορούν να πάνε στο νοσοκοµείο, να µην τους κυνηγάει
η αστυνοµία και τους κλείνει µέσα για δεκαοκτώ µήνες και πάει
πάλι να τους ξαναπιάσει άλλους δεκαοκτώ µήνες. Αυτά είναι
στοιχειώδη δικαιώµατα ανθρώπινης διαβίωσης. Ούτε και αυτό
συµπεριλαµβάνεται. 

Τέλος πάντων, κύριε Υπουργέ, σας είπα και προηγουµένως το
φόντο αυτής της κατάστασης δεν µπορεί να είναι ένα νοµοσχέ-
διο το οποίο αλλάζει πράγµατα. Δεν είναι σε ένα πνεύµα αλλη-
λεγγύης και φιλίας µεταξύ των λαών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε, σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το κλίµα µας το δείχνουν οι άνθρωποι κυρίως στα δύ-

σκολα. Μας το έδειξαν ο Σύλλογος Πακιστανών της Κεφαλλονιάς
όταν µάζεψαν χρήµατα για να βοηθήσουν τους σεισµοπαθείς Κε-
φαλλονίτες. Μας το έδειξε -και µας το δείχνει- η µητέρα του Γρη-
γορόπουλου όταν στέλνει συλλυπητήριο τηλεγράφηµα στον
πατέρα του Τούρκου πιτσιρικά που δολοφονήθηκε στην Τουρκία
αλλά και ο πατέρας του που ευχαριστεί τον ελληνικό λαό για τη
συµπαράστασή του. 

Αυτό το κλίµα φιλίας και αλληλεγγύης µεταξύ των ανθρώπων
είτε ζουν σε σύνορα εκατέρωθεν είτε είναι µέσα στην ίδια χώρα,
δεν το έχει το νοµοσχέδιό σας. Είναι κάτι που θα προσπαθή-
σουµε να αλλάξουµε, όπως θα προσπαθήσουµε και να αλλά-
ξουµε και µια ολόκληρη κοινωνία που αυτήν τη στιγµή βασα-
νίζεται, κυρίως, από τις µνηµονιακές πολιτικές και δεσµεύσεις
της Κυβέρνησής σας.

Σας ευχαριστώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Τον περισσότερο χρόνο µιλή-

σατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Το λόγο έχει η κ.

Βαµβακά για επτά λεπτά.
ΕΥΓΕΝΙΑ (ΤΖΕΝΗ) ΒΑΜΒΑΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η κατακόρυφη αύξηση των ρα-
τσιστικών εγκληµάτων στη συγκυρία που διανύουµε λαµβάνει
ανεξέλεγκτες διαστάσεις. Το βλέπουµε. Το είπατε και εσείς ότι
συµβαίνει συνέχεια. Αφαιρεί και απειλεί ζωές και αποτελεί ευθεία
υπονόµευση της δηµοκρατίας. 

Συγκεκριµένα, ο πολλαπλασιασµός των κρουσµάτων βίας -η
επίσηµη καταγραφή των οποίων µε την απουσία εθνικού µηχανι-
σµού δεν αποτελεί παρά κορυφή του παγόβουνου- τα νοµοθε-
τικά κενά, η µη ενσωµάτωση διεθνών συµβάσεων στο Εθνικό
Δίκαιο και τέλος, οι κακές διοικητικές πρακτικές που συνδέονται
µε αυτά που ανέφερα πλήττουν βάναυσα τη δηµοκρατία και το
κύρος της χώρας µας. 

Η πρόσφατη έκθεση του Επιτρόπου για τα Δικαιώµατα του
Ανθρώπου του Συµβουλίου της Ευρώπης, οι εκθέσεις διεθνών
και µη κυβερνητικών οργανισµών, όπως η Ύπατη Αρµοστεία του
ΟΗΕ για τους πρόσφυγες, η Διεθνής Αµνηστία, οι ταξιδιωτικές
οδηγίες ξένων πρεσβειών και τα δηµοσιεύµατα µέσων
ενηµέρωσης διεθνούς κύρους, ως πλέον αξιόπιστοι µάρτυρες,
πιστοποιούν ότι η αντιµετώπιση του ρατσισµού από την ελληνική
έννοµη τάξη υπήρξε µέχρι σήµερα απολύτως δυσανάλογη των
πραγµατικών διαστάσεων του φαινοµένου. 

Η συγκυρία της οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης, την οποία
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διανύουµε, θέτει επιτακτικά δύο αλληλένδετα ζητήµατα. Την
ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής, αντί του εντεινόµενου
κοινωνικού κατακερµατισµού που προκαλούν η φτώχεια και ο
ρατσισµός και την αποτελεσµατική υπεράσπιση και ουσιαστική
διεύρυνση της δηµοκρατίας µε κατοχυρωµένη πρόσβαση στα
κοινωνικά αγαθά και ισότιµη πολιτική συµµετοχή για κάθε
άνθρωπο που ζει και εργάζεται στην Ελλάδα ή έχει αναγκαστεί
να εγκαταλείψει τη χώρα του και να εγκαταστήσει στην Ελλάδα
τη ζωή του. 

Ο προτεινόµενος µεταναστευτικός κώδικας αποτελεί στην
ουσία µία συρραφή των υφιστάµενων διατάξεων, ενσωµάτωση
οδηγίας για το καθεστώς του επί µακρόν διαµένοντος και
απόπειρα θεραπείας των πρόδηλων αδικιών και επιβαρύνσεων
που δηµιούργησε η κατάργηση του Κώδικα Ιθαγένειας. 

Η υποκριτική αυτή προσέγγιση, ενσωµατώνει ωστόσο ορισ-
µένες θετικές -θα έλεγα- προβλέψεις αλλά διατηρεί και πολλές
από τις αδικίες του υφιστάµενου καθεστώτος. Ο κώδικας απέχει
πάρα πολύ από τις δικές µας θέσεις και τις προτάσεις µας για
το µεταναστευτικό. Αναπαράγεται και προωθείται ο αποκλεισµός
αντί της ένταξης στη νοµιµότητα των µεταναστών που ζουν ή
επιθυµούν να ζήσουν στη χώρα µας. 

Η σηµαντικότερη αδυναµία του, είναι ότι δεν δίνει ευκαιρία
νοµιµοποίησης στους µετανάστες που βρίσκονται στη χώρα µας
µετά το 2005 που έγινε η τελευταία νοµιµοποίηση και οι οποίοι,
ενώ επί τόσα χρόνια έχουν δηµιουργήσει σοβαρούς κοινωνικούς
και βιωτικούς δεσµούς µε τη χώρα µας, θα παραµείνουν εκτός
νοµιµότητας. 

Επιπλέον, παρ’ ότι δεν ρυθµίζονται ζητήµατα απέλασης στον
κώδικα, είναι κυρίαρχη η κατασταλτική λογική. Η χορήγηση και
ανανέωση των αδειών παραµονής συναρτώνται από ευρύτατους
και αυστηρούς όρους δηµόσιας τάξης και ασφάλειας. 

Δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική πρόβλεψη για συγκροτηµένη
πολιτική καταγραφής και νοµιµοποίησης των ανύπαρκτων για την
πολιτεία µεταναστών χωρίς χαρτιά και καµµία ουσιαστική
δέσµευση για θετικές πολιτικές ένταξης των µεταναστών στο
κοινωνικό και οικονοµικό συγκείµενο. 

Αργήσατε, δυστυχώς, πολύ µε µεγάλο κόστος και απώλειες
σε ανθρώπους που εξέπεσαν της νοµιµότητας λόγω κρίσης. Αν
και µε την ενδεχόµενη ψήφιση του κώδικα δεν αντιµετωπίζονται
δραστικά τα πολλά και σοβαρά συσσωρευµένα από καιρό προ-
βλήµατα του µεταναστευτικού πληθυσµού της χώρας, ρυθµίσεις
–όπως αυτές που ανέφερα- είναι στοιχειωδώς αναγκαίες προ
πολλού. 

Όµως, έχετε αργήσει. Η νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία
έρχεται αργά. Είναι χαρακτηριστικό ότι οι περισσότερες από τις
διατάξεις αυτές, ήταν έτοιµες εδώ και δύο χρόνια και ο σηµε-
ρινός Πρωθυπουργός είχε απορρίψει τότε κάθε συζήτηση για
την υιοθέτησή τους. 

Πλέον απογοητευτική, όµως, είναι η διαπίστωση ότι η κατ’
αρχάς θετική πρόβλεψη για τη χορήγηση άδειας διαµονής για
τη δεύτερη γενιά µεταναστών, δηλαδή για τα παιδιά µεταναστών
που δεν είναι τα ίδια µετανάστες αλλά γεννήθηκαν και µεγά-
λωσαν στην Ελλάδα ούτε στηρίζεται ούτε αποβλέπει σε µία
πραγµατική και ουσιαστική πολιτική ένταξης που θα απολήγει
στο να γίνουν Έλληνες. 

Ο προτεινόµενος κώδικας δίνει ορισµένες λύσεις, εν πολλοίς
όµως ευκαιριακές, δειλές κι αυτές καθυστερηµένα. Πάνω από
όλα όµως, κρύβει κάτω από το χαλάκι τα βασικά προβλήµατα,
αδιαφορώντας για το ζητούµενο. Την οικοδόµηση κοινωνικής
ασφάλειας και ειρήνης, τις προϋποθέσεις ενσωµάτωσης και όχι
αποκλεισµών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Με λίγα λόγια, προσπαθεί να χρυσώσει το χάπι της απόρριψης

του δικαιώµατος της απόκτησης ιθαγένειας για πλέον εκατόν
τριάντα χιλιάδες περίπου δικαιούχους και τα παιδιά της δεύτε-
ρης γενιάς.  

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση των αγορητών. 
Έχει ζητήσει η κ. Κατριβάνου το λόγο για δευτερολογία. 
Βεβαίως, εξαντλήσατε σχεδόν και το χρόνο της δευτερολο-

γίας σας στην πρωτολογία. 
Κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Πέντε είπαµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Κατριβάνου,

ειλικρινά σας µιλάω. Έχετε είκοσι λεπτά…
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Να και ο κ. Κουτσούµπας είναι

υπέρ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Εξαρτάται τι θα πείτε για να µη

σας απαντήσω µετά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν κάνει το «συνδι-

καλιστή», αλλά ας µην µπούµε σε τέτοια. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Θα είµαι σύντοµη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα είναι καλός συν-

δικαλιστής ο κ. Κουτσούµπας, φαίνεται, γι’ αυτό. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Την αφήνω να δω τι θα πει κι επι-

φυλάσσοµαι. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Θα είµαι σύντοµη και συγκεκριµένη. 
Κύριε Υπουργέ, οι τροπολογίες που φέρατε, τις οποίες θα τις

συζητήσουµε αύριο εκτενέστερα, µας απογοητεύουν ιδιαίτερα. 
Ξέρετε τι φέρνετε; Εκεί που εµείς ζητάµε προστασία του θύ-

µατος ρατσιστικής βίας και των µαρτύρων από την πρώτη
στιγµή, δηλαδή από τη στιγµή που θα πάει ο µετανάστης να κα-
ταγγείλει ότι είναι θύµα ρατσιστικής βίας να µην κρατείται ούτε
να απελαύνεται –κι αυτό συζητούσαµε- εσείς όχι µόνο δεν το πε-
ριλαµβάνετε αυτό αλλά βάζετε δύο σηµεία που λένε ότι σε περί-
πτωση που ασκηθεί ποινική δίωξη από τον εισαγγελέα, δεν θα
απελαύνεται ο µετανάστης. Αν όµως δεν ασκηθεί ποινική δίωξη,
ο µετανάστης θα κρατείται και το επόµενο βήµα θα είναι η απέ-
λαση. Αυτό είναι το ένα. 

Εγώ σας ρωτάω σε αυτό το σηµείο. Ποιος µετανάστης, χωρίς
να έχει εγγύηση, θα πάει και θα καταγγείλει ότι είναι θύµα ρα-
τσιστικής βίας, όταν µπορεί το επόµενο βήµα να είναι η κράτηση
και η απέλαση του;

Δεύτερον, βάζετε το τροµοκρατικό αίσχος –το λέω και το
εννοώ- ότι αν όργανο της πολιτείας καταγγέλλεται ψευδώς και
αποδειχθεί ότι είναι ψευδής η καταγγελία, ο µετανάστης αυτός
που έκανε την ψευδή καταγγελία προς το όργανο που έχει ασκή-
σει ρατσιστική βία, πάλι θα απελαύνεται. 

Ξέρουµε ότι έχουµε πολλά περιστατικά αστυνοµικής ρατσιστι-
κής βίας. Το ξέρουµε αυτό από τα επίσηµα δίκτυα καταγραφής,
από την έκθεση του Μούζνιεκς και των διεθνών οργανισµών.
Τώρα, βάζετε κι ένα επιπλέον, ότι δεν θα τολµάει ο άνθρωπος να
ανασάνει γιατί µπορούν τα όργανα να αποδείξουν ότι είναι ψευ-
δείς οι καταγγελίες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Αυτά είναι επί των
τροπολογιών. Θα τα συζητήσουµε αύριο, κυρία Κατριβάνου. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι, είναι επί των άρθρων. Επειδή
όµως το έφερε τώρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ναι, αλλά αύριο
έχουµε τη συζήτηση επί των άρθρων και επί των τροπολογιών. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι πραγµατικά αίσχος. Είναι τροµοκρατική αυτή η διάταξη.

Μετά µιλάτε για ένταξη και για προστασία θυµάτων; Είναι αδια-
νόητο αυτό. Αυτό ήθελα να επισηµάνω. 

Θα ήθελα να πω και δυο πράγµατα ακόµη. 
Κύριε Τριαντάφυλλε, εµένα µου άρεσε η τοποθέτηση σας που

λέει να προστατεύσουµε τους ανθρώπους, γιατί είτε πρόκειται
για αποτροπή στο Αιγαίο είτε πρόκειται για οποιοδήποτε άλλο
λόγο, δεν πρέπει να υπάρχουν νεκροί. Κι υπάρχουν συνέχεια νε-
κροί. Συνηθίζουµε στο να βλέπουµε νεκρούς. Αυτό πρέπει να
αποτραπεί. 

Όµως αµέσως µετά από αυτό λέτε για τη FRONTEX, ότι δεν
κάνει καλά τη δουλειά της ως προς την αποτροπή. Εγώ θα σας
έλεγα ότι περίµενα µια γενναία τοποθέτηση –και το λέω, γιατί µι-
λάµε γενικά- ότι η FRONTEX θα έπρεπε, πραγµατικά, να βοηθάει
στη διάσωση κι όχι στην αποτροπή, όταν είµαστε σε ζώνες µετα-
ναστών και προσφύγων. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Εγώ είπα άλλο πράγµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Κατριβάνου,

πρώτον απευθύνεστε προσωπικά. Ξέρετε τι κάνετε τώρα; Ανοί-
γετε ιστορίες. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Έτσι δεν θα έχουµε νεκρούς, όπως
συστήνουν οι διεθνείς οργανισµοί και κάνουν συστάσεις σε όλα
τα κράτη πώς να εξασφαλίζεται η ασφαλής δίοδος και προ-
ώθηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας παρακαλώ να
σέβεστε τη διαδικασία. Όταν κάνουµε κριτική και απευθυνόµα-
στε, απευθυνόµαστε στη Βουλή και στον Πρόεδρο και όχι προ-
σωπικά. 

Κυρία Κατριβάνου, για εσάς το λέω. Όταν απευθύνεστε προ-
σωπικά, δικαιολογηµένα θα ζητήσει ο άλλος το λόγο επί προσω-
πικού και ανοίγουµε ιστορίες. Αυτά είναι οι θεµελιώδεις αρχές
της συζήτησης στη Βουλή. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω αυτό
που λέτε, αλλά είναι επί της ουσίας η συζήτηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ο κ. Χαλβατζής που
είναι έµπειρος και παλιός τα ξέρει αυτά και ποτέ δεν απευθύνεται
προσωπικά για να µη δηµιουργούµε θέµατα. Ανοίξατε θέµα και
ζήτησε ο κ. Τριαντάφυλλος τώρα το λόγο.

Κύριε Τριαντάφυλλε, θέλετε το λόγο επί προσωπικού ή θέλετε
να κάνετε χρήση της δευτερολογίας; Σας ρωτώ, για να είµαστε
τυπικοί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προ-
σωπικού και ζητώ αύριο, για να µην καθυστερήσω το Σώµα –
επειδή είναι ήδη πολύ αργά- να πάρω λίγο χρόνο παραπάνω στην
πρωτολογία µου επί των άρθρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ωραία, εντάξει, κύριε
Τριαντάφυλλε. Έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Κυρία Κατριβάνου, η φύ-
λαξη των συνόρων κι εννοώ η προστασία των συνόρων προκει-
µένου να ελέγχεται η είσοδος και η έξοδος καθενός –είτε είναι
αλλοδαπός είτε είναι µετανάστης είτε είναι πρόσφυγας από οποι-
αδήποτε χώρα- όχι µόνο είναι σύµφωνη µε όλους τους διεθνείς
οργανισµούς και όλους τους διεθνείς κανόνες του Διεθνούς Δι-
καίου αλλά είναι και απαραίτητη, προκειµένου να επιβάλλονται
κάθε φορά ο κανόνας και οι αξίες που διέπουν σε κάθε χώρα όχι
µόνο το πολιτικό ή νοµικό της σύστηµα αλλά την ίδια της την κοι-
νωνία. Το πρώτο είναι αυτό.

Δεύτερον, εγώ αναφέρθηκα στη FRONTEX και στα πλαίσια –
αν θέλετε- των ψηφισµάτων της κοινοβουλευτικής συνέλευσης
του Συµβουλίου της Ευρώπης, µε τη λογική ότι προφανώς η
FRONTEX ελέγχεται για την προστασία των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων –όπως οφείλει να κάνει οποιοσδήποτε θεσµός που λει-
τουργεί στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης- όµως για να
µπορέσει να προστατεύσει καλύτερα τα σύνορα και της χώρας
µας, που είναι ευρωπαϊκά σύνορα αλλά και τα υπόλοιπα σύνορα
–γιατί δεν είναι µόνο η Ελλάδα µεσογειακή χώρα, είναι και η
Ισπανία είναι και η Ιταλία-, αυτή πρέπει να περιπολεί τα χερσαία
σύνορα των τρίτων χωρών και αυτό απαιτεί προηγούµενη συµ-
φωνία µεταξύ των τρίτων χωρών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Μιλώ, λοιπόν, για χερσαίες περιπολίες και όχι για περιπολίες,
οι οποίες έχουν να κάνουν µε πλοία, διότι τότε το ταξίδι του θα-
νάτου έχει ξεκινήσει. Είναι πρόταση που την έχουµε καταθέσει
και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, την έχουµε καταθέσει και εδώ –του-
λάχιστον εδώ και δύο χρόνια- και απορώ για ποιο λόγο εσείς δια-
φωνείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Θα κλείσω, κύριε Πρό-

εδρε, λέγοντας –και επειδή ακούµε πολύ για το κοµµάτι της µε-
τανάστευσης και της Ελλάδος και ακούγεται από πολλές
πλευρές και από εδώ και από εκεί- το εξής: Στο Μαρόκο, -που
κανένας στην Ελλάδα δεν θεωρεί ότι µπορεί να αποτελεί προορι-
σµό µεταναστών ή προσφύγων-, σήµερα περίπου το 15% του
πληθυσµού του είναι µεταναστευτικός και προσφυγικός πληθυ-
σµός. 

Είναι, λοιπόν, παγκόσµιο το φαινόµενο. Για να µπορέσουµε να

το αντιµετωπίσουµε, δεν χρειάζονται ιδεοληψίες αλλά ρεαλισµός
και διεθνείς πρωτοβουλίες, ούτως ώστε στο πλαίσιο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και ειδικότερα στο πλαίσιο των πρωτοβουλιών
της Ελληνικής Προεδρίας και της ιταλικής που ακολουθεί, να
µπορέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση να αλλάξει τη µεταναστευτική πο-
λιτική της, να αλλάξει τον τρόπο που φυλάει τα σύνορά της.

Ευχαριστώ πολύ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, κύριε Χαλ-

βατζή, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ούτε δύο λεπτά δεν θα χρειαστώ,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τα δικαιούστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Τρία σχόλια θέλω να κάνω. 
Πρώτον, σε ορισµένες περιπτώσεις χρησιµοποιούνται δύο

µέτρα και δύο σταθµά στην αντιµετώπιση µεταναστών. Λόγου
χάρη, όταν πρόκειται για την είσοδο ανθρώπων και συγγενών
τους που ακολουθούν επενδυτές, έχετε πολύ µεγάλη άνεση, σε
µερικές περιπτώσεις απαιτούνται ελάχιστες διατυπώσεις, όσον
αφορά ειδικά τις άµεσες ξένες επενδύσεις. Πρόκειται για µια
συγκεκριµένη ταξική επιλογή. Και ένας οµιλητής από τη Συµπο-
λίτευση, προηγουµένως υποστήριξε ότι θα πρέπει να τους δο-
θούν και άλλα προνόµια. 

Δεύτερον, σε αρκετά άρθρα γίνονται αναφορές στους λόγους
δηµόσιας τάξης και ασφάλειας. Οι επαναλαµβανόµενες αναφο-
ρές σε αρκετά άρθρα θα πρέπει να αποσαφηνιστούν, γιατί η το-
ποθέτηση «δηµόσια τάξη και ασφάλεια» αναπτύσσεται, ερµη-
νεύεται και εφαρµόζεται κατά το δοκούν. Αυτές οι διατυπώσεις,
κατά την άποψή µας, θα πρέπει να αποσαφηνιστούν, γιατί µπορεί
από ένα απλό περιστατικό µέχρι µία πολύ σοβαρή πράξη να αν-
τιµετωπιστούν διαφορετικά. Και βεβαίως οι κίνδυνοι δεν προέρ-
χονται από απλούς ανθρώπους, φτωχούς και εξαθλιωµένους
αλλά γίνεται άλλου είδους προσπάθεια και παρέµβαση γενικό-
τερα για την ασφάλεια.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, όσον αφορά αυτό που µας δώσατε
προηγουµένως, δεν ξέρω πώς µπήκε αυτή η τροποποίηση στις
νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Υπάρχει ένας Έλληνας που να πιστεύει
ότι ένας στους εκατό –όχι αλλοδαπός αλλά Έλληνας- θα µιλήσει
για τα αστυνοµικά όργανα και θα δικαιωθεί από αστυνοµικά όρ-
γανα; Θα είναι πρωτοφανές! Θα πρέπει να «πέσει κανένας φούρ-
νος». Δεν ξέρω πως µπήκε αυτό το πράγµα εκεί. Και βεβαίως
αυτό είναι µια άµεση απειλή και εκβιασµός για τους µετανάστες.
Και δεν µιλάµε να καταγγείλουν, γιατί αν καταγγείλουν κάτι τέ-
τοιο, κατευθείαν θα τους ξαποστείλει η αρµόδια υπηρεσία από
εκεί που ήλθαν. 

Δεν συµφωνούµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Αύριο θα συζητή-

σουµε επί των τροπολογιών.
Ορίστε, κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Διακατέχοµαι, κύριε Πρόεδρε,

από τον εξής προβληµατισµό. Ειλικρινά τι θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ; Όταν
στην αρµόδια επιτροπή, που συζητήσαµε και καλέσαµε φορείς
µετά από πρόταση των κοµµάτων και πρόταση για ειδικούς φο-
ρείς, όλοι οι φορείς εισηγήθηκαν θετικά την ψήφιση αυτού του
νοµοσχεδίου. 

Ειλικρινά, µήπως δεν θέλει να λυθεί το πρόβληµα; Ειλικρινά,
αναρωτιέµαι αν πιστεύουν ότι η χώρα µας είναι και πρέπει να πα-
ραµείνει στην ενωµένη Ευρώπη, δεν έχουµε υποχρέωση να εν-
σωµατώσουµε τις κοινοτικές οδηγίες στο δικό µας Δίκαιο; Πού
τα λέµε αυτά, δηλαδή; Αν εσείς ήσασταν κυβέρνηση –σήµερα,
αύριο- δεν έχετε υποχρέωση αυτές τις κοινοτικές οδηγίες, που
ενσωµατώνει το παρόν νοµοσχέδιο, να τις ενσωµατώσετε;

Τρίτον, ζούµε σε µία συντεταγµένη πολιτεία; Δεν πρέπει να
υπάρχουν ασφαλιστικές δικλίδες για την προάσπιση της δηµό-
σιας τάξης, της ειρήνης, της κοινωνικής ασφάλειας των Ελλήνων
πολιτών, της ελληνικής κοινωνίας; Αυτές τις δικλίδες βάζει το
παρόν νοµοσχέδιο. Εκτός –και να το πείτε εδώ ευθέως- εάν θέ-
λετε µία ελεύθερη δίοδο –όπως είπε και η κ. Γαϊτάνη- και να ανοί-
ξουµε τα σύνορα µε την Τουρκία, ακτοπλοϊκή γραµµή...

ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Δεν είπα αυτό! 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Κουτσούµπα,
τι έλεγα πριν; Έλεγα να µην κάνετε προσωπικές αναφορές!

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Δεν έχουµε πει αυτό, αλλά πρέπει
να απαντάµε.

ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Παρερµηνεύονται αυτά που είπα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κακώς!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσω-
τερικών: «Κώδικας Μετανάστευσης και Κοινωνικής Ένταξης». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεπώς το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών: «Κώδικας Μετανάστευσης
και Κοινωνικής Ένταξης» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλει-
οψηφία.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 23.28’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τετάρτη 19 Μαρτίου 2014 και ώρα
10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


